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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Η «9η Ιουλίου» στο
Κηποθέατρο Λεμεσού 
Με αφορμή τα 100 χρόνια από τον
θάνατο του Βασίλη Μιχαηλίδη πα-
ρουσιάζεται το ποίημά του «9η
Ιουλίου», μελοποιημένο από τον
συνθέτη Μιχάλη Χριστοδουλίδη.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Οι Monsieur Doumani στην «Κ»
Οι τρεις Κύπριοι μουσικοί, Αντώνης Αντωνίου, Δη-
μήτρης Γιασεμίδης, Άγγελος Ιωνάς, ή καλύτερα
Monsieur Doumani αποκαλύπτονται και λένε ότι
δεν είναι μία έθνικ μπάντα, αλλά δημιουργούν
σύγχρονη μουσική με κυπριακό στίχο. 

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Οι «Τρωάδες» στην Πάφο
Ο σκηνοθέτης Θεόδωρος Τερζόπουλος ανεβά-
ζει στο αρχαίο ωδείο της Πάφου την τραγωδία
του Ευριπίδη «Τρωάδες», ανεβάζοντας στη
σκηνή ηθοποιούς από μοιρασμένες πόλεις της
Ευρώπης και την Ιερουσαλήμ. Η Δέσποινα
Μπεμπεδέλη στον ρόλο της Εκάβης.
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ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΦΩΚΑΪΔΗΣ

Χρειάζονται
δύο για να γίνει 
θερμό επεισόδιο 

Στρατηγική πολιτική
της Λευκωσίας είναι η
μη στρατικοποίηση των
ερευνών εντός της ΑΟΖ
τονίζει με έμφαση ο

υπουργός Άμυνας σε συνέντευξή
του στην «Κ». Ο Χριστόφορος Φωκαΐ-
δης ενόψει και των εργασιών στο τε-
μάχιο 11 αναφέρει με νόημα ότι η
πρόκληση θερμού επεισοδίου με το
οποίο απειλεί η Τουρκία την Κύπρο
απαιτεί δύο. Ο ΥΠΑΜ σκιαγραφεί τις
σχέσεις με την Ελλάδα ενώ αναφέ-
ρεται και στις αλλαγές που συντε-
λούνται στην Εθνική Φρουρά. Σελ. 6

ΑΚΕΛ

Ναι σε Συμμαχία
όχι σε Λιλλήκα
Το γεγονός ότι ο Άντρος Κυπριανού
δεν έκλεισε μια και καλή την πόρτα
στο ενδεχόμενο στήριξης Γιώργου
Λιλλήκα προκάλεσε αντιδράσεις στη
βάση αλλά και σε στελέχη. Όπως όλα
δείχνουν, στόχος του Άντρου Κυπρια-
νού είναι να πετύχει σύμπλευση με
τη Συμμαχία Πολιτών αλλά με από-
συρση Λιλλήκα και εξεύρεση άλλου
μετριοπαθή υποψηφίου. Σελ. 8

ΑΥΞΗΜΕΝΑ ΚΡΟΥΣΜΑΤΑ

Η έλλειψη ελέγχου
ευνοεί τη διαφθορά
Αυξημένα είναι τα κρούσματα δια-
φθοράς, τονίζει ο πρόεδρος του ACFE
στην Κύπρο Γιώργος Ζορνάς. Μια μέ-
ση εταιρεία χάνει ανά έτος 5% των
εσόδων της λόγω απάτης. Τα συχνότε-
ρα κρούσματα είναι η υπεξαίρεση πε-
ριουσιακών στοιχείων, το ηλεκτρονικό
έγκλημα και το ξέπλυμα χρήματος.
Ανάγκη για εφαρμογή συστημάτων
εταιρικής διακυβέρνησης και εσωτε-
ρικού ελέγχου. Οικονομική, σελ. 6

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ

Oταν οι «Λέοντες»
παίζουν στην Ευρώπη
Το Σεπτέμβριο του 1968, με αντί-
παλο τη Ρεάλ Μαδρίτης στο «Σαν-
τιάγκο Μπερναμπέου», ξεκινά η
ευρωπαϊκή ιστορία της ΑΕΛ. Το
παιχνίδι της Πέμπτης απέναντι
στην Σεντ Τζόζεφς, ήταν το πρώτο
μετά από τρία χρόνια ξηρασίας.

A private equity holding company A private equity holding company

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΝΙΚΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ Σελ. 6
Πορεία ολέθρου

ΠΕΤΡΟΣ ΖΑΡΟΥΝΑΣ Σελ. 13
Επιμένουν σε στρατηγικό έλεγχο
και εκβιάζουν με κατάρρευση

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ Σελ. 14
Κραν-Μοντάνα: οι πρώτες μέρες

ΜΑΡΙΑ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ Σελ. 14
Αποτίμηση και εκτιμήσεις

Ενώ μετά την κατάθεση της πρότασης
από την Τουρκία για την Ασφάλεια
και τις Εγγυήσεις, την οποία απέρριψαν
η ελληνική και ε/κ πλευρά, δημιουρ-
γήθηκε εμπλοκή στη διαπραγμάτευση
στο Κραν-Μοντάνα, η αναμενόμενη
από όλους κάθοδος του γ.γ. των Η.Ε.
Αντόνιο Γκουτιέρες, έδωσε ώθηση
στη διαδικασία. Δεν είναι τυχαίο πως
όλες τις προηγούμενες φορές ο εκά-
στοτε επικεφαλής του ΟΗΕ έδινε το
«παρών» του στην αρχή και κατόπιν
η όλη διαδικασία οδηγούνταν σε αδιέ-
ξοδο. Ο Αντόνιο Γκουτιέρες λειτούρ-
γησε αντίστροφα, αναγνώρισε όμως
πως υπάρχει δουλειά που πρέπει να
γίνει, κάνοντας ειδική αναφορά στο
πολύπλοκο της Ασφάλειας και των
Εγγυήσεων. Αν και ο γ.γ. των Η.Ε. δεν
είναι πλέον στο ελβετικό θέρετρο,
άφησε πίσω του δουλειά που μπορεί
να καλύψει τα κενά ακόμη και σε επί-
πεδο τεχνοκρατών. 

Πώς επηρεάζει η Ελβετία την
απόφαση του Σ.Α. του ΟΗΕ για ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ στα τέλη Ιουλίου. Σελ. 3

Η «ελβετική» σιωπή του Μουστα-
φά Ακιντζί και η τουρκική ατζέντα
«βελούδινου διαζυγίου». Σελ. 4

Ο αρνητικός πρωταγωνιστής Εσπεν
Μπαρθ Αϊντε, η αναστάτωση που προ-
κάλεσε και οι ελλείψεις. Σελ. 5 

Ο Γκουτιέρες άλλαξε το κλίμα 
Πήρε το τιμόνι από τον Αϊντε και με διπλωματική μαεστρία έδωσε κίνηση στη Διάσκεψη του Κραν-Μοντάνα 

ΕΛΒΕΤΙΑ

Μοιράζουν ρόλους
Προεδρικό-ΔΗΣΥ
Τη διφωνία που παρατηρήθηκε σε
άλλες διασκέψεις, μεταξύ Προεδρι-
κού και ΔΗΣΥ, προσπαθούν τώρα τα
δύο μέρη να αποτρέψουν. Είναι γι’ αυ-
τό που τα εναπομείναντα στελέχη του
Προεδρικού Λόφου και της Πινδάρου
βρίσκονται σε πλήρη συντονισμό και
ενημερώνονται πλήρως για όσα έγι-
ναν στο Κραν-Μοντάνα ούτως ώστε να
αποφύγουν παγίδες, σε μία κρίσιμη
για το κυπριακό περίοδο. Σελ. 8

Εν πλω για το οικόπεδο 11 το γεωτρύπανο
Αναμενόμενη ημερομηνία άφιξης στην ΑΟΖ στις 12 του μήνα - Δεν αλλάζουν οι σχεδιασμοί

Μια μέρα πριν από την επίσημη έναρ-
ξη των εργασιών, στις 12 Ιουλίου,
αναμένεται να ρίξει άγκυρες στο τε-
μάχιο 11 το πλωτό γεωτρύπανο με
την ονομασία «West Capella». Εξέλιξη

που εν μέρει αφήνει πίσω την όποια
φημολογία υπήρχε για ενδεχόμενο
επηρεασμό των ενεργειακών σχε-
διασμών λόγω της Διάσκεψης για
την Κύπρο στην  Ελβετία. Δέκα μέρες

πριν το τρυπάνι πιάσει δουλειά, στις
νότιες θάλασσες επικρατεί ηρεμία
από πλευράς τουρκικών κινήσεων,
με το «Μπαρμπαρός» εκτός περιοχών
που ελέγχονται από την Κ.Δ. Σελ. 7

Ο Γαλλογερμανικός
άξονας αναβιώνει
Νέα δυναμική αποκτά η Ε.Ε.

Αναλυτές άρχισαν να προβλέπουν με
ενθουσιασμό ότι ο θρίαμβος του Μακρόν
στη Γαλλία και η διαφαινόμενη νίκη της
Μέρκελ στη Γερμανία θα ανασυστήσουν
τον γαλλογερμανικό άξονα, προσφέρον-
τας νέα δυναμική στην Ε.Ε. Να αναλο-
γιστεί κανείς ότι λίγους μήνες νωρίτερα
βρισκόμασταν μπροστά σε μια πιθανή
επικράτηση της Μαρίν Λεπέν, την αμ-
φισβήτηση της Μέρκελ από τα δεξιά
της, και την προοπτική συμμετοχής του
ακροδεξιού ηγέτη Χερτ Βίλντερς στην
κυβέρνηση της Ολλανδίας. Σελ. 21

Αποκομιδή σε συνθήκες καύσωνα

Συνεχίζεται εντατικά και υπό συνθήκες καύσωνα η αποκομιδή των απορριμ-
μάτων που επί 11 ημέρες σωρεύονταν σε δρόμους σε όλη την Ελλάδα, λόγω
των απεργιακών κινητοποιήσεων των εργαζομένων. Θα απαιτηθεί αρκετός
χρόνος για απολύμανση, ενώ  υπάρχει ο κίνδυνος νέων απεργιών. Σελ. 18

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Κινήσεις και επαφές
αρχηγών στην Ελβετία
Απομονωμένοι σ’ ένα ξενοδοχείο και αναμένοντας ενη-
μέρωση, οι πολιτικοί αρχηγοί, έκαναν τις δικές τους επαφές.
Ο Αβέρωφ προσπαθεί να εμπλέξει το Βερολίνο, ο Α. Κυ-
πριανού αποτελεί για τους εμπλεκόμενους το κλειδί της
λύσης, ο Ν. Παπαδόπουλος επιμένει στην πρότασή του
για τις Εγγυήσεις και την Ασφάλεια. Σελ. 9

Αμερικανικά σενάρια
για το Κραν-Μοντάνα
Πώς βλέπει η Ουάσιγκτον την κρίση στις συνομιλίες,
καθώς και τα ζητήματα της Ασφάλειας και των τεσσάρων
ελευθεριών. Σε λεπτομερή έκθεση του Κογκρέσου για το
Κυπριακό τονίζεται ότι η στρατηγική της Άγκυρας να ει-
σαγάγει νέες επιπλοκές, θα μπορούσε να οικοδομήσει
διεθνή πίεση πάνω στους Ε/κ να συμβιβαστούν. Σελ. 10

Ειδικό ένθετο με όλες οι εξελίξεις στο προσκήνιο
και το παρασκήνιο της Διάσκεψης για την Κύπρο.

ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΤΗΣ «Κ»
ΣΤΟ ΚΡΑΝ-ΜΟΝΤΑΝΑ
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΡΩΣΟΪΑΠΩΝΙΚΗ ΣΥΡΡΑΞΗ ΣΤΟΝ ΑΜΟΥΡ:
Λονδίνον, 1. - Ο εν Χαρμπίν ανταποκριτής του
Πρακτορείου Ρώυτερ αγγέλλει ότι υπήρχον εκεί
ανησυχητικαί πληροφορίαι καθ’ ας σφοδραί μάχαι
διεξήχθησαν μεταξύ των Σοβιετικών στρατευμάτων
και των Μαντζουριανών τοιούτων εις τον ποταμόν
Αμούρ. Κατά τηλεγράφημα ληφθέν χθες το από-
γευμα σφοδραί μάχαι διεξήχθησαν μεταξύ των
Σοβιετικών και Μαντζουριανών στολίσκων πλη-
σίον των νησίδων Κανφετζού και Κιναμούχο τας
οποίας είχον καταλάβει προσφάτως και οχυρώσει
τα Σοβιετικά στρατεύματα. [...] Αγγέλλεται εκ
Τόκιο ότι κατά σύσκεψιν της οποίας μετέσχον ο
πρωθυπουργός και οι υπουργοί των Στρατιωτικών,
των Ναυτικών και των Εξωτερικών, απεφασίσθη
όπως καταβληθή πάσα προσπάθεια προς διευθέ-
τησιν του επεισοδίου όπερ συνέβη εις τον ποταμόν
Αμούρ. [...] Αγγέλλεται εκ Μόσχας ότι οι επίσημοι
κύκλοι δεν προέβησαν εισέτι εις ανακοινώσεις
επί του επεισοδίου του ποταμού Αμούρ. Ο πρε-
σβευτής της Ιαπωνίας επεσκέφθη τον επί των Εξω-
τερικών επίτροπον Λιτβίνωφ, εδήλωσε δε προς
αυτόν ότι αι σοβιετικαί κανονιοφόροι επετέθησαν
πρώται κατά των ιαπωνικών φυλακίων της με-
θορίου. [Σημ. «Φ»: Στις φωτογραφίες, ο Μαξίμ
Λιτβίνωφ (αριστερά) και ο τότε πρεσβευτής της
Ιαπωνίας στη Μόσχα Μαμόρου Σιγκεμίτσου].

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή: ΜΙΧΑΛΗΣ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑΣ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
2.VΙΙ.1937

1 Στον επόμενο. Η μοναδική κατάληξη
που θα έχει σίγουρα η διάσκεψη για

την Κύπρο είναι πως θα μας αποχαιρετίσει
ο Αϊντε. Αϊντα, ο επόμενος.

2 Στην ψυχραιμία. Πριν επιστρέψει η
παρέα από τις Βρυξέλλες και μας αλ-

λάξει την εικόνα, πρέπει να παραδεχθού-
με πως η αποστολή μας ήταν μέχρι την
Παρασκευή ψύχραιμη και ήρεμη. Λει-
τούργησαν οι εμπειρίες των προηγουμέ-
νων. Ανυπόφορα βαρετό. 

3 Στο τουίτ το τελευταίο. Ακόμη και ο
Νικόλας συγκρατήθηκε και δεν έστει-

λε ένα χαμπάρι. Σε σημείο που Άθως και
Χριστιάνα διερωτούνται αν πήγε όντως
εκεί ή αν είναι σε παραδίπλα σαλέ της οι-
κογένειας. 

4 Στη μητέρα. Πάντως, αν κάποιος έλεγε
πως αριστερή κυβέρνηση στην Ελλάδα

να συμπεριφερόταν σαν βρακάς, σόρρυ
τσολιάς, στο ενδεχόμενο λύσης και στις
διαπραγματεύσεις, θα γελούσαμε πριν από
λίγα χρόνια. Νέα Δημοκρατία, ΠΑΣΟΚ και
Χρυσή Αυγή είναι γατάκια τελικά. 

5 Στους παροικούντες. Αυτούς, που
μπαίνουν και βγαίνουν στις πρεσβείες,

αυτούς που μιλούν στα διεθνή φόρα, και
«ξέρουν σίγουρα» πως οι Τούρκοι είναι
έτοιμοι και θέλουν λύση. Αυτούς που ο

στόχος του θολώνει το μυαλό. Αυτούς
τους στηρίζουμε την επομένη του ναυαγί-
ου. Αγαπάτε αλλήλους.

6 Στην εικονική πραγματικότητα. Το
2004 ο Νίκαρος ήταν ο ειρηνοποιός

υπέρ του ΝΑΙ, τα έβαλε με όλους, άγαρμ-
πα και παρ’ ολίγον να καεί η καριέρα του.
Το 2004 ο Φούλης ήταν με το ΟΧΙ, μιλού-
σε με τους Παπαδόπουλους και αν και
δεύτερος στον ΔΗΣΥ ήταν η πιο σκληρή
γραμμή. Αυτό το ανάποδο DeJavu που
συμβαίνει σήμερα ούτε στις αμερικάνικες

σειρές δεν θα γινόταν.

7 Στο ηγετικό προφίλ. Εκτός αν ο Φού-
λης θεωρεί πως πηγαίνοντας ενάντια

στο ρεύμα φτιάχνει προφίλ. Θα δείξει η
ιστορία, γι’ αυτό εγώ πάσο. 

8 Στην κούραση. Το ότι ο Κασουλίδης
δεν πήγε στη διάσκεψη είναι ένδειξη

για το 2018. Νίκο.

9 Στη μάχη. Επειδή αυτή της Ελβετίας
δεν έχει ενδιαφέρον ας πάμε στην

πραγματική, αύτη που έχει διακύβευμα.
Σπαλιάρας ή Πρίαμος. Η στήλη στηρίζει
απερίφραστα τον εραστή των 1000 γυναι-
κών με τις κυπριακές ρίζες Σπαλιάρα. Ίν-
δαλμα. 

10 ΚΥ.ΚΕΜ. Κυπριακό Ακελικό Πρα-
κτορείο Ειδήσεων, αυτό το πρακτο-

ρείο είναι για τις υπηρεσίες του κυπρια-
κού λαού ή του ανορθωτικού λαού; Μα τό-
ση εμπάθεια πια; Συνεχίζεται… Α! και να
μην ξεχάσω Κωστάκη μου, κάτι ξέρεις κι
εσύ!

ΕΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥ ΝΑΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

Τους κατατρόπωσα. Ρωτάτε και τον Νίκο. 
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Ο κομπάρσος Ακιντζί και το δράμα της Μεράλ
Οι πρώτες, κρίσιμες, μέρες στο
Κραν-Μοντάνα κύλησαν με πολλή
ένταση για κάποιους αλλά και με
περισσή ηρεμία για άλλους... Αυ-
τά τουλάχιστον λένε οι πληροφο-
ρίες μου... Ο Νίκος Αναστασιάδης
και η στενή συνοδεία του, ο Νίκος
Κοτζιάς και η δική του στενή συ-
νοδεία σίγουρα είναι σε αυτούς
που είχαν ένα αρκετά γεμάτο
πρόγραμμα, όπως και οι περισσό-
τεροι από τους δημοσιογράφους
(όχι όλοι...) οι οποίοι έτρεχαν πί-
σω από τις εξελίξεις... Κάποιοι άλ-
λοι όμως, όπως αρκετοί από τους
πολιτικούς αρχηγούς, ο Μουστα-
φά Ακιντζί, κάποια από τα μέλη
των αντιπροσωπειών, η πρώτη κυ-
ρία της Κύπρου και η «πρώτη κυ-
ρία» των κατεχομένων ήταν από
αυτούς μάλλον ως... διακοπές εί-
δαν τη διαμονή τους στο Κραν-
Μοντάνα.
Όπως ακούω από την πηγή μου
στο ειδυλλιακό θέρετρο τόσο η
κυρία Άντρη όσο και η Μεράλ
Ακιντζί αυτή τη φορά δεν έκαναν
κοινές εξόδους στην αυλή. Μάλ-
λον περιορίστηκαν στο σπίτι και
γενικά ήταν εξαφανισμένες από
τα Μέσα Επικοινωνίας. Το ίδιο και
κάποιοι από τους πολιτικούς αρ-
χηγούς οι οποίοι έδειξαν και τη
δυσφορία τους για την απραξία
στην οποία βρέθηκαν...
Εκείνος όμως που έλαμψε εντε-
λώς με την... παρουσία-απουσία
του, ήταν ο ίδιος ο Μουσταφά
Ακιντζί. Διπλωμάτης που βρίσκε-
ται στο Κραν-Μοντάνα τον χαρα-
κτήρισε «κομπάρσο του Τσαβού-
σογλου» αφού όπως είπε, «διαπι-
στώθηκε πως ο δικός του ρόλος
είναι ουσιαστικά ανύπαρκτος».
Σύμφωνα με τον διπλωμάτη «ο
ίδιος ο Ακιντζί φαίνεται να έχει
κατανοήσει πως δεν έχει περιθώ-
ριο δράσης, πως δεν τον παίρνει
ούτε την παραμικρή δήλωση να
κάνει χωρίς έγκριση και να έρθει
σε κόντρα με τον Τσαβούσογλου.
Έτσι προτίμησε τη σιωπή». Όπως
σχολίασε: «φοβούμαι πως όλα
αυτά που δεν λέει στους δημοσιο-
γράφους, αφού είναι και μαθημέ-
νος να μιλάει πολύ και συχνά, τα
ακούει το βράδυ η Μεράλ. Πι-
στεύω πως αυτή θα περνάει ένα
δράμα τα βράδια ακούγοντας όλα

τα απωθημένα του Μουσταφά.
Δεν πιστεύω να θέλει να ξαναδεί
το Κραν-Μοντάνα»...
Η πηγή μου στο ελβετικό θέρετρο
μου ανέφερε πως κάποιοι από
τους Κύπριους δημοσιογράφους
και τα μέλη της αντιπροσωπείας
«βίωσαν ξανά το μαρτύριο του
φαγητού». «Ούτε στο Survivor να
τους είχαμε στείλει» μου ανέφε-
ρε προσθέτοντας πως «έπεσαν
με τα μούτρα στις πιτσαρίες της
περιοχής μπας και βρουν φαγητό
να τρώγεται». Όπως μου σχολία-
σε «είναι τραγικό να πληρώνεις
τόσα χρήματα και να μην μπορείς
να φας ένα πιάτο νόστιμο φαΐ, ού-
τε ένα γύρο, ούτε μία μιξ...»
Για την ουσία των συνομιλιών δεν
έχω και πολλά να σας πω αφού
την ώρα που γραφόταν η στήλη
ήταν όλα ρευστά. Η πηγή μου
επεσήμανε τη δυσκολία διάγνω-
σης: «Με τον χωριάτη Τσαβούσο-
γλου να το παίζει μάγκας και να
εκβιάζει, με τον Αϊντε να χαμογε-
λά χωρίς λόγο, τον Αναστασιάδη
να πετάει αζίνες, τον Κοτζιά να ρί-
χνει ατάκες και τον Ακιντζί να το
παίζει η Μούμια 3, οι προβλέψεις
είναι αδύνατες. Το μόνο σίγουρο
είναι πως ο Γκουτιέρες προσπά-
θησε πολύ να διασώσει τη Διά-

σκεψη από πρόωρη κατάρρευση.
Και ότι του τα έριξε του Αϊντε σε
αρκετές περιπτώσεις. Όχι μόνο
όταν είπε πως οι Νορβηγοί και οι
Άγγλοι δεν καταλαβαίνουν εμάς
της Μεσογείου αλλά και όταν έλε-
γε πως για πρώτη φορά κατανόη-
σε τις θέσεις των δύο πλευρών...»
Σύμφωνα με την πηγή μου «ήταν
εκείνη τη στιγμή που το χαμόγελο
στα χείλη του Αϊντε πάγωσε για
μια μακρά περίοδο»...
Ανελέητη κριτική δέχεται τις τε-
λευταίες ημέρες η ηγεσία του
ΑΚΕΛ. Όπως μαθαίνω οι επικρί-
σεις δεν προέρχονται μόνον από
εξωκομματικούς και πολιτικούς
αντιπάλους αλλά και από στελέχη
του κόμματος που δεν αντέχουν
την «ασύστολη πολιτικοποίηση
των πάντων λόγω του προεκλογι-
κού».
Η κυρία Γιαννούλα, η οποία ως
γνωστόν ακούει όλα όσα λέγονται
στους διαδρόμους του ΑΚΕΛ και
ακόμη περισσότερα, με πληροφό-
ρησε πως προχθές στέλεχος του
κόμματος έπνεε τα μένεα κατά
συγκεκριμένων μελών της ηγε-
σίας. Όπως είπε το στέλεχος σε
εμπιστευτική συνομιλία του με άλ-
λον ΑΚΕΛικό «φαίνεται πως το μά-
θημα δεν μας έγινε πάθημα. Τα

όσα πάθαμε στις εκλογές δεν μας
συνέτισαν. Και όσα μας έλεγε ο
Άντρος στην Κεντρική Επιτροπή
πριν από ένα χρόνο ήταν μόνο λό-
για». Το στέλεχος αναφερόταν και
στη στείρα κριτική που ασκεί το
ΑΚΕΛ στην κυβέρνηση και στον
Αναστασιάδη για τις συνομιλίες
στο Κραν-Μοντάνα αλλά και για
την εσωτερική διακυβέρνηση.
Όπως είπε «είναι απαράδεκτο ο
ηγέτης του ΑΚΕΛ σε μια τόσο κρί-
σιμη στιγμή να είναι ο μόνος πολι-
τικός αρχηγός που κατηγορεί τον
Πρόεδρο ότι πάει στις συνομιλίες
με αρνητική διάθεση». Αναφέρθη-
κε ακόμα και σε «παλικαρισμούς»
του Στέφανου Στεφάνου λέγοντας
πως «έχει φθάσει στα όρια του γε-
λοίου και αντί να παράγει πολιτική
παράγει ανέκδοτα! Κάθε δεύτερη
μέρα ζητά παραίτηση του Ιωνά και
απολογίες και υπερθεματίζει για
τη διασπάθιση δημοσίου χρήμα-
τος. Ξεχάσαμε πολύ νωρίς πως αυ-
τούς που ο κόσμος κατηγορεί και
για την καταστροφή της οικονο-
μίας και για την καταστροφή του
Μαρί είναι το ΑΚΕΛ...»
Σύμφωνα με την κυρία Γιαννούλα
το στέλεχος ήταν πολύ απογοη-
τευμένο με τη στάση του κόμμα-
τός του την τελευταία περίοδο και
ιδιαίτερα μετά το φιάσκο με την...
υποψηφιότητα Σπανού. «Αυτά τα
πράγματα δεν γίνονται ούτε στην
πιο τριτοκοσμική χώρα. Και ο Άν-
τρος και ο Κυρίτσης και ο Στεφά-
νου έχουν πάρει το κόμμα στον
λαιμό τους. Δεν ξέρω εάν υπάρχει
πια σωτηρία για το ΑΚΕΛ» ανέφε-
ρε σχεδόν με απόγνωση.
Η κυρία Γιαννούλα είναι σίγουρη
πως μετά την επιστροφή του Άν-
τρου Κυπριανού από την Ελβετία
«θα δεχθεί έντονη κριτική και το
κόμμα θα περάσει άλλη μία μεγά-
λη κρίση την οποία δεν είναι σί-
γουρο εάν θα καταφέρει ποτέ να
την ξεπεράσει»...

ΚΟΥΪΖ: Ποιος υψηλά ιστάμενος
στην Κύπρο τηλεφώνησε σε ση-
μαντικό μέλος της αντιπροσωπεί-
ας μας στο Κραν-Μοντάνα, όταν
όλοι καίγονταν για την εξέλιξη της
Διάσκεψης, για να δει εάν θα πα-
ρευρεθεί σε κάποια εκδήλωση
στην Κύπρο;...

Οπως στο εφιαλτικό «1984» του
Τζορτζ Oργουελ «η ειρήνη ήταν πό-
λεμος» και «η ελευθερία ήταν σκλα-
βιά», έτσι και στη διπλή γλώσσα της
Αριστεράς «τα Εξάρχεια δεν είναι
άβατο. Θέλουν απλώς διαφορετική
διαχείριση» (Παναγιώτης Κουρουμ-
πλής, 29.6.2017). Το ίδιο επαναλαμ-
βάνουν πολλά στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ
και οι πρόθυμες γραφίδες τού κόμ-
ματος στον Τύπο και στα social me-
dia. Θα μπορούσε να ρωτήσει κά-
ποιος γιατί αυτή τη «διαφορετική
διαχείριση» δεν την έκαναν δυόμισι
χρόνια τώρα, ώστε να μπορούν να
διαδηλώνουν ελεύθερα όλοι οι πο-
λίτες εκεί, αλλά αυτό είναι μάταιο
με τους ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ. Για όλα έχουν
ένα ψέμα, απλώς παλιότερα τους πί-
στευαν περισσότεροι.

Βεβαίως, σε καμιά πλατεία της
χώρας δεν έχει στηθεί ένα τεράστιο

κοντέινερ, το οποίο ουδείς τολμά
να απομακρύνει. Αλλά για τα περί
άβατου καλό είναι να ρωτήσουν και
τον κ. Γιάνη Βαρουφάκη, ο οποίος
«προειδοποιήθηκε» από αγνώστους
να μην ξαναπάει να φάει με τη σύ-
ζυγό του στην περιοχή. Στο βίντεο
που καταγράφει την επίθεση κάποιος
«αντεξουσιαστής» –τρομάρα μας!–
ακούγεται να λέει στον κ. Βαρου-
φάκη: «Δεν φταις εσύ, αλλά καλά
κάνουμε και σε κράζουμε. Είσαι πο-
λιτικός και δεν σε πιστεύουμε... Δεν
θέλω να μιλήσεις καθόλου, να φύγεις
τώρα. Δεν θα ξανακατεβείς στα Εξάρ-
χεια...» (2.5.2015).

Και αν με τον κ. Βαρουφάκη
...«έχουν κόψει και την καλημέρα»,
μπορούν να ρωτήσουν τον «πιστό
σύντροφο» κ. Παναγιώτη Σκουρλέτη.
Ο υπουργός πήγε κάποιο Σάββατο
(17.10.2015), μαζί με τη σύζυγο και
κάποιους φίλους του σε μπαρ στις
παρυφές των Εξαρχείων. Αποχώρη-
σε, όμως, κακήν κακώς, όταν ομάδα

νεαρών εισέβαλε στο μαγαζί και άρ-
χισε να του φωνάζει ότι πρέπει να
φύγει από την περιοχή. Σύμφωνα
με τις πληροφορίες, οι «κοινωνικοί
αγωνιστές», οι οποίοι κάποτε απο-
λάμβαναν τη θαλπωρή του ΣΥΡΙΖΑ,
προξένησαν ζημιές στο μαγαζί. Μη
μιλήσουμε για δημοσιογράφους που
στοχοποιήθηκαν, όπως ο κ. Κων-
σταντίνος Μπογδάνος, ο οποίος ξυ-
λοκοπήθηκε ενώ απλώς περπατούσε
στη Ζωοδόχου Πηγής, τον προπη-
λακισμό της κ. Σοφίας Παπαϊωάννου
σε εστιατόριο της περιοχής κ.λπ.
Στο «μη άβατο των Εξαρχείων» κιν-
δυνεύουν ακόμη και οι σκηνοθέτες
που μοιάζουν με δημοσιογράφους,
ενώ γνωστός σκιτσογράφος εδάρη
γιατί το κράνος μηχανής που φο-
ρούσε έμοιαζε με κράνος... αστυνο-
μικού. Γενικώς στα Εξάρχεια μπορούν
τα καλόπαιδα με την «επαναστατική»
λεοντή να κάνουν ό,τι γουστάρουν.
«Σε γνωστό εστιατόριο των Εξαρ-
χείων, μια παρέα 30-35 ατόμων έφα-
γε, ήπιε, διασκέδασε, έκανε ένα λο-
γαριασμό 800 (οκτακοσίων!) ευρώ,
φροντίζοντας να πάρουν τα ακρι-
βότερα και τα καλύτερα από τον κα-
τάλογο. Εφυγαν αρνούμενοι να πλη-
ρώσουν... Σε μια άλλη περίπτωση,
ιδιοκτήτης μπαρ της περιοχής, όπου
συνέβη κάτι αντίστοιχο και ζήτησε
τα λεφτά που στοίχιζαν τα ποτά που
ήπιε η παρέα, απλώς βρίσκεται στο
νοσοκομείο». («Απαλλοτρίωση της...
μάσας», «Καθημερινή» 8.1.2009).

Ολοι γνωρίζουν τι συμβαίνει στην
ιστορική αυτή γειτονιά του κέντρου
και η απαγόρευση της διαδήλωσης
των αστυνομικών από τον κ. Νίκο
Τόσκα απλώς υπενθύμισε την ύπαρ-
ξη του άβατου. Δεν πήραν μυρωδιά
για το τι συμβαίνει ο κ. Κουρουπλής
και οι σύντροφοί του; Φυσικά το
γνωρίζουν. Προκειμένου όμως να
κρύψουν την απύθμενη ανικανότητά
τους να διαχειριστούν το παραμικρό,
λένε τα πιο χονδροειδή ψέματα. Δεν
φοβούνται ότι τα ψεύδη τους γίνονται
αυτεπίστροφα; Προφανώς όχι. Τόσα
χρόνια έλεγαν χονδροειδή ψέματα
και ο λαός τούς επιβράβευσε με πρω-
τιά στις εκλογές. Γιατί να σταματή-
σουν τώρα;

Το άβατο
της αλήθειας

ΣΧΟΛΙΟ / Του ΠΑΣΧΟΥ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

O Aνδρέας Παράσχος απουσιάζει.

Πρόεδρε, σου το λέω, εάν ο Τσαβούσογλου με τσαντίσει ξανά θα του
πατήσω κατά λάθος το πόδι!

<<<<<<

Ολοι γνωρίζουν τι
συμβαί νει στα Εξάρχεια,
αλλά οι υπουργοί των
ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ συνεχίζουν
να λένε ψέματα.
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ΗΝΩΜEΝΑ EΘΝΗ
Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Οι εξελίξεις στη διάσκεψη για την Κύπρο
στον Κραν-Μοντάνα της Ελβετίας πι-
θανόν να δώσουν το στίγμα τους στην
επικείμενη έκθεση του γ.γ. του ΟΗΕ για
την ειρηνευτική δύναμη των Ηνωμένων
Εθνών στην Κύπρο. Η έκθεση αναμέ-
νεται ότι θα επιδοθεί μέχρι τις 10 Ιουλίου
στο Συμβούλιο Ασφαλείας, για να ξεκι-
νήσουν στη συνέχεια οι διεργασίες –
υπό την αιγίδα της Βρετανίας– για την
ετοιμασία και τη διαβούλευση του ψη-
φίσματος, το οποίο θα έλθει προς υιο-
θέτηση στην ολομέλεια κάποια στιγμή

μεταξύ 24 και 27 Ιουλίου. Ο κύριος κορ-
μός της έκθεσης έχει ετοιμαστεί από
το Τμήμα Ειρηνευτικών Επιχειρήσεων
και βρίσκεται στο γραφείο το γενικού
γραμματέα. Ωστόσο, θα αναμένεται η
ολοκλήρωση των συνομιλιών στο Κραν-
Μοντάνα, για να μπουν οι τελικές πι-
νελιές στο κομμάτι που θα αφορά τις
καλές υπηρεσίες του γενικού γραμματέα,
ενώ ανεξαρτήτως και του αποτελέσμα-
τος, δεν αποκλείεται να υπάρχουν και
αλλαγές στο κομμάτι που σχετίζεται
την αναδιάρθρωση της δύναμης.

Μέχρι στιγμής, η Γραμματεία είναι
καθησυχαστική, μιλώντας για μία έκ-
θεση καθαρά τεχνικού χαρακτήρα, σε
σχέση με τον κύριο κορμό της, ωστόσο,
στην περίπτωση είτε ραγδαίας προόδου
–που φαντάζει απίθανο– είτε κατάρ-
ρευσης, δεν αποκλείεται να θελήσει ο
Αντόνιο Γκουτιέρες στην πρώτη περί-

πτωση να ζητήσει επιτάχυνση του σχε-
διασμού της επόμενης μέρας, στη δεύ-
τερη περίπτωση να στείλει κάποια προ-
ειδοποίηση. Πάντως, το χρονικό διά-
στημα που μεσολαβεί είναι αρκετά
μικρό (και για τις δύο περιπτώσεις) για
δραματικές αλλαγές. Εξάλλου, όλες οι
πληροφορίες συγκλίνουν για προσπά-
θειες συντήρησης της διαδικασίας και
αυτό συνηγορεί πως ακόμη και αν επι-
λεγεί να σταλούν μηνύματα και προει-
δοποιήσεις, ήδη υπάρχουν αρκετά δη-

λώσεις προς αυτή την κατεύθυνση του
Έσπεν Μπαρθ Αϊντε, που επικαλέστηκε
την αλλαγή κυβέρνησης στην Ουάσιγ-
κτον, το λογικότερο είναι η κίνηση να
γίνει τον επόμενο Ιανουάριο. 

Η έκθεση του γ.γ. και οι εξελίξεις θα
καθορίσουν και το ψήφισμα του Σ.Α.,
τα μέλη του οποίου θα ενημερωθούν
από τον Έσπεν Μπαρθ Αϊντε για τις
συνομιλίες στην Ελβετία στις 19 Ιουλίου.
Αυτή πιθανόν να είναι και η τελευταία
ενημέρωση των μελών του Σ.Α. από

τον Νορβηγό πρώην υπουργό Εξωτε-
ρικών, ο οποίος βέβαια μέχρι το αργό-
τερο στις 10 Σεπτεμβρίου (στις 11 θα
διεξαχθούν οι εκλογές στη χώρα του
και θα είναι υποψήφιος) θα αποχωρήσει.
Βέβαια, δεν αποκλείεται η παραίτησή
του να επιδοθεί όταν θα έλθει στη Νέα
Υόρκη, καθώς αυτός ήταν ο αρχικός
του σχεδιασμός και η 10η Σεπτεμβρίου
προέκυψε μετά τις δηλώσεις Αναστα-
σιάδη ότι φεύγοντας δημιουργεί προ-
βλήματα.

Στην περίπτωση αυτή, το πιθανότερο
σενάριο θα είναι να αναλάβει το βάρος
των συνομιλιών η αναπληρώτρια στις

καλές υπηρεσίες και ειδική αντιπρόσω-
πος του γ.γ. στην Κύπρο Ελίζαμπεθ Σπέ-
χαρ, υποβοηθούμενη από τον βοηθό
γενικό γραμματέα για πολιτικές υποθέ-
σεις, Τζέφρι Φέλτμαν. Κάτι που είχε
γίνει επί προεδρίας Τάσσου Παπαδό-
πουλου με τον Ζεριχούν, ή ακόμη πα-
λαιότερα με τον Γκουστάβ Φεϊσέλ. Ίσως
μάλιστα να δοθούν πλήρως οι αρμοδιό-
τητες του ειδικού συμβούλου στον κ.
Φέλτμαν που έχει λάβει παράταση μέχρι
τον Απρίλιο και ούτως ή άλλως θα πρέπει
να ψάχνει από τώρα αντικαταστάτη του
ο Αντόνιο Γκουτιέρες. Μάλιστα, το γε-
γονός ότι πλέον είναι κομμάτι της ηγε-
σίας του ΟΗΕ, θα άρει και τις όποιες εν-
στάσεις για διορισμό αμερικανού στη
θέση του ειδικού συμβούλου.

Πώς επηρεάζει η Ελβετία την ΟΥΝΦΙΚΥΠ
Η έκθεση του γ.γ. του ΟΗΕ και το ψήφισμα του Σ.Α. για τη Δύναμη θα πάει στην ολομέλεια κάποια στιγμή μεταξύ 24 και 27 Ιουλίου

Οι επιπτώσεις από
πιθανόν αιφνιδιασμό
Ένα από τα σενάρια που ακούστηκαν για τις συνομιλίες
στο Κραν-Μοντάνα ήταν η πιθανότητα ενός τουρ-
κικού «αιφνιδιασμού». Οι περισσότεροι τον συνέδεσαν
με μία πρόταση στο κεφάλαιο της Ασφάλειας και
των Εγγυήσεων, υπάρχουν ωστόσο κάποιοι που δεν
αποκλείουν η κίνηση της Άγκυρας να σχετίζεται με
μείωση των στρατιωτικών δυνάμεων που διατηρεί
σήμερα στην Κύπρο. Όπως αναφέρουν, ο τουρκικός
στρατός που αριθμούσε περίπου σε 43.000, στην
πραγματικότητα είναι σημαντικά μικρότερος, κάποιοι
μάλιστα τον κατεβάζουν κοντά στις 20.000. Μία
τέτοια λοιπόν κίνηση της Άγκυρας θα ήταν –παρά
τις εντυπώσεις– πρακτικά άνευ αντικρίσματος, αφού
απλώς θα επισημοποιούσε τον ήδη μειωμένο αριθμό.
Ωστόσο, στις περιπτώσεις αναλόγων κινήσεων απο-
κλιμάκωσης, υπάρχει ανάγκη σύστασης μηχανισμού
επιτήρησης και επιβεβαίωσης, τον οποίο οπωσδήποτε
θα ζητήσει να συσταθεί η πλευρά μας, με συμμετοχή
πιθανόν και άλλων πέραν της ΟΥΝΦΙΚΥΠ. Ένα δεύ-
τερο στοιχείο που θα πρέπει να ληφθεί υπόψη σε
τέτοια περίπτωση, είναι ότι θα αναδυθεί εκ νέου
ως θέμα προτεραιότητας τόσο η εφαρμογή, όσο και
η ενίσχυση του «μνημονίου του 1989» για την ου-
δέτερη ζώνη, το οποίο ετοίμασαν τα Ηνωμένα Εθνη
αλλά ουδέποτε υπέγραψαν οι δύο πλευρές. Η αναφορά
στο μνημόνιο υπάρχει σ’ όλες τις εκθέσεις του γ.γ.
για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ και σε όλα τα ψηφίσματα για
την ανανέωση της θητείας της. Πάντως, αν γίνει
τέτοια κίνηση από την Τουρκία –εκτιμούν οι ίδιοι
κύκλοι– θα δημιουργήσει εντυπώσεις και σίγουρα
κάποια πίεση προς την πλευρά μας να προβεί σε
κάποια αντίστοιχη χειρονομία.

<<<<<<<

Τα μέλη του Συμβουλίου
Ασφαλείας θα ενημερωθούν
από τον Έσπεν Μπαρθ Αϊντε
για τις συνομιλίες στην
Ελβετία στις 19 Ιουλίου. 

<<<<<<<

Ενδεχομένως να αναδυθεί εκ
νέου ως θέμα προτεραιότη-
τας τόσο η εφαρμογή, όσο
και η ενίσχυση του «μνημο-
νίου του 1989» για την ουδέ-
τερη ζώνη, το οποίο ετοίμα-
σαν τα Η.Ε. αλλά ουδέποτε
υπέγραψαν οι δύο πλευρές.

Με την απόφαση του Σ.Α. τον προσεχή Ιούλιο, δεν αποκλείεται να υπάρχουν και αλλαγές
στο κομμάτι που σχετίζεται την αναδιάρθρωση της Ειρηνευτικής Δύναμης στην Κύπρο. 
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

H Άγκυρα θεωρεί ότι πλέον έχει έρθει
η στιγμή των μεγάλων, τελικών απο-
φάσεων στο Κυπριακό. Με τον ένα
ή τον άλλο τρόπο ο ΥΠΕΞ Μεβλούτ
Τσαβούσογλου ξεκαθαρίζει ότι δεν
πρόκειται να αποχωρήσει από την
Ελβετία δίχως να έχει εξασφαλίσει
μια δεσμευτική απόφαση, με την
οποία θα ξεκινά μια νέα περίοδος
στο Κυπριακό. Στo πλαίσιο της συγ-
κεκριμένης επιμονής, η τουρκική
πλευρά δεν προσεγγίζει θετικά την
ιδέα της σύγκλησης μιας νέας διά-
σκεψης κατά τους φθινοπωρινούς
μήνες. Η Άγκυρα έχει ζητήσει από
τους Τσαβούσογλου και Ακιντζί να
εξαντλήσουν όλα τα περιθώρια για
να εξασφαλιστεί μια δεσμευτική
για όλες τις πλευρές, τελική απόφαση
στη Διάσκεψη του Κραν-Μοντάνα.
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»
υπάρχει σειρά αιτιών στην απόφαση
αυτή του Ταγίπ Ερντογάν κύρια των
οποίων είναι η προσέγγιση του Κυ-
πριακού υπό το φάσμα των νέων
εξελίξεων στην ευρύτερη περιοχή
και στους στόχους του εν όψει της
10ής επετείου της ίδρυσης της Τουρ-
κίας. Επίσης, ένας άλλος σημαντικός
παράγοντας είναι το πολιτικό και
οικονομικό αδιέξοδο που αντιμε-
τωπίζει. Η Άγκυρα συμπεραίνει ότι
έχει φτάσει η στιγμή για τη συνολική
ανασυγκρότηση της «κρατικής δο-
μής» που εγκαινιάστηκε το 1983
και είναι κληρονομιά της στρατιω-
τικής χούντας του 1980. 

Στην Ελβετία, η τουρκική αντι-
προσωπεία, παραμένοντας πιστή
στη δέσμευση έναντι του ισχυρού
ανδρός της Τουρκίας, επιμένει όπως
το τέλος της διάσκεψης έχει δε-
σμευτικό και τελικό χαρακτήρα.
Στο πλαίσιο της συγκεκριμένης επι-
μονής, η τουρκική πλευρά δεν προ-
σεγγίζει θετικά την ιδέα της σύγ-
κλησης μιας νέας διάσκεψης κατά
τους φθινοπωρινούς μήνες, και αυτό
παρά τα σχετικά μηνύματα που
στέλνει προς τούτο η ε/κ πλευρά. 

Τα δύο σενάρια 
Σχετικά με το τελικό αποτέλεσμα

της διάσκεψης της Ελβετίας, την
προηγούμενη εβδομάδα, ο κ. Ερν-
τογάν μελετούσε δύο σενάρια. Το
πρώτο σενάριο προβλέπει την υλο-

ποίηση της ομοσπονδιακής φόρ-
μουλας-λύσης εντός των επόμενων
μηνών. Το δεύτερο σενάριο εμπε-
ριέχει τις εναλλακτικές ιδέες και
προτάσεις της τουρκικής πλευράς. 

Σε ό,τι αφορά το πρώτο, στο τουρ-
κικό Προεδρικό εκφραζόταν και πε-

ριορισμένη αισιοδοξία. Οι σύμβουλοι
του Προέδρου προβάλλουν την άπο-
ψη ότι την παρούσα στιγμή δεν
υπάρχουν οι κατάλληλες προϋπο-
θέσεις για την άμεση εφαρμογή της
ομοσπονδιακής λύσης. Κι αυτό διότι
θεωρούν ότι ο διεθνής παράγοντας
δεν ασκεί πίεση στην ε/κ πλευρά
και στην Αθήνα για την αποδοχή
συμβιβαστικών λύσεων σε μια σειρά
ζητημάτων. Αντιθέτως, επιλέγει να
έρθει σε ανοιχτή αντιπαράθεση με
την Τουρκία σε μια σειρά ζητημάτων. 

Με βάση, λοιπόν, την πιο πάνω
εκτίμηση, τη στιγμή της έναρξης
της νέας διάσκεψης, το τουρκικό
Προεδρικό στο σύνολό του εξέφραζε
λιγοστές ελπίδες για το νέο εγχείρημα
στο Κυπριακό. Παρόλα αυτά, αξίζει
να σημειωθεί ότι η τουρκική πλευρά
δεν βιάζεται για να αποκλείσει όλα
τα ενδεχόμενα. Εξαιτίας των εξελί-
ξεων στο πεδίο της ενέργειας και
των ισορροπιών διεθνώς, η τουρκική

πλευρά δεν αποκλείει το ενδεχόμενο
της ενεργής εμπλοκής του διεθνούς
παράγοντα, κυρίως των μεγάλων
δυνάμεων στις συνομιλίες, έτσι ώστε
να εξασφαλιστεί μια «μαγική φόρ-
μουλα» την τελευταία «στιγμή» των
διαπραγματεύσεων. 

Σε περίπτωση, που τελικά οι με-
γάλες δυνάμεις δεν καταφέρουν να
πείσουν την ε/κ πλευρά και την
Αθήνα για την αναγκαιότητα της
λύσης, η Τουρκία εμφανίζεται έτοιμη
να συζητήσει το περίφημο «βελού-
δινο διαζύγιο», το οποίο θα άνοιγε
τον δρόμο για τη δρομολόγηση μιας
σειρά εναλλακτικών σεναρίων για
το βόρειο κομμάτι του νησιού. Σε
αυτό το σημείο, θα πρέπει να ση-
μειωθεί ότι στην Άγκυρα, πηγές του
Προεδρικού, επαναλαμβάνουν τις
θέσεις του τέως διαπραγματευτή
Κουντρέτ Όζερσαϊ ότι η συζήτηση
για το «βελούδινο διαζύγιο» θα μπο-
ρούσε να ξεκινήσει μόνο με τη συγ-

κατάθεση της διεθνούς κοινότητας
και της ε/κ πλευράς. Σε μια τέτοια
περίπτωση, η τουρκική πλευρά θα
καλούνταν να προχωρήσει σε εν-
τυπωσιακές παραχωρήσεις και κι-
νήσεις έτσι ώστε να ικανοποιηθεί
μερικώς η ε/κ πλευρά και να απο-
δεχθεί ο διεθνής παράγοντας ότι
τελικά έχει έρθει η ώρα για εναλ-
λακτικές, «out of the box» συζητή-
σεις στο Κυπριακό. 

Την παραπάνω θέση συμμερί-
ζεται σύσσωμη η τ/κ Δεξιά, η τουρ-
κική αντιπολίτευση και σε γενικές
γραμμές όλες οι εθνικιστικές πα-
ρατάξεις στα Κατεχόμενα στην
Τουρκία. Ακόμη, η συγκεκριμένη
φόρμουλα βρίσκει σύμφωνους τους
συμβούλους του Τούρκου Προέδρου,
οι οποίοι θεωρούν ότι η εναλλακτική
λύση στο Κυπριακό θα έδινε νέα
ώθηση στα σχέδια και στα ποσοστά
του Ταγίπ Ερντογάν εν όψει των
προεδρικών εκλογών του 2019. 

Η «ελβετική» σιωπή του Μουσταφά Ακιντζί 
Η Aγκυρα, που απαιτεί δεσμευτική απόφαση, τον πιέζει με ατζέντα «βελούδινου διαζυγίου» τουτέστιν συμφωνημένη διχοτόμηση 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η τουρκική κυβέρνηση παρακο-
λουθεί με μεγάλη προσοχή τις εξε-
λίξεις σε Συρία και Ιράκ καθώς και
τις τελευταίες κινήσεις των μεγά-
λων δυνάμεων. Με εντολή της κυ-
βέρνησης και του Προεδρικού, το
επιτελείο των τουρκικών ενόπλων
δυνάμεων δημιουργεί νέα σχέδια
δράσης για το βόρειο κομμάτι της
Συρίας και του Ιράκ και αναπτύσ-
σει ισχυρές δυνάμεις στα σύνορα
της Τουρκίας με αυτές τις χώρες. 

Από τις αρχές της προηγούμε-
νης εβδομάδας, οι δυνάμεις του
τουρκικού στρατού σφυροκοπούν
τις θέσεις των Κούρδων ανταρτών
στο κουρδικό καντόνι Άφριν της
Συρίας. 

Οι τουρκικές δυνάμεις, σε συ-
νεργασία με ισλαμιστικές οργανώ-
σεις που υποστηρίζονται από την
ίδια, δοκιμάζουν τις αντοχές της
κουρδικές πλευράς και επιχειρούν
να την απασχολήσουν, τη στιγμή
που η προσοχή των Κούρδων είναι
στραμμένη στον στόχο της κατά-
ληψης της Ράκκα, η οποία είναι η
«πρωτεύουσα» του λεγόμενου χα-
λιφάτου στη Συρία. 

Οι τελευταίες πληροφορίες της
«Κ» αναφέρουν ότι εκτός των αν-
τοχών των Κούρδων, η Άγκυρα
δοκιμάζει και την υπομονή των
ΗΠΑ. Αυτόπτες μάρτυρες και κουρ-
δικές πηγές μας αναφέρουν ότι
κατά την προηγούμενη περίοδο,
θέσεις του τουρκικού στρατού
άνοιξαν πυρ, προς την κατεύθυνση
αμερικανικών δυνάμεων που πε-
ριφρουρούν τα σύνορα Τουρκίας-
Συρίας και παρέχουν ασπίδα προ-
στασίας στους Κούρδους, χωρίς

απώλειες, στέλνοντας μήνυμα στην
Ουάσιγκτον. 

Οι διαφωνίες με Τραμπ 
Η απογοήτευση της Άγκυρας από

την αμερικανική στάση, λίγο μετά
την πρώτη συνάντηση των Προ-
έδρων της Τουρκίας και των ΗΠΑ
στον Λευκό Οίκο, η οποία στιγμα-
τίστηκε με παρατράγουδα και έν-
ταση.ΟιΝτόναλντ Τραμπκαι Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν δεν κατάφεραν να
ξεπεράσουν τις διαφωνίες τους και
τα προβλήματα στις διμερείς σχέσεις.
Ο κ. Ερντογάν είχε πάει στο Λευκό
Οίκο με την ελπίδα ότι θα κατόρθωνε
να τροποποιήσει τη στρατηγική της
αμερικανικής πλευράς για το βόρειο
κομμάτι της Συρίας. Στόχος ήταν η
εστίαση της Ουάσιγκτον στο τουρ-
κικό σχέδιο για την κατάληψη της
Ράκκα, το οποίο απέκλειε τους Κούρ-
δους από την επιχείρηση. Η αμερι-
κανική πλευρά απέρριψε αυτό το
σχέδιο και επέλεξε να συνεργαστεί
με τους Κούρδους. Σήμερα, με την
αμερικανική πλευρά να παρέχει
κάθε είδους υποστήριξη και βοήθεια
στην κουρδική πλευρά, οι Κούρδοι
πολεμιστές έχουν περικυκλώσει τη
Ράκκα και βρίσκονται μόλις ένα
βήμα πριν από μια νέα μεγάλη στρα-
τιωτική επιτυχία. 

Αντιμέτωπη με το προαναφερό-
μενο ενδεχόμενο, η Άγκυρα στρέφει
την προσοχή της προς τη Ρωσία και
άλλους παράγοντες στην περιοχή.
Ενημερωμένες πηγές τονίζουν ότι
η ανακοίνωση της πρώτης συμφω-
νίας ανάμεσα στην Τουρκία και στη
Ρωσία για την απόκτηση πυραυλικού
συστήματος τύπου S-400 αποτελεί
ηχηρό μήνυμα, της Άγκυρας προς
την Ουάσιγκτον. Την ίδια ώρα, η

Άγκυρα παραμένει στο πλευρό του
Κατάρ, το οποίο από την πλευρά
του διατηρεί στενές σχέσεις με το
Ιράν, μια εξέλιξη που δεν περνά απα-
ρατήρητη στις δυτικές πρωτεύουσες.
Και σαν δεν έφταναν όλα αυτά, η
Άγκυρα εξακολουθεί να επιστρατεύει
αυστηρή ρητορική στις σχέσεις της
με τη Δύση και κυρίως με τη Γερ-
μανία. Στην Άγκυρα, κύκλοι της κυ-
βέρνησης διασαφηνίζουν ότι η γει-
τονική χώρα, σε καμία περίπτωση,
δεν στοχεύει σε τελική ρήξη με τη
Δύση. Ωστόσο, τη στιγμή που δια-
κυβεύονται στρατηγικής σημασίας
συμφέροντα της Τουρκίας, η Άγκυρα
δεν έχει άλλη επιλογή παρά να ασκή-
σει πίεση στους δυτικούς συμμάχους
της για την αποδοχή των θέσεων

της σε μια σειρά ζητημάτων και κυ-
ρίως στο Κουρδικό. 

Από τη σκοπιά της Άγκυρας λοι-
πόν, στη νέα περίοδο ιδιαίτερη ση-
μασία έχουν οι εξελίξεις σε τρεις
εστίες έντασης στο βόρειο κομμάτι
της Συρίας. Στη Ράκκα, οι κινήσεις
των Αμερικανών και των Κούρδων
βρίσκονται στο μικροσκόπιο της
Άγκυρας,η οποία ανησυχεί ιδιαίτερα
για το γεγονός ότι Κούρδοι και Αμε-
ρικανοί δεν προβάλλουν ένα σχέδιο
δράσης για την περίοδο που θα ακο-
λουθήσει μετά την τελική απελευ-
θέρωση της πόλης και κυρίως αν
συμφώνησαν στη δημιουργία κουρ-
δικού κράτους στη Συρία. Σε αντι-
περισπασμό ο Ερντογάν στρέφει
την προσοχή του στον άξονα Άφριν-

Μίμπιτς και στο μέλλον του Ίντλιπ.
Ενδεχόμενη κατάληψη του Άφριν
και των περίχωρων του Μίμπιτς από
τις τουρκικές δυνάμεις θα δημιουρ-
γήσει για την Άγκυρα ένα διάδρομο
που θα ενώσει τα τουρκικά σύνορα
με το Ίντλιπ, το οποίο ελέγχουν ισ-
λαμιστικές οργανώσεις. Σε μια τέτοια
περίπτωση, η Τουρκία θα έχει εξα-
σφαλίσει σημαντικό μερίδιο στη
«μοιρασιά» της Συρίας, σενάριο που
στολίζει τα «όνειρα» του Ερντογάν
και του επιτελείου του στρατού. Ο
τουρκικός στρατός φαίνεται να έχει
ετοιμάσει διάφορα σχέδια δράσης,
τα οποία περιλαμβάνουντην εισβολή
χερσαίων δυνάμεων στο Άφριν και
την ανάπτυξη των ισλαμιστών αν-
ταρτών στην ευρύτερη περιοχή. 

Παράλληλα με τις εξελίξεις στη
Συρία, η Άγκυρα παρακολουθεί και
τις εξαιρετικά σημαντικές εξελίξεις
στο Ιράκ. Η επόμενη ημέρα μετά
την απελευθέρωση της Μοσούλης,
το επικείμενο δημοψήφισμα για την
ανεξαρτησία του Κουρδιστάν και
το μελλοντικό καθεστώς του Κιρκούκ
είναι εξελίξεις που προβληματίζουν
σφόδρα την ηγεσία Ερντογάν. Στην
περίπτωση του Ιράκ, η τουρκική
πλευρά αποδίδει ιδιαίτερη σημασία
και στην περιοχή του όρους του Σίν-
τζαρ (Σένγκαλ), την οποία σήμερα
κρατούν οι αντάρτες του Εργατικού
Κόμματος του Κουρδιστάν (ΡΚΚ).
Και σε αυτή την περίπτωση, η τουρ-
κική πλευρά δεν αποκλείει κανένα
ενδεχόμενο, ακόμη και το σενάριο
μιας περιορισμένης κλίμακας εισβο-
λής των τουρκικών δυνάμεων στην
περιοχή. 

Το Κουρδικό 
Σε κάθε περίπτωση, από τη σκο-

πιά της Άγκυρας το Κουρδικό εξα-
κολουθεί να αποτελεί το μέγιστο
πρόβλημα της τουρκικής εξωτερι-
κής πολιτικής, με τις εξελίξεις να
καθορίζουν την τροπή των γεγο-
νότων και στο εσωτερικό της χώ-
ρας. Καλά ενημερωμένες πηγές
στην Άγκυρα τονίζουν ότι ο ισχυρός
πολιτικός άνδρας της Τουρκίας
ετοιμάζεται να λάβει νέες πρωτο-
βουλίες σε Συρία και Ιράκ με άξονα
το Κουρδικό και τη στάση που τη-
ρούν οι δυτικοί σύμμαχοι και όλες
οι εμπλεκόμενες πλευρές σε αυτό.
Ωστόσο, εκείνο που διακρίνεται
πλέον διά γυμνού οφθαλμού είναι
ότι οι εξελίξεις στα πεδία των μαχών
κυρίως προλαβαίνουν τους σχε-
διασμούς του.

<<<<<<<

Σε περίπτωση βελούδι-
νου διαζυγίου η τουρκι-
κή πλευρά είναι διατεθει-
μένη να προχωρήσει 
σε εντυπωσιακές παρα-
χωρήσεις και κινήσεις
έτσι ώστε να ικανοποι-
ηθεί μερικώς η ε/κ πλευ-
ρά και να την αποδεχθεί 
ο διεθνής παράγοντας. 

Πολύ δύσκολη 
η συγκυρία 
Στην Ελβετία, οι πρώτες ημέρες
της διάσκεψης βρίσκουν τον
ηγέτη της τ/κ κοινότητας να δέ-
χεται πιέσεις από πολλές κατευ-
θύνσεις. Η Άγκυρα τον πιέζει
μέσω της ατζέντας του βελούδι-
νου διαζυγίου και διαμηνύει ότι
«πλησιάζει η στιγμή των μεγά-
λων αποφάσεων». Την ίδια ώρα,
οι υποστηρικτές του Μουσταφά
Ακιντζί ζητούν να επιστρέψει
στο νησί με μια «μαγική φόρ-
μουλα» που θα ανοίξει τον δρό-
μο για την επανένωση του νησι-
ού και έναρξη της σταδιακής
απαγκίστρωσης της τ/κ κοινότη-
τας –πολιτικής και κοινωνικοικο-
νομικής– από την Τουρκία. 
Με απώτερο στόχο την τήρηση
των λεπτών ισορροπιών ανάμε-
σα στην Άγκυρα και στους υπο-
στηρικτές του, ο κ. Ακιντζί ζητά-
ει από τον Πρόεδρο Αναστασιά-
δη να ανοίξει τα χαρτιά του στη
διακυβέρνηση, δηλαδή σε ένα
κεφάλαιο που έχει μεγάλη ση-
μασία για την τ/κ πλευρά. Η
εξασφάλιση της εκ περιτροπής
προεδρίας και η αποτελεσματι-
κή εκπροσώπηση των τ/κ σε
όλες τις δομές της νέας ομο-
σπονδίας είναι εξελίξεις που θα
παρείχαν «περιθώρια ανάσας»
στον κ. Ακιντζί, παράλληλα με
μια γεφυρωτική πρόταση στο
ζήτημα των Εγγυήσεων που θα
άνοιγε τον δρόμο της λύσης. Σε
περίπτωση που τελικά αυτό δεν
επιτευχθεί, ο κ. Ακιντζί δηλώνει
στους στενούς συνεργάτες του
ότι δεν θα έχει άλλη επιλογή
παρά να αποδεχθεί τη γραμμή
της Άγκυρας και να εστιάσει σε
εναλλακτικές φόρμουλες, παρά
το γεγονός ότι η εκλογική βάση
του δεν προσεγγίζει θετικά αυ-
τή την προοπτική. Ο ίδιος εκ-
φράζει πικρία για το γεγονός ότι
η ε/κ πλευρά θεωρεί ότι αυτή η
επισήμανσή του αποτελεί «μέ-
σο πίεσης-εκβιασμού», τη στιγ-
μή που διακυβεύεται το κοινό
μέλλον του νησιού. 

Το «βελούδινο διαζύγιο» θα μπορούσε, σύμφωνα με την Άγκυρα, να ξεκινήσει μόνο με τη συγκατάθεση της διεθνούς κοινότητας και της ε/κ πλευράς. Με το
οποίο σενάριο αυτό συμφωνούν όλοι πλην των δυνάμεων της τ/κ Αριστεράς, οι οποίες πιέζουν τον κ. Ακιντζί για λύση. 

Εφιάλτης για Ερντογάν οι εξελίξεις σε Συρία και Ιράκ 
Ο Τούρκος Πρόεδρος προαναγγέλλει νέους σχεδιασμούς σε αντιπερισπασμό που έμεινε εκτός παιγνίου σε Μοσούλη και Ράκκα

Σε αντιπερισπασμό για τη συνεργασία των Αμερικανικών δυνάμεων με τους Κούρδους στη Ράκκα, ο Ερντογάν στο-
χεύει σε κατάληψη του Άφριν για θα δημιουργήσει διάδρομο που θα ενώσει τα τουρκικά σύνορα με το Ίντλιπ που
ελέγχουν ισλαμιστές ώστε να εξασφαλίσει σημαντικό μερίδιο στη «μοιρασιά» της Συρίας. 
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Αρνητικός πρωταγωνιστής ο κ. Αϊντε 
Προκάλεσε αχρείαστη αναστάτωση, λέγοντας πως δεν έχει αποσυρθεί το έγγραφο, δέχθηκε τα πυρά του Προέδρου της Δημοκρατίας

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Τα φώτα της δημοσιότητας στη
συνέχεια της διάσκεψης για το Κυ-
πριακό στην Ελβετία και πιο συγ-
κεκριμένα στο Κραν-Μοντάνα, έπε-
σαν για άλλη μία φορά και πάνω
στον ειδικό σύμβουλο για το Κυ-
πριακό Εσπεν Μπαρθ Αϊντε. Ο Νορ-
βηγός διπλωμάτης, κατά κοινή ομο-
λογία, προσπάθησε να έχει ένα επί-
πεδο ελέγχου πάνω στο δημοσιο-
γραφικό χειρισμό των όσων προ-
έκυπταν κατά τη διάρκεια της διά-
σκεψης, με αποτέλεσμα να γνω-
στοποιηθεί στις αποστολές ήδη
από την πρώτη μέρα πως θα πα-
ρουσιάζονταν ο ίδιος προς ενημέ-
ρωση, για μισή ώρα σε καθημερινή
βάση. Ωστόσο, ήδη από την πρώτη
του εμφάνιση στο Press Center το
οποίο βρισκόταν κάτω από τον χώ-
ρο όπου λάμβαναν χώρα οι δια-
πραγματεύσεις, και έχοντας στο
πλάι του τον βοηθό γ.γ. των Η.Ε.
Τζέφρι Φέλτμαν, υπέπεσε σε «φά-
ουλ». Ενώ εξηγούσε τη διαδικασία
και πώς θα προχωρούσαν οι συνο-
μιλίες ανάμεσα στις δύο πλευρές,
σε σχετική με το κοινό έγγραφο
ερώτηση (που ήταν και το θέμα
της Τετάρτης εφόσον είχε αποσυρ-
θεί κι αν γινόταν αναφορά σε αυτό
από ε/κ πλευράς θα προέκυπτε κρί-
ση) ο ειδικός σύμβουλος απάντησε
πως αυτό δεν έχει αποσυρθεί. Το
γεγονός προκάλεσε την άμεση αν-
τίδραση της ε/κ πλευράς, με τον
κ. Αϊντε να προβαίνει σε εξηγήσεις
και απολογία ενώπιον του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας, κάνοντας
λόγο περί λάθους.

Ο τελευταίος δεν έκρυψε τον
εκνευρισμό και τόνισε σε αυστηρό
μάλιστα τόνο πως καλό θα ήταν
να μη μιλάει κάθε λίγο ο ειδικός
σύμβουλος και να μην τοποθετείται
μέσω δημοσιογραφικών διασκέ-

ψεων, ώστε να μη γίνονται λάθη.
Είναι ενδεικτικό πως από εκείνη
τη στιγμή και έπειτα, ο κ. Αϊντε
περιορίστηκε στα απολύτως απα-
ραίτητα και τεχνοκρατικά ως προς
τη διαδικασία, η οποία εφόσον ανα-
πόφευκτα συνδέεται και με το πε-
ριεχόμενο, είχε τη δική της βαρύ-
τητα σε όλες τις μέχρι στιγμής
εκτός Κύπρου συναντήσεις. Από
το Μον Πελερέν στη Γενεύη και
στο Κραν-Μοντάνα. Από την άλλη
όμως, καταγράφεται και η αντιπα-
ράθεση που είχε με τον ΥΠΕΞ της
Τουρκίας Μεβλούτ Τσαβούσογλου
όταν ο τελευταίος εν μέσω στιγμι-
αίας έπαρσης προσπάθησε να ελέγ-
ξει τη συζήτηση την Πέμπτη το
βράδυ, αποφασίζοντας το ποιος θα
πάρει τον λόγο και ποιος όχι. Η αν-
τίδραση του κ. Αϊντε ήταν άμεση
και αποδεκτή λόγω και της περιρ-
ρέουσας ατμόσφαιρας που είχε δη-
μιουργήσει ο ΥΠΕΞ της Τουρκίας
με τις τοποθετήσεις του.

Αναμένοντας Γκουτιέρες 
Στην αντίπερα όχθη, βρισκόταν

η αντίληψη και η πεποίθηση που
είχε η ε/κ πλευρά για τα μέχρι στιγ-
μής δείγματα γραφής του γ.γ. των
Η.Ε. Αντόνιο Γκουτιέρες. Ενώ ο
προκάτοχός του Μπαν Κι Μουν,

είπαν αρμόδιες πηγές στην «Κ»,
διάβαζε τα talking points που του
είχε προετοιμάσει κάθε φορά ο κ.
Αϊντε, ο νέος γ.γ. του Σώματος γνω-
ρίζει τα του Κυπριακού και οι το-
ποθετήσεις του είναι ανάλογες,
χωρίς την ανάγκη ανάγνωσης από
χειρόγραφο. Πέραν του αποτελέ-
σματος που περίμεναν ή όχι οι

πλευρές από το πρόσωπο και τον
ρόλο του γ.γ. στη διάσκεψη του
Κραν-Μοντάνα, είναι δεδομένα κα-
λύτερη η άποψη που έχει η ε/κ
πλευρά για τον ίδιο, από ό,τι επι-
κρατούσε και κυρίως από ό,τι κυ-
κλοφορούσε στο παρασκήνιο για
τον προκάτοχό του. Στα συν του
επίσης καταγράφεται και το γεγο-

νός ότι διαβλέπει διαφορετικά το
Κυπριακό, λόγω και της ευρωπαϊκής
του καταγωγής. 

Το ανοργάνωτο 
Την ώρα που θα περίμενε κανείς

ότι σε ανάλογες διασκέψεις ένα
Σώμα με την εμπειρία των Η.Ε. θα
έφερνε εις πέρας σχετικά εύκολα

μια ανάλογη διάσκεψη για το Κυ-
πριακό, εντούτοις φάνηκε για άλλη
μία φορά πως δεν είναι εφικτό.
Κάτι που διεφάνη και στη Γενεύη,
όταν η ε/κ δημοσιογραφική απο-
στολή για παράδειγμα, έψαχνε από
διάδρομο σε διάδρομο στο Παλάτι
των Εθνών, μαζί με τον κυβερνη-
τικό Εκπρόσωπο Νίκο Χριστοδου-
λίδη για μια άδεια αίθουσα ώστε
να λάβει χώρα ενημέρωση. Η απου-
σία προγραμματισμού και συντο-
νισμού στο Κραν-Μοντάνα, σε συν-
δυασμό με την, σε σημείο εκνευ-
ρισμού, εμμονή των ελβετικών αρ-
χών στην εφαρμογή του πρωτο-
κόλλου ασφαλείας και όχι μόνο,
δυσκόλεψε σε πάμπολλες περιπτώ-
σεις τις δημοσιογραφικές αποστο-
λές. Ή τις διευκόλυνε «λυγίζοντας
τους κανόνες». Ανάλογο ήταν το
επιχείρημα που ακούστηκε για πα-
ράδειγμα στο γιατί υπήρχαν κάμε-
ρες από τουρκικά και τ/κ κανάλια
στο πρώτο δείπνο που παρέθεσαν
οι ελβετικές αρχές του Κραν-Μον-
τάνα στις δύο αντιπροσωπείες,
τους αξιωματούχους της Ε.Ε. και
των εγγυητριών δυνάμεων, την
Τρίτη το βράδυ και λίγο μετά την
άφιξή τους, ενώ δεν υπήρχε ανά-
λογη εκπροσώπηση για κυπριακά
κανάλια. «Δεν είναι δικό μας φταί-
ξιμο, λύγισαν τους κανόνες», ει-
πώθηκε από μέλος των Η.Ε. Κάτι
που σχολιάστηκε δεικτικά ως προς
την όλη διαπραγματευτική πορεία
της Τουρκίας, στο παρασκήνιο.
Στο ίδιο μήκος κύματος κινήθηκε
και η συμπεριφορά προς τους Ε/κ
δημοσιογράφους, όταν υπό βροχή
επέτρεψαν οι αστυνομικοί μόνο
στις κάμερες να μπουν σε στεγα-
σμένο χώρο για να προστατευτούν
και όχι στους ίδιους. Ο εκνευρισμός
ήταν έντονος και δεν μπορούσε
να κρυφτεί, αλλά τελικά επικρά-
τησαν οι ψυχραιμότεροι. 

<<<<<<<

Άμεσα αντέδρασε ο κ.
Αϊντε όταν την Πέμπτη ο
κ. Τσαβούσογλου επιχεί-
ρησε να ελέγξει τη συζή-
τηση, αποφασίζοντας το
ποιος θα πάρει τον λόγο
και ποιος όχι. Ο Νορβη-
γός αποκατάστησε την
τάξη αμέσως. 

Πρώτη μέρα της Διάσκεψης κι έχοντας στο πλάι του τον βοηθό γ.γ. των Η.Ε. Τζέφρι Φέλτμαν, ο κ. Αϊντε σκουντούφλη-
σε ξανά στο κοινό έγγραφο, λέγοντας πως αυτό δεν έχει αποσυρθεί, προκαλώντας ξανά την αντίδραση του Προέδρου
της Δημοκρατίας. Απολογήθηκε, κάνοντας λόγο περί λάθους, ενώ ο Ν. Αναστασιάδης του εισηγήθηκε να μιλά λιγότερο
για να μην κάνει λάθη…
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Όποιος αποτολμήσει να το-
ποθετηθεί επικριτικά, κριτικά
ή έστω με υποψία κριτικής
για την αδιέξοδη νεοφιλε-
λεύθερη οικονομική προσέγ-
γιση δέχεται ολομέτωπες επι-
θέσεις. Κι όμως αν σταθούν

ψύχραιμα να εκτιμήσουν τα βασικά απο-
τελέσματα της νεοφιλελεύθερης οικονο-
μικής φιλοσοφίας στην πράξη θα αντιλη-
φθούν χωρίς κόπο κάποιες αναντίλεκτες
αλήθειες. Αλήθειες οι οποίες αποτελούν
το καθημερινό βίωμα εκατοντάδων εκα-
τομμυρίων ή μάλλον δισεκατομμυρίων
ανθρώπων. Αλήθειες, οι οποίες τελικά απο-
τυπώνονται, έστω απρόθυμα και στρογ-
γυλοποιημένες και στις στατιστικές των
κρατών αλλά και διεθνών οργανισμών
έστω και αν ελέγχονται από τους νεοφι-
λελεύθερους ηγεμόνες. Μόλις πρόσφατα
είχαμε την τραγική πυρκαγιά στο Λονδίνο
π.χ. που αρμοδίως αποφάνθηκαν ότι οφεί-
λεται στις πολιτικές λιτότητας, πράγμα
για το οποίο απολογήθηκε η Βρετανίδα
πρωθυπουργός. Όταν μιλάμε για τον κόσμο

του σήμερα, μιλάμε στην πράξη για τρεις
κόσμους. Ο κόσμος των πλούσιων χωρών
(π.χ. Καναδάς), ο κόσμος των χωρών που
βρίσκονται στον ενδιάμεσο χώρο και προ-
σπαθούν να επιβιώσουν (π.χ. Ελλάδα, Βρα-
ζιλία), και στην συνέχεια να αναπτυχθούν
και ο κόσμος των πολλών χωρών, που ήδη
καταδικάστηκαν στην ανυπαρξία. Αλλά
και οι κοινωνίες των τριών πιο πάνω ομά-
δων χωρών είναι διαχωρισμένες κατά αν-
τίστοιχο τρόπο στα τρία.

Παράλληλα συνεχώς αυξάνεται και ογ-
κούται το χάσμα εισοδημάτων και ποι-
ότητας ζωής μεταξύ των λίγων και των
πολλών. Παγκόσμια το 1% του πληθυσμού
λυμαίνεται το 50% του παγκόσμιου εισο-
δήματος. Αυτή η ανισότητα αυξάνει τα
τελευταία χρόνια και στην Κύπρο.

Η τραγική, απάνθρωπη και απαράδεκτη
καθημερινότητα της ανθρώπινης ζωής
αποτυπώνεται καθημερινά στα τηλεοπτικά
δελτία ειδήσεων και ρεπορτάζ, όπως και
σε όλα τα άλλα μέσα επικοινωνίας σε
σημείο που η πλειοψηφία του κόσμου δεν
αντέχει πια να τα βλέπει, να τα διαβάζει,

να τα ακούει. Πουθενά στον πλανήτη δεν
βελτιώνεται η πραγματική οικονομία. Για
να κατορθώνει όμως το σύστημα να συ-
νεχίζει να λειτουργεί με άξονα τον βασικό
οικονομικό του νόμο, την αύξηση δηλαδή
του κέρδους και του ποσοστού κέρδους,
καταστρέφει τον πλανήτη και το ανθρώπινο
είδος. Η διέξοδος του συστήματος μπροστά
στο αδιέξοδο της φιλοσοφίας του, είναι ο
πόλεμος. Ζούμε ένα διαρκή και ιδιότυπο
παγκόσμιο πόλεμο, που προσλαμβάνει
διάφορες μορφές. Οι θεσμοί του συστή-
ματος σε διεθνές επίπεδο έχουν ουσιαστικά
καταργήσει τόσον τα εθνικά κράτη όσον
και τους πολιτικούς υπερεθνικούς θεσμούς.
Η Παγκόσμια Τράπεζα, το Διεθνές Νομι-
σματικό Ταμείο και το Γιούρογκρουπ υπερ-
βαίνουν τους αντίστοιχους υπερεθνικούς
πολιτικούς θεσμούς αλλά και τα εθνικά
κράτη. Αυτή την εμπειρία τη βιώσαμε και
εμείς και ακόμα πιο έντονα η Ελλάδα που
συνεχίζει να τη βιώνει.

Υπάρχουν και άλλες αδιαμφισβήτητες
αλήθειες των «επιτυχιών» του νεοφιλε-
λευθερισμού. Ούτε ο χώρος το επιτρέπει,

ούτε ο στόχος είναι να τις παραθέσω εξαντ-
λητικά. Κατέγραψα ορισμένες από αυτές
τις οποίες θεωρώ θεμελιακές.

Θα κλείσω αυτό το κείμενο παραθέτον-
τας αυτούσια μέρος της δήλωσης του Ευ-
ρωπαίου Επιτρόπου αρμόδιου για τα οι-
κονομικά Πιερ Μοσκοβισί: «Έλληνες κά-
νατε αυτά που σας αναλογούσαν. Αναλά-
βατε τη δική σας ευθύνη. Τώρα πρέπει να
αναλάβουμε τη δική μας. Έχω καταληφθεί
από απόγνωση. Αποφασίζουμε πίσω από
κλειστές πόρτες τη μοίρα 11 εκατ. ανθρώ-
πων. Επιβάλλεται βαθιά μεταρρύθμιση
του τρόπου που λειτουργεί το Συμβούλιο
των Υπουργών Οικονομικών της Ευρωζώ-
νης. Κάποιες φορές το Γιούρογκρουπ βα-
σίζεται σε ανεπαρκή πληροφόρηση και έλ-
λειψη λογοδοσίας που το χαρακτηρίζει,
πράγμα απαράδεκτο. Διαρθρωτικές μεταρ-
ρυθμίσεις χρειάζονται αλλά αυτό δεν ση-
μαίνει πόνος και τιμωρία». Αυτά για όσους
πιστεύουν ότι εκσυγχρονισμός ίσον νεο-
φιλελεύθερη σκέψη και για όσους πιστεύουν
ότι πέθαναν οι ιδεολογίες. Η ιδεολογία του
νεοφιλελευθερισμού είναι ολοζώντανη με

τραγικά αποτελέσματα δυστυχώς για το
90% του παγκόσμιου πληθυσμού. Παράγει
συνεχώς όλο και περισσότερο πλούτο για
όλο και λιγότερους και φτώχια, πείνα, αρ-
ρώστια, ανεργία, βία και άλλα πολλά για
τους υπόλοιπους. Αν δεν μπει φρένο σ’ αυ-
τόν τον μισάνθρωπο παραλογισμό, δεν
είναι μακριά η αποφράδα μέρα της ολικής
καταστροφής του ανθρώπινου είδους. Ήδη
ο αρχιστράτηγος του νεοφιλελευθερισμού,
Πρόεδρος των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ υλο-
ποιεί σταθερά άκρως επικίνδυνα βήματα
προς αυτήν την κατεύθυνση. Το πιο πρό-
σφατο η πώληση μεγάλης αξίας όπλων
στην Ταϊβάν που οδηγεί στο άνοιγμα με-
τώπου με την Κίνα. Και το χειρότερο, που
απεύχομαι, προετοιμάζει στρατιωτική επέμ-
βαση στη Συρία. Εύχομαι να επικρατήσουν
δεύτερες σκέψεις. Την ίδια ώρα απαιτείται
να ξυπνήσουμε λαοί, κράτη, πολίτες και
να εναντιωθούμε στην πορεία ολέθρου
που βαδίζει η ανθρωπότητα.

Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης είναι πρώην βουλευτής
ΑΚΕΛ.

ΘΕΣΕΙΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗ

Πορεία ολέθρου

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Η ψυχραιμία και οι νηφάλιες κινήσεις
χαρακτηρίζουν τη στρατηγική της
Λευκωσίας απέναντι στην τουρκική
προκλητικότητα, τονίζει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο Χριστό-
φορος Φωκαΐδης. Ο υπουργός Άμυ-
νας απαντά με ξεκάθαρο τρόπο αν
υπάρχει κίνδυνος θερμού επεισοδίου,
ενώ παραθέτει και το πλαίσιο συν-
τονισμού με την Ελλάδα. Ο κ. Φω-
καΐδης απαντά και σε όσους επέ-
κριναν την κυβέρνηση για τις κοινές
ασκήσεις με ισραηλινές στρατιωτικές
δυνάμεις.
–Στις 13 Ιουλίου ξεκινούν έρευνες
στο τεμάχιο 11. Το ΥΠΑΜ σε τι
κατάσταση βρίσκεται ενόψει αυ-
τού του γεγονότος;

–Εμείς από την αρχή είχαμε κα-
θορίσει τη στρατηγική μας ότι δεν
είναι προς το συμφέρον της Κύπρου
η όποια στρατικοποίηση του θέμα-
τος, όπως επιχειρεί η Τουρκία. Οι
δηλώσεις περί θερμού επεισοδίου
και η πρόκληση έντασης αποσκοπεί
προφανώς είτε στην αναίρεση-ανα-
στολή των ενεργειακών μας σχε-
διασμών ή στη δημιουργία γκρίζων
ζωνών στην ΑΟΖ της Κύπρου. Γι’
αυτό και πρέπει να ξεκαθαρίσουμε
κάποια πράγματα. Πρώτα απ’ όλα,
θερμό επεισόδιο δεν μπορεί να γίνει
με την συμμετοχή ενός. Απαιτείται
η εμπλοκή πέραν του ενός. Εμείς
δεν έχουμε καμία πρόθεση να εμ-
πλακούμε σε κάτι τέτοιο, ούτε να
παρασυρθούμε στο όποιο παιχνίδι
έντασης διά δηλώσεων. Συνεπώς,
εάν υπάρξει οτιδήποτε είναι ξεκά-
θαρο ότι θα συνιστά επιθετική ενέρ-
γεια της Τουρκίας κατά παράβαση
του διεθνούς δικαίου. 
–Άρα ποια θα είναι η αντίδραση;

–Δεν έχουμε οποιαδήποτε πλη-
ροφορία για κάτι ανάλογο. Η Εθνική
Φρουρά, ωστόσο, διατηρεί επιχει-
ρησιακή ετοιμότητα και έχει επιχει-
ρησιακά σχέδια για όλες τις περι-
πτώσεις, με βάση τα οποία ασκείται
συστηματικά. Και αυτό ανεξάρτητα
από τις όποιες δηλώσεις γίνονται
τώρα. Δεν θα πρέπει να συναρτάται
με τη συγκυρία του Ιουλίου η ετοι-
μότητα της Εθνικής Φρουράς. Δεν
πρέπει να μας διαφεύγει ότι ζούμε
σε μια χώρα η οποία τελεί υπό συν-
θήκες ημικατοχής, έχουμε γραμμή
καταπαύσεως του πυρός. Και είναι

για αυτό που εργαζόμαστε συνειδητά
και επιδιώκουμε ως στρατηγικό στόχο
την επίτευξη λύσης του Κυπριακού.
–Καταγράφονται φωνές κυρίως
εκτός Κύπρου που παρουσιάζουν
μια τεταμένη κατάσταση στην
περιοχή. Είναι έτσι;

–Μας έχει συνηθίσει η Τουρκία
σε παραβιάσεις, παραβάσεις και
προκλήσεις, και στο Αιγαίο και στην
Κύπρο. Δεν είναι κάτι καινούργιο.
Είναι προφανές, ωστόσο,ότι σε αυτή
τη συγκυρία παρατηρείται κάποια
όξυνση, κάποια επίταση αυτών των
προκλήσεων και όλα αυτά θα πρέπει
να ιδωθούν υπό το φως των όσων
έχω προαναφέρει.
–Νοουμένου ότι το εύρος των
προκλήσεων επεκτείνεται μέχρι
το Αιγαίο, με την Ελλάδα ποιο εί-
ναι το επίπεδο συντονισμού;

–Πάντοτε υπήρχε συντονισμός
και πάντοτε υπήρχε αγαστή και αρ-
μονική συνεργασία με την Ελλάδα.
Θα έλεγα όμως ότι τα τελευταία χρό-
νια αυτή η συνεργασίαέχει ενισχυθεί
περαιτέρω. Έχει θεσμοθετηθεί διά
του Κοινού Μνημονίου Χειρισμού
Κρίσεων που υπογράψαμε το 2014
επί Δημήτρη Αβραμόπουλουκαι στη
συνέχεια επί υπουργίας Πάνου Κα-
μένου έχουμε προχωρήσει σε πε-
ραιτέρω αναβάθμισηκαι εμβάθυνση
σε επιχειρησιακό και επιτελικό επί-
πεδο. Ενδεικτικά αναφέρω μόνο την
καθιέρωση δύο φορές τον χρόνο
των διευρυμένων επιτελικών συ-
σκέψεων, παρουσία υπουργών,όπου
γίνεται ευρύς συντονισμός και δια-
μορφώνεται ο κοινός σχεδιασμός
σε όλα τα επίπεδα.
–Το μνημόνιο είναι η διάδοχος
κατάσταση του Ενιαίου Αμυντι-
κού Δόγματος;

–Ανεξαρτήτως ονοματολογίας η
αμυντική σύμπραξη με την Ελλάδα
αποτελεί μια εκ των ων ουκ άνευ
προϋπόθεση για την δημιουργία
συνθηκών αποτροπής, για όσο καιρό
συνεχίζεται η κατοχή εδαφών της
Κύπρου. 
–Αν ληφθούν υπόψη όλα όσα μας
έχετε αναφέρει, η Ε.Φ. έχει αφήσει
πίσω της την εποχή της ανυπο-
ληψίας;

–Της εσωστρέφειας κυρίως. Οι
κυπριακές ένοπλες δυνάμεις σήμερα,
πέραν από τον κύριο επιχειρησιακό
τους ρόλο ως δύναμη αποτροπής
έναντι των τουρκικώνστρατευμάτων
κατοχής, με εξωστρέφεια και στο
πλαίσιο μιας νέας αμυντικής διπλω-
ματίας συμβάλουν στη σημαντική

αναβάθμιση του περιφερειακού ρό-
λου της Κύπρου. Αναβάθμιση που
μας επιτρέπει την ίδια ώρα να δια-
δραματίσουμε πιο ουσιαστικό ρόλο
και εντός της Ε.Ε. Πριν από δύο
μήνεςυπογράψαμε μια νέα αμυντική
συμφωνία με τη Γαλλία, για πρώτη
φορά έχουμε υπογράψει στρατιωτική
συνεργασία με τη Βρετανία, έχουμε
αναβαθμίσει τις σχέσεις μας με τη
Γερμανία και την Ιταλία για πρώτη
φορά, όπως επίσης και με τις ΗΠΑ
και τη Ρωσία, βεβαίως. Γνωρίζοντας
τα μεγέθη και τις δυνατότητές μας,
χωρίς υπερβολές και χωρίς ψευδαι-
σθήσεις, μπορούμε και πρέπει να
αξιοποιούμε τα γεωστρατηγικά πλε-
ονεκτήματα της χώρας μας, και τον
ρόλο που μπορεί να διαδραματίσουμε

ως πυλώνας ασφάλειας και σταθε-
ρότητας, για την προώθηση των
εθνικών μας συμφερόντων. 
–Τα εξοπλιστικά προγράμματα
πώς προχωρούν;

–Με βάση τον προγραμματισμό
που έχουμε κάνει και με μια νέα
προσέγγιση που θέλει την άμυνα
να υπερβαίνει τους κυβερνητικούς
κύκλους. Η προμήθεια εξοπλιστικών
προγραμμάτων δεν είναι μια απλή
διαδικασία. Χρειάζεται χρόνος για
να γίνουν σωστά και με διαφάνεια
οι διαδικασίες προσφορών, αξιολό-
γησης, κατακύρωσης. Άρα πρέπει
να υπάρχει σχεδιασμός σε βάθος
χρόνου. Για πρώτη φορά έχουμε σή-
μερα ένα αναλυτικό εξοπλιστικό
πρόγραμμα δεκαπενταετίας στο
πλαίσιο του Σχεδίου Αναδιοργάνω-
σης και Εκσυγχρονισμού της Ε.Φ.
Έχουν γίνει προβλέψεις, κατόπιν
επιτελικών μελετών, για όλο το φά-
σμα των αναγκών και βρισκόμαστε
ήδη στο στάδιο της υλοποίησης της
πρώτης φάσης, όπου κύρια έμφαση
είναι πρώτα στο ναυτικό και μετά
στην αεροπορία.
–Πώς μπορεί να υπάρξει μια ομα-
λή αποσυμφόρηση της πυραμίδας
όταν υπάρχουν αντιδράσεις και
μάλιστα προσφυγές επηρεαζό-
μενων αξιωματικών στη δικαιο-
σύνη. Μήπως κάτι πάει λάθος;

–Είχε πάει όντως πολύ λάθος για
μια δεκαετία και είναι για αυτό που
δημιουργήθησαν συνθήκες που έφθα-
ναν έως την απαξίωση της ιεραρχίας.
Κάτι τέτοιο έχει ολέθριες συνέπειες
για ένα ιεραρχικά δομημένο οργα-
νισμό, όπως είναι η Εθνική Φρουρά.
Η παραμονή των ίδιων στελεχών
στις ανώτατες βαθμίδες για μακρύ
διάστημα, δημιούργησε ένα κλίμα

συσσωρευμένης απογοήτευσης και
αδικίας στα κατώτερα στελέχη που
έβλεπαν ότι δεν είχαντηδυνατότητα
επαγγελματικής ανέλιξης. Είναι γι’
αυτό που εργαστήκαμε συστηματικά
για τηνπροώθηση νομοσχεδίου στη
Βουλή, το οποίο σε συνεργασία με
την Επιτροπή Άμυνας έχει εγκριθεί
καιφέτος είναι η χρονιά που θα εφαρ-
μοστούν οι νέες πρόνοιες. Από εκεί
και πέρα ο καθένας, που έχει έννομο
ατομικό συμφέρον, έχει δικαίωμα να
προσφύγει στα Δικαστήρια. Εμείς,
όμως, έχουμε χρέος να δούμε πως
εξυπηρετείται καλύτερα το δημόσιο
συμφέρον, ειδικότερα όταν αυτό επη-
ρεάζει τη δυνατότητα εκτέλεσης της
αποστολής της Ε.Φ.
–Μπορεί να επιλυθεί ένα χρόνιο
πρόβλημα της Ε.Φ. με την απο-
στράτευση ικανών και με προ-
σόντα αξιωματικών που έχουν
να δώσουν και άλλα;

–Στην Εθνική Φρουρά υπάρχουν
άριστα στελέχη σε όλους τους βαθ-
μούς. Το θέμα δεν είναι προσωπικό.
Το θέμα είναι να έχουν όλοι, και
αυτοί που σήμερα παραμένουν κα-
θηλωμένοι στους κατώτερους βαθ-
μούς μέχρι και για 14 χρόνια, τη δυ-
νατότητα να υπηρετήσουν, έστω
για πολύ λιγότερο σε σχέση με σή-
μερα, στις ανώτερες βαθμίδες. Είναι,
εν τέλει θέμα δυνατότητας ανανέ-
ωσης ενός οργανισμού για να μπορεί
να λειτουργεί. Η Εθνική Φρουρά σή-
μερα ασφυκτιά από την ανάγκη για
ανανέωση.
–Ο θεσμός του ΣΥ.ΟΠ. πέτυχε;

–Καταρχάς, θεωρώ έκφραση εμ-
πιστοσύνης στον νέο θεσμό το ότι
είχαμε πέντε χιλιάδες αιτήσεις πέ-
ρυσι και τέσσερις χιλιάδες φέτος
για πρόσληψη, μέσα από μια διαδι-
κασία διαφανή και αξιοκρατική και
με τη χρήση του διαδικτύου, κάτι
που γίνεται για πρώτη φορά στο Δη-
μόσιο. Το πιο σημαντικό όμως, είναι
αυτό που σε επιχειρησιακό επίπεδο
καταμαρτυρείται από τους ίδιους
τους διοικητές των μονάδων. Ο θε-
σμός των ΣΥ.ΟΠ. μετατρέπει πλέον
την Εθνική Φρουρά σε ένα σύγχρονο
στρατό. Έχουμε σημαντική ποιοτική
βελτίωση σε επιχειρησιακό επίπεδο,
και αυτό είναι προφανές, αφού μι-
λάμε για επαγγελματίες αλλά την
ίδια ώρα, μέσα από τη μείωση της
θητείας, και τη συνεπακόλουθη μεί-
ωση της φυγοστρατίας, έχουμε και
ποσοτική ενίσχυση της Ε.Φ.

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΑΜΥΝΑΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Όχι σε στρατικοποίηση των ερευνών στο 11
Η αναίρεση των σχεδιασμών της Δημοκρατίας πίσω από τις απειλές για θερμό επεισόδιο, η πρόκληση του οποίου απαιτεί δυο

Η Κυπριακή Δημοκρατία δεν έχει πρόθεση εμπλοκής στα τουρκικά παιχνίδια
φραστικών εντάσεων, δηλώνει με κατηγορηματικό τρόπο ο υπουργός Άμυνας
στη συνέντευξή του στην «Κ». Ωστόσο, σημειώνει με νόημα, ότι η Εθνική
Φρουρά διατηρεί την επιχειρησιακή ετοιμότητά της.

–Εξηγήστε μας γιατί κρίθηκε
αναγκαίο στρατιωτικό προσω-
πικό του Ισραήλ να ασκηθεί με
προσωπικό της Ε.Φ. επί κυπρια-
κού εδάφους;

–Οι στρατιωτικές ασκήσεις με
άλλες φίλες χώρες που πραγματο-
ποιούνται συστηματικά το τελευταίο
διάστημα εντάσσονται στο πλαίσιο

της ευρύτερης πολιτικής μας για
αναβάθμιση του γεωπολιτικού ρό-
λου της Κύπρου. Αποτελούν επιβε-
βαίωση της επιχειρησιακής ανα-
βάθμισης της Εθνικής Φρουράς
που μας επιτρέπει πλέον να συμ-
βάλουμε στην ανάδειξη της Κύπρου
ως συνεισφορέα ασφάλειας στην
περιοχή. Οι στρατιωτικές ασκήσεις

εκτελούνται στο πλαίσιο αμυντικών
συμφωνιών που έχουν υπογραφεί
τα τελευταία δύο χρόνια. Έχουν
υπογραφεί συμφωνίες για πρώτη
φορά από το 1960 με όλες τις γει-
τονικές μας χώρες, πλην Τουρκίας
και Συρίας, οι οποίες προβλέπουν
μεταξύ άλλων και τη διεξαγωγή κοι-
νών στρατιωτικών ασκήσεων.

–Αυτού του είδους συνεργασία
με το Ισραήλ μπορεί να προκα-
λέσει προβλήματα με αραβικές
χώρες;

–Η αμυντική σχέση που έχουμε
διαμορφώσει με το Ισραήλ είναι
καλά γνωστή στους Άραβες φίλους
μας, όπως και η αμυντική σχέση
που έχουμε με την Αίγυπτο, την

Ιορδανία και τον Λίβανο, είναι καλά
γνωστή στο Ισραήλ.

Αυτό το οποίο πάντοτε υπογραμ-
μίζουμε είναι ότι η Κύπρος μπορεί
σήμερα, και στον τομέα της άμυνας,
να διαδραματίσει ρόλο σταθερο-
ποιητικό, ρόλο γεφυροποιού, έτσι
ώστε να μπορέσουμε να δημιουρ-
γήσουμε διαύλους επικοινωνίας,

να δημιουργήσουμε δίκτυα συνερ-
γασίας τα οποία θα μας επιτρέψουν
να αντιμετωπίσουμε κοινές προ-
κλήσεις ασφάλειας αλλά και στα-
διακά να εργαστούμε για να μετα-
τρέψουμε την περιοχή μας από ζώ-
νη συγκρούσεων και εντάσεων, σε
περιοχή ειρήνης, ασφάλειας και
ανάπτυξης. 

Οι ασκήσεις με Ισραήλ δεν επηρεάζουν τις σχέσεις με Άραβες

“Για πρώτη φορά έχουμε
υπογράψει στρατιωτική
συνεργασία με τη Βρετα-
νία, έχουμε αναβαθμίσει
τις σχέσεις μας με τη
Γερμανία και την Ιταλία
για πρώτη φορά, όπως
επίσης και με τις ΗΠΑ
και τη Ρωσία.

“Πάντοτε υπήρχε
συντονισμός και
πάντοτε υπήρχε αγαστή
και αρμονική συνεργα-
σία με την Ελλάδα.
Θα έλεγα όμως ότι
τα τελευταία χρόνια
αυτή η συνεργασία έχει
ενισχυθεί περαιτέρω.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η αναχώρηση του γεωτρύπανου με
την ονομασία West Capella από τον
κόλπο της Τενερίφης όπου βρισκό-
ταν μέχρι την προηγούμενη Πέμπτη
και τελικό προορισμό την κυπριακή,
ΑΟΖ βάζει προσωρινά τέλος στη
φημολογία που υπήρχε το προηγού-
μενο διάστημα για το ερευνητικό
πρόγραμμα στο τεμάχιο 11. Το γε-
ωτρύπανο, επί πλωτού με σημαία
Παναμά, αναμένεται να ρίξει άγκυ-
ρες στην περιοχή στις 12 Ιουλίου,
μια μέρα πριν από την επίσημη

έναρξη των εργασιών. Εξέλιξη που
επιβεβαιώνει τη θέληση των εται-
ρειών TOTAL και ENI, που έχουν
άδεια για έρευνες, πρώτον να μην
παρεκκλίνουν από τις συμβατικές
τους υποχρεώσεις, και δεύτερον
και πιο σημαντικό να καταδείξουν
στην πράξη ότι οι τουρκικές φωνές
και ενέργειες στην περιοχή δεν απο-
τελούν ανασταλτικό παράγοντα
των δραστηριοτήτων τους.

Όπως είχε γράψει η «Κ», στην
έντυπη έκδοση της προηγούμενης
Κυριακής, οι εταιρείες φέρεται να
έχουν διαμηνύσει ότι ο μόνος πα-
ράγοντας που θα μπορούσε να προ-
καλέσει χρονική μετατόπιση των

εργασιών, είναι μόνο η ίδια η Λευ-
κωσία και ουδείς άλλος. Την ώρα
που το γεωτρύπανο θα περνά τα
στενά του Γιβραλτάρ, και θα μπαίνει
στη Μεσόγειο αναμένεται να έχει
ξεκαθαρίσει και το σκηνικό στο
Κραν Μοντάνα της Ελβετίας, το
οποίο όπως υποστηριζόταν μπορού-
σε να επηρεάσει τις έρευνες. Απόψεις
που συνεχίζουν να υπάρχουν, παρά
τις ρητές διαβεβαιώσεις από κυβερ-
νητικής πλευράς, ότι και η Κυπριακή
Δημοκρατία θα είναι συνεπέστατη
με τις συμβατικές υποχρεώσεις με
τις εταιρείες. 

Νηνεμία στην ΑΟΖ
Ένα στοιχείο που έχει ιδιαίτερη

αξία είναι, ότι δέκα μέρες πριν από
τη 13η Ιουλίου στην ΑΟΖ επικρατεί
νηνεμία, με μοναδική παραφωνία
την παρουσία του τουρκικού ερευ-
νητικού σκάφους «Μπαρμπαρός»
το οποίο συνεχίζει τη δραστηριότητά
του στον κόλπο της κατεχόμενης
Αμμοχώστου, με κάποιες προκλη-
τικές εξάρσεις στην περιοχή της
Αγίας Νάπας και στα όρια περιοχών,
υπό κατοχή και ελέγχου από την
Κυπριακή Δημοκρατία. Με βάση

την εικόνα που δίνεται από το Κέντρο
Συντονισμού Έρευνας και Διάσωσης
(ΚΣΕΔ) την τελευταία εβδομάδα,
δεν έχει σημειωθεί οποιαδήποτε
πρόκληση από πλευράς Τουρκίας.
Το εν λόγω διάστημα δεν σημειώθη-
κε παράνομη δέσμευση περιοχών
της Κυπριακής ΑΟΖ, για σκοπούς
ασκήσεων κάτι που βρισκόταν σε
έξαρση αρχές του προηγούμενου
μήνα. Στην περιοχή, όπως μας επι-
σήμαναν αρμόδιες πηγές η δραστη-
ριότητα που καταγράφεται είναι η
συνήθης. Στις νότιες θάλασσες το
ερευνητικό σκάφος «Ramform Hy-
perion» συνεχίζει τις σεισμικές έρευ-
νες που πραγματοποιεί για λογα-
ριασμό της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Με βάση την τελευταία καταγραφή,
το σκάφος κινείται σε περιοχή πε-
ρίπου 7 χιλιάδων τετραγωνικών χι-
λιομέτρων που περιλαμβάνει, τα τε-
μάχια 2, 3, 8 και 9 της ιταλικής ΕΝΙ,
ενώ οι δραστηριότητές του καλύ-
πτουν και τμήματα των τεμαχίων
6, 7, 11 και 12. Ωστόσο, οι αρχές της
Δημοκρατίας δεν αποκλείουν το εν-
δεχόμενο, το επόμενο διάστημα να
εκδηλωθεί νέο πρόγραμμα ασκή-
σεων από πλευράς Άγκυρας το οποίο,

όπως εκτιμάται θα κινείται στη συ-
νήθη προκλητική τακτική που εκ-
δηλώνεται στην περιοχή, από πλευ-
ράς Τουρκίας χωρίς ωστόσο να προ-
καλεί ιδιαίτερες ανησυχίες.

Σε εγρήγορση
Παρά την ηρεμία που επικρατεί,

οι αρμόδιες αρχές της Δημοκρατίας
παρακολουθούν επισταμένα την
περιοχή και τις κινήσεις που υπάρ-
χουν. Το στίγμα της πολιτικής αν-
τίδρασης, της Λευκωσίας σε ενδε-
χόμενες προκλήσεις δίνει ο υπ. Άμυ-
νας Χρ. Φωκαΐδης στη συνέντευξή
του στην «Κ» (σελίδα 6), ο οποίος
απορρίπτει τις τουρκικές επιδιώξεις
στρατικοποίησης των ερευνητικών
εργασιών εντός της ΑΟΖ. Οι προ-
ετοιμασίες που γίνονται για την άφι-
ξη του γεωτρύπανου, αλλά και την
έναρξη των γεωτρήσεων αφορούν
την έκδοση των αναγκαίων Notam
και Navtex, με τις οποίες δεσμεύεται
η περιοχή του τεμαχίου 11 από τις
10 Ιουλίου 2017 έως και τις 15 Οκτω-
βρίου, του ιδίου έτους. Σε επίπεδο
συνεργασίας με τις δυο εταιρείες,
πραγματοποιούνται ασκήσεις, επί
το πλείστον για θέματα ασφάλειας.
Με βάση την πρακτική που ακολου-
θείται, σε τέτοιες περιπτώσεις πέριξ
του γεωτρύπανου θα στηθεί μια
πρώτη ζώνη ασφαλείας 500 μέτρων,
όπου το στάτους που θα επικρατεί
θα είναι το ίδιο με αυτό, που υπάρχει
επί εδάφους της Δημοκρατίας. Πα-
ράλληλα θα στηθεί και μια δεύτερη
ζώνη επιτήρησης, 9 ναυτικών μιλίων
όπου το Κέντρο Συντονισμού Έρευ-
νας και Διάσωσης (ΚΣΕΔ) θα έχει
ρόλο επόπτη και θα εκτρέπει πλοία
και πτητικά μέσα τα οποία θα πα-
ραβιάζουν την ζώνη επιτήρησης. 

Η Ελβετία δεν ακυρώνει
το ραντεβού της 13ης Ιουλίου
Εν πλω για το τεμάχιο 11 της ΑΟΖ βρίσκεται το γεωτρύπανο της κοινοπραξίας ENI-TOTAL

Η ναυτική εικόνα
Από τις σημαντικές εξελίξεις στη θαλάσσια περιοχή που ελέγχεται
από την Κυπριακή Δημοκρατίας είναι και σειρά δραστηριοτήτων της
Εθνικής Φρουράς. Από αύριο Δευτέρα, είναι προγραμματισμένη ευ-
ρείας κλίμακας άσκηση, με τη συμμετοχή και ξένων ναυτικών δυνά-
μεων στο πλαίσιο αμυντικής συνεργασίας που έχει συναφθεί. Μια
άσκηση που σε στρατιωτική επίπεδο αποδίδεται μεγάλη σημασία. Οι
δραστηριότητες θα συνεχισθούν και μετά τη 13η Ιουλίου και θα κο-
ρυφωθούν αρχές φθινοπώρου, όπως αναφέρουν οι πληροφορίες
της «Κ». Με τα δεδομένα αυτά στην περιοχή, για την άσκηση της ερ-
χόμενης εβδομάδας, θα βρίσκονται πολεμικά πλοία ξένων χωρών,
ενώ η παρουσία ξένων πολεμικών μέσων στην ευρύτερη περιοχή,
όπως μας λέχθηκε κινείται στα συνήθη επίπεδα. Παρουσία υπάρχει
από πλευράς Γαλλίας, Ρωσίας, ΗΠΑ αλλά και της πολυεθνικής ναυτι-
κής δύναμης για τον Λίβανο με πέντε πολεμικά πλοία διαφόρων τύ-
πων από Ελλάδα, Γερμανία, Βραζιλία, Ινδία και Μπαγκλαντές τα
οποία βρίσκονται μεταξύ Λιβάνου και Κύπρου. Από αρχές της Δημο-
κρατίας ένα μέρος των ναυτικών δυνάμεων που βρίσκονται στην πε-
ριοχή είναι λόγω Συρίας.

Η έναρξη των εργασιών του γεωτρύπανου της ENI-TOTAL, είναι προγραμματι-
σμένη για τις 13 Ιουλίου 2017. Μέχρι τότε θα έχουν ολοκληρωθεί οι σχετικές
προετοιμασίες, κυρίως σε ζητήματα ασφάλειας όπου πραγματοποιούνται ήδη,
σχετικές ασκήσεις με τις εταιρείες.

<<<<<<<

Δέκα μέρες πριν το τρυ-
πάνι πιάσει δουλειά, εν-
τός της ΑΟΖ, στις νότιες
θάλασσες επικρατεί
ηρεμία από πλευράς
τουρκικών κινήσεων.

Πέριξ της περιοχής
γεώτρησης θα στη-
θούν δύο ζώνες,
μία ασφάλειας και
ακόμη μία επιτήρη-
σης. Η πρώτη θα εί-
ναι 500 μέτρων και
η δεύτερη 9 ναυτι-
κών μιλίων ζώνη
στην οποία θα απο-
τρέπεται κάθε δρα-
στηριότητα από θά-
λασσα και αέρα.

07-ΠΟΛΙΤΙΚΗ_Master_cy  30/06/17  19:33  Page 7



8 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Kυριακή 2 Ιουλίου 2017

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν ο Γιώργος Λιλλήκας ανέβαινε
τα σκαλιά της Εζεκία Παπαϊωάννου
την περασμένη Δευτέρα, η όλη δια-
δρομή ήταν λίγο πολύ γνώριμη.
Γνωστό το ιστορικό δρομάκι και
το οικοδόμημα στο οποίο άλλωστε
μετέβαινε καθημερινά μέχρι πριν
από μία δεκαετία όταν με την ιδιό-
τητα των Νέων Δυνάμεων βρισκό-
ταν στους κόλπους του ΑΚΕΛ. Από
τότε όμως μέχρι και τη συνάντηση
της Δευτέρας μεσολάβησε η επει-
σοδιακή αποχώρηση του Γιώργου
Λιλλήκα από το ΑΚΕΛ, συμπλέοντας
με τον Τάσσο Παπαδόπουλο και
όχι με τον Δημήτρη Χριστόφια,
αποκηρύσσοντας τη Διζωνική, Δι-
κοινοτική Ομοσπονδία και ιδρύον-
τας δικό του κόμμα, στους κόλπους
του οποίου εντάσσονταν μέχρι
πρόσφατα στελέχη που βρίσκονταν
παλαιότερα κάτω από τη στέγη
των Νέων Οριζόντων και του ΔΡΑ-
ΣΙΣ ΚΕΣ. 

Στοιχεία που έκαναν το ενδε-
χόμενο σύμπλευσης ΑΚΕΛ-Λιλλήκα
ένα σενάριο επιστημονικής φαν-
τασίας. Τα πάντα ρει, ωστόσο, και
στην πολιτική, καθώς τον τελευταίο
χρόνο εντεινόταν η φημολογία
περί αναθέρμανσης των σχέσεων
των δύο μερών και συγκεκριμένα
Άντρου Κυπριανού και Γιώργου
Λιλλήκα.

Ο Άντρος Κυπριανού φρόντισε
να καταστήσει σαφές την περα-
σμένη Δευτέρα, ότι το κόμμα της
Αριστεράς δεν θα ξεφύγει από το
πλαίσιο αρχών του, ωστόσο, ανα-
νέωσε για μετά τη διάσκεψη τη
συνέχιση της συζήτησης για το
’18. Το ότι το κεφάλαιο περί σύμ-
πλευσης ΑΚΕΛ-Λιλλήκα δεν έκλεισε
τη Δευτέρα που πέρασε, φέρεται
να προκάλεσε εκνευρισμό σε στε-
λέχη που βλέπουν ως κόκκινο πανί

τον κ. Λιλλήκα με αποτέλεσμα να
πιέζουν τα άνω δώματα να διαψεύ-
σει τις όποιες «τυφλές» ελπίδες
προς τον Γιώργο Λιλλήκα.

Όπως όλα δείχνουν, ωστόσο, η
στάση του Άντρου Κυπριανού δεν
είναι καθόλου τυχαία, καθώς σύμ-
φωνα με κομματικές πηγές, στόχος
του είναι να πείσει την «κεντροα-
ριστερή» πλέον Συμμαχία Πολιτών
να αποσύρει την υποψηφιότητα
Λιλλήκα και να προχωρήσουν μαζί
με μία υποψηφιότητα από τον χώρο
του Κέντρου, που πάνω από όλα
θα υποστηρίζει λύση βάση της Δι-
ζωνικής, Δικοινοτικής Ομοσπον-
δίας.

Δύο τάσεις
Η απόφαση των δύο μερών να

ανανεώσουν το ραντεβού τους και
συνεπώς τη συζήτησή τους για
μετά τη Διάσκεψη προκάλεσε έν-
τονο ενδιαφέρον και κινητοποίησε
εκείνους που βλέπουν ανοικτό πα-
ράθυρο συνεργασίας. Την ίδια στιγ-
μή, αυτό προκάλεσε ερωτήματα
σε μερίδα στελεχών αλλά και στη
βάση, για το κατά πόσο ο Γιώργος
Λιλλήκας είναι μία εν δυνάμει επι-
λογή του κόμματος. Και όσο κι αν
ο Άντρος Κυπριανού μεταφερόταν
στις Άλπεις με το βαρίδιο της έλ-

λειψης υποψηφίου, ο εκπρόσωπος
Τύπου του ΑΚΕΛ Στέφανος Στεφά-
νου, θέλησε να καταστήσει σαφές
μέσω παρέμβασής του στον σταθμό
Active, πως δεν υπάρχει κανένα
περιθώριο συνεργασίας με τον
Γιώργο Λιλλήκα εξαιτίας της στάσης
του στο Κυπριακό. 

Η τελεία που έβαλε δεν πέρασε
καθόλου απαρατήρητη και δεν
ήταν τυχαία καθώς ήθελε με κάθε
τρόπο να αποφύγει ένα νέο κεφά-
λαιο εσωστρέφειας εντός του ΑΚΕΛ.
Όπως επισημαίνουν στελέχη, μετά
και από την υπέρβαση Σπανού, η
σύμπλευση με τον Γιώργο Λιλλήκα
θα προκαλούσε έτι περαιτέρω την
οργή της ΑΚΕΛικής βάσης. Καθόλου
τυχαία και η αντιπαράθεση που
ακολούθησε μεταξύ του Στέφανου
Στεφάνου με το πρώην ΑΚΕΛικό
στέλεχος και νυν στέλεχος της Συμ-
μαχίας Πολιτών Δώρο Χριστοδου-

λίδη στο κρατικό κανάλι την πε-
ρασμένη Τετάρτη όταν ο δεύτερος
χαρακτήριζε τη Διζωνική, Δικοι-
νοτική Ομοσπονδία ρατσιστική

και τον κ. Στεφάνου να του θυμίζει
πως έφυγε από το ΑΚΕΛ εξαιτίας
των εντελώς διαφορετικών θέσεων
που πρεσβεύει στο Κυπριακό, τη
σημασία της διζωνικότητας και για
τη λύση αλλά και για το ίδιο το
ΑΚΕΛ. Με τον ίδιο τρόπο λειτούρ-
γησε και το μέλος του Πολιτικού
Γραφείου Χρίστος Χριστοφίδης
προς το πρώην στέλεχος του ΑΚΕΛ
και τώρα στη Συμμαχία Πολιτών
Άγη Αγαπίου σε τηλεοπτική πα-
ρουσία του στο ΣΙΓΜΑ, θέτοντας
ζήτημα για τη σημασία της Διζω-
νικής, Δικοινοτικής Ομοσπονδίας
και τον κίνδυνο εκλογής ενός υπο-
ψήφιου που αποκηρύσσει τη Δι-
ζωνική, Δικοινοτική Ομοσπονδία.
Δηλώσεις και τοποθετήσεις που
στέλνουν μηνύματα κυρίως προς
την ΑΚΕΛική βάση αλλά και προς
τη Συμμαχία Πολιτών πως μεταξύ
τους επικρατεί ιδεολογικό χάος. 

Τα σενάρια
Το ερώτημα που εγείρεται, είναι

για ποιον λόγο ο Άντρος Κυπριανού
δεν έκλεισε από την αρχή το κε-
φάλαιο συμπόρευσης με τον Γιώργο

Λιλλήκα, αλλά το μετέθεσε για μετά
τη διάσκεψη.

Ήδη πολιτικοί κύκλοι εκτιμούν
πως ο Άντρος Κυπριανού δεν ήθελε
να μπει στη διαδικασία να απορ-
ρίψει ένα τέτοιο σενάριο, την ίδια
στιγμή που το Κυπριακό βρισκόταν
σε μία κρίσιμη καμπή. Υπάρχουν
ωστόσο στελέχη στο ΑΚΕΛ που
εκτιμούν πως η παράταση έχει να
κάνει με το γεγονός ότι ο γ.γ. του
κόμματος ελπίζει σε μία συμπό-
ρευση μεταξύ των δύο μερών, χωρίς
ωστόσο υποψήφιος να είναι ο Γιώρ-
γος Λιλλήκας.

Όπως επισημαίνουν, αυτό που
θα επιδιώξει από τον Γιώργο Λιλ-
λήκα είναι να αποσύρει την υπο-
ψηφιότητά του, όπως άλλωστε ήταν
διατεθειμένος να πράξει με τον Εν-
διάμεσο, ούτως ώστε να βρουν μαζί
έναν κοινό υποψήφιο, που να συμ-
μερίζεται το όραμά τους στα κοι-
νωνικοοικονομικά ζητήματα και
σίγουρα να υποστηρίζει τη Διζω-
νική, Δικοινοτική Ομοσπονδία ως
πλαίσιο λύσης. Αυτό αναμένεται
πως θα συζητήσει με τον ίδιο στην
επόμενη συνάντησή τους. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν ο αναπληρωτής κυβερνητικός
εκπρόσωπος Βίκτωρας Παπαδό-
πουλος δήλωνε έξω από τα σκαλιά
του προεδρικού μεγάρου πως η κυ-
βέρνηση πήρε γραπτή διαβεβαίωση
από τα Ηνωμένα Έθνη ότι δεν θα
γίνει διάσκεψη στην Ελβετία χωρίς
πρώτα την κατάθεση του κοινού
εγγράφου, σίγουρα δεν γνώριζε
πως επρόκειτο για ένα απλό sms
το οποίο απέστειλε ο Έσπεν Μπαρθ
Αϊντε στον Πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας. Και σίγουρα δεν ανέμενε πως
λίγες μέρες μετά το κοινό έγγραφο
το οποίο θεωρείτο κατάκτηση θα
χαρακτηριζόταν ως απαράδεκτο
από την πλευρά μας με αποτέλεσμα
να αποσυρθεί. 

Αυτό ακριβώς το περιστατικό,
ξύπνησε σε Πινδάρου και Προεδρι-
κό μνήμες προηγούμενων διασκέ-
ψεων στην Ελβετία, που άλλα έλεγε
η κυβέρνηση από το ελβετικό θέ-
ρετρο και τη Γενεύη και άλλα ο Δη-
μοκρατικός Συναγερμός στην τη-
λεόραση για το τι διαμειβόταν. Δεν
είναι άλλωστε τυχαίο πως οι πολι-
τικές δυνάμεις του ενδιάμεσου χώ-
ρου με αφορμή τη σύγχυση που
προκάλεσε το έγγραφο, άρχισαν
να επικρίνουν την κυβέρνηση για
προχειρότητα και αναξιοπιστία λίγο
πριν από το κρίσιμο ταξίδι. Αυτές
τις επικριτικές φωνές θέλησαν να
σιγήσουν κυβέρνηση και κυβερνών
κόμμα και ενεργοποίησαν τους μη-
χανισμούς τους λίγο πριν από τη
διάσκεψη για πλήρη ενημέρωση
και συντονισμό. Πλέον, το σπασμέ-

νο τηλέφωνο μεταξύ Προεδρικού
και Πινδάρου εγκαταλείπεται όπως
επίσης και το γεγονός ότι ο Δημο-
κρατικός Συναγερμός ανέμενε ενη-
μέρωση αποκλειστικά από τον πρό-
εδρο του ΔΗΣΥ. Από την έναρξη
της διάσκεψης Προεδρικό και Πιν-
δάρου άνοιξαν διαύλους επικοινω-
νίας, ώστε τα στελέχη να έχουν
πλήρη ενημέρωση για το τι διαμεί-
βεται στις Άλπεις αλλά και να προ-
ωθούν τα θετικά μηνύματα που
βγαίνουν από τη διάσκεψη στις δη-
μόσιες τοποθετήσεις τους, έχοντας
έναν κοινό λόγο και αποφεύγοντας
τη διφωνία αλλοτινών περιπτώσεων.
Αυτό το μοντέλο θεωρούν πως φέρ-
νει αποτελέσματα, με αποτέλεσμα
να θεωρείται η απαρχή για τον σω-
στό συντονισμό των δύο μερών για
τον προεκλογικό του 2018. 

Ο συντονισμός
Ρόλο συντονισμού ανάμεσα σε

Ελβετία και Πινδάρου ανέλαβε ο

διευθυντής του γραφείου του Προ-
έδρου Μιχάλης Σοφοκλέους ο οποί-
ος από την περασμένη βδομάδα
βρισκόταν κάθε πρωί στα γραφεία
του Δημοκρατικού Συναγερμού.
Εκεί πραγματοποιείτο συνάντηση
του Εκτελεστικού Γραφείου για
ενημέρωση γύρω από τις τελευταίες
εξελίξεις στο Κραν-Μοντάνα.

Η ομάδα κρούσης
Στην ομάδα κρούσης για ενη-

μέρωση και διαχείριση τυχόν κρί-
σεων που ενδεχομένως να προκύ-
ψουν συμμετέχουν ο κοινοβουλευ-
τικός εκπρόσωπος Νίκος Τορναρί-

της, ο εκπρόσωπος Τύπου Πρόδρο-
μος Προδρόμου, βουλευτές όπως
οι Δημήτρης Δημητρίου, Ανδρέας
Κυπριανού Ευθύμιος Δίπλαρος ενώ
στις συσκέψεις συμμετέχουν οι
πρόεδροι της ΝεΔΗΣΥ και ΓΟΔΗΣΥ
Πέτρος Δημητρίου και Ξένια Κων-
σταντίνου, ο διευθυντής του Γρα-
φείου Τύπου Παναγιώτης Τσαγγά-
ρης και ο διευθυντής του Γραφείου
του προέδρου Γιώργος Γεωργίου. 

Στόχος, σύμφωνα και με το λε-
κτικό που διαχέεται στα διάφορα
στελέχη, είναι να κλείσει μια και
καλή το κεφάλαιο του κοινού εγ-
γράφου, που τελικώς έβλαψε παρά

να ωφελήσει την πλευρά μας και
να προωθηθεί η ανάγκη για ενό-
τητα, όπως επίσης και η σημασία
του ότι η Άγκυρα κατέθεσε για
πρώτη φορά πρόταση γύρω από
τις Εγγυήσεις. Θα πρέπει να ση-
μειωθεί πάντως πως μέσα στο λε-
κτικό επιχειρείται να αποδομηθεί
η πλευρά του ενδιάμεσου χώρου,
με τα στελέχη να κτυπούν την πλευ-
ρά του Νικόλα Παπαδόπουλου, ότι
«ενόσω ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας αγωνίζεται για λύση, ο ΔΗ-
ΚΟϊκός πρόεδρος κάνει προεκλο-
γικό μέσω προεκλογικών διαφημί-
σεων και συνθημάτων». Το πόσο

αυτό θα έχει απήχηση δεδομένου
του ότι μέχρι τώρα ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος κράτησε χαμηλούς
τόνους, είναι ένα ζήτημα ανοικτό. 

Πέραν όμως των πρωτοκλασά-
των στελεχών, στην προσπάθεια
σωστού συντονισμού, εμπλέκεται
και σωρεία άλλων στελεχών που
λαμβάνουν μέρος στη διακίνηση
της είδησης και στον έλεγχο του
τι μεταδίδεται στα μέσα μαζικής
ενημέρωσης. Το Προεδρικό έχει
κινητοποιήσει τους εναπομείναντες
παροικούντες στον προεδρικό λό-
φο, ενώ η Πινδάρου και τους κοι-
νοβουλευτικούς συνεργάτες, οι
οποίοι έχουν στον έλεγχό τους ο
καθένας το τι συζητείται στα τη-
λεοπτικά κανάλια, στο ραδιόφωνο,
στις εφημερίδες και στα ηλεκτρο-
νικά μέσα. 

Διαχείριση και ’18
Η όλη διαδικασία, πάντως, σύμ-

φωνα με κομματικούς κύκλους,
έχει θετικά δείγματα. Και αυτό γιατί
έχει κινητοποιήσει σειρά στελεχών
που για τον ένα ή τον άλλο λόγο
ήταν μέχρι τώρα αδρανή. Την ίδια
στιγμή, όπως επισημαίνεται, προ-
σπαθεί να αποφευχθεί το σπασμένο
τηλέφωνο άλλων εποχών μεταξύ
Προεδρικού-ΔΗΣΥ που καταδείκνυε
διφωνία και έλλειψη συντονισμού.
Οι ίδιες πηγές επισημαίνουν πως
η οργάνωση Κραν-Μοντάνα με τον
συντονισμό και την ανάθεση αρ-
μοδιοτήτων σε κάθε στέλεχος ξε-
χωριστά θα αποτελέσει και το μον-
τέλο με το οποίο θα κινηθεί το κόμ-
μα στις επικείμενες εκλογές.  

Κοινό υποψήφιο
με Συμμαχία,
αλλά όχι Λιλλήκα 
Στόχος του Άντρου Κυπριανού είναι η εξεύρεση υποψηφίου, ο
οποίος να στηρίζει λύση Διζωνικής, Δικοινοτικής Ομοσπονδίας

Σε γνωστή μπυραρία λίγο πιο κάτω από την Εζεκία Παπαϊωάννου, ήταν η πρώτη συνάντηση Άντρου Κυπριανού και
Γιώργου Λιλλήκα. Έκτοτε οι σχέσεις των δύο ανδρών αναθερμάνθηκαν με δείπνα και συναντήσεις οι οποίες επί του πα-
ρόντος δεν κατέληξαν σε αρραβώνα.

Βλέπει Αριστερά ο Λιλλήκας 
Πάντως, ο Γιώργος Λιλλήκας, παρά τις ενστάσεις μερίδας πρωτοκλασά-
των στελεχών, φαίνεται να είναι έτοιμος να πείσει τον Άντρο Κυπριανού
πως ο ίδιος μπορεί να είναι ο καλύτερος υποψήφιος για το κόμμα. Όπως
επισημαίνουν έγκυρες πηγές, η επιχειρηματολογία του θα βασιστεί στο
γεγονός ότι κοινός στόχος και των δύο είναι η απομάκρυνση του Νίκου
Αναστασιάδη και πως ο ίδιος μπορεί μέσω της πολυσυλλεκτικότητάς του
να το κάνει. Πέραν όμως τούτου θα προτάξει τις ταυτόσημες θέσεις στην
οικονομία, ενώ σε ό,τι αφορά τη Διζωνική, Δικοινοτική Ομοσπονδία, θα
προσπαθήσει να αποφύγει την αναφορά σε ονοματολογία της λύσης, με
το σύνθημα «μας ενδιαφέρει η ουσία και όχι η ονοματολογία». Το ερώτη-
μα που εγείρεται, είναι για ποιον λόγο και σε μία προσπάθεια αναθέρ-
μανσης των σχέσεών του με το ΑΚΕΛ, η Συμμαχία Πολιτών επέλεξε να
προτάξει στην τηλεόραση τις τελευταίες μέρες, πρώην ΑΚΕΛικά στελέχη
που αποτελούν κόκκινο πανί για το κόμμα, όπως οι Δώρος Χριστοδουλί-
δης και Άγις Αγαπίου. Όπως όλα δείχνουν η κίνηση της Συμμαχίας Πολι-
τών δεν είναι καθόλου τυχαία. Στο Κίνημα αντιλαμβάνονται πως ενδεχό-
μενη σύμπλευση με το ΑΚΕΛ είναι δύσκολη. Με την προώθηση συνεπώς
πρώην ΑΚΕΛικών στελεχών, κομματικοί κύκλοι εκτιμούν πως έτσι προ-
σελκύουν μέρος της ΑΚΕΛικής βάσης, ιδιαίτερα τώρα που η Συμμαχία
Πολιτών προωθεί και επαναπροσδιορίζεται ως Κίνημα κεντροαριστερό.

<<<<<<<

Μερίδα πρωτοκλασάτων
στελεχών βλέπει με δυ-
σφορία το «ανοικτό πα-
ράθυρο» που παρουσιά-
ζεται στο ενδεχόμενο
συνεργασίας ΑΚΕΛ-
Λιλλήκα και προσπα-
θούν στις τοποθετήσεις
τους να βάλουν τελεία. 

Μοίρασαν ρόλους Πινδάρου-Προεδρικό για τη Διάσκεψη
Καθημερινές συσκέψεις για πλήρη ενημέρωση των στελεχών που τοποθετούνται δημοσίως για το τι διαμείβεται στις Άλπεις

<<<<<<<

Από το σπασμένο τηλέ-
φωνο αλλοτινών περι-
στάσεων μεταξύ Προ-
εδρικού-ΔΗΣΥ, προσπα-
θεί να απαλλαγεί η κυ-
βερνητική παράταξη και
ο προεδρικός λόφος,
στην κρίσιμη διάσκεψη
για το Κυπριακό.

Ανάθεση αρμοδιοτήτων σε διάφορα στελέχη και καθημερινό συντονισμό επέλεξαν να κινηθούν ΔΗΣΥ και κυβέρνηση,
υιοθετώντας το μοντέλο αυτό και για τον προεκλογικό του 2018.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν η πολιτική ηγεσία του τόπου
μετέβη τον περασμένο Ιανουάριο
στη Γενεύη, χαράχτηκε στη μνήμη
όλων η διάσκεψη για τις εντάσεις
και τις κρίσεις εντός του Εθνικού
Συμβουλίου. Αλησμόνητη άλλωστε
η επεισοδιακή συνεδρία, όπου ο
πρόεδρος των Οικολόγων πέταξε το
διαβατήριό του στον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας, καλώντας τον να τον
στείλει πίσω στην Κύπρο αν πιστεύει
πως αυτός ευθύνεται για τη διαρροή
εγγράφου με τις αποκλείσεις των
δύο πλευρών που είχε προηγηθεί
και τον Πρόεδρο να τον κατηγορεί
για θεατρινισμούς. Αυτή τη φορά
κατά τη μετάβασή τους στις Άλπεις
τα πράγματα κυλούν πολύ πιο ομαλά.
Λίγο η κρισιμότητα των στιγμών
και σίγουρα η πλήρης απομόνωση
των πολιτικών αρχηγών, σε ένα ξε-
νοδοχείο, αναμένοντας την ενημέ-
ρωση από τον Ε/κ διαπραγματευτή
και τον Πρόεδρο κατά το Εθνικό
Συμβούλιο έχουν αλλάξει κατά πολύ
το σκηνικό. Απομόνωση που θυμίζει
εν πολλοίς την περίοδο του Μπούργ-
κενστοκ. Όσο όμως κι αν έχουν χα-
μηλώσει οι τόνοι και όσο κι αν είναι
απομονωμένοι οι πολιτικοί αρχηγοί
μακριά από τις εξελίξεις, υπάρχουν
ήδη ενστάσεις και επικρίσεις που
αναμένεται να ενταθούν κατά την
επιστροφή τους. Κάθε πολιτικός αρ-
χηγός κάνει τις κινήσεις του και δια-
μορφώνει τις δικές του εκτιμήσεις
για τις διαδικασίες. 

Διεθνές παρασκήνιο 
Πλήρη στήριξη της διαδικασίας,

όπως άλλωστε ήταν αναμενόμενο,

δίνει ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ
Νεοφύτου. Ο ίδιος το τελευταίο διά-
στημα κινείται μεθοδευμένα και
παρασκηνιακά για να λειτουργήσει
υποστηρικτικά στην όλη διαδικασία.
Σε αυτό άλλωστε το πλαίσιο εντάσ-
σεται και η συνεχής επαφή του το
τελευταίο διάστημα με πρέσβεις
των μελών του Συμβουλίου Ασφα-
λείας, το ταξίδι του στις ΗΠΑ αλλά
και το σύντομο πέρασμά του στην
Καγκελαρία του Βερολίνου πριν από
τη διάσκεψη. Όπως εκτιμάται η συ-

νάντησή του στο Βερολίνο, δεν
ήταν καθόλου τυπική. Ο ίδιος έθεσε
στο τραπέζι τις θέσεις της ε/κ πλευ-
ράς για την Ασφάλεια και τις Εγ-
γυήσεις, ζητώντας παράλληλα τον
διαμεσολαβητικό ρόλο της Γερμα-
νίας στην όλη διαδικασία, ως χώρα
με πρωταγωνιστικό ρόλο στην Ε.Ε.
Έγκυρες πηγές εκτιμούν πως στόχος
είναι να συμβάλει δραστικά η Γερ-
μανία στη διευκόλυνση αιτημάτων
της Τουρκίας στην Ε.Ε., με αντάλ-
λαγμα να ικανοποιηθούν θέσεις της
ε/κ πλευράς στο τραπέζι των συνο-
μιλιών. Κατά την παρουσία του στο
Κραν-Μοντάνα, ο κ. Νεοφύτου είχε

και τις άτυπες συναντήσεις του στο
μεσοδιάστημα όπως με τον πρόεδρο
του ΚΚΔ Τζεμάλ Οζιγίτ, ανταλλά-
σοντας απόψεις για τα όσα διαδρα-
ματίζονται εκεί. Πάντως, ο πρόεδρος
του ΔΗΣΥ έδωσε ιδιαίτερη έμφαση
στην παρουσία του γ.γ. των Ηνω-
μένων Εθνών, υπογραμμίζοντας σε
συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου
ότι η μετάβαση Γκουτιέρες δεν θα
περιοριστεί στα διαδικαστικά αλλά
θα επικεντρωθεί εκεί που πιστεύει
πως υπάρχει έδαφος συμβιβασμού
και από τις δύο πλευρές. Σύμφωνα
με πολιτικούς κύκλους οι εκτιμήσεις
του δεν είναι τυχαίες και συνδέονται
πλήρως με τις τελευταίες επαφές
που είχε στις ΗΠΑ αλλά και με τη
συνεχή επικοινωνία του με αξιω-
ματούχους των Ηνωμένων Εθνών. 

Σε ρόλο κλειδί
Μπορεί οι υπόλοιποι πολιτικοί

να έκαναν βόλτες στα γραφικά δρο-
μάκια του Κραν-Μοντάνα, σκοτώ-
νοντας έτσι τις ώρες τους μέχρι και
την ενημέρωση που θα τύγχαναν
από την κυβέρνηση, ωστόσο ο γ.γ.
του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού φρόν-
τισε να αξιοποιήσει πλήρως τον
χρόνο του. Σύμφωνα με κύκλους
στην Ελβετία, ο υπουργός Εξωτε-
ρικών της Ελλάδας Νίκος Κοτζιάς

συναντήθηκε με τον γ.γ. του ΑΚΕΛ
Άντρο Κυπριανού, για να συζητή-
σουν το ζήτημα της Ασφάλειας και
των Εγγυήσεων. Την ίδια στιγμή,
συζητήσεις και διαβουλεύσεις είχε
μαζί με τον πρόεδρο του Ρεπουμ-
πλικανικού Τουρκικού Κόμματος
Τουφάν Ερχιουρμάν όπως επίσης
και με τον πρόεδρο του ΚΚΔ Τζεμάλ
Οζιγίτ. Όπως επισημαίνεται από
πολιτικούς κύκλους δίδεται ιδιαίτερη
βαρύτητα στα όσα έχει να πει το
κόμμα της Αριστεράς από τους εμ-
πλεκόμενους, καθώς θεωρούν το
ΑΚΕΛ ως το κλειδί στο αν θα περάσει
ή όχι μία ενδεχόμενη λύση. Πάντως,
ο κ. Κυπριανού φαίνεται να εκφράζει
διαφωνίες γύρω από το περιεχόμενο
της πρότασης του Προέδρου Ανα-
στασιάδη γύρω από την Ασφάλεια.
Το ζήτημα του ΑΚΕΛ είναι ότι δεν
απαντήθηκε στο ερώτημα ποιο πρέ-
πει να είναι το «νέο σύστημα ασφά-
λειας», αλλά απλά γιατί δεν πρέπει
να συνεχιστεί το υφιστάμενο.

Το αντίβαρο
Με περισσότερη μετριοπάθεια

από ό,τι κατά τη διάσκεψη στη Γε-
νεύη, ο Νικόλας Παπαδόπουλος πα-
ρακολουθεί με ιδιαίτερη προσοχή
τα όσα διαμείβονται. Ο ίδιος μαζί
με τα άλλα δύο κόμματα του ενδιά-

μεσου χώρου ΕΔΕΚ Αλληλεγγύη που
τον στηρίζουν άλλωστε για την προ-
εδρία το 2018, δίδουν ιδιαίτερη έμ-
φαση στην πρότασή τους για την
Ασφάλεια και τις Εγγυήσεις. Χαρα-
κτηριστικό ότι αυτή η πρόταση πα-
ρουσιάστηκε στην Αθήνα από τον
ίδιο τον Νικόλα Παπαδόπουλο στο
ταξίδι αστραπής την περασμένη
Δευτέρα. Η ίδια θέση παρουσιάστηκε
και στην Ε.Ε. Συγκεκριμένα ο ευ-
ρωβουλευτής της ΕΔΕΚ Δημήτρης
Παπαδάκης ανέλαβε να προωθήσει
την πρόταση για την Ασφάλεια και
τις Εγγυήσεις στο Κόμμα των Σο-
σιαλιστών εξασφαλίζοντας την πλή-
ρη στήριξη της ομάδας του στο ευ-
ρωκοινοβούλιο και του προέδρου
της Τζιάνι Πιτέλα. Ήδη ο Νικόλας
Παπαδόπουλος κατά την εκεί πα-
ρουσία του επέμεινε όπως η πρόταση
του Ενδιάμεσου υιοθετηθεί ως η
πρόταση της ε/κ πλευράς, ιδιαίτερα
από τη στιγμή που δεν υπήρχε κάτι
γραπτώς. Όπως όλα δείχνουν, η
πλευρά του Νικόλα Παπαδόπουλου,
αν και κινήθηκε με ιδιαίτερη με-
τριοπάθεια, με την άφιξή του στη
Λευκωσία αναμένεται να αποδομή-
σει την κυβέρνηση, για προχειρό-
τητα και έλλειψη οργάνωσης, καθώς
όπως επισημαίνεται δεν είχε δοθεί
έγγραφο από τη δική μας πλευρά. 

Κινήσεις και επαφές
αρχηγών στην Ελβετία
Οι προτάσεις που καταθέτουν, παρασκήνιο και μοίρασμα ρόλων

<<<<<<<

Απομονωμένοι σε ένα ξε-
νοδοχείο και αναμένον-
τας ενημέρωση από συ-
νεργάτες, δημοσιογρά-
φους και το Προεδρικό
οι πολιτικοί αρχηγοί,
έκαναν τις δικές τους
κινήσεις και επαφές.

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου προσπαθεί να εμπλέξει το Βερολίνο, ο Άντρος Κυπριανού αποτελεί για τους εμπλεκόμενους το
κλειδί της λύσης, ο Νικόλας Παπαδόπουλος επιμένει στην πρότασή του για τις εγγυήσεις και την ασφάλεια ενώ ο Γιώρ-
γος Λιλλήκας αξιοποιεί την εμπειρία του στο διεθνές παιχνίδι.

Ο γνώστης 
Στα πολιτικά πηγαδάκια εδώ
και καιρό συζητείτο ότι ο Γιώρ-
γος Λιλλήκας, όπως και στην
προηγούμενη διάσκεψη, έτσι
και τώρα, θα λειτουργούσε με
περισσότερη μετριοπάθεια. Ο
ίδιος φέρεται να αξιοποίησε
πλήρως τις γνώσεις του στο
διεθνές και πολιτικό παιχνίδι
και στο διαπραγματευτικό κομ-
μάτι, όντας υπουργός Εξωτερι-
κών κατά την διακυβέρνηση
του Τάσσου Παπαδόπουλου. Ο
ίδιος κατά την εκεί παρουσία
του λειτούργησε μάλλον συμ-
βουλευτικά, δίδοντας ιδιαίτε-
ρη έμφαση σε ζητήματα τακτι-
κής κατά τις συνεδρίες του
εθνικού συμβουλίου. Ο κ. Λιλ-
λήκας σημείωσε την ανάγκη
πίεσης και πειστικότητας,
ώστε να μη διασυνδεθούν
εσωτερικές πτυχές του Κυ-
πριακού με τις εξωτερικές και
πώς θα πρέπει να διατηρηθεί
η συζήτηση στα θέματα ασφά-
λειας. Όπως επισημαίνουν πο-
λιτικοί κύκλοι κατά τις τοποθε-
τήσεις του επικεντρώθηκε στο
πώς μπορεί να αποτραπεί η
επίρριψη ευθυνών στην πλευ-
ρά μας και το ενδεχόμενο κή-
ρυξης αδιεξόδου. Το κατά πό-
σο ο ίδιος θα μπει στο αντιπο-
λιτευτικό παιχνίδι, γύρω από
τα λάθη και τις παραλείψεις
της κυβέρνηση θα διαφανεί με
την επιστροφή του από το ελ-
βετικό θέρετρο. 
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Π ριν από μερικές μέρες διάβασα δή-
λωση του προέδρου της Βουλής στην
οποία εξέφραζε τους προβληματι-

σμούς του και τη βεβαιότητά του ότι στην
ενδεχόμενη συμφωνία για τη λύση του
Κυπριακού η Τουρκία δεν πρόκειται να
εφαρμόσει τη συμφωνία και να υποστηρίξει
τους θεσμούς που θα δημιουργηθούν στη
Νέα Κυπριακή Δημοκρατία και να αποσύρει
τα στρατεύματα και τις εγγυήσεις της.

Αυτή η δήλωση φέρνει στη μνήμη μου
την ίδια θέση που υποστήριζαν πολιτικοί
μας στην περίπτωση του Σχεδίου Ανάν

το 2004 και επηρέασαν την κοινή γνώμη
για την καταψήφισή του. Αυτή η θέση εκ
μέρους των πολιτικών μας αποτελεί ένα
μήνυμα ή ένα σύνθημα προς τον κόσμο,
ότι αφού οι Τούρκοι δεν πρόκειται να εφαρ-
μόσουν την οποιαδήποτε συμφωνία, γιατί
σκοτίζεσθε για την λύση;

Στη δική μου αντίληψη, αυτή η τοπο-
θέτηση από πολιτικούς, οι οποίοι για τόσα
πολλά χρόνια ασχολούνται, συζητούν και
αμείβονται μέσω της ανάμειξής τους στα
πολιτικά πράγματα του τόπου μας, μπορεί
να χαρακτηρισθεί ως λαϊκισμός και εξαπά-

τηση των πολιτών. Εφόσον δεν πιστεύουν
στη λύση λόγω έλλειψης εμπιστοσύνης
στον τουρκικό παράγοντα, πρέπει να έχουν
την εντιμότητα, την ειλικρίνεια και το απα-
ραίτητο αίσθημα ευθύνης να πουν στον
κόσμο ότι δεν πιστεύουμε στη λύση. Να
εισηγηθούν ίσως τη διακοπή των διαπραγ-
ματεύσεων και να προτείνουν τη νέα πορεία
που πρέπει να ακολουθήσουμε για την απο-
κατάσταση των χαμένων εδαφών και πε-
ριουσιών μας, ως επίσης την αντιμετώπιση
του εποικισμού και των κινδύνων για το
μέλλον του Ελληνισμού στην κατεχόμενη

χώρα μας. Μήπως προκρίνουν το σημερινό
στάτους κβο και ντρέπονται να το πουν;

Αντί των τίμιων και καθαρών τοποθε-
τήσεων παρουσιάζονται ως οι μεγάλοι πα-
τριώτες που αγωνίζονται για λύση. Ενδια-
φέρονται να συμμετέχουν στις διαπραγ-
ματεύσεις στην Ελβετία δήθεν για να βοη-
θήσουν τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας
στις συνομιλίες για τη λύση του Κυπρια-
κού.Είναι καθαρό πλέον σε όλους ότι οι
περισσότεροι των πολιτικών, ιδιαίτερα
εκείνων που προέρχονται από το λεγόμενο
ενδιάμεσο χώρο, ετοιμάζονται για την

υπονόμευση και καταπολέμηση της προ-
σπάθειας για λύση. Εύχομαι σε αυτή τη
νέα κρίσιμη προσπάθεια για τη διαπραγ-
μάτευση στο Κραν-Μοντάνα να συνειδη-
τοποιήσουν ότι μετά τη 43ετή κατοχή θα
συνεργαστούν με τον Πρόεδρο Αναστα-
σιάδη και τη διαπραγματευτική ομάδα με
σοβαρότητα, υπευθυνότητα και καλώς νο-
ούμενο πατριωτισμό, για να έλθει η πο-
λυαναμενόμενη δίκαιη και λειτουργική
λύση προς το συμφέρον όλων των Κυπρίων. 

Ο κ. Φάνος Επιφανίου επίτιμος πρόεδρος ΚΕΒΕ.

ΑΡΘΡΟ / Του ΦΑΝΟΥ ΕΠΙΦΑΝΙΟΥ

Τα παιχνίδια των πολιτικών και η λύση του Κυπριακού

ΟΥAΣΙΓΚΤΟΝ
Του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Εκτιμήσεις και σενάρια για τις εξε-
λίξεις στο Κυπριακό με αφορμή τη
σύγκληση της Διάσκεψης στην Ελ-
βετία, περιέχει η τακτική έκθεση
για την Κύπρο της Ερευνητικής
Υπηρεσίας του Αμερικανικού Κογ-
κρέσου (CRS), μιας ανεξάρτητης
υπηρεσίας που χρησιμοποιείται
από τα δύο ομοσπονδιακά νομο-
θετικά σώματα. Η νέα έκθεση με
συντάκτη τον Βίνσεντ Μορέλι, δια-
τηρεί τον ίδιο τίτλο για αρκετά χρό-
νια, «Κύπρος: H επανένωση απο-
δεικνύεται άπιαστη» και κυκλοφό-
ρησε στις 15 Ιουνίου. «Παρατηρητές
του Κυπριακού εξέφρασαν την ικα-
νοποίησή τους για την είδηση της
νέας διάσκεψης ως ένδειξη ότι μπο-
ρεί να σημειωθεί σημαντική πρό-

οδος. Άλλοι όμως αναρωτιούνται
τι θα μπορούσε να επιτευχθεί στη
Γενεύη ΙΙ, δεδομένου ότι δεν έχουν
δει καμία σημαντική κίνηση από
τις δύο πλευρές αναφορικά με τις
θέσεις τους για τα θέματα των επι-
πέδων των στρατευμάτων, των Εγ-
γυήσεων/Ασφάλειας ή των εδαφι-
κών προσαρμογών». Παράλληλα
σημειώνει δύο σημαντικές παρα-
μέτρους, τον χρόνο και τις πολιτικές
εξελίξεις, οι οποίες έχουν εισαχθεί
εκ νέου στο λογισμό για τη λύση. 

«Ο Αναστασιάδης αντιμετωπίζει
ήδη την έναρξη της επικείμενης
προεκλογικής εκστρατείας του
2018 στην Κυπριακή Δημοκρατία
και οι τυχόν παραχωρήσεις που θα

κάνει για να εξασφαλίσει μια διευ-
θέτηση που θεωρείται απαράδεκτη
από την αντιπολίτευση, θα μπο-
ρούσαν να γίνουν σταδιακά πιο
αμφιλεγόμενες». Θεωρεί ότι το δη-
μοψήφισμα που είναι πλέον εφικτό
να γίνει μόνο το φθινόπωρο του
2017, θα ήταν πιθανότατα αμφι-
λεγόμενο για ορισμένους και θα
μπορούσε να επηρεαστεί σημαν-
τικά από την προεκλογική εκστρα-
τεία. «Επιπλέον, συνεχίζει, ένας
προτεινόμενος νέος γύρος διερεύ-
νησης υδρογονανθράκων στις νό-
τιες ακτές της Κύπρου θα μπορούσε
να ξεκινήσει τον Ιούλιο ή τον Αύ-
γουστο. Η προτεινόμενη διάτρηση
έχει ήδη προκαλέσει διαμαρτυρίες
από τον Ακιντζί και προειδοποι-
ήσεις από την Άγκυρα, ότι αν δεν
επιτευχθεί λύση εν τω μεταξύ, οι
νέες εξερευνήσεις θα μπορούσαν
να απαντηθούν από την Τουρκία».
Η πολυσέλιδη έκθεση περιέχει μια

συνοπτική αναφορά στο Κυπριακό,
από την ανεξαρτησία μέχρι την
απόρριψη του σχεδίου Ανάν και
στη συνέχεια εκτενή αποσπάσματα
για τις συνομιλίες του προέδρου
Χριστόφια με τους κ.κ. Ταλάτ και
Έρογλου και στη συνέχεια του
Προέδρου Αναστασιάδη με τους
κ.κ. Έρογλου και Ακιντζί.

Οι Διασκέψεις 
Αναφερόμενος στη σύγκληση

της Διάσκεψης της Γενεύης τον Ια-
νουάριο, ο κ. Μορέλι σημειώνει ότι
για κάποιους, ήταν περίεργο πως
η Τουρκία συμφώνησε να συμμε-
τάσχει, με δεδομένο ότι ασχολείτο
με το επίμαχο συνταγματικό δη-
μοψήφισμα. «Η Άγκυρα έπρεπε να
γνωρίζει ότι οι τυχόν παραχωρήσεις
σχετικά με την ασφάλεια, που η
Τουρκία ήταν υποχρεωμένη κατό-
πιν απαιτήσεως των Ε/κ ή της Ελ-
λάδας, να αποσύρει τις στρατιω-

τικές δυνάμεις της ή να παραιτηθεί
από το δικαίωμά της να υπερασπι-
στεί τη βόρεια Κύπρο, θα μπορούσε
να ερμηνευθεί ως αδυναμία, τη
στιγμή που η Άγκυρα προσπαθούσε
να διαπραγματευτεί με τη Μόσχα
στη Συρία, τις ΗΠΑ σχετικά με τους
Κούρδους και να κρατήσει σε από-
σταση την επιρροή του Ιράν». Προ-
σθέτει, ωστόσο, ότι από τη στιγμή
που η Άγκυρα συμφώνησε να πα-
ραστεί στη διάσκεψη της Γενεύης,
«οποιαδήποτε άρνηση από μέρους
της να προσφέρει συμβιβασμούς
για την Ασφάλεια και τις Εγγυήσεις
θα χρησιμοποιούταν από τους Ε/κ
για να αποδείξουν ότι η Τουρκία
δεν ενδιαφέρεται να αναζητήσει
μια δίκαιη λύση». Άλλοι, ωστόσο,
αναρωτιούνται αν η παρουσία της
Άγκυρας στη Γενεύη είχε απλώς
ως στόχο να ενισχύσει τα προηγού-
μενα αιτήματα του Ακιντζί να συμ-
φωνήσει ο Αναστασιάδης σε πα-

ρόμοια διάσκεψη, ή απλώς να στα-
ματήσει τις διαπραγματεύσεις ή
να σκοτώσει εντελώς τις συνομιλίες.
«Οι περίεργες απαιτήσεις της Τουρ-
κίας στη Γενεύη ότι ορισμένες ελευ-
θερίες που θα προέλθουν ως μέρος
οποιασδήποτε διευθέτησης θα πρέ-
πει να εφαρμόζονται και στους
Τούρκους πολίτες που ζουν στο
βορρά και η φαινομενική αντίθεσή
της σε κάποιες εδαφικές παραχω-
ρήσεις που ενδεχομένως προσέ-
φερε ο Ακιντζί, φαίνεται να περι-
πλέκουν τις διαπραγματεύσεις σε
μια κρίσιμη στιγμή. Είναι πιθανόν
ότι η στρατηγική της Άγκυρας στη
Γενεύη να εισάγει νέες επιπλοκές,
θα μπορούσε να αποτελεί προσπά-
θεια της Τουρκίας να οικοδομήσει
διεθνή πίεση πάνω στους Ε/κ να
συμβιβαστούν, ακόμη και σε προ-
σωρινή βάση, για τα τουρκικά στρα-
τεύματα και τις Εγγυήσεις, γεγονός
που θα επέτρεπε στον στρατό της

Τουρκίας να αποχωρήσει από την
Κύπρο, κρατώντας τα προσχήματα
καθησυχάζοντας και τους Τ/κ ότι
θα εξακολουθούν να προστατεύον-
ται». Για το Κραν-Μοντανά γράφει
πως εκεί Ε/κ και Τ/κ θα ασχοληθούν
ταυτόχρονα τόσο με τα υπόλοιπα
ανεπίλυτα εσωτερικά ζητήματα,
όσο και με τα ζητήματα ασφάλειας
και εγγυήσεων. Κι ότι σύμφωνα με
πληροφορίες ενδέχεται να υπάρχουν
8-10 ανεπίλυτα «εσωτερικά» ζητή-
ματα, όπως η εκ περιτροπής προ-
εδρία και τα τουρκοκυπριακά βέτο.

«Ωστόσο, σημειώνει, οι περισ-
σότεροι παρατηρητές πιστεύουν
ότι τα ζητήματα αυτά μπορούν να
επιλυθούν και κρατούνται σε εφε-
δρεία και από τις δύο πλευρές για
τυχόν συμβιβασμούς τελευταίας
στιγμής που ενδέχεται να χρει-
αστούν για την επισφράγιση μιας

τελικής συμφωνίας. Δεν είναι επίσης
σαφές εάν η Διάσκεψη πρόκειται
να συνεχιστεί μέχρις ότου γίνει απο-
δεκτή μια λύση ή θα συμφωνηθεί
ότι οι συνομιλίες είναι σε αδιέξοδο
και θα πρέπει να ανασταλούν». Για
το νέο στοιχείο που είχε προστεθεί
για τη διάσκεψη της Γενεύης ΙΙ, ση-
μειώνεται ότι η διαδικασία αυτή θε-
ωρήθηκε από κάποιους παρόμοια
με τις τακτικές που χρησιμοποίησε
ο ΟΗΕ το 2004 και επικρίθηκε από
ορισμένους στον νότο ότι παίρνει
το πολύ κρίσιμο ζήτημα της ασφά-
λειας από τα χέρια των Κυπρίων
και το παραδίδει στα Η.Ε. Η έκθεση
παραθέτει με αρκετή ακρίβεια τις
θέσεις όλων των εμπλεκομένων στη
διάσκεψη για την ασφάλεια.

Αμερικανικά σενάρια για το Κραν-Μοντάνα
Πώς βλέπει η Ουάσιγκτον την πρόσφατη κρίση στις συνομιλίες, καθώς και τα ζητήματα της Ασφάλειας και των τεσσάρων ελευθεριών

«Οι περίεργες απαιτήσεις της Τουρκίας ότι ορισμένες ελευθερίες θα πρέπει να εφαρμόζονται και στους Τούρκους πολίτες και η φαινομενική αντίθεσή της σε
εδαφικές παραχωρήσεις από τον Ακιντζί, φαίνεται να περιπλέκουν τις διαπραγματεύσεις σε μια κρίσιμη στιγμή», σημειώνει στην έκθεσή του προς το Σώμα ο
αμερικανός αναλυτής του Κογκρέσου Βίνσεντ Μορέλι. 

Για τους Ε/κ γράφει ότι έχουν από
καιρό απαιτήσει την κατάργηση
της Συνθήκης Εγγυήσεων και προ-
φανώς τώρα έχουν προτείνει την
έγκριση ενός ψηφίσματος του ΟΗΕ
που θα λειτουργούσε ως εγγύηση
για τη διευθέτηση. Προτείνουν επί-
σης κάποιου είδους σύμφωνο φιλίας
μεταξύ Κύπρου, Ελλάδας και Τουρ-
κίας που θα παρέχει προστασία
της νήσου από εξωτερικές απειλές,
καθώς και μεταβατική περίοδο
κατά την οποία ο Αναστασιάδης
πρότεινε πολυεθνική αστυνομία
που θα λειτουργεί ως εσωτερική
δύναμη ασφαλείας.
Γράφει ότι δεν είναι σαφές εάν το
σύμφωνο φιλίας θα επιτρέπει μο-
νομερείς ενέργειες οποιουδήποτε
μέρους, όπως (για παράδειγμα) από
τις τουρκικές δυνάμεις ασφαλείας
που θα αναπτύσσονται στη Βόρεια
Κύπρο εάν οι Τουρκοκύπριοι αι-
σθάνονται απειλημένοι με κάποιο
τρόπο. Δεν είναι επίσης σαφές εάν
στην πολυεθνική δύναμη θα μπο-
ρούσαν να συμμετέχουν τουρκικές
δυνάμεις ασφαλείας.

Για τις θέσεις της Ελλάδας ανα-
φέρει ότι υποστηρίζει τον τερμα-

τισμό της Συνθήκης Εγγυήσεων
και την απόσυρση όλων των στρα-
τευμάτων από την Κύπρο. Η Αθήνα
υποστηρίζει επίσης την ιδέα ενός
συμφώνου φιλίας και τη δημιουργία
μιας πολυεθνικής δύναμης που θα
εγγυάται την ασφάλεια για μια ορι-
σμένη περίοδο.

Για τους Τ/κ γράφει ότι εμμένουν
στο αίτημά τους να παραμείνει η
Τουρκία, με κάποια μορφή, ως εγ-
γυήτρια οποιασδήποτε μελλοντικής
Τουρκοκυπριακής συνιστώσας πο-
λιτείας και να έχει το δικαίωμα πα-
ρέμβασης μόνο εάν υπάρχει πρό-
σκληση προς τούτο από το κοινο-
βούλιο της τουρκοκυπριακής πο-
λιτείας.

Οι Τουρκοκύπριοι προφανώς
πρότειναν επίσης ένα χρονοδιά-
γραμμα, το οποίο θα επανεξετάζεται
κάθε λίγα χρόνια, για την απόσυρση
ξένων στρατευμάτων από το νησί,
αλλά χωρίς συγκεκριμένη προθε-
σμία.

Για την Τουρκία γράφει πως επι-
θυμεί να παραμείνει σε ισχύ η επί-
σημη Συνθήκη Εγγυήσεων. Μερικοί
ισχυρίζονται –αν και δεν έχει επι-
βεβαιωθεί– ότι η Άγκυρα πρότεινε

την απόσυρση περίπου το 80% των
στρατευμάτων της από το νησί
μετά τη λύση. Δεν είναι σαφές πόσο
σύντομα θα αποσυρθεί το 80%.
Όσον αφορά τα υπόλοιπα στρα-
τεύματα, η Τουρκία φαίνεται να
επιθυμεί μια μεταβατική περίοδο,
ώστε να δοθεί χρόνος για να κα-
θοριστεί εάν η παρουσία τους στο
νησί είναι περιττή. «Δεδομένου ότι
η Άγκυρα δεν επιβεβαίωσε ποτέ
τον πραγματικό αριθμό στρατευ-
μάτων που έχει αναπτύξει στην
Κύπρο, δεν είναι σαφές πόσοι στρα-
τιώτες θα παραμείνουν, ούτε η πρό-
τασή της –εάν είναι πραγματική–
καθορίζει τη διάρκεια της μεταβα-
τικής περιόδου, ή ποιος θα προσ-
διορίσει αν παρουσία τους θα απα-
ραίτητη».

Τέλος, για τη Βρετανία αναφέρει
ότι δείχνει έτοιμη να αποδεχθεί
οποιαδήποτε συμφωνία μπορούν
να καταλήξουν τα άλλα τέσσερα
μέρη, «υπό την προϋπόθεση ότι οι
υπάρχουσες στρατιωτικές βάσεις
του Ηνωμένου Βασιλείου θα επι-
τρέπεται να παραμένουν σε κάποια
μορφή και για κάποιο χρονικό διά-
στημα».

Σχετικά με τις προσδοκίες που
υπάρχουν για τη Διάσκεψη, εκτιμά
πως ενώ μερικοί παρατηρητές πα-
ραμένουν σκεπτικοί, άλλοι πι-
στεύουν ότι παρουσιάζει μια ση-
μαντική ευκαιρία και για τις δύο
πλευρές να αποφασίσουν τελικά
πόσο πραγματικά θέλουν να βρουν
λύση έπειτα από 52 χρόνια απο-
γοητευτικών διαπραγματεύσεων
για την επανένωση του νησιού. 

«Όσον αφορά τους διαπραγμα-
τευτές, η Γενεύη ΙΙ εγείρει πολλές
ερωτήσεις σχετικά με τους συμβι-
βασμούς που είναι πρόθυμοι να
προσφέρουν από μακροχρόνιες
θέσεις τους. Για παράδειγμα, μπο-
ρούν οι Ε/κ να αποδεχθούν κάποιο
επίπεδο προσωρινής στρατιωτικής
παρουσίας και εγγυήσεων για την
Τουρκία; Μπορούν οι Τ/κ να απο-
δεχθούν μια συμφωνία που τελικά
θα απομακρύνει όλες τις τουρκικές
στρατιωτικές δυνάμεις από το νησί
και θα τις αντικαταστήσει με την
εγγύηση ασφάλειας της Ε.Ε.; Μπο-
ρεί η Άγκυρα να αποδείξει ότι εν-
διαφέρεται περισσότερο για την
ευημερία των Τουρκοκυπρίων από
τα γεωστρατηγικά της συμφέροντα

και την επιρροή της στο νησί; Μπο-
ρεί η Ελλάδα και η Τουρκία να συ-
νεργαστούν για να διατηρήσουν
υπό έλεγχο τις εντάσεις μετά τη
συμφωνία, ώστε να μην αισθάνον-
ται την ανάγκη παρέμβασης ;» Ο
αμερικανός αναλυτής του Κογκρέ-
σου σημειώνει ότι για τους περισ-
σότερους παρατηρητές, το γεγονός
ότι οι κ.κ. Αναστασιάδης και Ακιντζί
φαίνονται να έχουν πλησιάσει πε-
ρισσότερο στην επίτευξη λύσης
από οποτεδήποτε μετά το 2004,
αυτό δείχνει ότι, αν και η λύση για
την τελική αυτή διευθέτηση πα-
ραμένει ασαφής, οι διαπραγματευ-
τές εμφανίζονται έτοιμοι να μετα-
βούν στη Γενεύη ΙΙ, διατηρώντας
ένα επίπεδο αισιοδοξίας. Παράλ-
ληλα, εγείρει σειρά ερωτημάτων
(υποθέσεων), των οποίων οι απαν-
τήσεις θα δοθούν στο Κραν-Μον-
τανά. «Ένα έντονα πολιτικό παι-
χνίδι σκακιού που επίσης περιέχει
και ημερολόγιο, πρόκειται να αρ-
χίσει και πάλι. Εάν κάποια από τα
παραπάνω σενάρια τραβήξουν πο-
λύ μέσα στο καλοκαίρι, ίσως χρει-
αστεί να αναβληθεί η λύση μέχρι
να ολοκληρωθούν οι εκλογές στην

Κ.Δ. στις αρχές του 2018. Θα συμ-
φωνήσουν οι Τ/κ να περιμένουν;
Αν οι Τ/κκαι η Τουρκία αισθάνονται
ότι οι εχθροί των διαπραγματεύ-
σεων κερδίζουν δυναμική και επη-
ρεάζουν την αποφασιστικότητα
του Αναστασιάδη να επιτύχει λύση
τώρα, η δέσμευση του Ακιντζί σε
μια λύση θα υποχωρήσει μπροστά
στις απειλές για τερματισμό των
συνομιλιών και μόνιμοδιαχωρισμό;
Εάν η Τουρκία δεν δείξει ευελιξία
στην Ασφάλεια και τις Εγγυήσεις
και δώσει την εντύπωση ότι στα-
ματά τις διαπραγματεύσεις, θα
αναγκαστεί ο Αναστασιάδης κάτω
από τις εγχώριες πιέσεις να εγκα-
ταλείψει τις συνομιλίες μέχρι μετά
τις εκλογές;»

Καταλήγοντας αναφέρει ότι
«όλα αυτά θα απαντηθούν στις 28
Ιουνίου 2017, εάν κατ’ ακρίβεια
συγκληθεί η Γενεύη ΙΙ ή εάν το
σημείο εκκίνησης των συνομιλιών
καταστεί δύσκολο, προμηνύοντας
μια μακρά και άκαρπη διαπραγ-
μάτευση. Σε εκείνο το σημείο,
αυτή η τελική διευθέτηση θα εξα-
κολουθήσει να παραμένει άπια-
στη».

Οι θέσεις όλων των εμπλεκομένων Οι προσδοκίες για τη διάσκεψη

<<<<<<<

Η στρατηγική της Άγκυ-
ρας στη Γενεύη να εισαγά-
γει νέες επιπλοκές, θα
μπορούσε να αποτελεί
προσπάθεια της Τουρκίας
να οικοδομήσει διεθνή
πίεση πάνω στους Ε/κ να
συμβιβαστούν, ακόμη και
σε προσωρινή βάση. 

<<<<<<<

Δεν είναι επίσης σαφές
εάν η Διάσκεψη πρόκει-
ται να συνεχιστεί μέχρις
ότου γίνει αποδεκτή μια
λύση ή θα συμφωνηθεί
ότι οι συνομιλίες είναι σε
αδιέξοδο και θα πρέπει
να ανασταλούν».
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Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Μπορεί το ΓεΣΥ να λύσει τη σωρεία
προβλημάτων που παρατηρούνται
στα δημόσια νοσηλευτήρια και να
μειώσουν την ταλαιπωρία χιλιάδων
ασθενών; Αυτό είναι το κύριο και
κρίσιμο ερώτημα που εγείρεται και
ταλανίζει τα κοινωνικά σύνολα, με
τους αρμόδιους να επιμένουν πως
αυτά τα προβλήματα θα λυθούν με
την εφαρμογή του Γενικού Συστή-
ματος Υγείας. Πρώτα και κύρια, οι
λίστες αναμονής θα αποτελέσουν
παρελθόν με την άμεση εξυπηρέ-
τηση του πολίτη να αποτελεί πλέον
γεγονός. Αποτέλεσμα αυτού όπως
επισημαίνεται, η εύρυθμη λειτουρ-
γία της χώρας μας στον τομέα της
υγείας και τη μετάβασή της κατ’
επέκταση σε ένα πρότυπο ευρω-
παϊκό μοντέλο υγείας. Μέσα σε
αυτό το πλαίσιο οι πολίτες θα απο-
κτήσουν το δικαίωμα να απολαμ-
βάνουν τις υπηρεσίες υγείας και
από ιδιωτικά νοσηλευτήρια τα οποία
θα ενταχθούν στο σύστημα. Κάπως
έτσι υπολογίζεται πως θα μειωθεί
ο μεγάλος όγκος εργασίας των δη-
μόσιων νοσηλευτηρίων όσο και η
περίοδος αναμονής των ασθενών
για εξυπηρέτηση τους. Μέχρι τότε
ωστόσο τα προβλήματα στον τομέα
της υγείας παραμένουν και δυσχε-
ραίνουν έτι περαιτέρω τόσο τους
ασθενείς αλλά και τους εμπλεκό-
μενους στον τομέα της υγείας. 

Υποστελέχωση-αναμονή
Τα προβλήματα που παρουσιά-

ζονται στον χώρο της υγείας είναι
λίγο πολύ γνωστά, ωστόσο, επικεν-
τρώνονται κυρίως στην υποστελέ-
χωση των νοσοκομείων σε ιατρικό
και παραϊατρικό προσωπικό. Επίσης,
προβλήματα αλλά και καθυστέρηση
παρουσιάζεται στη διαδικασία που
ακολουθείται για ασθενείς που χρει-
άζεται να προβούν είτε σε εξειδι-
κευμένες εξετάσεις, είτε όταν χρει-
άζεται να παρακολουθηθούν από
ειδικό γιατρό. Προβλήματα και δυ-
σκολίες καθημερινές και συνεχείς
που αντιμετωπίζουν τόσο το ιατρικό
και νοσηλευτικό προσωπικό, όπως
επίσης και οι ασθενείς είτε με μεγάλα
είτε με μικρά προβλήματα υγείας
που βλέπουν να μην υπάρχει άμεση
ανταπόκριση στην εξυπηρέτησή
τους στα δημόσια νοσηλευτήρια.
Είναι γι’ αυτό, σύμφωνα με αρμόδιους
φορείς,που πολλοί από αυτούς αναγ-
κάζονται εάν έχουν την οικονομική
ευχέρεια να μετακινηθούν στον
ιδιωτικό τομέα για να εξυπηρετη-
θούν, ενώ οιλιγότερο ευκατάστατοι,
οι οποίοι δεν έχουν τη δυνατότητα
αυτή, περιμένουν για μήνες να έρθει
η σειρά τους για εξυπηρέτησή τους
από τα δημόσια νοσηλευτήρια.

Πρώτες Βοήθειες
Μιλώντας στην «Κ» ο πρόεδρος

της Παγκύπριας Συντεχνίας Κρατι-
κών Ιατρών (ΠΑΣΥΚΙ)Σωτήρης Κού-
μας επιβεβαίωσε ότι τα πιο πάνω,
τονίζοντας ότι το πιο σημαντικό
θέμα είναι αυτό τηςυποστελέχωσης.

Όπως τόνισε ο κύριος Κούμας υπάρ-
χουν και άλλα ζητήματα που δημι-
ουργούν προβλήματα στην ομαλή
λειτουργία των νοσηλευτηρίων αλλά
το κύριο θέμα εστιάζεται στοντομέα
αυτό και πολύ περισσότερο στις
πρώτες βοήθειες.

Οι πρώτες βοήθειες, όπως λέχ-
θηκε, αντιμετωπίζουν το μεγαλύτερο
πρόβλημα, καθώς ο φόρτος εργασίας
που παρατηρείται αποτελεί τον κύριο
λόγο ώστε οι γιατροί να μην επιθυ-
μούν την εκεί μετακίνησή τους.
Όπως σημειώνεται πολλοί ασθενείς
επισκέπτονται καθημερινά τα τμή-
ματα πρώτων βοηθειών με τους ια-
τρούς να υπερβάλλουν εαυτόν για
να καταφέρουν να τους εξυπηρε-
τήσουν. Το πρόβλημα αυτό εντοπί-
στηκε κυρίως μετά την οικονομική
κρίση αφού προηγουμένωςόσοι για-
τροί εργάζονταν στις πρώτες βοή-
θειες είχαν οικονομικά ωφελήματα
και κίνητρα ούτως ώστε να μετατε-
θούν στο εν λόγω τμήμα.

Ο πρόεδρος της ΠΑΣΥΚΙ τόνισε
ακόμη ότι οι λίστες αναμονής που
παρατηρούνται στα νοσοκομεία

είναι και αυτό απότοκο της υποστε-
λέχωσης, καθώς οιυπάρχοντες ιατροί
δενμπορούννα εξυπηρετήσουν την
κατακόρυφη αύξηση ασθενών που
παρατηρείται στα δημόσια νοση-
λευτήρια τα τελευταία χρόνια. Ση-
μαντικό επίσης ζήτημα που συνέ-
τεινε στην αύξηση των λιστών ανα-
μονής είναι και οι κτηριακές εγκα-
ταστάσεις κάποιων νοσοκομείων οι
οποίες δεν είναι σε θέση και δεν
έχουν τους μηχανισμούς να εξυπη-
ρετήσουν όλους τους ασθενείς που
βρίσκονται στις λίστες για εγχειρή-
σεις.

Καλοκαιρινός πυρετός
Τα προβλήματα που αντιμετω-

πίζουν τα νοσηλευτήρια αναμένεται
να αυξηθούν όπως επισημαίνουν
αρμόδιες πηγές ακόμα περισσότερο
κατά τους καλοκαιρινούς μήνεςεξαι-
τίας των αδειών ανάπαυσης που
αναμένεται να πάρουν οι γιατροί.
Κατά την περίοδο αυτή αναμένεται
να υπάρχουν τμήματα τα οποία θα
λειτουργούν μόνο με προσωπικό
ασφαλείαςκάνοντας την κατάσταση
χειρότερη .

Τη συγκεκριμένη χρονική περίο-
δο όγκος εργασίας αναμένεται να
προκληθεί στα περιφερειακά νοσο-
κομεία της Πόλης Χρυσοχούς και
Κυπερούντας καθώς είναι πολλοί
αυτοί που παραθερίζουν σε αυτές
τις περιοχές. Το γεγονός αυτό έχει
ως αποτέλεσμα να υπάρχουν και
εκεί προβλήματα στην άμεση εξυ-
πηρέτηση των ασθενών.

Στατιστικά στοιχεία
Σημαντικά στοιχεία πάντως για

τηλειτουργία και τονφόρτο εργασίας
των δημόσιων νοσηλευτηρίων κα-
ταγράφονται στην έκθεση της Στα-
τιστικής Υπηρεσίας για το 2015.
Συγκεκριμένα κατά το 2015 78.988
ασθενείς εισάχθηκαν για νοσηλεία
και απολύθηκαν από τα γενικά νο-
σοκομεία, σημειώνοντας αύξηση
0,5% σε σύγκριση με τον προηγού-
μενο χρόνο. Άλλο σημαντικό στοι-
χείο που καταγράφεται στην έκθεση
είναι ότι κατά το 2015 στα γενικά
νοσοκομεία έγιναν συνολικά 33.069
εγχειρήσεις σε εσωτερικούς και εξω-
τερικούς ασθενείς, με τις περισσό-
τερες εγχειρήσεις να γίνονται στο
τομέα της γενικής χειρουργικής.
Μέσα από τα πιο πάνω φαίνεται ότι
η ζήτηση για εγχείρηση στον δη-
μόσιο τομέα είναι πολύ μεγάλη για
τον λόγο αυτό άλλωστε φαίνεται να
υπάρχει μεγάλη καθυστέρηση και
μεγάλες λίστες αναμονής στα χει-
ρουργεία. Η πιο πάνω έρευνα κα-
ταγράφει επίσης και σε ποιες ειδι-
κότητες γιατρών υπήρξε περισσό-
τερη ζήτηση από τους ασθενείς. Οι
ειδικότητες αυτές είναι της Γενικής
Ιατρικής, της Ειδικής Παθολογίας,
της Καρδιολογίας, της Παιδιατρικής
και της Γυναικολογίας-Μαιευτικής.
Σημαντικός είναι επίσης και ο αριθ-
μός των ατόμων που επισκέφθηκαν
τις πρώτες βοήθειες των δημόσιων
νοσηλευτηρίων, με τον αριθμό αυτό
να φτάνει τις 291.382 ασθενείς. 

Ο φόρτος εργασίας στις Πρώτες Βοήθειες είναι και ο κύριος λόγος που το ιατρικό προσωπικό αποφεύγει την εκεί με-
τακίνησή του, με αποτέλεσμα να εντείνεται το πρόβλημα της υποστελέχωσης.

Πληγή η υποστελέχωση
στα δημόσια νοσηλευτήρια
Προβλήματα και στις λίστες αναμονής - Πιο έντονη το καλοκαίρι

<<<<<<

Δύσκολοι προβλέπονται
οι καλοκαιρινοί μήνες
στα δημόσια νοσηλευτή-
ρια, καθώς λόγω των
αδειών, τμήματα θα λει-
τουργούν μόνο με προ-
σωπικό ασφαλείας.

Περιμένουν ΓεΣΥ
Στο θέμα της εφαρμογής του νέ-
ου γενικού συστήματος υγείας οι
γιατροί φαίνεται να περιμένουν
τα συμφωνηθέντα με την ανα-
βάθμιση της κλίμακάς τους αλλά
και την αυτονόμηση των δημό-
σιων νοσηλευτηρίων. Όπως μας
επισήμανε ο πρόεδρος των κρα-
τικών ιατρών πρέπει να δουλέ-
ψουν όλοι με σκοπό να μη βρα-
χυκυκλωθούν τα νομοσχέδια.
Τονίζουν παράλληλα ότι ως
επαγγελματίες υγείας πρέπει να
λένε τα προβλήματα για να επι-
τυχαίνονται λύσεις.
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Ακόμη δεν καήκαμε

Στο αλακάτι 
Άιντε και θα δούμε πού θα βγάλει τούτος ο
μπελάς για τον Νορβηγό ειδικό σύμβουλο
του γ.γ. του ΟΗΕ κ. Αϊντε ο οποίος φαινόταν
διά γυμνού οφθαλμού στο Κραν- Μοντάνα
ότι κάποιες στιγμές είχε χάσει την μπάλα big
time! Δεν φτάνει που μισό αιώνα στο αλακά-
τι του Κυπριακού οι παίκτες εδώ στο χωμάτι-
νο γήπεδο των 40 βαθμών Κελσίου έχουν
φάει 27 προκατόχους του, ο χαμογελαστός
αστρολόγος μαζοχιστικά λες και το απολάμ-
βανε τους έδινε το πόδι του. 

••••
Ολισθηρό γήπεδο 
Εκείνο το κοινό έγγραφο λίγο έμεινε να του
γίνει σάβανο. Αρχικά είπε να γράψει ένα
οδηγό και ξεσκίστηκε γράφοντας την ιστο-
ρία της ζωής του. Μόνο για τον Ου Θαντ δεν
μας είπε. Μετά του έτριξαν τα δόντια οι δι-
κοί μας πολύ περισσότερο από ό,τι έπρεπε,
το πήρε πίσω κι έβαλε και τον εκπρόσωπό
του και απέσυρε τα σχόλια που είχε κάνει. Κι
αντί να προσέξει, με την πρώτη ευκαιρία το
αμόλησε στον Κραν-Μοντάνα. Άστο ρε φίλε,
άμα δεν μπορείς να κάνεις ντρίπλες σε τέ-
τοιο ολισθηρό γήπεδο, άστο. Πόσες φορές
να σπάσεις τα μούτρα σου; 

••••
Κι ο Όζερσαϊ πυροβολεί
Ο τέως Τ/κ διαπραγματευτής Κουντρέτ
Όζερσαϊ κατηγόρησε τον Αϊντε ότι υποσχέ-
θηκε στην τουρκική πλευρά πως στο Κραν-
Μοντάνα θα λαμβανόντουσαν οι τελικές
αποφάσεις και είπε ότι αυτό οφείλεται στις
πολιτικές φιλοδοξίες του Νορβηγού. Ο κ.
Όζερσαϊ κάλεσε τον γ.γ. του ΟΗΕ να βάλει
σε τάξη τον κ. Αϊντε. Αν ο Τ/κ πολιτικός έχει
δίκαιο, έχει και πλάκα, διότι έστω κι αν τους
το υποσχέθηκε, αυτοί πώς πίστεψαν κάτι τέ-
τοιο; Άιντε, άιντε!  

••••
Σοφία, η βαθιά αναπνοή 
Πολύ μας άρεσε το τιτίβισμα από το Προ-
εδρικό του διευθυντή του Γραφείου του
Πρόεδρου της Δημοκρατίας κ. Μιχάλη Σο-
φοκλέους την πρώτη μέρα της Διάσκεψης
για την Κύπρο: «Εύλογη η αγωνία. Στο
#CransMontana όμως διαπραγματευόμαστε
με την Τουρκία, όχι μεταξύ μας. Σοφία η βα-
θιά αναπνοή, πριν ανοίξει το στόμα μας».  

••••
Εκτός twitter
Αίσθηση προκάλεσε στα πολιτικά πηγαδά-
κια και στον κόσμο των μέσων μαζικής δι-

κτύωσης η σιωπή του Νικόλα Παπαδόπουλου
κατά την παραμονή του στις Άλπεις. Αν και
πολυγραφότατος και λαλίστατος στη Λευκω-
σία, κατά την εκεί παρουσία του επέλεξε να
χαμηλώσει τους τόνους. Όπως μαθαίνει ο Ια-
νός τα τύμπανα πολέμου ετοιμάζονται με την
άφιξή του στη Λευκωσία, όπου και θα επικρί-
νει σφόδρα τον Πρόεδρο τόσο «για την προ-
χειρότητά του γύρω από τη μη παρουσίαση
πρότασης σχετικά με την ασφάλεια και τις
εγγυήσεις» αλλά και «την αναξιοπιστία του»
με αφορμή το κοινό έγγραφο. 

••••
Κοσμογυρισμένη η πρόταση
Πάντως, η πρόταση του Νικόλα Παπαδό-
πουλου φαίνεται να κάνει τον γύρο του κό-
σμου μέσα σε λίγες μέρες. Εκτός από την
παρουσίασή του στην Αθήνα, ο ευρωβου-
λευτής της ΕΔΕΚ ανέλαβε να την παρουσιά-
σει στο ευρωκοινοβούλιο. Μέχρι και το 2018
η πρόταση για την Ασφάλεια και τις Εγγυή-

σεις θα συζητείται στην Αφρική και στους
Μασάι ανέφερε στον Ιανό χαμογελώντας
συναγερμική πηγή. 

••••
Οι δεκάδες του Λήδρα Πάλας
Πάντως, ο ευρωβουλευτής του ΔΗΚΟ Κώ-
στας Μαυρίδης εξέφρασε το παράπονό του
στο ΡΙΚ την Παρασκευή, ότι ενώ η πρόταση
Νικόλα έτυχε της στήριξης του Τζιάνι Πιτέλ-
λα, δεν μεταδόθηκε όσο θα έπρεπε από το
κρατικό κανάλι. Όταν η Κατερίνα Μηλιώτη
τον διόρθωσε αναφέροντάς του ότι μεταδό-
θηκε δύο φορές από το ΡΙΚ, ο ίδιος απάντη-
σε σκωπτικά «από το Μέρα σε Μέρα» ανεβά-
ζοντας την πίεση της δημοσιογράφου. Αντ’
αυτού όπως είπε το κρατικό κανάλι προτίμη-
σε να προωθήσει την εκδήλωση μερικών δε-
κάδων πολιτών αναφερόμενος στη δικοινοτι-
κή εκδήλωση για επανένωση και λύση. 

••••

Φοβού τους ΑΚΕΛικούς
Η διπλωματική μεταχείριση του Λιλλήκα από
πλευράς Άντρου Κυπριανού προκάλεσε έντο-
νες αντιδράσεις στο κόμμα, με στελέχη μέλη
και φίλους να εξοργίζονται για το ενδεχόμενο
σύμπλευσης. Φοβούμενος μία νέα κρίση προ
των πυλών, ο Στέφανος Στεφάνου θέλησε να
κλείσει μια και καλή το όλο ζήτημα υποψηφιό-
τητας Λιλλήκα λέγοντας δημοσίως στον ACTI-
VE πως δεν υπάρχει παράθυρο συνεργασίας
μαζί του. Αυτό φρόντισε να καταστήσει σαφές
και ο Χρίστος Χριστοφίδης σε παρεμβάσεις
του υπογραμμίζοντας πλέον τους κινδύνους
για το Κυπριακό, στο ενδεχόμενο που εκλεγεί
κάποιος που αποκηρύσσει τη Διζωνική, Δικοι-
νοτική Ομοσπονδία. Πάντως, είναι απορίας
άξιο από πλευράς της Συμμαχίας, για ποιο λό-
γο, από τη στιγμή που επιθυμούν στήριξη του
ΑΚΕΛ, αποφάσισαν να βγάλουν προς τα έξω
τον Δώρο Χριστοδουλίδη που αποτελεί κόκκι-
νο πανί για πολλούς από το κόμμα.

••••

Ιδεοληψία ως τροχοπέδη 
Η προπαγανδιστική προσπάθεια των συν-
τρόφων να συσχετίσουν την υπόθεση Παπα-
κώστα η οποία αφορούσε την άρνηση απο-
νομής χάρης από τον ΠτΔ με την εισήγηση
του Γενικού Εισαγγελέα και την παροχή νο-
σηλείας σε ασθενή κρατούμενο που χρήζει
άμεσης θεραπείας  όπου ο εγκλεισμός του
σε μη εξειδικευμένο ίδρυμα ελλοχεύει κίν-
δυνο για την ίδια του τη ζωή προκαλεί αη-
δία… Αηδία γιατί εάν ερωτάτο ό ίδιος ο μα-
καρίτης Παπακώστας θα έλεγε ότι το δι-
καίωμα της ζωής είναι αναφαίρετο και ορ-
θώς ο κάθε ασθενής κρατούμενος εν έτει
2017 πρέπει να έχει το δικαίωμα της σωστής
νοσηλείας, όχι της νοσηλείας που λέει ο κά-
θε άσχετος. Επίσης ο μακαρίτης Παπακώ-
στας θα τους έλεγε ότι όλος αυτός ο λαϊκι-
σμός για πολιτικά, προεκλογικά οφέλη αντι-
στρατεύεται την ίδια την πολιτική τους φιλο-
σοφία για κοινωνικό κράτος και ο λαλίστατος
κατά το δοκούν Στέφανος θα έπρεπε να εί-
ναι πιο προσεκτικός στις αναφερόμενες
σουίτες και άλλες κορόνες που εξεστόμισε
στη προσπάθεια του να γίνει αρεστός. Το
ΑΚΕΛ φυσικά μας έχει συνηθίσει στο πας μη
Ακελικός κακός και υπάρχουν αναρίθμητα
παραδείγματα που λειτούργησε με μικρο-
πρέπεια κι αν συνεχίσουν με τους ρυθμούς
που πάνε εκεί στην Εζεκία το κόμμα θα γίνει
κομματάκι πιο μικρό κι από το ΠΑΣΟΚ... 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Ένα μοντάνα με σπαστό πάγο παρακαλώ! 

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Κατάντησε μότο η
σαρκαστική φράση
ότι στην Κύπρο είναι
τυχαία που ζούμε.
«Είμαστε ακόμη
ζωντανοί στην σκη-

νή» της ζωής, όπως λέει και το
άσμα. Σε κεντρικό σημείο της Λευ-
κωσίας, βρίσκεται στα σκαριά, στα
σίδερα, μια πανύψηλη πολυκατοι-
κία, εδώ και πολλά χρόνια, αφού
φαίνεται ότι χρεοκόπησαν οι ιδιο-
κτήτες της. Τα βράδια μπαινοβγαί-
νουν διάφοροι ύποπτοι τύποι, ενώ
κάποιοι λένε ότι κάποια κλεφτρό-
νια αρπάζουν και πωλούν σίδερα
από την κατασκευή. Αν αύριο η κα-
τασκευή πέσει και καταπλακώσει
μερικούς περαστικούς, ακόμη και
επωνύμους που συχνάζουν στην
περιοχή, άραγε ποιος θα φέρει την
ευθύνη; Πριν από μερικά χρόνια,
φύσηξε ένας δυνατός αέρας και
έριξε ένα γερανό στη Λάρνακα,
σκοτώνοντας μια γυναίκα. Μπορεί
να αθωώθηκε στα δικαστήρια ο
χειριστής του γερανού, αλλά το κα-
κό έγινε. Θα μπορούσαν να ήταν
αλλιώς τα πράγματα, αν λαμβάνον-
ταν σίγουρα κάποια άλλα μέτρα
προστασίας.

Αν οι αυστηροί στη διοίκηση Βρε-
τανοί, άφησαν τους πολίτες τους
να καούν σαν τα κοτόπουλα, στην
πολυκατοικία της κολάσεως, φαν-
ταστείτε τι θα πάθουμε εμείς, αν ο
Θεός ή καλή μας τύχη, μάς εγκατα-
λείψουν, έστω και για μία μέρα.
Πριν από μερικά χρόνια, έπρεπε
να βιώσουμε τη φονική τραγωδία
στο Μαρί, για να ξυπνήσουν οι αρ-
μόδιοι και να καταστρέψουν τα
ληγμένα, άχρηστα και επικίνδυνα
βλήματα, τα οποία ήταν εκτεθειμέ-
να για δεκαετίες στον καύσωνα και
τη βροχή, της Παλώδιας. Τότε λέχ-

θηκε ότι αρκούσε μόνο ένα κεραυ-
νός, για να ανατιναχτούν χιλιάδες
τόνοι εκρηκτικά και να καταστρα-
φεί η μισή Λεμεσός. Σήμερα ξεκί-
νησε η νέα «μόδα» με τους ουρα-
νοξύστες στην Κύπρο. Οι γνώμες
ειδικών, οι οποίες δεν πολυακού-
γονται, λένε ότι δεν τηρούνται όλοι
οι κανόνες ασφάλειας, με βασικό-
τερο τη διατήρηση κενών χώρων
γύρω από τους ουρανοξύστες. Εν-
δεχομένως αύριο να έχουμε ένα
νέο πύργο της Πίζας και μακάρι να
μείνουμε ώς εκεί.  

Οι αποκαλύψεις των τελευταίων
ημερών για τα παράνομα υποστα-
τικά στην Κύπρο σοκάρουν και
προκαλούν τρόμο. Μεταξύ άλλων,
το πάλαι ποτέ πολυτελέστατο ξε-
νοδοχείο, επί του Πεδιαίου ποτα-
μού στη Λευκωσία, στο οποίο σή-
μερα στεγάζεται το Υπουργείο
Υγείας, δεν διαθέτει πιστοποιητικό
τελικής έγκρισης, ενώ προβλημα-
τικό είναι και το σύστημα πυροπρο-
στασίας. Από τα 300 περίπου πρα-
τήρια καυσίμων, τα 200 δεν διαθέ-
τουν τα ανάλογα πιστοποιητικά για
τη λειτουργία τους. Οι ίδιες και χει-
ρότερες είναι οι καταστάσεις, σε
πολλά άλλα κτήρια του Δημόσιου
και του ημιδημόσιου τομέα, είτε
ιδιόκτητα είτε ενοικιαζόμενα. Η
μεγάλη πλάκα είναι ότι όλες οι πα-
ρανομίες, καταγράφονται στις εκ-
θέσεις του γενικού ελεγκτή και
των τοπικών αρχών. 

Στον ιδιωτικό τομέα, οι καταστά-
σεις είναι εξίσου τρομακτικές,
αφού φαίνεται ότι οι έλεγχοι είναι
τουλάχιστον προβληματικοί. Η δια-
πλοκή και οι κουτοπονηριές καλά
κρατούν και ο κοσμάκης συνεχίζει
να πληρώνει τα σπασμένα. Η πλει-
οψηφία των σπιτιών στην Κύπρο

υποφέρει από υγρασίες, όταν στις
βόρειες χώρες, όπου τα σπίτια κτί-
ζονται δίπλα στους ποταμούς, δεν
έχουν σταγόνα υγρασίας. Απλώς,
όπως λένε οι ειδικοί, οι «ειδικοί»
αρνούνται να τηρήσουν τις προδια-
γραφές, για τοποθέτηση κατάλλη-
λων μονωτικών, κατά την ανέγερ-
ση των σπιτιών. Από την άλλη είναι
τα τρελά σχέδια των αρχιτεκτόνων,
οι οποίοι ακόμη και σήμερα αρέ-
σκονται να κτίζουν μέγαρα από
γυαλί, λες και οι ιδιοκτήτες τους,
είναι συνέταιροι με την Αρχή Ηλε-
κτρισμού. Η ιστορία συνεχίζεται με
τις παρανομίες, περιπτέρων,
εστιατορίων, καταστημάτων, ακόμη
και συγκροτημάτων γραφείων.

Το χθες έφυγε και σημασία έχει τι
μέτρα λαμβάνονται σήμερα, για να
μην επαναληφθούν τραγωδίες του
παρελθόντος. Οι σχολαστικοί βρε-
τανοί κλείνουν ολόκληρες πολυκα-
τοικίες και μετακινούν χιλιάδες αν-
θρώπους, μέχρι να φτιαχτούν οι
προβληματικές πολυκατοικίες. Αν
αύριο έκλειναν τα προβληματικά
γραφεία, τα υποστατικά Υπουργεί-
ων και άλλων δημόσιων υπηρε-
σιών, αν αύριο έκλειναν τα 200
προβληματικά πρατήρια καυσίμων,
τότε αυτόματα, θα διορθώνονταν
σχεδόν όλες οι παρανομίες στον
τόπο.

Αλλά το κρύψε να περάσουμε, το
περίμενε να περάσουν οι εκλογές
και η πρακτική να «τσιλήσουμε» ή
να «χάσουμε» μερικούς φακέ-
λους, ζει και βασιλεύει, αφού κα-
νένας υψηλόμισθος αρμόδιος δεν
έχει ευθύνη για τις πανάκριβες κα-
θυστερήσεις στην υλοποίηση ακό-
μη και δικαστικών αποφάσεων. Το
μόνο ευτύχημα είναι ότι ακόμη δεν
καήκαμε.

Αντόνιο Γκουτιέρες

Έχω κι εγώ μια ερώτηση: Αν το λύσουμε το Κυπριακό, εσείς οι πολιτικοί συντάκτες, τι θα κάνετε;  Ο μουσάτος πίσω γιατί με κοιτάζει αγρίως;

Ο γ.γ. του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτιέρες, ο
οποίος πήρε το τιμόνι στο Κραν-Μον-
τάνα άρχισαν να αλλάζουν τα πράγμα-
τα ενώ την είπε και στον Αϊντε γι’ αυτό.   

Νομοθετήσαμε την
Παρασκευή σε σχέση
με το κενό που ανα-
δείχθηκε από το
εκλογοδικείο πριν
από ακριβώς ένα μή-

να. Το κενό που αφορά την πλήρωση
θέσης στη Βουλή το δεκαήμερο από
τη μέρα ανακήρυξης μέχρι και τη μέ-
ρα της ορκωμοσίας. Η πρόταση νό-
μου πέρασε με τη διαφωνία και την
καταψήφιση από τον Δημοκρατικό
Συναγερμό. Τα ουσιαστικά σημεία
αυτής της πρότασης νόμου ήταν δύο.
Το πρώτο αφορούσε την αναδρομι-
κή ισχύ του νόμου για να καλύψει το
κενό που προέκυψε στη Λεμεσό. Το
δεύτερο σημείο, και ίσως το σημαν-
τικότερο και το πιο ουσιώδες, είναι η
πρόνοια του νόμου για το πώς θα
ρυθμίζονται αντίστοιχα περιστατικά
από εδώ και πέρα. 
Σε σχέση με την αναδρομική ισχύ.
Εμείς, στον Δημοκρατικό Συναγερ-
μό ποτέ δεν διαφωνήσαμε με την
αρχή του σεβασμού στη λαϊκή βού-
ληση και στο αποτέλεσμα των συγ-
κεκριμένων εκλογών. Δεχόμαστε
πως η έδρα ανήκει στην Αλληλεγ-
γύη. Το ζήτημα που υπάρχει και τί-
θεται είναι αν μπορεί ένας νόμος το
2017 να έρθει να ρυθμίσει τι έγινε
σε εκλογές το 2016. Αναδρομικά.
Κατά την προσωπική μου άποψη τί-
θεται θέμα συνταγματικότητας. Αλ-
λά δεν είναι αυτό το πιο σημαντικό.
Η έδρα στη Λεμεσό κερδήθηκε και
ανήκει στο συγκεκριμένο κίνημα.
Αυτό είναι σεβαστό. Για το πώς κερ-
δήθηκε θα το αναλύσουμε πιο κάτω. 
Τι θα συμβεί αν θα προκύψει ανάλο-
γο ζήτημα στο μέλλον; Αν δηλαδή,
ένας υποψήφιος που ανακηρύσσε-
ται βουλευτής την Κυριακή των
εκλογών δεν θέλει ή δεν τον συμ-
φέρει να ορκιστεί βουλευτής. Και
προφανώς δεν μπορεί να ορκιστεί

γιατί θα πρέπει πρώτα να απολέσει
την ιδιότητά του; Απλούστατα, θα
λέει δεν αποδέχομαι, και θα πηγαί-
νει η έδρα στον επιλαχόντα ή την
επιλαχούσα. Τι λέμε δηλαδή στα
κόμματα; Να θεσμοθετήσουν την
ανηθικότητα και την έλλειψη δεον-
τολογίας. Να κατεβάζουν ως υπο-
ψήφιους τους δημοφιλείς ευρω-
βουλευτές ή ανθρώπους με ανα-
γνωρισιμότητα και ισχύ που εργά-
ζονται στο Δημόσιο και δεν θα συμ-
φέρει να παραιτηθούν για να ορκι-
στούν. Να υφαρπάξουν την ψήφο
των πολιτών, να μιλούν με γρίφους
ή ως πυθίες ή να λένε και ψέματα,
αν και όταν ερωτηθούν για το αν θα
παραιτηθούν αν εκλεγούν και να δι-
αιωνίζεται η δυσοσμία και η απαρέ-
σκεια ολόκληρης της πολιτείας προς
το πολιτικό σύστημα. Την Παρα-
σκευή, όσοι υπερψήφισαν την πρό-
ταση νόμου του Δημήτρη Συλλούρη
νομιμοποίησαν την παραποτιά των
πολιτών σε μελλοντικές εκλογές.
Τελικά οι έδρες πού ανήκουν; Στα
κόμματα; ή στα πρόσωπα; Την Πα-
ρασκευή νομοθετήσαμε πως ανή-
κουν στα κόμματα. Εξού και όλοι σέ-
βονται το πως στις εκλογές του
2016 η έδρα της Λεμεσού πάει στην
Αλληλεγγύη. Τα ξύλα όμως είναι της
παπαθκιάς; Δεν έπρεπε να ισχύσει

το ίδιο και για τις ευρωεκλογές του
2014; Με πρωταγωνιστές τους ίδι-
ους; Ή μήπως είναι κάποιος που πι-
στεύει πως η Ελένη Θεοχάρους
μπορούσε να εκλεγεί ευρωβουλευ-
τής χωρίς τη σημαία του ΔΗΣΥ το
2014; 
Η πολιτική ηθική και δεοντολογία
χάθηκαν. Πήγαν περίπατο στη Λεμε-
σό μαζί με την έδρα. Κανείς, προ-
εκλογικά, δεν απάντησε με ειλικρί-
νεια τι θα έκανε η Θεοχάρους. Αν θα
τιμούσε τη νέα εντολή που ζήτησε
και πήρε από του πολίτες ή θα τους
έγραφε στα παλαιότερα των υποδη-
μάτων της, όπως και τελικά έκανε.
Αν είχε τα κότσια να ήταν ειλικρινής
δεν θα κάναμε σήμερα αυτή την
κουβέντα. Το επιστέγασμα είναι
πως επιβραβεύσαμε αυτή την τακτι-
κή. Είπαμε πως μπορεί να το ξανα-
κάνει. Χωρίς κανένα δισταγμό. Αυτή
και όλοι όσοι άλλοι θελήσουν. 
Υπάρχουν εκφάνσεις της ανηθικό-
τητας που είναι ποινικά κολάσιμες.
Υπάρχουν άλλες εκφάνσεις που εί-
ναι μετρήσιμες και διωκόμενες. Η
πολιτική ανηθικότητα, αν και μπορεί
να θεωρηθεί, κατά τη γνώμη μου, η
χειρότερη έκφανση ανηθικότητας
είναι υποκειμενική. Όπως και τα
πλείστα στην πολιτική. Η πληγή
όμως μένει. Το τραύμα αργά και
σταθερά μεγαλώνει. Το υφιστάμενο
ιατρικό προσωπικό της πολιτικής θα
συνεχίσει να δίνει παυσίπονα, μη
θέλοντας να αναγνωρίσει το μέγε-
θός του. Μέχρι τη στιγμή που το
τραύμα θα καταστεί διαμπερές. Και
ο ασθενής θα καταλήξει. Ελπίζω να
μην είναι εκείνη η στιγμή που θα
πρέπει να ανακαλύψουμε τι εστί
ηθική και δεοντολογία στην πολιτι-
κή. Θα είναι πολύ αργά. 

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Η ηθική στην πολιτική 

“Το υφιστάμενο ιατρικό
προσωπικό της
πολιτικής θα συνεχίσει
να δίνει παυσίπονα, μη
θέλοντας να αναγνωρίσει
το μέγεθός του.

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Βουλευτής ΔΗΣΥ Λευκωσίας
twitter: @dmdemetriou 
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Μπορεί το βλέμμα να είναι
στραμμένο στο ελβετικό θέ-
ρετρο Κραν-Μοντάνα όπου
κρίνεται για ακόμη μια φορά
η πορεία των συνομιλιών, αξί-
ζει ωστόσο τον κόπο να κά-

νουμε ένα μικρό διάλειμμα για να στρέ-
ψουμε την προσοχή μας σε μια τοπική εί-
δηση η οποία εμπεριέχει συμπυκνωμένα
νοήματα ζωής.

Ανάμεσα στους φοιτητές που παρέλαβαν
την προηγούμενη βδομάδα το πτυχίο τους
στην τελετή αποφοίτησης του Πανεπι-
στημίου Κύπρου, βρισκόταν και ένας ο
οποίος μπορεί να μη διέθετε τη φρεσκάδα
των υπολοίπων, σε ό,τι αφορά τουλάχιστον
την εμφάνισή του, αλλά αποδείκνυε με
την παρουσία του πως τα όνειρα, οι στόχοι
και η αγάπη για ζωή δεν είναι θέμα ηλικίας
και δεν καθορίζονται από αυτό που οι κοι-
νωνικές επιταγές επιμένουν να υποδει-

κνύουν ως την απόλυτη έννοια της επι-
τυχίας. Ο κ. Κωνσταντίνος Γεωργιάδης
από την Κοκκινοτριμιθιά, φόρεσε την τή-
βεννο αποφοίτησης, έβαλε το καπελάκι
στο κεφάλι του και ανέβηκε στο βάθρο
για να παραλάβει το πτυχίο του, χαρίζοντας
μας την έμπρακτη πεποίθηση πως «όταν
επιθυμείς κάτι πάρα πολύ σίγουρα βρίσκεις
τρόπους να το πετύχεις».

Μια φράση η οποία όταν εκστομίζεται
από έναν άνθρωπο 97 χρονών, που μόνο
λίγα χρόνια πριν αποφάσισε να ξεκινήσει
τις σπουδές του, τότε αποτελεί χειροπιαστή
απόδειξη πως ο καθένας μας μπορεί να
ζήσει όπως ονειρεύεται μέχρι την τελευταία
μέρα της ζωής του. Μια στάση ζωής η
οποία ωστόσο για να την υποστηρίξει κα-
νείς προϋποθέτει μεγάλο απόθεμα ψυχικής
δύναμης δεδομένου ότι τίποτα γύρω μας
δεν την ευνοεί αλλά μάλλον τη σαμποτάρει
με κάθε δυνατό τρόπο. Ζούμε σε ένα κράτος

το οποίο αντιμετωπίζει τους ηλικιωμένους
σαν μια ξοφλημένη υπόθεση, εκτός κι αν
αυτοί έχουν την τύχη να ανήκουν στην
πολιτική ζωή όπου για κάποιο λόγο μόνο
εκεί θεωρείται επιπλέον προσόν το να
ανήκεις στην τρίτη ηλικία.

Σε όλους τους υπόλοιπους τομείς οι ηλι-
κιωμένοι βρίσκονται στο περιθώριο και
καλούνται να αντιμετωπίσουν μια απάν-
θρωπη νοοτροπία η οποία πλήττει καθη-
μερινά την αξιοπρέπειά τους και αποδει-
κνύει την έλλειψη σεβασμού που τρέφει
η κοινωνία και το κρατικό σύστημα απέ-
ναντι όχι μόνο στην ηλικία τους αλλά και
σε όλη τη σοφία που κουβαλούν. Από τον
τομέα της δημόσιας υγείας όπου οι ηλι-
κιωμένοι αντιμετωπίζονται σαν πολίτες
δεύτερης κατηγορίας μέχρι την ανυπαρξία
οποιασδήποτε κρατικής πρόνοιας που να
τους διασφαλίζει την αξιοπρέπεια και να
τους προσφέρει κίνητρα ώστε να μην αι-

σθάνονται άχρηστοι, τα παραδείγματα
είναι πάμπολλα και καθημερινά τα οποία
υπογραμμίζουν πως ζούμε σε ένα κράτος
χωρίς κανένα απολύτως σεβασμό στους
ηλικιωμένους. Ζούσε σε ένα κράτος στο
οποίο φοβάται κανείς την ώρα και τη στιγμή
που θα περάσει το κατώφλι της τρίτης ηλι-
κίας και θα ανήκει πλέον σ’ αυτή την πε-
ριθωριοποιημένη κατηγορία ανθρώπων
για τους οποίους η ίδια η κοινωνία και οι
κρατούσες αντιλήψεις δεν επιδεικνύουν
την ευαισθησία που υπαγορεύει η ίδια η
ουσία της ζωής.

Και μόνο όταν κάποιος από αυτούς τους
περιθωριοποιημένους «γέρους» διαθέτει
το πείσμα και το ψυχικό απόθεμα να πο-
λεμήσει αυτή τη νοοτροπία η οποία του
«απαγορεύει» να συνεχίζει να πιστεύει
στη ζωή και να διεκδικεί το δικαίωμα να
την ζει μέχρι το τελευταίο της δευτερόλε-
πτο, τότε ερχόμαστε να τον κάνουμε πρώτη

είδηση, λες και πρόκειται για ένα σπάνιο
είδος ανθρώπου ο οποίος χρήζει της προ-
σοχής μας γιατί αποτελεί μια εξαίρεση
στον κανόνα.

Ένα κανόνα βέβαια τον οποίο εμείς
έχουμε συντάξει και εμείς είμαστε αυτοί
που τον καλλιεργούμε μέσα από ένα εκ-
παιδευτικό σύστημα που στοχεύει στους
βαθμούς και όχι στη διδασκαλία αξιών και
μέσα από ένα κρατικό σύστημα που θυ-
μάται τους ηλικιωμένους μόνο όταν αυτοί
θα κληθούν στις κάλπες. Αυτή είναι η
πραγματικότητα και ο κ. Γεωργιάδης πα-
ραλαμβάνοντας το πτυχίο του εκείνο το
οποίο πέτυχε πρωτίστως ήταν να μας την
τρίψει στα μούτρα, αποδεικνύοντας μας
πως εμείς είμαστε αυτοί που κουβαλούμε
γερασμένα μυαλά και όχι εκείνος, παρά
τα 97 του χρόνια.

Γερασμένα μυαλά
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Την ώρα που ξεκινούσε η διάσκεψη στο
Κραν-Μοντάνα, τα τουρκικά μέσα έδιναν
στη δημοσιότητα μια ενδιαφέρουσα στιχο-
μυθία μεταξύ του Έλληνα υπουργού Εξω-
τερικών Νίκου Κοτζιά και του ομολόγου του
Μεβλούτ Τσαβούσογλου. Η είδηση ήθελε

τους δύο υπουργούς Εξωτερικών να μιλούν για τον καιρό
στην Αθήνα με τον κ. Τσαβούσογλου να λέει στον κ. Κοτζιά
«είναι πολλή ζέστη στην Αθήνα. Γι’ αυτό πρέπει να μείνεις
εδώ». Ελληνικά μέσα από την άλλη επαναλάμβαναν την
εν λόγω στιχομυθία λίγο διαφοροποιημένα, καθώς ο Νίκος
Κοτζιάς ανταπαντούσε στον Τούρκο Υπουργό Εξωτερικών
πως είναι διατεθειμένος να κάτσει στην Ελβετία όσο χρει-
αστεί. Μία ιστορία με δύο διαφορετικούς διαλόγους που
ήθελε να καταδείξει ποιος από τους δύο πολιτικούς άνδρες
είναι πρόθυμος να μείνει μέχρι τέλους στην εν λόγω διά-
σκεψη. Ενδεικτικό το μιντιακό παιχνίδι των τουρκικών
μέσων γύρω από τις σχέσεις Αθήνας - Λευκωσίας. Λίγο η
φημολογία περί κρίσης στις σχέσεις Κότζια-Αναστασιάδη
κατά τη διάσκεψη στη Γενεύη, ήταν αρκετή ώστε να
στηθεί εκ νέου ένα ζήτημα κρίσης στις σχέσεις Αθήνας -
Λευκωσίας, παραφράζοντας, όπως όλα δείχνουν, την το-
ποθέτηση του Έλληνα υπουργού Εξωτερικών. Αίσθηση
προκάλεσε ο ρόλος της Βρετανίας στην ειδησεογραφία.
Από την αρχή της διάσκεψης, η Αγγλία βρισκόταν στο
στόχαστρο ως ο ιθύνων νους πίσω από το «απαράδεκτο»
κοινό έγγραφο και τον Μπόρις Τζόνσον να αποχωρεί
καθώς δεν ικανοποιήθηκαν οι προσδοκίες του. Λίγο αρ-
γότερα δόθηκε η πληροφόρηση πως ο Μπόρις Τζόνσον
έφυγε καθώς θα έπρεπε να παρευρεθεί στην ψήφο εμπι-
στοσύνη για τη διακυβέρνηση της Τερέζα Μέι. Η «Guardian»
από την άλλη, σε ρεπορτάζ της επικαλείτο διπλωματικές
πηγές, που επεσήμαναν πως η Βρετανία παρασκηνιακά,
πιέζει την Τουρκία να αποδεχτεί αποχώρηση στρατιωτικών
στρατευμάτων και αντ’ αυτού να αποδεχτεί μία πολυμερή
δύναμη όπου ρόλο εγγυητή θα έχει είτε η Ε.Ε. είτε τα
Ηνωμένα Έθνη. Από τον ρόλο του κακού, η Βρετανία
έγινε παίκτης κλειδί στην προσπάθεια επίτευξης λύσης.
Αίσθηση βεβαίως προκάλεσαν και οι ειδήσεις που διοχε-
τεύονταν από τη δική μας πλευρά. Κάποια μέσα παρου-
σιάζονταν ιδιαίτερα αισιόδοξα για την επίτευξη λύσης
κατά τη διάσκεψη, ενώ άλλα ΜΜΕ επικαλούμενα μέλη
της διακυβέρνησης έκρουαν τον κώδωνα του κινδύνου
γύρω από τα ερωτήματα που παρέθετε ο Τζέφρι Φέλτμαν.
Διαφορετικές ερμηνείες, διαφορετική πληροφόρηση που
οδηγούσαν σε αυτοαναίρεση, αλλά κυρίως σε εξυπηρέτηση
κάποιων συμφερόντων. Αναμφίβολα, τα πιο πάνω περι-
στατικά έχουν ένα κοινό σημείο: οι ειδήσεις που διοχε-
τεύονταν δεν ήταν αποτέλεσμα της φαντασίας των δη-
μοσιογράφων. Προέρχονταν από συγκεκριμένα πρόσωπα
και ομάδες που είχαν ως σκοπό να εξυπηρετήσουν τα
δικά τους συμφέροντα. Άλλοτε βελτιώνοντας την εικόνα
κάποιων πολιτικών προσώπων, χωρών, ή επιχειρώντας
να προκαλέσουν αδιέξοδο. 

Στην περίπτωση της ε/κ πλευράς, όπου πρόσωπα,
εξαιτίας των πόθων τους ή των ανησυχιών τους, μετέδιδαν
διαφοροποιημένες ειδήσεις, αυτό θα πρέπει να προβλη-
ματίσει την ίδια την κυβέρνηση και να λάβει τα αναγκαία
μέτρα. Μόνο ο Πρόεδρος, έχει την ευθύνη και την υπο-
χρέωση να ενημερώσει τον λαό. Τα μέλη της διαπραγ-
ματευτικής ομάδας θα έπρεπε να δείχνουν την ανάλογη
σοβαρότητα που επιτάσσουν οι στιγμές και όχι να παίζουν
το δικό τους πολιτικό παιχνίδι. 

Πέραν όμως, της σοβαρότητας των διαρροών σε κρί-
σιμες στιγμές από κατά τα άλλα σοβαρά πρόσωπα, η διά-
σκεψη στο Κραν-Μοντάνα, δείχνει με τον πλέον ενδεικτικό
τρόπο τη δύναμη της παραπληροφόρησης. Προπαγάνδα
την οποία κάποια μέσα ακολουθούν ακούσια εμπιστευό-
μενα πλήρως πρόσωπα και ομάδες που εξυπηρετούν τη
δική τους ατζέντα. Τίθεται συνεπώς ένα ζήτημα για τους
ίδιους τους δημοσιογράφους και τα φιλτράρισμα των
πηγών τους. Καλώς ή κακώς, τα μέσα μαζικής ενημέρωσης
διαμορφώνουν την κοινή γνώμη και επηρεάζουν συνει-
δήσεις. Θα έπρεπε συνεπώς να είναι πιο προσεκτικά
γύρω από το τι μεταδίδουν και ποιους εμπιστεύονται.
Ζήτημα δημοσιογραφικής δεοντολογίας είναι άλλωστε
και κάποια στιγμή θα πρέπει να τεθεί επιτακτικά. Δια-
φορετικά όσο κατάπτυστοι θεωρούνται κάποιοι πολιτικοί
για τον ρόλο που διαδραματίζουν, τόσο κατάπτυστα θα
θεωρούνται ΜΜΕ και δημοσιογράφοι που έπαιξαν το
δικό τους ρόλο στην προσπάθεια παραμόρφωσης της
κοινής γνώμης. 

Ο πόλεμος
της προπαγάνδας 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

Το brand
της Ελλάδας 

ΣΥΝΙΣΤΩΣΕΣ / Του ΤΑΣΟΥ ΤΡΥΦΩΝΟΣ

trifonost@sppmedia.com

Έχετε μπει να δείτε τις τιμές για διάφορα
ξενοδοχεία σε ελληνικά νησιά και όχι μόνο,
φέτος το καλοκαίρι; Στις περισσότερες πε-
ριπτώσεις δεν πλησιάζονται, ειδικά τον Αύ-
γουστο. Η Ελλάδα «πετάει» στην κυριολεξία.
Φέτος αναμένει 30 εκατομμύρια τουρίστες.

Εκπληκτικό νούμερο. Θυμάμαι ότι πριν από μερικά χρόνια
το «φράγμα» , ήταν 20 εκατομμύρια τουρίστες. Κατάφερε
δηλαδή μέσα σε λίγα χρόνια να αυξήσει κατά 10 εκατομ-
μύρια τον τουρισμό της. Δικαιολογημένα. Αντικειμενικά
η Ελλάδα με το ποικίλο τοπίο της, τις παραλίες της, τον
καιρό της, τη φιλοξενία της είναι ίσως η ομορφότερη
χώρα του κόσμου. Καλοκαίρι χωρίς Ελλάδα δεν είναι κα-
λοκαίρι. Πόσο κρίμα όμως αυτό να μην είναι αρκετό να
την «ξεκολλήσει» από την οικονομική της κρίση. Στην
οικονομική επιστήμη μια επιχείρηση για να πετύχει χρει-
άζεται δύο πράγματα: αναγνωρίσιμο brand και… location
, location, location. Η Ελλάδα τα έχει και τα δύο στο
έπακρο. Το Greece είναι παντού αναγνωρίσιμο και ειδικά
στον παγκόσμιο τουρισμό ένα πανίσχυρο brand name
που με λίγη προσπάθεια είναι sold out. Για τo location
δεν χρειάζεται να επιχειρηματολογήσουμε. Το καλύτερο
«οικόπεδο». Χιλιάδες νησιά, εκπληκτικός καιρός, απίστευτα
τοπία και μια χώρα σε στρατηγική θέση ανάμεσα σε Ανα-
τολή και Δύση. Γιατί λοιπόν είναι αυτή τη στιγμή ο επαίτης
του κόσμου. Δεν έπρεπε με όλα αυτά συν και τον φυσικό
της πλούτο να είναι μια χώρα σχετικά πλούσια ή και πάμ-
πλουτη; Η απάντηση είναι απλή: όσο δυνατό brand ή lo-
cation και να έχει μια εταιρία, δεν θα πάει μπροστά αν
δεν έχει καλούς και ικανούς μάνατζερ. Σ’ αυτό χώλαινε
και χωλαίνει η Ελλάδα δυστυχώς. Μέσα από το διαχρονικά
πελατειακό κράτος που κτίστηκε αμέσως μετά την επα-
νάσταση και την εμφάνιση
των πρώτων κομμάτων,
τον τεράστιο δημόσιο το-
μέα που ακόμα και σήμερα
γιγαντώνεται αντί να μει-
ώνεται και τον λαϊκισμό
που δυστυχώς βρίσκει πάν-
τα πρόσφορο έδαφος ανά-
μεσα στους Έλληνες ψη-
φοφόρους φτάσαμε μια
χώρα με τέτοιες προοπτι-
κές να είναι σήμερα ο ου-
ραγός στην Ευρώπη. Μια
χώρα που δεν παράγει τί-
ποτα σχεδόν, μια χώρα που ενώ δικαιωματικά έχει τον
τίτλο της γενέτειρας του Δυτικού πολιτισμού έχει εκφυλιστεί
δυστυχώς και πολιτιστικά τα τελευταία χρόνια. Δεν
κάνουμε καν λόγο για βιομηχανία, όταν οι Τούρκοι πλέον
παράγουν πολεμικά αεροπλάνα, τανκ, πυραύλους , φρεγάτες
και ετοιμάζονται και για αεροπλανοφόρο. Πραγματικά
λυπάμαι βαθιά γι’ αυτό τον φαύλο κύκλο της ελληνικής
πραγματικότητας. Γιατί ακριβώς έχω ζήσει τη μισή μου
ζωή σ’ αυτή την υπέροχη χώρα και ξέρω τις δυνατότητες
των Ελλήνων. Αδυνατώ να πιστέψω ότι από τα «χρυσά»
χρόνια της ανάπτυξης με αποκορύφωμα το μεγαλειώδες
2004, την Ολυμπιάδα και το trend proud to be Greek,
έχουμε φτάσει εδώ. Το χειρότερο είναι ότι δεν βλέπω και
κάποια διάθεση αλλαγής, βελτίωσης και αυτοκριτικής
τόσο από το πολιτικό σύστημα όσο και από τους ψηφο-
φόρους και τον κόσμο στην Ελλάδα.

Στο μόνο που ελπίζω είναι στον απαράβατο νόμο
που λέει ότι η ιστορία είναι κύκλοι και ότι γρήγορα ο
«μαύρος» κύκλος που ξεκίνησε από το Καστελόριζο το
2009 με την εξαγγελία του Γιώργου Παπανδρέου για
ένταξη στο ΔΝΤ, θα κλείσει γρήγορα και θα έρθουν οι
«μέρες του φωτός». Δεν βλέπω όμως αισιοδοξία. Μπαίνω
σε ταξί στην Αθήνα. «Εσείς οι Κύπριοι τα καταφέρατε.
Σε τρία χρόνια βγήκατε από το μνημόνιο. Τα πάτε μια
χαρά τώρα. Τα ακούω στο ραδιόφωνο όλη μέρα στο
ταξί. Εμείς σε καμιά πενηνταριά χρόνια αν θα τα κα-
ταφέρουμε» μου έλεγε ο ταξιτζής. Όλοι έχετε παρόμοια
εμπειρία με ταξιτζή στην Αθήνα που έχει άποψη για
όλα. Την ίδια ώρα στο ραδιόφωνο, ο εκφωνητής έλεγε
ότι ο εθνικός πλούτος θα έχει περάσει σε ξένα χέρια
μέχρι το 2060 ενώ η μείωση του χρέους προβλέπεται
σε επόμενη γενιά. Εκτός αν υπάρξει ένας «από μηχανής
Θεός» ή κάνει πάλι το θαύμα του «ο Θεός της Ελλάδας».

ΥΓ. Απέφυγα να γράψω για το Κυπριακό αφού η διαδικασία
είναι σε εξέλιξη και όλα είναι ρευστά. 

Kυριακή 2 Ιουλίου 2017

Π αρασκευή 30 Ιουνίου, ώρα 8η πρωινή. Τη
στιγμή που σύρονται αυτές οι γραμμές
τα νέα από το Κραν Μοντάνα για κρίση

στις διαπραγματεύσεις δεν αποτελούν έκπληξη.
Όπως είχα επισημάνει από καιρό η Τουρκία
αναμενόταν να προτείνει ένα πακέτο που θα
προβλέπει διαφοροποίηση αλλά και διαιώνιση
των εγγυήσεων συν μείωση των στρατευμάτων
της ακόμα και μέχρι τα επίπεδα του 1960. Η
πρόταση αυτή έγινε. Επιπρόσθετα αναμενόταν
να συνδεθούν οι τουρκικές παραχωρήσεις με
τις απαιτήσεις της για απόδοση των 4 ελευθεριών
της Ε.Ε. στους Τούρκους πολίτες και την απο-
τελεσματική συμμετοχή των Τ/κ στη διακυ-
βέρνηση της ομοσπονδιακής Κύπρου. Στην
ουσία η Τουρκία επιμένει να ασκεί την κηδεμονία
της στην Κύπρο. Απλώς αντί ενός ισχυρού ρο-
πάλου που έχει σήμερα μας προτείνει να το
υποκαταστήσει μερικώς με πολύ πιο εύπεπτους
για τη διεθνή κοινότητα τρόπους που είναι ο
πολιτικός έλεγχος μέσω συνδιαχείρισης των
ομοσπονδιακών δομών, την ισχυρή πληθυ-
σμιακή παρουσία μέσω απόδοσης υπηκοοτήτων
σε όλους τους έποικους και 4 ελευθεριών στους
Τούρκους πολίτες και τον οικονομικό έλεγχο
ολόκληρης της Κύπρου με μαζική κάθοδο των
ισλαμικών/τουρκικών κεφαλαίων.

Τα στρατηγικά συμφέροντα της Τουρκίας,
οι μακροπρόθεσμοι γεωπολιτικοί σχεδιασμοί,
η περιφερειακή συγκυρία αλλά και οι προσωπικές
στοχεύσεις του Ερντογάν υπηρετούνται απο-
λύτως από το πακέτο των προτάσεων Τσαβού-
σογλου. Για όσους έχουμε αρκετά καλή γνώση
των πιο πάνω οι προτάσεις Τσαβούσογλου δεν
αποτέλεσαν έκπληξη.

Η δική μας πλευρά με την ισχυρή στήριξη
της Ελλάδας αλλά και με τη συμπληρωματική
βοήθεια από Ε.Ε. και ως ένα σημείο από τη Βρε-
τανία αντιστέκεται στις απαιτήσεις της Άγκυρας.
Την ίδια στιγμή η Τουρκία επιχειρεί να εκβιάσει
τον Πρόεδρο Αναστασιάδη και την ε/κ πλευρά
με κατάρρευση των διαπραγματεύσεων και
οριστικό τέλος της προσπάθειας για ομοσπον-
διακή λύση οι όροι της δεν γίνουν αποδεκτοί.
Κεντρικό στοιχείο του εκβιασμού είναι η ανάγκη
του Προέδρου Αναστασιάδη να κρατήσει τη

διαδικασία ζωντανή ώστε να αποτελέσει ση-
μαντικό κομμάτι του προεκλογικού του αφη-
γήματος. Το τελευταίο θα υποστηρίζει την
ανάγκη επανεκλογής για ολοκλήρωση της προ-
σπάθειας επίλυσης του Κυπριακού.

Αντίστοιχα η Τουρκία επιχειρεί και ένα δεύ-
τερο εκβιασμό. Αυτός έχει να κάνει με την προ-
σπάθειά της μας οδηγήσει σε αναστολή της
γεώτρησης της ΤΟΤΑL στο οικόπεδο 11. Σε δια-
φορετική περίπτωση στόχος της Τουρκίας είναι
η δημιουργία κλίματος κρίσης που θα αξιοποι-
ήσει για να δικαιολογήσει τις δυναμικές και
έντονες αντιδράσεις της έναντι της γεώτρησης
στο οικόπεδο 11. 

Επιβάλλεται ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
να θέσει τα συμφέροντα της Κ.Δ. και των Ε/κ
πάνω από τις όποιες εκλογικές σκοπιμότητες
και να μη φοβηθεί ακόμα και την κατάρρευση
των διαπραγματεύσεων. Σε ό,τι αφορά τη γε-
ώτρηση η συγκυρία (πολλά ανοικτά μέτωπα
για Τουρκία συν ανάγκη και επιθυμία της για
βελτίωση ευρωτουρκικών σχέσεων) αλλά και
η έλλειψη νομικών ερεισμάτων σε ό,τι αφορά
το οικόπεδο 11 δεν επιτρέπουν στην Τουρκία
να προχωρεί πέραν ενός ορίου στις όποιες αν-
τιδράσεις της. Αντίθετα η τυχόν αποδοχή των
τουρκικών όρων έναντι μάλιστα μερικής από-
συρσης στρατευμάτων και μερικής αναθεώ-
ρησης της συνθήκης εγγυήσεως θα μας οδηγήσει
σε πολύ επικίνδυνες ατραπούς. Την ίδια στιγμή
υπάρχει ανάγκη να εξαντληθούν οι προσπάθειές
μας με την αξιοποίηση της παρουσίας της Ε.Ε.
αλλά και του γ.γ. για την αποφυγή μιας οριστικής
κατάρρευσης της διαδικασίας. Έχω από καιρό
την αίσθηση ότι τα σημερινά προβλήματα στις
διαπραγματεύσεις οφείλονται κατά κύριο λόγο
στο γεγονός ότι τα θέλω της Τουρκίας πολύ
δύσκολα θα μπορούσαν να συνδυαστούν με
τα δικά μας θέλω. Ήδη τα όσα έχουμε αποδεχθεί
στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων τείνουν
να ξεπεράσουν τα όρια ασφάλειας της Ε/κ κοι-
νότητας και της συνέχειας της Κ.Δ. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.  

ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Επιμένουν σε στρατηγικό έλεγχο
και εκβιάζουν με κατάρρευση

<<<<<<

Μια χώρα που ενώ
δικαιωματικά έχει
τον τίτλο της γενέ-
τειρας του Δυτικού
πολιτισμού έχει εκ-
φυλιστεί δυστυχώς
και πολιτιστικά τα
τελευταία χρόνια.

Ο Μιχάλης Τσικαλάς απουσιάζει.
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Π ολλοί νομίζουν ότι ενταχθήκαμε
στην Ε.Ε. γιατί η Ελλάδα κρατούσε
κρυμμένο ένα βέτο. Ουδέν αυτού

αστειότερον. Η Κύπρος εντάχθηκε στην
Ε.Ε. επειδή μη κύπριοι πολιτικοί έπαιξαν
με σοφία το χαρτί της διπλωματίας των
διασυνδέσεων. Ειδικότερα: μπροστά
στο ενδεχόμενο να υπογραφεί Τελω-
νειακή Ένωση Τουρκίας-Ε.Ε., η ελληνική
κυβέρνηση υπό τον Α. Παπανδρέου ζή-
τησε ως αντάλλαγμα για τη δική της
συναίνεση να συμφωνηθεί χρονοδιά-
γραμμα για έναρξη ενταξιακών συνο-
μιλιών για την Κύπρο. Επετεύχθη αυτό
με τη Συμφωνία της 6ης Μαρτίου 1995-
έναρξη ενταξιακών συνομιλιών της Κύ-
πρου έξι μήνες μετά το τέλος της Δια-
κυβερνητικής, έναρξη Τ.Ε. Τουρκίας-
Ε.Ε. από 1 Ιανουαρίου 1996. 

Στη συνέχεια, καθώς τα 14 από τα
15 κράτη μέλη στην Ε.Ε. ζητούσαν «πρώ-
τα λύση, μετά ένταξη», έγινε διασύνδεση
μεταξύ της επιθυμίας για ορισμό ημε-
ρομηνίας για έναρξη ενταξιακών συ-
νομιλιών με την Τουρκία και της ανάγκης
να ολοκληρωθεί η ενταξιακή πορεία
της νήσου χωρίς η επίλυση να είναι
προαπαιτούμενο. Έτσι στο Ελσίνκι ο.
Κ. Σημίτης πέτυχε ακριβώς αυτό: ένταξη
της νήσου, με ή χωρίς λύση στο Κυ-
πριακό, ορισμός ημερομηνίας για έναρξη
ενταξιακών συνομιλιών με την Τουρκία,
4 Δεκεμβρίου 2004. 

Σήμερα, ασφαλώς τα δεδομένα είναι
διαφορετικά. Ωστόσο, η πολιτική των
διασυνδέσεων με άλλα μέσα μπορεί και
σήμερα να κάνει τη διαφορά, όπως την
έκανε το 1995 και το 1999. Ποιο είναι
σήμερα το κεντρικό στοίχημα; Ασφαλώς
η επίλυση στο Κυπριακό! Ποιο είναι το
κεντρικό ζητούμενο στις ευρωτουρκικές
σχέσεις; Η αναζωογόνηση της σχέσης
αυτής, μια ώθηση στην πορεία της,
ώστε να αποκτήσει ξανά μομέντουμ,
μορφή και ουσία. Πώς; 

Με καθαρή θέση της Λευκωσίας ότι
σε περίπτωση που τα πράγματα εξελιχ-
θούν θετικά στο Κυπριακό, η Λευκωσία
θα προχωρήσει σε άνοιγμα των κλειστών
κεφαλαίων στη διαπραγμάτευση Τουρ-
κίας-Ε.Ε., τα οποία μπλοκάρει η ίδια για

σκοπούς άσκησης πίεσης στην κατοχική
δύναμη. 

Με καθαρή θέση ότι η Λευκωσία
μπορεί να αποτελέσει έναν κρίσιμης
σημασίας παίκτη στην ενταξιακή πορεία
της Τουρκίας, εφόσον, η δεύτερη υιο-
θετεί και εφαρμόζει τις δεσμεύσεις που
προκύπτουν από τις αμοιβαίες Συμφω-
νίες και τις Εκθέσεις Προόδου της Επι-
τροπής. Η Κύπρος θα είναι η περισσό-
τερο ωφελημένη χώρα από την ενίσχυση
της δυτικής πορείας της Τουρκίας, πάν-
τοτε με τους όρους και τις προϋποθέσεις
που τίθενται από την Ε.Ε. 

Στο ίδιο πλαίσιο, και υπό το φως μιας
ευρείας συνεννόησης, η ενεργειακή
πολιτική στην αν. Μεσόγειο θα απο-
κτήσει ισχυρή ευρωπαϊκή ομπρέλα και
τοπικούς παίκτες. Η Κύπρος και το Ισ-
ραήλ ως παροχείς ενεργειακής ύλης και
η Τουρκία ως κόμβος μεταφοράς ή αγο-

ράς της. Αυτός ο συνδυασμός μπορεί
να αναπτυχθεί μόνο μετά την επίλυση
του Κυπριακού, καθώς θα απελευθερώ-
σει χρόνο, μέσα και διαδρομές οι οποίες
θα καθιστούν τις συνέργειες πιο απο-
τελεσματικές. 

Με την επίλυση του Κυπριακού θα
δημιουργηθεί μια νέα κατάσταση πραγ-
μάτων στην Κύπρο σύμφωνα με το κεί-
μενο μιας συμφωνίας και ταυτόχρονα
μια νέα ισορροπία θα οικοδομηθεί με-
ταξύ Ελλάδας και Τουρκίας. Όσοι θεω-
ρούν ότι το τελευταίο στοιχείο μπορεί
να αγνοηθεί, κινούνται στη σφαίρα της
ουτοπίας. Στην πράξη, η απόλυτη επι-
κράτηση είναι αδύνατη, αυτό που είναι
δυνατό είναι ένας ρεαλιστικός συμβι-
βασμός μέσα από τον οποίο τα μέρη θα
είναι κερδισμένα. Έννοιες όπως επιβολή
ή εξόντωση σημαίνουν διατήρηση της
παρούσας κατάστασης πραγμάτων. Έν-

νοιες όπως κίνητρα συμφερόντων, αμοι-
βαία επωφελής ισορροπίες, δημιουργούν
κίνητρα για την αλλαγή, ώστε όλοι οι
κύπριοι να αισθάνονται κερδισμένοι. 

Αυτή η αλλαγή θα βελτιώνει ουσιω-
δώς την παρούσα κατάσταση πραγμά-
των και με τη συμμετοχή της νήσου
στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι η εξελικτική
πορεία θα προσθέτει ακόμα περισσότερη
πρόοδο μέσα στη θεσμική λειτουργία
της Ε.Ε.

Με τη συμμετοχή στην Ε.Ε. ξεκινάς
από ουσιωδώς καλύτερες θέσεις και
συν τω χρόνω η εμπειρία, η παιδεία, η
οικονομία, η επικοινωνία και η εμπι-
στοσύνη θα αφήνουν πίσω τους ξεπε-
ρασμένες από τη ζωή πρόνοιες, φοβίες
ή αγκυλώσεις και έτσι θα οικοδομούν
μια ολοένα και καλύτερη Κύπρο. 

www.larkoslarkou.org.cy

Η τέχνη των διασυνδέσεων 
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Kυριακή 2 Ιουλίου 2017

Κ αθώς, λοιπόν, έφτανε στο τέλος της η
τρίτη μέρα της διαδικασίας που άρχισε
στο Κραν-Μοντάνα, ήταν (και είναι) χρή-

σιμο να γίνει μια πρώτη ανάλυση της υπό
εξέλιξη διαδικασίας στο ελβετικό θέρετρο:

1. Η Τουρκία επανέλαβε για ακόμη μία φορά
τις πάγιες, προκλητικές και αδιάλλακτες θέσεις
της αναφορικά με το θέμα της Ασφάλειας και
των Εγγυήσεων. Το επικοινωνιακό «ποίημα»
των συνεργατών του κ. Αναστασιάδη περί
«πρώτης φοράς» δεν στέκει καθόλου, αφού,
τις ίδιες θέσεις η Τουρκία τις είχε διατυπώσει
και στη Γενεύη, τον περασμένο Ιανουάριο,
κρυμμένη πίσω από τις δήθεν απαιτήσεις των
Τουρκοκυπρίων για διατήρηση εγγυήσεων και
παραμονή τουρκικού στρατού. Άλλωστε, αυτές
οι τουρκικές θέσεις δεν είναι καινούργιες. Είναι
θέσεις συμβατές με τις διαχρονικές διακηρύξεις
τις Τουρκίας, οι οποίες μάλιστα περιλαμβά-
νονταν και στο σχέδιο Ανάν που ο κυπριακός
Ελληνισμός απέρριψε συντριπτικά το 2004.

2. Η Τουρκία απέδειξε για πολλοστή φορά
ότι στόχος της δεν είναι μια σωστή και λει-
τουργική λύση προς όφελος των Κυπρίων (και
άρα και των Τουρκοκυπρίων) αλλά η νομιμο-
ποίηση και διαιώνιση της παρουσίας και του
ρόλου της στην Κύπρο και η κατάργηση της
Κυπριακής Δημοκρατίας. Ένας στόχος διπλός,
που βρήκε πρόσφατα σύμμαχο στο πρόσωπο
του κ. Άιντε ο οποίος, με το απαράδεκτο έγγραφό
του, επιχείρησε να τον καμουφλάρει και να
τον πλασάρει στην ελλαδική και την ελληνο-
κυπριακή πλευρά.

3. Πολλά και μεγάλα είναι τα βήματα που η
Τουρκία πρέπει να κάνει προκειμένου να φτά-
σουμε σε μια σωστή και λειτουργική λύση του
κυπριακού προβλήματος. Όχι μόνο γιατί αυτή
ευθύνεται για τη δημιουργία και την ύπαρξή
του, αλλά και γιατί η ελληνοκυπριακή πλευρά
έχει προ πολλού ξεπεράσει τα όριά της. Πολλές,
«γενναιόδωρες» και επικίνδυνες ήταν οι υπο-
χωρήσεις των κ. Χριστόφια και Αναστασιάδη
τα τελευταία εννέα χρόνια, με αποτέλεσμα να
μην υπάρχουν άλλα περιθώρια. Είναι δε φανερό
πως με την πολιτική των τελευταίων χρόνων
απομακρυνόμαστε από μια σωστή και λειτουρ-
γική λύση και παράλληλα, εγκλωβιζόμαστε,
ως ελληνοκυπριακή πλευρά και ως Κυπριακή
Δημοκρατία, σε διαδικασίες, ορολογίες και
ιδέες που υποβαθμίζουν ή επιχειρούν να κα-
ταργήσουν το κράτος μας και, ταυτόχρονα,
αναβαθμίζουν το κατοχικό ψευδοκράτος. 

4. Συγκεκριμένες ιδέες ή πρόνοιες ή σκέψεις,
που είτε συζητούνται πίσω από κλειστές πόρτες
είτε γίνονται δεκτές από τον κ. Αναστασιάδη
και τους κυρίους Αβέρωφ Νεοφύτου και Άντρο
Κυπριανού, απορρίπτονται από τη μεγάλη
πλειοψηφία του κυπριακού Ελληνισμού. Είναι
αδιανόητο, η τριανδρία Ν. Αναστασιάδης-Α.
Νεοφύτου-Α. Κυπριανού να καθορίζει τις δια-
πραγματευτικές της θέσεις από το τι θα δεχόταν
η Τουρκία και όχι από το τι θέλουν οι Ελληνο-
κύπριοι.

5. Η εφαρμογή μιας Νέας Στρατηγικής για
το Κυπριακό, αλλά και για την πατρίδα μας γε-
νικότερα, είναι περισσότερο επιβεβλημένη
από ποτέ. Στρατηγική που θα στοχεύει σε μια
σωστή λύση η οποία θα βελτιώνει την παρούσα
κατάσταση. Στρατηγική που θα αποτρέπει ένα
κλείσιμο του κυπριακού προβλήματος με τουρ-
κικούς όρους και διατάξεις που θα καταργούν
το κράτος μας και θα θέτουν σε άμεσο κίνδυνο
την επιβίωση του κυπριακού Ελληνισμού.
Στρατηγική που θα προστατεύει και θα ενισχύει
την Κυπριακή Δημοκρατία. Στρατηγική που
θα αξιοποιεί τα συγκριτικά πλεονεκτήματα
της χώρας μας. Στρατηγική που θα ανταπο-
κρίνεται στη βούληση και τις ανησυχίες των
ελληνοκυπρίων αλλά και του συνόλου του κυ-
πριακού λαού.

ΥΓ. Αυτό το άρθρο γράφτηκε την Παρασκευή το
απόγευμα, επομένως αναπόφευκτα στηρί-
ζεται στα δεδομένα που υπήρχαν μέχρι
εκείνη τη στιγμή.

Ο κ. Χρύσης Παντελίδης είναι διευθυντής του Ινστιτού-
του Μελετών «Τάσσος Παπαδόπουλος». 

Κραν-Μοντάνα:
οι πρώτες μέρες

Του ΧΡΥΣΗ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ

Μ όνο και μόνο η διέλευση
έστω και ενός τουρίστα κα-
τά μήκος της περίκλειστης

πόλης της Αμμοχώστου θα αποτελεί
κέρδος στη διαφώτιση για το έγ-
κλημα που συντελείται για 43 χρό-
νια εις βάρος της Αμμοχώστου.

Να διακηρύσσω ότι υποστηρίζω
τη λύση του Κυπριακού και την
εφαρμογή στο μεσοδιάστημα μέ-
τρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης
είναι ένα θέμα και άλλο είναι όταν
έρθει εκείνη η ώρα να βάζω παρα-
σκηνιακά ένα σωρό προσκόμματα,
γιατί θεωρώ ότι ενδεχομένως θα
χάσω οικονομικά.

Η λύση του κυπριακού προβλή-

ματος και η επανένωση του τόπου
δεν είναι α λα καρτ μενού να παίρνει
ο καθένας ό,τι θεωρεί και ό,τι του
συμφέρει. Θα πρέπει επιτέλους να
εγκαταλειφθούν οι κοντόφθαλμες
εγωιστικές προσεγγίσεις και να
δούμε τη μεγάλη εικόνα. Ότι η
λύση και η επανένωση θα ανοίξουν
τεράστιες προοπτικές ανάπτυξης
για ολόκληρη την Κύπρο.

Η διάνοιξη του οδοφράγματος
της Δερύνειας συμφωνήθηκε μεταξύ
των δύο ηγετών τον Μάιο του 2015.
Ωστόσο, δύο χρόνια μετά και ενώ
οι εργασίες έχουν προχωρήσει, το
οδόφραγμα δεν είναι έτοιμο για τα
150 μέτρα που βρίσκονται εντός

της πράσινης γραμμής. Ο κόσμος
στην Ελεύθερη Επαρχία Αμμοχώ-
στου, διερωτάται γιατί δεν προχω-
ρούν οι εργασίες στο οδόφραγμα.
Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, πολύ
πρόσφατα σε επίσκεψή του στην
περιοχή, ανέφερε σαφώς ότι «το
οδόφραγμα της Δερύνειας οδεύει
προς το τέλος». Σημείωσε όμως ότι
«το οδόφραγμα Δερύνειας και της
Λεύκας - Απλικίου θα ήταν προ πολ-
λού έτοιμα αλλά προέκυψαν απαι-
τήσεις - δυσκολίες». Τι εννοούσε ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας όταν
μιλούσε για «απαιτήσεις»; Οφείλω
να ομολογήσω ότι με προβλημάτι-
σαν οι πολύ πρόσφατες δηλώσεις

του δημάρχου Αγία Νάπας, στη φι-
λοκυβερνητική εφημερίδα «Αλή-
θεια», ότι «είμαστε υπέρ της διέ-
λευσης Ε/κ και Τ/κ […] ωστόσο πρέ-
πει να δούμε τι θα γίνει με το ζήτημα
του τουρισμού». Είναι μήπως αυτές
οι απαιτήσεις στις οποίες παρέπεμπε
ο Πρόεδρος; Να μην ανοίξει δηλαδή
το οδόφραγμα της Δερύνειας, γιατί
ο δήμαρχος της Αγίας Νάπας θέτει
θέμα τουρισμού; 

Ειλικρινά δεν θέλω να πιστέψω
κάτι τέτοιο. Το γεγονός όμως ότι
η είδηση καταγράφεται από την
εφημερίδα «Αλήθεια», πραγματικά
μου δημιουργεί αναπόφευκτους
συνειρμούς. Να καθυστερήσει όσο

γίνεται δηλαδή η διάνοιξη του οδο-
φράγματος για να μη διευκολυν-
θούν οι ξένοι τουρίστες να επισκέ-
πτονται τις κατεχόμενες περιοχές
και να βλέπουν ιδίοις όμμασι την
καταστροφή της πολιτιστικής μας
κληρονομιάς στον Απόστολο Βαρ-
νάβα, στη Σαλαμίνα, στην Έγκωμη
και στον Απόστολο Ανδρέα. Εμένα
το μυαλό μου εκεί πάει, και μακάρι
πραγματικά να μην είναι έτσι.

Γιατί αν έτσι έχουν τα πράγματα,
φανταστείτε πόσες αντιδράσεις
θα προκύψουν από ανθρώπους που
σκέφτονται μόνο την τσέπη τους,
σε περίπτωση που έρθει η μέρα
της λύσης του Κυπριακού. Της απε-

λευθέρωσης και της επανένωσης
του τόπου μας. Ενδεχομένως να
αντιδράσουν αρνητικά μόνο και
μόνο γιατί οι ίδιοι θεωρούν ότι η
απελευθέρωση και η επανένωση
της πατρίδας μας μπορεί να μειώσει
τα έσοδά τους. Ειλικρινά, δεν έχω
κανένα λόγο να πιστεύω ότι ο δή-
μαρχος Αγίας Νάπας λειτουργεί
κατ’ αυτόν τον τρόπο. Την αφορμή
τη δίνει η ίδια η δήλωσή του στην
εφημερίδα «Αλήθεια», που μακάρι
να παρερμηνεύτηκε. Εναπόκειται
στον ίδιο να διευκρινίσει.

Ο κ. Νίκος Κέττηρος είναι βουλευτής
ΑΚΕΛ Αμμοχώστου.

Οδόφραγμα Δερύνειας μέσω Αγίας Νάπας
Του ΝΙΚΟΥ ΚΕΤΤΗΡΟΥ

Η τακτική της Τουρκίας στην πεν-
ταμερή διάσκεψη στο Κραν-Μον-
τάνα επιβεβαιώνει την αδιάλλα-

κτη και άτεγκτη στάση της η οποία πα-
ραμένει αναλλοίωτη εδώ και δεκαετίες.
Οι παράλογες τουρκικές θέσεις που κα-
τατέθηκαν στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων είναι χειρότερες από τα όσα
προνοούσε το Σχέδιο Ανάν και οι Συν-
θήκες του 1960. Η μέχρι σήμερα τακτική
της Τουρκίας δείχνει πως κινείται γύρω
από τρεις άξονες: 

1. Στην άσκηση πιέσεων για εξασφά-
λιση πρόσθετων ωφελημάτων στα θέ-
ματα της διακυβέρνησης χωρίς να εγ-
καταλείπει τις βασικές της αρχές στα
θέματα της Ασφάλειας και των Εγγυή-
σεων. 

2. Στη εξασφάλιση των τεσσάρων βα-
σικών ελευθεριών για όλους τους Τούρ-
κους πολίτες στην επικράτεια της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας.

3. Σε περίπτωση αποτυχίας και αδιε-
ξόδου, να επιρρίψει τις ευθύνες στην
πλευρά μας και να της δοθεί η δυνατότητα
για περαιτέρω αναβάθμιση του ψευδο-
κράτους με κύρια προσπάθεια τη νομι-
μοποίηση των παραγόντων που θα επι-
τρέπουν τη μελλοντική του αναγνώριση. 

Τα όσα έλαβαν χώρα στην Ελβετία
επιβεβαιώνουν πως η Τουρκία πήγε σε
αυτή τη διάσκεψη με ισχυρούς συμμά-

χους. Το φιλοτουρκικό «κοινό» έγγραφο
Άιντε που αντικατόπτριζε τις βρετανο-
τουρκικές θέσεις, παρόλο που δεν κα-
τατέθηκε ως συμφωνημένο κείμενο στο
τραπέζι των διαπραγματεύσεων, περιέ-
γραφε το πλαίσιο μέσα στο οποίο ο κ.
Άιντε, οι Βρετανοί και η Τουρκία ήθελαν
να προωθήσουν την ατζέντα της δια-
πραγμάτευσης. Ένα πλαίσιο που βασί-
ζεται στην κατάργηση της Κυπριακής
Δημοκρατίας, στη συνέχιση των Εγ-
γυήσεων και στην παραμονή τουρκικών
στρατευμάτων. Με άλλα λόγια στη νο-
μιμοποίηση της εισβολής και στη μο-
νιμοποίηση της τουρκικής παρουσίας
στην Κύπρο. 

Είναι γι’ αυτό τον λόγο που ως ΕΔΕΚ
επιμέναμε πως η διάσκεψη αυτή θα
έπρεπε να ήταν Διεθνής και να είχε ως
μοναδικό θέμα συζήτησης την Ασφάλεια
και τις Εγγυήσεις. Μια Διεθνής Διάσκεψη
με τη σωστή σύνθεση, με παρόντα τα
πέντε μόνιμα μέλη του Συμβουλίου
Ασφαλείας και παρούσα την Κυπριακή
Δημοκρατία. Παρά τις δημόσιες τοπο-
θετήσεις των πρέσβεων των αντίστοιχων
πέντε χωρών για ετοιμότητα και προ-
θυμία συμμετοχής σε μια τέτοια διά-
σκεψη, η δική μας πλευρά δεν ζήτησε
ποτέ τη σύγκλησή της.

Είναι γι’ αυτό τον λόγο που ο αυτο-
εγκλωβισμός μας στην πενταμερή, κάτι

που ήταν κόκκινη γραμμή για τις μέχρι
σήμερα κυβερνήσεις, προκαλεί πρό-
σθετες παγίδες. Η παρουσία της τουρ-
κοκυπριακής κοινότητας σε μία διά-
σκεψη στην οποία θα συζητηθούν τα
θέματα της διεθνούς πτυχής του Κυ-
πριακού και η απουσία της Κυπριακής
Δημοκρατίας από αυτή, επιτρέπουν: 

• Στην Τουρκία να κρύβεται πίσω
από την τουρκοκυπριακή κοινότητα
και να κάνει ελιγμούς,

• μετατρέπουν ένα διεθνές πρόβλημα
εισβολής και κατοχής σε δικοινοτικό, 

• υποβαθμίζουν την Κυπριακή Δη-
μοκρατία και εξυψώνουν το κατοχικό
καθεστώς.

Η διεκδίκηση διά στόματος Μουσταφά
Ακιντζί της εφαρμογής των τεσσάρων
βασικών ελευθερίων για Τούρκους πολίτες
στην Κύπρο επιβεβαιώνει τα πιο πάνω.
Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα έπρεπε
να μετέβαινε στο Κραν-Μοντάνα έχοντας
μία μόνο επιλογή: τη διεκδίκηση της κα-
τάργησης των Εγγυήσεων και την πλήρη
αποχώρηση των τουρκικών στρατευμά-
των. Είναι αδιανόητο αλλά και παράνομο
ένα κράτος μέλος της Ε.Ε. να έχει ξένα
στρατεύματα και εγγυήσεις μιας τρίτης
χώρας. Η Ιδρυτική Διακήρυξη της Ε.Ε.
(άρθρο 4 παράγραφος 2) αλλά και το προ-
ηγούμενο της ανατολικής Γερμανίας
(αποχώρηση και του τελευταίου Ρώσου

στρατιώτη και μετά είσοδος στην Ε.Ε.)
είναι από τα πλέον ισχυρά διαπραγμα-
τευτικά χαρτιά. Μαζί με αυτά και η ολο-
κληρωμένη κοινή πρόταση (ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ,
Αλληλεγγύης) η οποία προνοεί τα πιο
πάνω. Συνεπώς ο Πρόεδρος βρίσκεται
εκεί θωρακισμένος με μία πρόταση που
προνοεί ένα σύστημα ασφάλειας που θα
εξασφαλίζει η Ε.Ε. και το Συμβούλιο
Ασφαλείας. Και αυτό επειδή αφενός η
Ε.Ε. μπορεί να εγγυηθεί την εφαρμογή
των πολίτικων και ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων χωρίς παρεκκλίσεις και παραβιά-
σεις και αφετέρου το Συμβούλιο Ασφα-
λείας μπορεί να εγγυηθεί τα θέματα εξω-
τερικής ασφάλειας και επικράτειας της
Κυπριακής Δημοκρατίας.

Σε αυτή τη διάσκεψη αυτός που πρέ-
πει να υποχωρήσει και να «δώσει» τα
αυτονόητα είναι η Τουρκία. Αυτός που
έδωσε ό,τι μπορούσε να δώσει και πλέον
πρέπει, επιτέλους, να προβάλει την
τουρκική αδιαλλαξία είναι η δική μας
πλευρά. 

ΥΓ. Το άρθρο αυτό συντάχτηκε Παρα-
σκευή απόγευμα και συνεπώς το πε-
ριεχόμενό του αφορά τις μέχρι εκείνη
τη στιγμή εξελίξεις.

Η κ. Μαρία Παναγιώτου είναι εκπρόσωπος Τύ-
που της ΕΔΕΚ.

Κραν-Μοντάνα: αποτίμηση και εκτιμήσεις
Της ΜΑΡΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ
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«Εμείς οι αστοιχείωτοι…»
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  ο πρόσχημα –ότι, δηλαδή, αναφερόταν
στα πεπραγμένα στον τομέα της
Υγείας– ήταν σαφές. Αλλά το χαμό-

γελο προς τον Πολάκη, καθώς και η ευ-
γνώμων ανταπόδοση από πλευράς του
αναπληρωτή υπουργού δεν άφηναν αμ-
φιβολία ότι το λογοπαίγνιο του πρωθυ-
πουργού ήταν πρωτίστως η απάντησή
του –και ατύπως απάντηση της κυβέρ-
νησης– στο Συμβούλιο της Επικρατείας.
Ηταν, δε, εμφανώς στημένο εκ των προ-
τέρων. (Στημένο, διότι τη λέξη «στοιχεί-
ωση», που σημαίνει τη βασική κατάρτιση
σε έναν γνωστικό τομέα, ο Τσίπρας ήταν
αδύνατον να τη γνωρίζει, ώστε να του
έλθει με φυσικότητα εκείνη τη στιγμή
στη γλώσσα...)

Η διαίσθησή μου λέει ότι ο κύριος λόγος
της κάλυψης που παρέσχε ο πρωθυπουργός
στον υπουργό του, για την υβριστική επί-
θεση εναντίον του ΣτΕ, ήταν πιθανώς ότι
έχουν κανονίσει να κάνουν διακοπές μαζί
στην Κρήτη και ο Τσίπρας δεν ήθελε να
χαλάσει το θερμό κλίμα της φιλίας. Δεν
σας ζητώ όμως να την ακολουθήσετε·
είναι διαίσθηση και τίποτε περισσότερο...

Ο Τσίπρας από θεσμούς –το μάθαμε πια–
δεν σκαμπάζει· και επίσης έχει προηγού-
μενα με το ΣτΕ, τον θεσμό από τον οποίο
οι καθεστωτικές τάσεις της κυβέρνησής
του έχουν συναντήσει την ισχυρότερη
αντίσταση. Η αρχική προσπάθεια να ελέγ-
ξει το ΣτΕ μέσω της ηγεσίας του απέτυχε
παταγωδώς· ο επιλεγείς από την κυβέρ-
νηση πρόεδρος ήλθε σε ευθεία σύγκρουση
με το πνεύμα του σώματος και, έκτοτε,
έχει εξουδετερωθεί – είναι σαν να μην
υπάρχει. Δεν είναι τυχαίο ότι στο ΣτΕ
οφείλεται το δεύτερο μεγάλο φιάσκο της
ηρωικής διακυβέρνησης: οι τηλεοπτικές
άδειες.

Εντούτοις, η πολιτική σημασία του περι-
στατικού υπερβαίνει τη γραφικότητα ή
τη χυδαιότητα των συνθηκών του. Υβρί-
ζοντας το ΣτΕ, ο Πολάκης ουσιαστικά
επιτέθηκε στην απόφαση του ανωτάτου
διοικητικού δικαστηρίου της χώρας, με
την οποία η κυβέρνηση εμποδίζεται να
χρησιμοποιεί τους ελεγκτικούς μηχανι-

σμούς του κράτους (εν προκειμένω τους
φορολογικούς ελέγχους) για να στριμώχνει,
να πιέζει ή ακόμη και να εκβιάζει τους
αντιπάλους της. Η θέση του Πολάκη είναι
σαφώς ριζοσπαστική, αλλά εκτός δημο-
κρατικού συστήματος. Είναι ευθέως αν-
τιδημοκρατική, καθώς στρέφεται εναντίον
της ισχύος του κράτους δικαίου. Είναι η
θέση που είχαν οι ναζί και οι κομμουνιστές
για τη δικαιοσύνη, όπου και όποτε αυτοί
πήραν την εξουσία: έκφραση της βούλη-
σης του λαού (μιας αφηρημένης έννοιας),
που φυσικά τον εκφράζουν αυθεντικά
και αποκλειστικά οι ίδιοι. Οτι ο Τσίπρας
το επικροτεί όλο αυτό, με ένα προκάτ

αστειάκι, είναι σοβαρό και σημαίνει ότι
τα πράγματα θα αγριέψουν πολύ προτού
καλυτερέψουν – προτού, δηλαδή, μας
αδειάσουν τη γωνιά.

Ο Τσίπρας επικροτεί τη χυδαιότητα του
φίλου του, επειδή αυτή είναι πια ό,τι έχει
απομείνει για να συνδέει την κυβέρνηση
του εθνικολαϊκισμού με την πλατεία και
το κύμα της οργής που την έφεραν στην
εξουσία. Η χυδαιότητα, ιδίως όταν στρέ-
φεται κατά των θεσμών, πιστοποιεί την
αντισυστημικότητα της κυβέρνησης,
είναι η λεβεντιά της χιλιοτραγουδισμένης
«ιδεολογίας της αντίστασης», όπως τη

λέει ο γραφικός θεωρητικός της. Να καεί,
να καεί, φώναζαν από την πλατεία. Θυ-
μάστε τι. Αυτή η σύνδεση, λοιπόν, με ό,τι
πιο πρωτόγονο εκμεταλλεύθηκε ο ΣΥΡΙΖΑ
για να έλθει στα πράγματα, είναι τώρα
πολύτιμη για την κυβέρνηση, που αγω-
νίζεται να μείνει στην εξουσία και προ-
σπαθεί να διαμορφώσει μια σκληροπυ-
ρηνική βάση ψηφοφόρων. (Δεν βλέπετε
πόσο εξευτελίζονται προκειμένου να προ-
στατεύσουν το κράτος των Εξαρχείων;)

Τέλος, υπάρχει πάντα το ανθρώπινο, το
καθαρά προσωπικό στοιχείο, στη στήριξη
που παρέχει ο πρωθυπουργός στον Πολάκη.

Προσέξτε τα χαμόγελα στο βίντεο της συ-
νέντευξης· η συμπάθεια δεν κρύβεται,
είναι πηγαία. Αλλωστε, μαζί έκαναν δια-
κοπές το Πάσχα και μάλιστα οικογενειακώς·
ο Τσίπρας τον είχε με τα παιδιά του στο
ίδιο τραπέζι – ό,τι και αν υποδηλώνει αυτό.
Για να το πω με τον τρόπο του, ο Τσίπρας
γουστάρει Πολάκη. Ο Πολάκης τον εκ-
φράζει, γιατί και ο ίδιος δεν είναι και πολύ
διαφορετικός στο βάθος. Ρωτήστε τον κυρ
Φώτη για περισσότερα – αν και δεν νομίζω
πια ότι μιλάει για αυτά...

Τ

Ο Μίκυ και η παρέα του επιστρέφουν 
και αυτό το καλοκαίρι στην Καθημερινή.

Η Disney και 
ο Καρλ Μπαρκς 

είναι 
στην Καθημερινή!

Χωρίς ανατίμηση με μόνο €3.50

«Παγωμένο Χρυσάφι»
«Ο βρυχηθμός του Πράσινου Δράκου»

«Το χρυσάφι του Πειρατή»

ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΚΥΡΙΑΚΗ 9 ΙΟΥΛΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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  ναρτήθηκαν τα αποτελέσματα
των φετινών Πανελλαδικών
Εξετάσεων και η αγωνία των

υποψηφίων τώρα μετατοπίζεται
στο πού θα βρίσκονται οι βάσεις
για εισαγωγή στα ιδρύματα ανώ-
τατης εκπαίδευσης. Οσο οι 105.000
υποψήφιοι για περίπου 71.000 θέσεις
σε ΑΕΙ και ΤΕΙ αναμένουν να χα-
ράξουν το άμεσο μέλλον τους –σε
ποια σχολή μπορεί να μπουν, σε
ποια πόλη– πάνω απ’ όλους αιωρεί-
ται η σκέψη ότι, με τους μισούς νέ-
ους της χώρας ανέργους και με άλ-
λους 500.000 να αναζητούν καλύ-
τερο μέλλον στο εξωτερικό, είναι
μάταιο να σχεδιάζουμε μια ζωή
στην Ελλάδα. Ομως, όσο και αν η
κρίση εξαντλεί αποθέματα δύναμης
και ελπίδας, κάθε χρόνο μια νέα
στρατιά βγαίνει από τα σχολεία
«απαιτώντας» με την παρουσία της
και μόνον οι υπόλοιποι να ανταπο-
κριθούμε στην πρόκληση να προ-
σφέρουμε ό,τι καλύτερο μπορού-
με.

Οι προηγούμενες γενιές δεν τα
κατάφεραν καθόλου καλά. Η δική
μου, που τα παιδιά της τώρα ενη-
λικιώνονται, φέρει μερίδιο ευθύνης
για αυτό. Αλλά, για να είμαστε δί-
καιοι, δεν είμαστε εμείς που δια-
μορφώσαμε το πολιτικό και οικο-
νομικό σύστημα που οδήγησε τη
χώρα στο αδιέξοδο. Ασφαλώς δεν
κάναμε αρκετά για να αποτρέψουμε
το κακό, αλλά ας μην ξεχνάμε ότι

όσοι φώναζαν ήταν λίγοι, εκτεθει-
μένοι και συχνά αντιπαθείς στους
πολλούς. Ετσι, όσοι ενηλικιώνονται
τώρα, μαζί με τους γονείς τους, θα
πρέπει να σηκώσουν το μεγάλο βά-
ρος της ανόρθωσης μιας ταλαιπω-
ρημένης χώρας. Για να διαχειρι-
στούμε το παρόν και να σχεδιάσου-
με το μέλλον, οφείλουμε να δούμε
τη «μεγάλη εικόνα» των σημερινών
συνθηκών.

Η Ελλάδα σήμερα είναι πολύ
διαφορετική απ’ ό,τι ήταν τις προ-
ηγούμενες γενιές, και ο κόσμος γύ-
ρω μας, επίσης, είναι άλλος. Εκτός
από τα οικονομικά βάρη και την
πολιτική δυσλειτουργία, ο δημο-
γραφικός κατήφορος είναι η μεγα-
λύτερη απειλή που αντιμετωπίζει
η χώρα. Οι θάνατοι ξεπερνούν τις
γεννήσεις σε τέτοιο βαθμό, που,
σύμφωνα με μελέτη του Πανεπι-
στημίου Θεσσαλίας, το 2034 ο πλη-
θυσμός θα έχει μειωθεί μεταξύ
842.000 και 1.265.000 ατόμων (σελ.
24). Ηδη το ασφαλιστικό σύστημα
δεν αντέχει τη χαμηλή σχέση ερ-
γαζομένων - συνταξιούχων· τι θα
γίνει όταν οι γέροι είναι πολύ πε-
ρισσότεροι από τους νέους; Αλλη
μεγάλη ανατροπή, η οποία συνδέ-
εται άμεσα με την κρίση, είναι ότι
οι νέοι σήμερα δεν περιμένουν να
ζήσουν καλύτερα από τους γονείς
τους, ενώ για πολλές γενιές το επί-
πεδο ζωής βελτιωνόταν συνεχώς
(εκτός από τα χρόνια πολέμου).

Η τρίτη ανατροπή είναι ίσως
αυθαίρετη, αλλά πιστεύω ότι φθά-
σαμε στο σημείο όπου για πρώτη
φορά οι μεγαλύτεροι δεν δικαιούν-
ται να γκρινιάζουν για τα χάλια της
νεολαίας σε σχέση με τη δική τους
γενιά. Οι νέοι σήμερα είναι σε με-
γάλο βαθμό πιο σοβαροί, πιο προσ-
γειωμένοι, πιο προσηλωμένοι στους
στόχους τους απ’ ό,τι οι γενιές που
μεγάλωσαν την εποχή της απατη-
λής αφθονίας και των ρομαντικών
πολιτικών αναζητήσεων. Γνωρίζουν
πολύ καλά τα εμπόδια που βρίσκον-
ται μπροστά τους στην Ελλάδα. Για
αυτό, εξάλλου, σε πρόσφατη έρευνα
(ICAP People Solutions) το 41% των
ερωτηθέντων (1.268 άτομα κάτω
των 35 ετών) έδειξε ως κύριο λόγο
για τη μετανάστευσή τους τη δια-
φθορά και την έλλειψη αξιοκρατίας
στην Ελλάδα, ενώ το 34% ανέφερε
την κρίση και την αβεβαιότητα.
Αυτή είναι η σκληρή αλήθεια: τα
ουσιαστικά προβλήματα της Ελλά-
δας δεν είναι μόνον οικονομικά·
είναι η διαφθορά, η έλλειψη αξιο-
κρατίας, η πολιτική αβεβαιότητα
κ.ά., που οδηγούν σε απανωτά οι-
κονομικά αδιέξοδα. Αυτά τα δεινά
τα χρεώνονται οι προηγούμενες
γενιές, όχι οι νέοι.

Το καλό σήμερα είναι ότι οι νέοι
που ξενιτεύονται δεν είναι σαν τους
μετανάστες των προηγούμενων αι-
ώνων, που δεν γνώριζαν αν θα έβλε-
παν πάλι τους δικούς τους. Τώρα

οι νέοι είναι Ευρωπαίοι και πολίτες
ενός κόσμου όπου όλοι επικοινω-
νούν με όλους συνεχώς. Αυτό που
επέλεξαν όσοι αναζητούν την τύχη
τους εκτός Ελλάδος είναι αυτό που
διέκρινε πάντα τους Ελληνες – η
θέληση να φθάσουν στα όρια των
ικανοτήτων τους, να κατακτήσουν
τον κόσμο. Πολλοί νέοι Ελληνες
έχουν τον χαρακτήρα και τα εφόδια
για να πετύχουν όπου και αν βρε-
θούν. Αυτή η δύναμη, αυτή η θέ-
ληση είναι ό,τι πιο πολύτιμο μπο-
ρούν να προσφέρουν στην πατρίδα,
είτε επιστρέψουν είτε διαπρέψουν
αλλού. Εμείς εδώ πρέπει να τους
στηρίξουμε, αλλά και να δούμε πώς
θα αξιοποιήσουμε το ταλέντο και
την εμπειρία τους. Ακόμη μεγαλύ-
τερη ευθύνη, όμως, είναι να δια-
μορφώσουμε μια Ελλάδα η οποία
όχι μόνο δεν θα αναγκάζει τους νέ-
ους της να φεύγουν, αλλά θα κάνει
όσους Ελληνες βρίσκονται στο εξω-
τερικό υπερήφανους για τη σημε-
ρινή πατρίδα και όχι μόνο για την
αρχαία κληρονομία. Μια τέτοια Ελ-
λάδα θα προσέλκυε κι άλλους, ίσως
λύνοντας έτσι και το δημογραφικό
πρόβλημα.

Είναι μεγάλη ατυχία που βρεθή-
καμε σε μια Ελλάδα εξαντλημένη.
Είναι, όμως, μεγαλύτερη η τιμή που
θα αποκτήσουμε αν ανταποκριθού-
με στην πρόκληση της ανόρθωσης.
Το χρωστάμε όχι μόνο στα παιδιά,
αλλά και στους εαυτούς μας.

Α

Ο άθλος των νέων, ο άθλος των γονιών
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Το κενό της ασταθούς
Τουρκίας

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  διαίτερα σημαντική για τις σχέ-
σεις Ευρώπης και Ηνωμένων
Πολιτειών μπορεί να αποδειχθεί

η σύνοδος του G20 στο Αμβούργο
στις 7 και 8 Ιουλίου, καθώς πρώτη
ίσως φορά είναι ορατή η ένταση
στον πυρήνα της Δύσης. Ο πρό-
εδρος Τραμπ ήταν εξαιρετικά επι-
θετικός και προσβλητικός απέ-
ναντι στους Ευρωπαίους και ειδι-
κότερα απέναντι στη Γερμανία,
στην τελευταία σύνοδο του G7,
επέδειξε μία «μουσολινική» συμ-
περιφορά και απέσυρε τις ΗΠΑ
από τη σχετική συμφωνία για την
κλιματική αλλαγή στο Παρίσι. Τώ-
ρα, η Γερμανίδα καγκελάριος Αγ-
κελα Μέρκελ δείχνει σαφή διάθεση
να απαντήσει, ή ακόμη και να αν-
ταποδώσει τα ίσα, όχι απλώς ως
εκπρόσωπος της χώρας της, αλλά
πρώτη φορά ανοικτά ως ηγέτις
της Ευρώπης.

Τα προφανή πεδία της αντιπα-
ράθεσης είναι δύο. Η συμφωνία
για την αντιμετώπιση της κλιμα-
τικής αλλαγής και οι τάσεις προ-
στατευτισμού (και απομονωτι-
σμού) που έχει εκδηλώσει ο Ντό-
ναλντ Τραμπ. Οι τελευταίες δη-
λώσεις της Αγκελα Μέρκελ την
εμφανίζουν αποφασισμένη να
κρατήσει σκληρή στάση απέναντι
στον Αμερικανό πρόεδρο, ακόμη
και να προσπαθήσει να τον απο-
μονώσει στο πλαίσιο του G20, αν
και δύσκολο. Η θέρμη με την οποία
υποδέχθηκε τον Γάλλο πρόεδρο
Εμανουέλ Μακρόν, αλλά και η
προπαρασκευαστική συνάντηση
με τους Ευρωπαίους ηγέτες την
περασμένη Πέμπτη στο Βερολίνο,
δεν αφήνουν αμφιβολία ότι επι-
δίωξή της είναι η συσπείρωση των
ευρωπαϊκών χωρών σε ενιαία στά-
ση. Ωστόσο, ο Εμανουέλ Μακρόν
αφήνει να εννοηθεί ότι θα επι-
διώξει να παίξει παράλληλα και
έναν ρόλο «γέφυρας» μεταξύ Μέρ-
κελ και Τραμπ. Να σημειωθεί ότι
ο τελευταίος θα επισκεφθεί το Πα-

ρίσι στις 14 Ιουλίου.
Η ένταση στις σχέσεις ΗΠΑ -

Ευρώπης και κυρίως Ουάσιγκτον
- Βερολίνου ξεκινά από τα διαφο-
ρετικά συμφέροντα και φτάνει σε
θέματα αρχών και στην αμοιβαία
προσωπική αντιπάθεια που νιώ-
θουν Τραμπ και Μέρκελ. Η αντί-
δραση απέναντι στη στάση του
Ντόναλντ Τραμπ για την κλιματική
αλλαγή μπορεί να θεωρηθεί θέμα
αρχής. Η πολιτική, όμως, του προ-
στατευτισμού που έχει υιοθετήσει
ο Αμερικανός πρόεδρος πλήττει
καίρια τη γερμανική αυτοκινητο-
βιομηχανία και τις εξαγωγές άλλων
ευρωπαϊκών χωρών, άρα τα συμ-
φέροντά τους. Στην προσωπική
αντιπάθεια έχει συμβάλει το γε-
γονός ότι πριν φύγει από την προ-
εδρία των ΗΠΑ, ο Μπαράκ Ομπάμα
«έχρισε» ουσιαστικά την Αγκελα
Μέρκελ ηγέτιδα της φιλελεύθερης
δημοκρατίας στον δυτικό κόσμο,
γνωρίζοντας βεβαίως τις απόψεις
και τη συμπεριφορά του ανθρώπου
που τον αντικατέστησε. Από τη
δική του πλευρά, ο Ντόναλντ
Τραμπ «ξηλώνει» κυριολεκτικά
όλα τα στοιχεία της πολιτικής του
προκατόχου του, όχι μόνο για λό-
γους πολιτικής, αλλά και γιατί
θέλει να εξαλείψει από τη συλλο-
γική μνήμη κάθε τι που θυμίζει
τον μοναδικό μαύρο πρόεδρο της
χώρας του. Γι’ αυτόν, η καγκελά-
ριος της Γερμανίας μπαίνει στο
«ταμπλό» Ομπάμα.

Από την άλλη πλευρά, εκτιμάται
ότι στις πρόσφατες εκλογές στην
Αυστρία, την Ολλανδία, τη Γαλλία
η συμπεριφορά του Τραμπ συνέ-
βαλε σημαντικά στην κινητοποί-
ηση των αντιλαϊκιστικών δυνά-
μεών των. Αυτή η δυναμική βοη-
θάει τη Μέρκελ να προωθήσει την
ευρωπαϊκή ενοποίηση σε διάφο-
ρους τομείς, με τη συμπαράσταση
του Μακρόν. Με αυτή την έννοια,
η σύνοδος του G20 θα έχει και συ-
νέχεια.

Ι
Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

  ας απογοητεύει η πραγματι-
κότητα, ίσως και μας απελπίζει.
Aλλά η εθελοτυφλία τής στρου-

θοκαμήλου δεν είναι λύση, είναι αρ-
γόσυρτη αυτοκτονία.

H κοινή λογική και η πάγκοινη
εμπειρία βεβαιώνουν ότι ο μύθος της
Bαβέλ συνοψίζει και εικονογραφεί
μια καίρια ρεαλιστική αλήθεια: Kαμιά
ανθρώπινη συλλογική στόχευση δεν
μπορεί να επιτευχθεί, αν λείψει η
κοινή συνεννόηση: Aν επέλθει σύγ-
χυση στη γλώσσα, αν ο καθένας δίνει
στις λέξεις διαφορετικό, της επιλογής
του, νόημα. Mια ομάδα από τετρα-
κόσιους εβδομήντα έναν φοιτητές
του Aριστοτέλειου Πανεπιστημίου
ζήτησαν από τον υπουργό Παιδείας,
πανεπιστημιακό καθηγητή κ. Γαβρό-
γλου, να απαλλάξει το Aριστοτέλειο
(προφανώς με την επικουρία και άλλων
αρμόδιων υπουργείων) από τον εφιάλ-
τη της καθημερινής απειλής, ντροπής
και αηδίας, που είναι η ανενόχλητη
εμπορία ναρκωτικών στα αλσύλλια
της Πανεπιστημιούπολης.

Γιατί απευθύνθηκαν στον υπουργό
Παιδείας οι διαμαρτυρόμενοι και όχι
στην αστυνομία, που είναι η καθ’
ύλην αρμόδια; Διότι, παρά την ισχύου-
σα νομοθεσία και παρά το κατάφωρο
του εγκλήματος, το κόμμα που κυ-
βερνάει σήμερα τη χώρα και το οποίο
υπηρετεί, χρόνια τώρα, ο κ. Γαβρόγλου,
καταλαβαίνει τη λέξη «πανεπιστήμιο»
ως χώρο κατασφαλισμένων «ελευθε-
ριών». Kαι καταλαβαίνει τη λέξη «ελευ-
θερία» σαν δυνατότητα απεριόριστων
και ανεξέλεγκτων ατομικών επιλογών.
Για όλους τους «προοδευτικούς» ελ-
λαδίτες πολιτικούς, που στελεχώνουν
όχι μόνο την τραγελαφική «Aριστερά
των μνημονίων», αλλά και τη N.Δ.,
το μασκαρεμένο σε «Δημοκρατική
Συμπαράταξη» ΠAΣOK, το ιδεολογικά
ευνουχισμένο για λόγους «διαχειρι-
στικής» μονοτροπίας «Ποτάμι», φυ-
σικά το συνεπέστατα «φιλελεύθερο»
πάντοτε KKE, ακόμα και την πρωτο-
πόρο στην υπεράσπιση της «ελευθε-
ρίας» ως τραμπουκισμού X.A., όλοι
οι «προοδευτικοί» ελλαδίτες καταλα-
βαίνουν την ελευθερία ως κατασφα-
λισμένο ατομικό δικαίωμα επιλογών.
Συμβολικός ιδεότυπος αυτής της
«ελευθερίας» το «σούπερ μάρκετ»:
Xώρος όπου ανεμπόδιστα επιλέγω.
Eστω κι αν οι επιλογές μου είναι ευ-
φυέστατα και προγραμματικά προ-
καθορισμένες ερήμην μου. Eγώ ηδο-
νίζομαι με την ψευδαίσθηση (άκρως
κολακευτική του εγωκεντρισμού μου)
της δήθεν επιλογής. Iδια ηδονική
ψευδαίσθηση, όπως και όταν ξυλο-
δέρνομαι για την ποδοσφαιρική «μου»
ομάδα, το κόμμα «μου», τη θρησκευ-
τική «μου» ιδεοληψία. Yπάρχει, ωστό-
σο, και μια μικρή μειονότητα Eλλήνων
(κάθε ηλικίας) που έχουν αντιληφθεί

και πιστοποιήσει ότι μία ήταν πάντοτε
στην παράδοση (εμπειρία) του ελλη-
νικού γένους η πραγματικότητα της
ελευθερίας. Nα κατακτήσει ο άνθρω-
πος την αποδέσμευσή του από κάθε
μορφής αναγκαιότητα: Aπό τις εν-
στικτώδεις ενορμήσεις του, τα τυφλά
πάθη του, τις ταυτισμένες με την εγω-
τική του θωράκιση «βεβαιότητες».
Mόνη πραγματική ελευθερία, η δυ-
ναμική των σχέσεων κοινωνίας. Γι’
αυτό και «δημοκρατία» για τον Eλληνα
δεν ήταν ποτέ η θωράκιση ατομικών
δικαιωμάτων, αλλά το άθλημα της
μετοχής στην επιδίωξη των κοινω-
νούμενων στόχων της συμβίωσης,
αδιάκοπη επιδίωξη ελευθερίας.

Oι 471 φοιτητές του Aριστοτέλειου
ζητούσαν από τον υπουργό κάτι από-
λυτα συνεπές με την τρέχουσα λογική
της «ελευθερίας» ως ατομικού δικαιώ-
ματος. Θα μπορούσε, ωστόσο, το ίδιο
αυτό αίτημα να απηχεί και την ελευ-
θερία ως πραγμάτωση σχέσεων κοι-
νωνίας της ζωής στο πεδίο της σπου-
δής, της έρευνας, του καθημερινού
κοινού μόχθου. O υπουργός απάντησε
με μια τρίτη λογική: αυτήν του πολι-
τικάντικου πρωτογονισμού, που θέλει
και τον υπόκοσμο να κολακέψει και
τους φοιτητές να παραμυθιάσει με
φαντασιώσεις εξουσιαστικής ισχύος:
«Aν υπήρχε ρωμαλέο φοιτητικό κί-
νημα, το πρόβλημα στην πανεπιστη-
μιούπολη Θεσσαλονίκης θα είχε λυ-
θεί»!!

Bαβέλ. O καθένας να επενδύει στη
λέξη «ελευθερία» ό,τι ορέγεται η βολή
του, το συμφέρον της καριέρας του,
το αχαλίνωτο θυμικό του. Aξίζει να

αρχίσει κανείς να παρατηρεί μεθοδικά
και να ανιχνεύει το φαινόμενο Bαβέλ,
σαφώς επιθανάτιο σύμπτωμα (κατα-
λύτης διάλυσης) της ελληνικής κοι-
νωνίας. Mε πόσο διαφορετικές ή και
αντιθετικές σημασίες χρησιμοποιούν,
πολιτικοί και media, λέξεις κλειδιά
για τις βασικές λειτουργίες της κοι-
νωνίας των κοινών αναγκών – τι ση-
μαίνουν για τον καθένα οι λέξεις «κοι-
νωνία», «παιδεία», «εντιμότητα», «ει-
λικρίνεια», «αξιοκρατία». Ποιο νοη-
ματικό περιεχόμενο αποδίδει στη
λέξη «δημοκρατία» η μεγάλη έκπληξη
των συμβιβασμών Λιάνα Kανέλλη,
πώς καταλαβαίνει το «πελατειακό
κράτος» η Φώφη Γεννηματά, τι αν-
τιλαμβάνεται ως «πατριωτισμό» ή
«ελληνικότητα» ο Kυριάκος Mητσο-
τάκης, τι σημαίνει «συνέπεια» για
τον κ. Tσίπρα. Kαι μη νομίσουμε ότι
η Bαβέλ αναβιώνει μόνο στην αρένα
της πολιτικής. Δεν υπάρχει τομέας
του κοινωνικού βίου όπου η αχρή-
στευση του γλωσσικού κώδικα να
μην παράγει εφιαλτική ασυνεννοησία
και ίλιγγο αυθαιρεσίας. Πρόσφατα,
ένα επιπλέον σύμπτωμα δραματικής
γλωσσικής σύγχυσης και ασύμπτωτης
κατανόησης νοημάτων αναστάτωσε
το μόνιμα προβληματικό «σώμα» των
ελλαδικών επισκόπων:

Aφορμή μια επιστολή. Tην απη-
ύθυνε μητροπολίτης σε «αδελφό» και
«συλλειτουργό» του, με την ευγενική
και κόσμια έκκληση - παράκληση να
πάψει να αυθαιρετεί παίρνοντας πρω-
τοβουλίες που προκαλούν οδυνηρά
προβλήματα σε ολόκληρη την ελλα-
δική Eκκλησία. O παραλήπτης αντέ-

δρασε οργισμένα, παρενέβησαν και
άλλοι επιστολογράφοι, το διαδίκτυο
«πήρε φωτιά». Πέρα από όλες τις άλλες
παραμέτρους, το σύμπτωμα κραύγαζε
την τραγωδία της σύγχυσης γλωσσών
και νοημάτων, το σύνδρομο Bαβέλ.

O παραλήπτης της επιστολής έγινε
ολοφάνερο ότι καταλαβαίνει την αλή-
θειασαν ορθότητα– ταυτίζει την «αλή-
θεια» με την «αλάθητη» διατύπωση
(ακριβώς όπως και ο παπισμός και το
K.K.). Διότι η «ορθότητα» χρειάζεται
πάντοτε μιαν «αλάθητη» αυθεντία
να την εγγυάται και να ελέγχει τη
χρήση της (: την παπική καθέδρα,
«μόνη τη Γραφή», τα «κείμενα των
Πατέρων», τις συγγραφές του Mαρξ,
τη «γραμμή» που «δίνει» το κόμμα
κ.λπ.). Mε άλλα λόγια, η «ορθότητα»
προαπαιτεί την επένδυσή της σε έναν
εξουσιαστικό φορέα, προσπορίζει
απόλυτη εξουσία η ορθότητα – γι’
αυτό και οι θεσμικοί φορείς της αλή-
θειας ως ορθότητας τόσο συχνά «υπερ-
φρονούν». Tόσο στην ελληνική «εκ-
κλησία του δήμου» όσο και στη χρι-
στιανική «εκκλησία των πιστών» η
αλήθεια δεν ταυτίστηκε ποτέ με την
ορθότητα της διατύπωσης. H διατύ-
πωση διατύπωνε πάντοτε τους
«όρους» της αλήθειας (τα όρια-πλαίσια)
της κοινής και κοινωνούμενης εμ-
πειρίας. Tη γνώση της αλήθειας την
εξασφάλιζε η μετοχή, όχι η κατανόηση
ή ψυχολογική κατανάλωση βεβαι-
οτήτων. «Kαθ’ ό,τι αν κοινωνήσωμεν
αληθεύομεν, α δε αν ιδιάσωμεν, ψευ-
δόμεθα». Oταν απλώς κατανοούμε τα
σημαίνοντα, να μη νομίζουμε και ότι
γνωρίζουμε τα σημαινόμενα.

M

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Bαβέλ, σε τελικό στάδιο

  Τουρκία θα περάσει ακόμη
μία πολύ μεγάλη κρίση. Η
ανησυχία για την τουρκική

οικονομία στα διεθνή κέντρα απο-
φάσεων είναι πάρα πολύ μεγάλη.
Θεωρείται ζήτημα χρόνου το πότε
θα σκάσει η «φούσκα» που έχει
δημιουργηθεί. Και μόνο, άλλωστε,
το γεγονός ότι το σύστημα Ερν-
τογάν δίνει δικά του δάνεια, έξω
από το θεσμικό τραπεζικό πλαίσιο,
αρκεί. Αυτή μπορεί να αποδειχθεί
η «αχίλλειος πτέρνα» του Τούρκου
ηγέτη γιατί μπορεί να στρέψει τις
μάζες των οπαδών του εναντίον
του. Ανθρωποι που γνωρίζουν σε
βάθος τη γείτονα δεν αποκλείουν
κανένα σενάριο, ακόμη και κατα-
στάσεις εμφυλίου πολέμου ή Βε-

νεζουέλας. Η ανασφάλεια θα επι-
τείνει την παράνοια, αν συμβεί
κάτι τέτοιο, και θα οδηγήσει σε
περιπέτειες.

Δημιουργούνται όμως και μεγάλα
ερωτήματα για τον προσανατολισμό
της Τουρκίας σε θέματα γεωπολι-
τικής στρατηγικής και ασφάλειας.

Η Δύση δεν θέλει, ασφαλώς, να
«χάσει» την Τουρκία. Το ρήγμα είναι
όμως βαθύ και βαθαίνει και άλλο.
Η Γερμανία αποσύρει τις δυνάμεις
της από το Ιντσιρλίκ και τις μετα-
φέρει στην Ιορδανία. Εγκυρες πλη-
ροφορίες θέλουν τις ΗΠΑ να προ-
ετοιμάζονται να κάνουν το ίδιο και
να έχουν εξασφαλίσει την έκταση
για μια νέα βάση σε περιοχή του
Ιράκ που ελέγχεται από τους Κούρ-
δους.

Υπάρχει πλέον ανασφάλεια και

δυσπιστία σε σχέση με τις τουρκικές
προθέσεις. Στη δυτική θεσμική
μνήμη έχει, άλλωστε, εγγραφεί το
αποτυχημένο «παζάρι» πριν από
τον Πόλεμο στον Κόλπο, που ανάγ-
κασε τους Αμερικανούς να αγνοή-
σουν την Τουρκία στον σχεδιασμό
της επιχείρησης.

Εδώ προκύπτει το... κλασικό ζή-
τημα για το αν η Ελλάδα θέλει και
μπορεί να καλύψει ένα κομμάτι
από το κενό που αφήνει πίσω της
η Τουρκία. Στα λόγια μοιάζει να
θέλει, όπως επανειλημμένως έχει
δηλώσει ο υπουργός Αμυνας. Συμ-
φωνούν όμως ο πρωθυπουργός και
οι υπόλοιποι αρμόδιοι υπουργοί;
Η επέκταση της συμφωνίας για τη
Σούδα δείχνει ότι υπάρχει σχετική
δυστοκία. 

Κάποια στιγμή θα χρειασθούν
αποφάσεις. Ο Αμερικανός υπουργός
Αμυνας ενδέχεται να βρεθεί στην
Αθήνα, ζητώντας συγκεκριμένες
απαντήσεις. Η ελληνική πλευρά
πρέπει να έχει καταλήξει. Να ξέρει
τι ανταλλάγματα ζητεί και τι μπορεί
να δώσει. Το παρατεταμένο παζάρι
συνηθίζεται στην Ανατολή, αλλά
συχνά αποδεικνύεται αντιπαρα-
γωγικό.

Εν τω μεταξύ, καλό είναι να
έχουμε τον νου μας γιατί αν η
Τουρκία εισέλθει σε δίνη εσωτε-
ρικών περιπετειών, ο πειρασμός
ενός «τσαμπουκά» στο Αιγαίο θα
αυξάνει. Η τουρκική συμπεριφορά
έχει όντως κλιμακωθεί και επιδιώ-
κει πλέον ανοικτά την «γκριζοποί-
ηση» του Αιγαίου. Η Αθήνα έχει
χαράξει «κόκκινες γραμμές», οι
οποίες είναι πιο πειστικές μάλιστα
όταν περνάνε μέσα από στρατιω-
τικά κανάλια και όχι από δηλώσεις
πολιτικών. Είναι όμως πολύ μεγάλα
τα περιθώρια λάθους ή ατυχήμα-
τος. Ειδικά όταν η δομή διοίκησης
στην Τουρκία έχει καταρρεύσει
και η πολιτική ηγεσία βρίσκεται
σε συνεχή ανασφάλεια και εκνευ-
ρισμό.

Η

Σκηνικό σύγκρουσης 
στο G20

Kυριακή 2 Ιουλίου 2017
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Το παρατεταμένο 
παζάρι συνηθίζεται 
στην Ανατολή, αλλά 
συχνά αποδεικνύεται
αντιπαραγωγικό.
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Ανοικτό σκοπεύει να κρατήσει η
Νέα Δημοκρατία το ζήτημα της εμ-
πλοκής του Πάνου Καμμένου στην
υπόθεση «Noor 1», κλιμακώνοντας
την πίεσή της προς την κυβέρνηση
μέχρι να λάβει τις απαντήσεις που
ζητεί ή να... λάμψουν από μόνες
τους από νέες αποκαλύψεις που
ενδέχεται να προκύψουν. Σε κάθε
περίπτωση, στην Πειραιώς κρατούν
στο τραπέζι όλες τις επιλογές –
συμπεριλαμβανομένης της πρότα-
σης μομφής και του αιτήματος για
σύσταση Προανακριτικής Επιτρο-
πής– ενώ απαντήσεις από τα χείλη
του Αλέξη Τσίπρα φαίνεται ότι θα
ζητήσει ο Κυριάκος Μητσοτάκης
αύριο, κατά την προ ημερησίας
διατάξεως συζήτηση στη Βουλή
για την οικονομία.

Ηδη από την περασμένη Δευτέρα,
όταν ο κ. Καμμένος εμφανίστηκε

στη Βουλή για να απαντήσει στην
επίκαιρη ερώτηση του Αδ. Γεωρ-
γιάδη, στην Πειραιώς δεν πέρασε
απαρατήρητο το γεγονός ότι ο κυ-
βερνητικός εταίρος δεν θύμιζε σε
τίποτα τον «γνωστό» εαυτό του.
Δεν απάντησε ικανοποιητικά, ή
απέφυγε να απαντήσει στα επίμονα
ερωτήματα του κ. Γεωργιάδη, οδη-
γώντας τον τρίτο όροφο της Πει-
ραιώς στο συμπέρασμα ότι βρίσκε-
ται σε ιδιαίτερα δύσκολη θέση και
ότι είναι εκτεθειμένος.

Εκτεθειμένοι είναι, όμως, και η
κυβέρνηση και ο ίδιος ο πρωθυ-
πουργός, καθώς δεν έχουν δοθεί
απαντήσεις σε μια σειρά από πολύ
συγκεκριμένα και πιεστικά ερω-
τήματα για τις συνομιλίες με τον
κατάδικο ισοβίτη Γιαννουσάκη, το
περιεχόμενό τους και τον στόχο
της εξωθεσμικής παρέμβασης στην

υπόθεση του «Noor 1» που η Ν.Δ.
κατήγγειλε ότι παραπέμπει σε «πα-
ρακρατικές συμπεριφορές». O πρω-
θυπουργός έσπευσε να τυλίξει με
πέπλο προστασίας τον κυβερνητικό
του εταίρο, χωρίς, ωστόσο, να απαν-
τά αν γνώριζε για τις ενέργειές του
και για τις συνομιλίες με τον κα-
τάδικο ισοβίτη.

Το ερώτημα δεν αποκλείεται να
θέσει επιτακτικά ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης με αφορμή την απευθείας
αντιπαράθεση που θα έχουν –την
πρώτη μετά την ολοκλήρωση της
δεύτερης αξιολόγησης και την πρώ-
τη μετά την υπόθεση Καμμένου–
τη Δευτέρα στη Βουλή στην προ
ημερησίας διατάξεως συζήτηση για
την οικονομία που έχει ζητήσει ο
πρόεδρος της Ν.Δ.

Αυτό, ήταν, εξάλλου και το ου-
σιαστικό ερώτημα στο οποίο κατέ-

ληγε η επίκαιρη επερώτηση που
κατέθεσε στον Σταύρο Κοντονή
σχεδόν σύσσωμη η κοινοβουλευτική
ομάδα της Ν.Δ., με ευθείες αιχμές
για παρεμβάσεις της κυβέρνησης
στο έργο της Δικαιοσύνης, προκει-
μένου να ευθυγραμμίσει τις απο-
φάσεις της με τις πολιτικές της σκο-
πιμότητες. Γνώριζε ή δεν γνώριζε
ο Αλέξης Τσίπρας;

Οσο το Μαξίμου επιμένει να μην
απαντά, τόσο περισσότερο η Ν.Δ.
θα βάζει στο κάδρο της υπόθεσης
τον ίδιο τον πρωθυπουργό. Και όχι
τυχαία. Πεποίθηση του κ. Μητσο-
τάκη είναι ότι η όλη υπόθεση με το
«Noor 1» όχι μόνο ακυρώνει το χαρτί
του «ηθικού πλεονεκτήματος» που
με μεγάλη ευκολία κραδαίνει η κυ-
βέρνηση έναντι των πολιτικών της
αντιπάλων, όταν δεν το χρησιμοποιεί
για την εξόντωσή τους. Ο πρόεδρος
της Ν.Δ. πιστεύει ότι η «σταυροφο-
ρία» της κυβέρνησης κατά της δια-
πλοκής τής γυρίζει μπούμερανγκ,
εφόσον αποδειχθεί –και σε αυτό
φαίνεται ότι παραπέμπουν κάποια
στοιχεία– ότι ο κ. Καμμένος είχε
τηλεφωνικές επικοινωνίες, εκτός
από τον ισοβίτη, με τον λιμενικό
Παναγιώτη Χριστοφορίδη –ο αντι-
πρόεδρος της Ν.Δ. προφανώς δεν

έθεσε τυχαία το σχετικό ερώτημα
την περασμένη Δευτέρα– αλλά και
με την προϊσταμένη της Εισαγγελίας
Πρωτοδικών Πειραιά, Ειρήνη Τσεβά.
Αυτό θα σήμαινε ότι στόχος των
παρεμβάσεων του υπουργού Εθνικής
Αμυνας ήταν η ευθεία παρέμβαση
στο έργο της Δικαιοσύνης.

Υπό αυτό το πρίσμα, κερδίζει έδα-
φος στην Πειραιώς η σκέψη να κα-
τατεθεί αίτημα για σύσταση προ-
ανακριτικής επιτροπής, καθώς εν-
δεχόμενες αποδείξεις για τις παρα-
πάνω επαφές θα κατέρριπταν το
βασικό επιχείρημα του κ. Καμμένου
ότι ενεπλάκη στην υπόθεση επειδή
ο Γιαννουσάκης είχε ζητήσει την
προστασία της πολιτείας. Πάντως,
όπως διαμηνύουν συνεργάτες του
προέδρου της Νέας Δημοκρατίας,
«είναι όλα στο τραπέζι».

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑ ΠΕΛΩΝΗ

«Ολα ανοικτά» στην Πειραιώς για την υπόθεση Καμμένου
<<<<<<<

Απαντήσεις από 
τον πρωθυπουργό 
αναμένεται ότι θα ζητήσει
ο κ. Μητσοτάκης αύριο,
κατά την προ ημερησίας
διατάξεως συζήτηση 
στη Βουλή.

Ανανέωση με 50 νέα στελέχη για τη Ν.Δ.
Είναι καταξιωμένα στον επαγγελματικό τους τομέα και πέρασαν από τις «σκληρές εξετάσεις» του μητρώου στελεχών

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Η πολιτική είναι μια απαιτητική δια-
δικασία. Λέξεις-κλειδιά: εμπιστοσύνη,
αξιοπιστία, πειθώ. Βασική πρόκληση,
η κινητοποίηση. «Η Ν.Δ. θα αναζωο-
γονηθεί από το οξυγόνο της κοινω-
νίας. Δεν θα προστεθούν στελέχη
του κομματικού σωλήνα. Θα ενταχ-
θούν πρόσωπα που θα φέρνουν έναν
νέο αέρα στην πολιτική». Η αποστρο-
φή του λόγου του Κυριάκου Μητσο-
τάκη προ ημερών ενόψει της «από-
βασής» του στη Θεσσαλία δεν ήταν
τυχαία. Η ανανέωση της Ν.Δ. μέσω
του μητρώου στελεχών προχωράει
σε πείσμα των καιρών, καθώς ακόμη
50 πρόσωπα από ολόκληρη την Ελ-
λάδα –τα παρουσιάζει σήμερα η «Κ»–
εντάσσονται στο δυναμικό της.

Το στοίχημα για τον κ. Μητσοτάκη,
που ανακοίνωσε τη δημιουργία του
μητρώου στελεχών τον περασμένο
Οκτώβριο, είναι προσωπικό. Τότε
πολλοί μίλησαν για επικοινωνιακό
νεωτερισμό. Το εγχείρημα είναι ρι-
ψοκίνδυνο, καθώς ξεφεύγει από την
ασφάλεια των κομματικών διαπι-
στευτηρίων. Επιδίωξή του είναι να
σπάσει τα στερεότυπα και την παλαιά
αντίληψη ότι το κόμμα είναι μια κλει-
στή δομή στην οποία έχουν πρόσβα-
ση μόνον οι «εκλεκτοί» και όσοι έχουν
γράψει χιλιόμετρα σε κομματικές ορ-
γανώσεις. Βασική επιδίωξη της δη-
μιουργίας του μητρώου ήταν εξαρχής
να σηκώσει ανθρώπους από τον κα-
ναπέ και να τους κάνει να κινητο-
ποιηθούν. Κάποιοι –παλαιότεροι
ίσως– θέλουν, αλλά δεν μπορούν.
Κάποιοι άλλοι μπορούν, αλλά είτε
δεν ήθελαν είτε δεν τους δόθηκε η
ευκαιρία. Προφανώς η πολιτική ικα-
νότητα δεν εξαντλείται σε ένα καλό
βιογραφικό. Αλλά το σκεπτικό της
δημιουργίας του μητρώου ήταν ότι,
αν δοθεί η δυνατότητα σε ανθρώπους
που δεν είχαν σχέση με τα κομματικά
να περάσουν από τη διαδικασία, να
αξιολογηθούν και κατόπιν να αξιο-
ποιηθούν, τότε θα πειστούν και οι
πιο καχύποπτοι ότι κάτι τρέχει στην
Πειραιώς...

Το μητρώο προχωράει και διευρύ-
νεται, καθώς η κομματική ηγεσία
προχωράει στην ανανέωση των στε-
λεχών με διαφάνεια και αξιοκρατικές
διαδικασίες, ρίχνοντας στη μάχη 50
νέα πρόσωπα που πέρασαν τις «σκλη-
ρές εξετάσεις» του μητρώου. Αυτές
δεν μένουν μόνο στα καλά βιογρα-
φικά. Συνοδεύονται και από το βασικό
ερώτημα «γιατί θέλετε να εμπλακείτε
στα κοινά μέσω της της Ν.Δ.», προ-
κειμένου να αξιολογηθεί η διάθεση
προσφοράς του καθενός. Το εγχεί-
ρημα δεν είναι απλό. Απαιτεί λεπτο-
μερή και εξαντλητική δουλειά «μυρ-
μηγκιού» απ’ όλους τους εμπλεκο-
μένους.

Τα 50 νέα πρόσωπα που παρου-
σιάζει σήμερα η «Κ» προσθέτουν
νέα, ικανά και επαγγελματικά κατα-
ξιωμένα στελέχη στο οπλοστάσιο
της Ν.Δ. Στο ερώτημα τι μπορεί να
ενώνει μια δικηγόρο από τη Θεσσα-
λονίκη που φοίτησε στο «Ανατόλια»
και τελικά διορίστηκε στο ΙΚΑ μέσω
ΑΣΕΠ (Κατερίνα Ζιούτα) με έναν αρι-
στούχο της Ιατρικής Σχολής που λει-
τουργεί δύο ιδιωτικά ιατρεία στον
Βόλο και στον Αλμυρό (Κωνσταντίνος
Μαραβέγιας), ένα πρώην διευθυντικό
στέλεχος σε σειρά τραπεζών, σε εται-

ρείες του κλάδου Υγείας και μέλος
εταιρειών του ιδιωτικού τομέα (Αν-
τώνης Χονδρονίκος), έναν ηλεκτρο-
λόγο μηχανικό που εργάζεται ως
στρατηγικός αναλυτής ενεργειακών
αγορών και ναυλαγορών και μέλος
της ομάδας εμπειρογνωμόνων του
ΟΗΕ για το φυσικό αέριο (Αλέξανδρος
Λαγάκος), με μια υποψήφια διδάκτορα
της Ιατρικής Σχολής Αθηνών και
αναπληρώτρια διευθύντρια Καρδιο-
λογικής Κλινικής μεγάλου ιδιωτικού
θεραπευτηρίου (Ινέτζη Δημητρακα-
κάκη), τον αντιπρόεδρο του Ελλη-
νοκαναδικού Εμπορικού Επιμελη-
τηρίου και ιδρυτή της
πλατφόρμας Crowdfunding «Jump-
Start Greece» (Αθανάσιος Πηλιούνης),
την απόφοιτο των πολιτικών μηχα-
νικών του ΕΜΠ που επιθεωρεί την
ασφάλεια και την ποιότητα τεχνικών
έργων και είναι αντιπρόεδρος με-
γάλης εταιρείας (Σοφία Αναγνωστα-
ρά) και τη φιλόλογο - λειτουργική
γενική διευθύντρια της Εθνικής Βι-
βλιοθήκης Ελλάδος και μέλος του
Δ.Σ. της Διεθνούς Ενωσης Βιβλιο-
θηκών που έχει και την ιδιότητα
της διευθύντριας σύνταξης στο λο-
γοτεχνικό περιοδικό « (δέ)κατα»
(Τόνια Αράχωβα) η απάντηση είναι:
«Ανοικτές θύρες».

Η πολιτική ανοικτών θυρών του
προέδρου της Ν.Δ., που ρίχνει γέφυρες
στην κοινωνία και σε ανθρώπους
καταξιωμένους στον χώρο τους που
μέχρι τώρα δεν είχαν σχέση με την
πολιτική, αλλά θέλουν να προσφέ-
ρουν.

Επί της ουσίας, το μητρώο είναι
μια διευρυμένη δεξαμενή στελεχών,
ένα επιπλέον κανάλι προσέλκυσης
πολιτών που μέχρι τώρα δεν είχαν
την ευκαιρία να ενταχθούν και να
διακριθούν στον χώρο της πολιτι-
κής. Στόχος του προέδρου της Ν.Δ.
είναι να σπάσει τα κομματικά στεγανά
για να δώσει «οξυγόνο» στο κόμμα.
Αλλά και να έχει στη διάθεσή του –
και αυτό συμβαίνει ήδη– έναν «ελ-
βετικό σουγιά», ένα υπερεργαλείο
μιας βάσης δεδομένων με ανθρώπους
που μπορεί να αποτελέσουν «μαγιά»
για τα ψηφοδέλτια του κόμματος σε
εθνικό, περιφερειακό και αυτοδιοι-
κητικό επίπεδο, θα μπορούσε να έχει
ρόλο στον κρατικό μηχανισμό σε μια
μελλοντική κυβέρνηση της Ν.Δ., αλλά
και να αποτελέσει στελεχιακό δυνα-
μικό που θα δώσει προστιθέμενη
αξία στο κόμμα. Το μητρώο «παν-
τρεύει» την εμπειρία με την ορμή
νέων ανθρώπων που θέλουν να ασχο-
ληθούν μέσω της Ν.Δ. με τα κοινά. 

Δέσμευση του προέδρου της Ν.Δ.
είναι ότι τα επόμενα ψηφοδέλτια δεν
θα αποτελούν ανακύκλωση στελεχών,
αλλά θα εμπλουτιστούν από φρέσκα
και ικανά πρόσωπα που έχουν την
ικανότητα να συμβάλουν στην υλο-
ποίηση του προγράμματος της Ν.Δ.
Το μότο του κ. Μητσοτάκη είναι
«αξιοκρατία παντού, αξιολόγηση
παντού». Και συχνά διαμηνύει ότι
θα προχωρούν οι καλύτεροι, «ανάλογα
με τη δουλειά τους και τις ικανότητές
τους». Αυτό ισχύει για όλους. Και για
τους παλιούς και για τους νέους. Η
πολιτική, εξάλλου, είναι αμιγώς αν-
θρώπινο «επάγγελμα». Ασκείται από
ανθρώπους και αφορά ανθρώπους.
Οι επιλογές θα είναι πάντα δύσκολες
και τα αποτελέσματα απρόβλεπτα.
Αυτή είναι και η γοητεία.

Τα 50 νέα στελέχη της Ν.Δ.
είναι οι εξής:
Ντίνος Παπαδημητρίου, Νί-
κος Τσονάκας, Κατερίνα Ζι-
ούτα, Κωνσταντίνος Δαρδα-
μάνης, Ειρήνη Χατζοπού-
λου, Ηλίας Τσαούσης, Δημή-
τρης Λαθούρης, Κωνσταντί-
νος Μαραβέγιας, Αιμιλιανός
Ευαγγελινός, Γιάννης Δελη-
γιάννης, Ρουσλάν Μπου-
τζάν, Γιώργος Παππάς, Αγνή
Κανδύλη, Αντώνης Χονδρο-
νίκος, Θεόδωρος Τριαντα-
φυλλίδης, Ευάγγελος Θεο-
λόγης, Αλέξανδρος Λαγά-
κος, Αντώνιος Γιαμβριάς,
Γεώργιος Καραβάνας, Αν-
δρέας Παλευρατζής, Χρή-
στος Κουμουνδούρος, Σο-
φία Αναγνωσταρά, Ινέτζη
Δημητρακάκη, Μιχάλης
Καντιδενός, Βασίλης Τσιφλι-
κιώτης, Αναστασία Σακκα-
ρέλη, Νίκος Κοροβέσης,
Κωνσταντίνος Τρομπούκης,
Χαράλαμπος Μπουρνιάς,
Σπύρος Λίτσας, Αθανάσιος
Πηλιούνης, Ελένη Μαυρό-
γαλου, Γιώργος Λεούσης,
Ιωάννης Παπαγεωργίου,
Μαρία Καλπουζάνη, Κώστας
Δρετάκης, Βασίλης Στουραΐ-
της, Σπύρος Βουγάς, Γιώρ-
γος Κοκκάς, Σπύρος Ραψο-
μανίκης, Τόνια Αράχωβα,
Γιώργος Κριμπάς, Αθανά-
σιος Χαλαζωνίτης, Βασίλης
Μπορμπότης, Ιωάννης Σα-
μαράς, Πάνος Λώλος, Σωτή-
ρης Κοπατσάρης, Βαλεντία
Τσέπη, Μιχάλης Τάσσου,
Σταύρος Βλαχογιάννης.

Τα νέα πρόσωπα

«Δεν είναι δυνατόν όποιος έχει
πρόσβαση, ας πούμε, στον τρίτο
όροφο της Πειραιώς, στο γραφείο
του προέδρου, να είναι αυτός που
θα έχει προνομιακή μεταχείριση
σε μια ενδεχόμενη συμμετοχή
του αύριο σε ένα ψηφοδέλτιο.
Χρειαζόμαστε διαδικασίες, δομές,
μηχανισμούς αξιολόγησης και
κυρίως τη βεβαιότητα σε όλη την
κοινωνία ότι είμαστε ένα κόμμα
το οποίο σκέφτεται και αντιλαμ-
βάνεται τη διαχείριση του αν-
θρωπίνου δυναμικού του διαφο-
ρετικά από ό,τι έκανε μέχρι σή-
μερα». Ηταν μια αποστροφή του
λόγου του Κυριάκου Μητσοτάκη,
όταν τον περασμένο Οκτώβριο
εγκαινίασε το μητρώο πολιτικών
στελεχών, ανοίγοντας τις πόρτες
και τα παράθυρα της Ν.Δ. σε «νέο
αίμα».

Τότε, μέσα από τη διαδικτυακή
πλατφόρμα ananeosi.nd.gr, δό-
θηκε η δυνατότητα σε κάθε εν-
διαφερόμενο να καταθέσει το βιο-
γραφικό του, να εκφράσει τις από-
ψεις του πάνω σε καίρια ζητήματα
της πολιτικής και όχι μόνον και
να επιλέξει τομείς στους οποίους

επιθυμεί να δραστηριοποιηθεί
στη Ν.Δ. Κάθε βιογραφικό που
κατατίθεται αξιολογείται ένα προς
ένα από ειδικούς που προέρχονται
από την αγορά, τον ακαδημαϊκό
χώρο και την πολιτική – η εθε-
λοντική συμμετοχή των ανθρώ-
πων της αγοράς και των ακαδη-
μαϊκών στο όλο εγχείρημα στον
ρόλο των αξιολογητών είναι «συγ-
κινητική», παραδέχονται στην
Πειραιώς. 

Ανάλογα με την εμπειρία, τη
γνώση, την εξειδίκευση κάθε
ατόμου και, σε συνδυασμό με
την πληρότητα της αίτησης στη
διαδικτυακή πλατφόρμα, καθο-
ρίζεται το επόμενο βήμα, που εί-
ναι είτε η συμμετοχή σε διαδι-
κασία συνεντεύξεων (από μία
έως τρεις συνεντεύξεις) είτε η
απευθείας συμμετοχή σε ομάδες
εργασίας. Στη συνέχεια, πραγ-
ματοποιούνται σεμινάρια επι-
κοινωνίας και πολιτικής επιμόρ-
φωσης, ώστε, σε συνδυασμό και
με τη συμμετοχή σε ομάδες ερ-
γασίας, οι ενδιαφερόμενοι να
αναπτύξουν συγκεκριμένες πο-
λιτικές δεξιότητες. Αξίζει να ση-

μειωθεί ότι, επειδή κάθε βιογρα-
φικό είναι ξεχωριστό και αντι-
μετωπίζεται με προσοχή και σε-
βασμό, αλλά και επειδή το εν-
διαφέρον είναι μεγάλο, ο ρυθμός
αξιολόγησης είναι αναγκαστικά
πιο αργός από τον ρυθμό υπο-
δοχής νέων αιτήσεων. 

Συντονίστρια του καινοτόμου
εγχειρήματος έχει αναλάβει η Ρε-
βέκκα Πιτσίκα, σύμβουλος του
κ. Μητσοτάκη για θέματα στελε-
χιακού δυναμικού και διευθύντρια
Ανάπτυξης/Διαχείρισης Ανθρω-
πίνων Πόρων στη σχετική διεύ-
θυνση που προστέθηκε στο ορ-
γανόγραμμα της Νέας Δημοκρα-
τίας. Σημαντική είναι επίσης η
δικτύωση μεταξύ των νέων αυτών
πολιτικών στελεχών και για τον
λόγο αυτόν έχουν πραγματοποι-
ηθεί ήδη δύο μεγάλες εκδηλώσεις
για τα στελέχη που έχουν επιλεγεί
–μία στην Αθήνα και μία στη Θεσ-
σαλονίκη– αμφότερες παρουσία
του κ. Μητσοτάκη.

Στην πλατφόρμα μέχρι σήμερα
έχουν κατατεθεί περίπου 3.000 βιο-
γραφικά. Εχουν ήδη διεξαχθεί 1.200
συνεντεύξεις, για τις οποίες έχουν

αφιερωθεί 900 ώρες από δέκα ομά-
δες, στις οποίες μετέχουν 32 αξιο-
λογητές. Ο μέσος όρος ηλικίας των
συμμετεχόντων είναι τα 42 έτη.

Σε ποσοστό μεγαλύτερο του
80% οι αιτούντες έχουν τουλάχι-
στον δεκαετή επαγγελματική εμ-
πειρία, ενώ ενδιαφέρον είναι και
το εκπαιδευτικό υπόβαθρο: πο-
σοστό άνω του 50% διαθέτει του-
λάχιστον μεταπτυχιακό τίτλο
σπουδών, ενώ το γενικότερο προ-
φίλ είναι προσώπων καταξιωμένων
στον χώρο τους.

Εκτός από τους επιπλέον 50
(πέραν των πρώτων 15 που ανα-
κοινώθηκαν τον Ιανουάριο και
τους οποίους είχε παρουσιάσει
η «Κ») που μπαίνουν στην αρένα
άμεσα, στον προθάλαμο της Ν.Δ.
βρίσκονται ακόμη υποψήφια πο-
λιτικά στελέχη που θα δραστη-
ριοποιηθούν μέσω των τομέων
του κόμματος σε θέματα σχετικά
με την εμπειρία και το προφίλ
τους. Το μητρώο είναι μια διαρκής
διαδικασία που δεν σταματάει.

Οι συνεντεύξεις συνεχίζονται
και ήδη έχει ξεκινήσει η εξέταση
του τρίτου κύκλου βιογραφικών.

Εχουν ήδη κατατεθεί 3.000 βιογραφικά

Η πολιτική ανοικτών θυρών του προέδρου της Ν.Δ. ρίχνει γέφυρες σε νέους ανθρώπους που μέχρι τώρα
δεν είχαν σχέση με την πολιτική, αλλά θέλουν να προσφέρουν. Η δημιουργία του μητρώου στελεχών (η φω-
τογραφία, από την παρουσίασή του τον περασμένο Οκτώβριο) απέδωσε ήδη καρπούς.
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Της ΤΑΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΠΟΥΛΟΥ

Η αποκομιδή των απορριμμάτων που
επί 11 ημέρες σωρεύονταν σε δρό-
μους και πεζοδρόμια σε όλη τη χώρα,
λόγω των απεργιακών κινητοποι-
ήσεων των εργαζομένων στην κα-
θαριότητα των δήμων, έχει σχεδόν
ολοκληρωθεί. Μπορούμε λοιπόν να
ξεχάσουμε το θέμα... έως την επό-
μενη κινητοποίηση της ΠΟΕ - ΟΤΑ
η οποία το πιθανότερο είναι να εκ-
δηλωθεί κοντά στις εορτές των Χρι-
στουγέννων, αν λάβουμε υπ’ όψιν
την «κανονικότητα» που τηρεί η
Ομοσπονδία σε σχέση με τα χρονικά
διαστήματα που προτιμά για την
οργάνωση κινητοποιήσεων. Ισως
όμως το επόμενο ραντεβού με τα
σκουπίδια στους δρόμους να έρθει
και νωρίτερα.

Εντός του επόμενου μήνα, οι δή-
μοι όλης της χώρας πρέπει να κα-
ταθέσουν στο υπουργείο Εσωτερι-
κών τα αιτήματά τους όσον αφορά
στους εργαζομένους στην καθαριό-
τητα που χρειάζονται και οι οποίοι
μέσω ΑΣΕΠ θα προσληφθούν με
συμβάσεις αορίστου χρόνου. Μά-
λιστα σε αυτό το περιορισμένο για
τις διαδικασίες του Δημοσίου χρο-
νικό διάστημα, πρέπει να έχουν αλ-
λάξει τα οργανογράμματά τους, προ-
βλέποντας και τις νέες θέσεις, δια-
δικασία που επίσης πρέπει να πε-
ράσει από τα κατά τόπους δημοτικά
συμβούλια.

Τι θα συμβεί όμως αν οι δήμοι
δεν θέλουν να προσλάβουν υπαλ-
λήλους ως αορίστου χρόνου και φυ-
σικά να πληρώνουν όλους τους ερ-
γαζομένους στην καθαριότητα που

απασχολούν ως συμβασιούχους;
Πιο απλά, τι θα συμβεί αν οι δήμοι
αποφασίσουν ότι χρειάζονται ως
μόνιμους εργαζόμενους στην κα-
θαριότητα λιγότερους από τους
6.150 (περίπου), που είναι ο αριθμός
των συμβασιούχων στην καθαριό-
τητα σε όλη την Ελλάδα; Αν συνυ-
πολογίσουμε ότι η ΠΟΕ - ΟΤΑ κάνει
λόγο για 10.000 συμβασιούχους και
η κυβέρνηση έχει υποσχεθεί ότι θα
ξεκινήσει προσλαμβάνοντας 2.500
άτομα, το σκηνικό της επόμενης
σύγκρουσης έχει ήδη στηθεί. Πολλοί
δήμαρχοι εκφράζουν, πλέον, σαφώς
την αντίθεσή τους στην πρακτική
του κεντρικού κράτους να παρεμ-
βαίνει στη λειτουργία των δήμων.
Για ποιο λόγο το υπουργείο Εσωτε-
ρικών να αποφασίσει πόσους εργα-
ζομένους θα προσλάβουμε εφόσον
εμείς και οι δημότες μας τους πλη-
ρώνουμε; αναρωτιέται ο δήμαρχος
Θεσσαλονίκης Γιάννης Μπουτάρης,
που δηλώνει στην «Κ» την πρόθεσή
του να κινηθεί ώστε να προστατέψει
το αυτοδιοίκητο... της αυτοδιοίκη-
σης. «Εχουμε αποφασίσει να διεκ-
δικήσουμε τα δικαιώματά μας ως
αυτοδιοίκηση, με όποιον τρόπο χρει-
αστεί. Οταν το κράτος παρεμβαίνει
με αυτόν τον τρόπο, καταργείται η
αυτοτέλεια των δήμων».

Ξεπερνώντας το άγχος του πολι-
τικού κόστους –άραγε είναι πιο με-
γάλο το πολιτικό κόστος για τη μη
πρόσληψη των συμβασιούχων από
το πολιτικό κόστος να μην μπορούν
να αναπνεύσουν οι δημότες από τα
σκουπίδια– όλο και περισσότεροι
δημοτικοί άρχοντες επιλέγουν να
εφαρμόσουν στοn δήμο τους το

μοντέλο για την καθαριότητα που
ταιριάζει στις ανάγκες των δημοτών
τους.

Στον Δήμο Ρόδου, ο δήμαρχος
Φώτης Χατζιδιάκος έχει υπογράψει
σύμβαση με ιδιώτη για την αποκο-
μιδή του 50% των απορριμμάτων
και τη λειτουργία του ΚΔΑΥ (Κέντρο
Διαλογής Ανακυκλώσιμων Υλικών).
Οπως επισημαίνει, στη Ρόδο, που
είναι κατεξοχήν τουριστικός δήμος,
το καλοκαίρι διπλασιάζεται ο πλη-
θυσμός και άρα και οι ανάγκες για
καθαριότητα. «Πέρυσι που είχαμε
χρησιμοποιήσει συμβασιούχους
υπήρχαν παράπονα για την καθα-
ριότητα» τονίζει ο κ.Χατζιδιάκος,
που προκρίνει το σχήμα συνεργα-
σίας ιδιώτη και Δημοσίου στην απο-

κομιδή. Ο δήμαρχος Παλαιού Φα-
λήρου, Διονύσης Χατζηδάκης, κα-
τάφερε σε όλη τη διάρκεια των κι-
νητοποιήσεων των εργαζομένων
στην καθαριότητα να διατηρήσει
τον δήμο του καθαρό. Οπως ο ίδιος
τονίζει, «οι δημότες πληρώνουν για
την αποκομιδή και σε αυτούς πρέπει
να δίνουμε λόγο». Οσον αφορά
στους συμβασιούχους, είναι ξεκά-
θαρος: «Μόλις λήξει η σύμβαση
φεύγουν».

Οι κάτοικοι στον Δήμο Κασσάν-
δρας - Χαλκιδικής τον χειμώνα δεν
ξεπερνούν τους 20.000, όμως το
καλοκαίρι οι επισκέπτες της Χαλ-
κιδικής φτάνουν τους 500.000. Οι
ανάγκες για την καθαριότητα ποι-
κίλλουν και έτσι ο δήμαρχος Βα-

σίλης Κυρίτσης έχει υπογράψει
σύμβαση με ιδιώτη εργολάβο για
την αποκομιδή ώστε να εξασφα-
λίσει την ευελιξία που χρειάζεται.
Οσον αφορά στις ανάγκες του δή-
μου για πρόσληψη μόνιμου προ-
σωπικού στον τομέα της καθαριό-
τητας, ο κ. Κυρίτσης αναφέρει ότι
θα εξετάσει το θέμα το επόμενο
χρονικό διάστημα με τις υπηρεσίες
του δήμου. Επισημαίνει όμως ότι
αν πρόκειται να γίνουν προσλήψεις
ο Δήμος Κασσάνδρας έχει ανάγκη
από επιστημονικό προσωπικό και
όχι από εργάτες καθαριότητας.
«Χρειαζόμαστε 2 πολιτικούς μηχα-
νικούς για να σχεδιάσουν καλύτερα
και αποδοτικότερα την αποκομιδή
των απορριμμάτων», εξηγεί.

<<<<<<

Αν συνυπολογίσουμε 
ότι η ΠΟΕ - ΟΤΑ κάνει 
λόγο για 10.000 συμβασι-
ούχους και η κυβέρνηση
ξεκινάει από 2.500 
άτομα, το σκηνικό της
σύγκρουσης έχει στηθεί.

Τέτοιες εικόνες μπορεί να ξαναδούμε σύντομα. Γιατί οι επόμενοι μήνες αναμένονται «θερμοί», αφού κυβέρνηση και δήμους τους χωρίζει μεγάλη απόσταση
για το θέμα πρόσληψης των υπαλλήλων στην καθαριότητα.

Σύντομα πάλι
ραντεβού
στον δρόμο με
τα σκουπίδια
Κόντρα υπ. Εσωτερικών με τους δήμους για 
τον τρόπο πρόσληψης των συμβασιούχων

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΝΤΣΙΝΗ

Η λύση που βρέθηκε για τους συμ-
βασιούχους δεν είναι λύση. Η φόρ-
μουλα που η κυβέρνηση επέλεξε
για να αρθεί το απεργιακό αδιέξοδο
αφήνει ανοιχτές όλες τις νομικές
και πολιτικές εκκρεμότητες που
υπήρχαν και πριν από την απεργία.
Αυτό επισημαίνουν στην «Κ» πα-
ράγοντες με μεγάλη πείρα στη Δη-
μόσια Διοίκηση. Η κυβέρνηση
απλώς ανέβαλε την αντιμετώπιση
αυτών των εκκρεμοτήτων που, πα-
ρά τη γραμμή άμυνάς της, δεν είναι
δημιούργημα των προηγούμενων
κυβερνήσεων. Είναι αποτέλεσμα
μιας αλυσίδας δικών της νομοθε-
τικών πρωτοβουλιών που έχουν
οδηγήσει στη συγκρότηση στρα-
τιάς νέων συμβασιούχων από το
2015 μέχρι σήμερα. Οι εργαζόμενοι
στην καθαριότητα είναι, λένε, μόνο
η κορυφή του παγόβουνου. Αλλά
ακόμη και οι υποσχέσεις που δό-
θηκαν σε αυτούς, για να λύσουν
την απεργία, είναι μάλλον αδύνατο
να τηρηθούν.

Σύμφωνα με την πρόσφατη από-
φαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου
–που δεν είχε εγκρίνει τις δαπάνες
της μισθοδοσίας συμβάσεων που
παρανόμως είχαν παραταθεί– στην
καθαριότητα εργάζονται περίπου
6.150 συμβασιούχοι. 

Το σύνολο των προσλήψεων
που μπορεί, βάσει των μνημονια-
κών δεσμεύσεων, να κάνει το Δη-
μόσιο για το 2017 είναι 7.000. Η
κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι οι 2.500
που έχει υποσχεθεί να μονιμοποι-
ήσει στην καθαριότητα δεν θα συ-
νυπολογιστούν στους 7.000, γιατί
θα περάσουν από το νομοθετικό
«παράθυρο» που άνοιξε το 2016
στο «παράλληλο πρόγραμμα» ο
Πάνος Σκουρλέτης. Σύμφωνα με
τη διάταξη εκείνη, οι προσλήψεις
αυτές δεν συνυπολογίζονται στον
κανόνα «ένας διορισμός για τέσ-

σερις αποχωρήσεις» γιατί δεν κα-
λύπτονται από τον προϋπολογισμό,
αλλά από τα ανταποδοτικά τέλη
των Οργανισμών Τοπικής Αυτο-
διοίκησης. Πρόκειται για κατα-
σκευή που, όπως λένε οι γνωρί-
ζοντες, θεωρείται απίθανο να πε-
ράσει από τον έλεγχο των δανει-
στών, αφού οι θέσεις θα είναι μό-
νιμες με μόνιμες αμοιβές.

Γι’ αυτόν τον λόγο, εκτιμάται ότι
η κυβέρνηση μπορεί να επιδιώξει
να σύρει από αναβολή σε αναβολή
τον διαγωνισμό για το 2018, οπότε
και χαλαρώνει ο περιορισμός των
προσλήψεων – από μία προς τέσ-
σερις συνταξιοδοτήσεις σε μία

προς τρεις. Ακόμη κι έτσι, πρέπει
να θεωρείται βέβαιο ότι οι περισ-
σότεροι προσωρινώς εργαζόμενοι
σήμερα στην καθαριότητα δεν θα
τύχουν της αποκατάστασης που
τους υποσχέθηκε ο πρωθυπουργός.
«Δεν είναι μόνο θέμα νομιμότητας
των διορισμών. Υπάρχει κι ένα
ερώτημα σκοπιμότητας: Οταν μπο-
ρείς να προσλάβεις όλους κι όλους
7.000, θα πάρεις 2.500 για την κα-
θαριότητα, αντί να πάρεις περισ-
σότερους γιατρούς, περισσότερους
νοσηλευτές, περισσότερους αστυ-
νομικούς;», αναρωτιέται καλά ενη-
μερωμένη πηγή.

Οι ίδιες πηγές επιμένουν ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ αξιοποιεί όλους τους μη-
χανισμούς του ευρύτερου δημόσιου
τομέα για να χτίσει εκλογική πελα-
τεία. Επικαλούνται προς τούτο τα

στοιχεία που δείχνουν σταθερή αύ-
ξηση του αριθμού των εργαζομένων
τον τελευταίο χρόνο στο Δημόσιο
– σε όλες τις κατηγορίες, μετακλη-
τών, συμβασιούχων και στα νομικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. Η κυ-
βέρνηση δικαιολογεί εν μέρει την
αύξηση ως αποτέλεσμα επαναπροσ-
λήψεων που διατάσσονται με δι-
καστικές αποφάσεις. Αποσιωπά
ωστόσο ότι με δικές της ρυθμίσεις
έχει στερήσει από τους δήμους τη
δυνατότητα να προσβάλλουν με
ένδικα μέσα αποφάσεις επαναπρόσ-
ληψης. Aντίστοιχη διάταξη αποχής
από ένδικα μέσα έχει ψηφιστεί και
για το υπουργείο Πολιτισμού.

Κανείς δεν μπορεί να πει με
ασφάλεια τον αριθμό, αλλά πάντως
αυτή τη στιγμή χιλιάδες εργαζό-
μενοι –ακόμη και οι «καταρτιζό-
μενοι» στο πλαίσιο των ευρωπαϊκών
προγραμμάτων, που, στη συνέχεια,
μοριοδοτούνται– έχουν συνδέσει
τις ελπίδες της επαγγελματικής
τους αποκατάστασης με την κυ-
βέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Η
κατάσταση αυτή εξηγεί και τη στά-
ση της κυβέρνησης στην κρίση
των σκουπιδιών. Την ώρα που η
αξιωματική αντιπολίτευση απέρ-
ριπτε το αίτημα των απεργών για
μονιμοποιήσεις, η κυβέρνηση, διά
του ίδιου του πρωθυπουργού, εμ-
φανιζόταν έτοιμη να αψηφήσει
κάθε νομικό εμπόδιο για να τα ικα-
νοποιήσει.

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει κάθε λόγο να
εξαντλήσει όλα τα περιθώρια που
του αφήνουν ο έλεγχος των δικα-
στηρίων και η επιτήρηση των δα-
νειστών προκειμένου να συντη-
ρήσει τον λώρο που τον συνδέει
με αυτή την κατηγορία εργαζομέ-
νων. Οχι μόνο επειδή περιμένει τη
στήριξή τους στην κάλπη. Αλλά
επειδή, και μετά την κάλπη, περι-
μένει να ξανασυναντηθεί μαζί τους
στο πεζοδρόμιο μιας νεο-αντιμνη-
μονιακής αντιπολίτευσης.

Η πολιτική των αναβολών και το αδιέξοδο
Του ΤΑΣΟΥ Ι. ΑΒΡΑΝΤΙΝΗ*

To 2012 η «Καθημερινή» φιλοξέ-
νησε άρθρο μου με τίτλο «Ιδιωτι-
κοποιήστε τώρα την καθαριότη-
τα». Επανέρχομαι στο θέμα γιατί
συντρέχει άμεση ανάγκη να τε-
λειώσει επιτέλους αυτή η φαρσο-
κωμωδία.

Δεν είναι λίγες οι χώρες στις
οποίες γίνονται εισαγωγές οργα-
νικών και άλλων αποβλήτων από
άλλες χώρες. Οι πολίτες αυτών
των χωρών έχουν τη δυνατότητα
εμπορίας ή αξιοποίησης των απο-
βλήτων τους. Μια ολόκληρη κερ-
δοφόρα αγορά απορριμμάτων έχει
αναπτυχθεί σε όλο τον πολιτισμέ-
νο κόσμο και οι πόλεις, ως οργα-
νωμένες οντότητες, διαχειρίζονται
με επιτυχία τα πάσης φύσεως από-
βλητά τους που μόνο «σκουπίδια»
δεν τα θεωρούν. Στην Ελλάδα της
κρατικιστικής μιζέριας, πρωτα-
γωνιστές εις βάρος της τσέπης
και της υγείας των πολιτών ανα-
δεικνύονται οι διάφοροι «αγανα-
κτισμένοι» συνδικαλιστές της κα-
θαριότητας και της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης.

Η πρότασή μου είναι απλή. Κά-
θε πολίτης, μεμονωμένα ή σε συ-
νεργασία με άλλους (οι ένοικοι
μιας πολυκατοικίας, ενώσεις προ-
σώπων σε γειτονιές ή οικοδομικά
τετράγωνα κ.ο.κ.), έχει δικαίωμα
να αποφασίσει για το πώς θα δια-
θέσει τα απόβλητά του, τα οποία
συλλέγουν, αξιοποιούν και επε-
ξεργάζονται ιδιωτικές εταιρείες
αποκομιδής απορριμμάτων, πι-
στοποιημένες από ανεξάρτητους
ιδιωτικούς φορείς πιστοποίησης.
Τα ποσά που δαπανά για τη διά-
θεση των οργανικών αποβλήτων
του τιμολογούνται και συμψηφί-
ζονται με τα δημοτικά τέλη. Κάθε
χρόνο λαμβάνει από την εταιρεία
με την οποία συνεργάζεται βε-
βαίωση για τον όγκο και το βάρος

των απορριμμάτων που διέθεσε.
Οι εταιρείες αποκομιδής τροφο-
δοτούν βάσεις δεδομένων που
επιτρέπουν να δημιουργηθεί ένα
αξιόπιστο μητρώο απορριμμάτων,
απαραίτητο για την ανάπτυξη
και λειτουργία μιας αγοράς δι-
καιωμάτων ρύπανσης για κάθε
μεγαλούπολη ή περιφέρεια. Ετσι
παύουμε να συζητάμε για «σκου-
πίδια». Μιλάμε για εμπορεύσιμα
απόβλητα και ταυτοχρόνως για
ουσιαστική προστασία του περι-
βάλλοντος.

Παραθέτω ξανά τα στοιχεία που
παρέθεσα πέντε χρόνια πριν, επι-
καιροποιημένα βεβαίως. Τα πα-

ρακάτω στοιχεία του Δήμου της
Αθήνας αποδεικνύουν ότι μέσα
σε μία πενταετία η κατάσταση
επιδεινώθηκε αντί να βελτιωθεί:

Στη Διεύθυνση Καθαριότητας
του Δήμου της Αθήνας απασχο-
λούνται σήμερα 1.840 υπάλληλοι,
μόνιμοι και με συμβάσεις αορίστου
χρόνου (το 2012 ήταν 2.146), και
περίπου 220 υπάλληλοι με συμ-
βάσεις ορισμένου χρόνου (250 το
2012). Το 2016 οι Αθηναίοι πλή-
ρωσαν στον δήμο για την καθα-
ριότητα ανταποδοτικά (;) τέλη
σχεδόν 110 εκατομμύρια ευρώ
(περίπου το ίδιο ποσό πλήρωσαν
και το 2012). Το κόστος μισθοδο-
σίας των μονίμων και αορίστου
χρόνου υπαλλήλων της καθαριό-
τητας ανήλθε σε 55 εκατ. ευρώ,
ποσό στο οποίο συμπεριλαμβά-

νονται και οι εισφορές προς τα
ασφαλιστικά ταμεία και οι πλη-
ρωμές υπερωριών έναντι περίπου
49 εκατ. το 2012. Ο μέσος ετήσιος
μισθός του μόνιμου και αορίστου
χρόνου υπαλλήλου της Διεύθυνσης
Καθαριότητας του Δήμου Αθηναί-
ων το 2016 (συμπεριλαμβανομέ-
νων ασφαλιστικών εισφορών και
υπερωριακής αμοιβής) ανερχόταν
στο ποσό των 29.891 ευρώ ή 2.491
ευρώ μηνιαίως (το 2012 ήταν
23.595 ευρώ ή 1.966 ευρώ τον μή-
να). Ο Δήμος της Αθήνας δαπά-
νησε για να υποστηρίξει διοικητικά
την καθαριότητα το 2016 άλλα 29
εκατ. ευρώ. Δηλαδή το συνολικό
κόστος (fully loaded cost) για τον
πολίτη της Αθήνας κάθε απασχο-
λουμένου στην καθαριότητα, ανε-
ξάρτητα από τη σχέση εργασίας
του, ανέρχεται στο ποσό των
40.796 ευρώ ετησίως! Κι όμως, η
Αθήνα είναι μια πολύ βρώμικη πό-
λη, τουλάχιστον την τελευταία
δεκαετία.

Σύμφωνα με τα δημοσιευμένα
στοιχεία της Διεύθυνσης Καθα-
ριότητας του Δήμου Αθηναίων,
το 2016 συλλέχθηκαν περίπου
300.000 τόνοι οργανικών αποβλή-
των. Αυτό σημαίνει ότι οι Αθηναίοι
πολίτες για κάθε τόνο απορριμ-
μάτων που συλλέχθηκε το 2016
στην πόλη τους κατέβαλαν το
υπερβολικό ποσό των 367 ευρώ
(το 2012 πλήρωναν 343 ευρώ) ανά
τόνο. Αρκεί να αναφέρουμε ότι η
τιμή του καθαρού σιδήρου σήμερα
στην ελεύθερη αγορά κυμαίνεται
από 150 έως 190 ευρώ ανά τόνο.

Η μόνη πραγματικά αναπτυξια-
κή λύση είναι η πραγματική ιδιω-
τικοποίηση της καθαριότητας σε
συνδυασμό με την απελευθέρωση
της αγοράς απορριμμάτων και την
τόνωση του ανταγωνισμού.

* Ο Τάσος Ι. Αβραντίνης είναι αντιπρό-
εδρος της Δράσης.

Αγορά καθαριότητας ή παραλογισμός

<<<<<<

Το κόστος κάθε απασχο-
λουμένου για τον πολίτη
της Αθήνας ανέρχεται 
σε 40.796 ευρώ ετησίως! 
Κι όμως, η Αθήνα είναι 
μια βρώμικη πόλη.

<<<<<<

Ο ΣΥΡΙΖΑ θα 
εξαντλήσει όλα 
τα μέσα μέχρι να 
χαλαρώσουν το 2018 
οι περιορισμοί 
από τους δανειστές.
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Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Η έστω μερική ανάταξη του πολι-
τικού κλίματος στον απόηχο της
συμφωνίας με τους εταίρους, αλλά
και της πρώτης μεγάλης κρίσης
της θητείας του σε επίπεδο «κα-
θημερινότητας» με την πολυήμερη
απεργία στους ΟΤΑ, αποτελεί προ-
τεραιότητα για τον πρωθυπουργό
κ. Αλ. Τσίπρα, που αύριο καλείται
να αντιπαρατεθεί με τον πρόεδρο
της Ν.Δ. κ. Κυρ. Μητσοτάκη στην
προ ημερησίας διατάξεως συζή-
τηση στη Βουλή από ιδιαίτερα δυ-
σμενή θέση.

Ο κ. Τσίπρας πρέπει να επιλύσει
την ανωτέρω δύσκολη άσκηση σε
ένα ιδιαίτερα επιβαρυμένο περι-
βάλλον, καθώς η τελευταία δημο-
σκόπηση του Πανεπιστημίου Μα-
κεδονίας για λογαριασμό του ΣΚΑΪ
δείχνει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ υποχωρεί στο
15% πρώτη φορά, ενώ η διαφορά
με τη Ν.Δ. εκτοξεύεται στις 18,5
ποσοστιαίες μονάδες. Μάλιστα,
πέραν της προβλεπόμενης τόνω-
σης της οικονομίας από τον του-
ρισμό, τους επόμενους μήνες το
Μέγαρο Μαξίμου δεν έχει ουσια-
στικά να αναμένει άλλες θετικές
ειδήσεις. Αντιθέτως, καλείται να
διαχειριστεί «κινδύνους» που μπο-
ρεί να εκτροχιάσουν πλήρως την
κυβέρνηση:

Πρώτον, η τρίτη αξιολόγηση,
που εκκινεί τον Σεπτέμβριο, μπο-
ρεί να εξελιχθεί σε ωρολογιακή
βόμβα για τον πρωθυπουργό, κα-
θώς περιλαμβάνει το ζήτημα του
Δημοσίου. Κατ’ ορισμένες πηγές
το ΔΝΤ προσανατολίζεται να επι-

βάλει τον περιορισμό του δημό-
σιου τομέα ως διαρθρωτικό μέτρο,
εστιάζοντας στους υπεράριθμους
συμβασιούχους. Εάν η κυβέρνηση
υποχρεωθεί να τερματίσει ή να
μην ανανεώσει συμβάσεις θα απο-
λέσει τον σκληρό πυρήνα της εκλο-
γικής της πελατείας, που αποτε-
λούν οι δημόσιοι υπάλληλοι. Επί-
σης, θα καταρριφθεί ένα από τα
βασικά της επιχειρήματα στην
πολιτική αντιπαράθεση, ότι δη-
λαδή εκείνη «προστατεύει» τους
εργαζομένους στο Δημόσιο, σε
αντίθεση με τον κ. Μητσοτάκη
και τη Ν.Δ. που, εάν επικρατήσουν
στις προσεχείς εκλογές, θα το πα-
ραδώσουν στον ιδιωτικό τομέα.

Οι συμβασιούχοι
Πάντως, αρμόδια κυβερνητικά

στελέχη υποστηρίζουν πως στο
πλαίσιο της τρίτης αξιολόγησης
δεν πρόκειται να εγερθεί ζήτημα
με τους συμβασιούχους, καθώς έχει
ήδη συμφωνηθεί με τους εκπρο-
σώπους της τρόικας ο μέσος όρος
τους το 2017 και το 2018 να μην
υπερβεί τον μέσο όρο του 2016. Η
κυβέρνηση αναφέρει πως ο συγ-
κεκριμένος κανόνας τηρείται. Ομως
πρέπει να επισημανθεί πως από το
υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθ-
μισης οι εκπρόσωποι των δανειστών
έχουν ήδη ζητήσει αναλυτικά στοι-
χεία, ανά μήνα, με τις ανανεώσεις
συμβάσεων και προσλήψεις, που
δεν αποκλείεται να κρύβουν δυ-
σάρεστες εκπλήξεις.

Δεύτερον, «αγκάθι» για το Μέ-
γαρο Μαξίμου αποτελεί το γεγονός
πως δεν υπάρχουν ενδείξεις ότι το

Βερολίνο προτίθεται να λειτουρ-
γήσει υποστηρικτικά προς την κυ-
βέρνηση μετά τις γερμανικές εκλο-

γές. Αντιθέτως, εκφράζονται φόβοι
πως η στάση της γερμανικής κυ-
βέρνησης μπορεί να σκληρύνει,

καθώς όχι μόνον δεν επιβεβαιώθη-
καν οι προσδοκίες για ανάληψη
της εξουσίας από τους Σοσιαλδη-
μοκράτες υπό τον κ. Σουλτς, αλλά
το πιθανότερο είναι η Γερμανίδα
καγκελάριος Αγκελα Μέρκελ να
συμμαχήσει με τους Ελεύθερους
Δημοκράτες (FDP) που έχουν στο
«στόχαστρο» την Ελλάδα.

Τρίτον, ο κ. Τσίπρας, μετά την
κατάρρευση του αφηγήματος περί
ένταξης στο πρόγραμμα ποσοτικής
χαλάρωσης της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας και της άμεσης
εξόδου στις αγορές, έχει αναπρο-
σαρμόσει τη ρητορική του: Πλέον,
έμφαση δίδεται στην έξοδο στις
αγορές εντός του 2017, αλλά και
στην οριστική έξοδο από το μνη-
μόνιο στο τέλος του τρέχοντος
προγράμματος, τον Αύγουστο του
2018.

Αβεβαιότητα
Ομως η επιβεβαίωση των προσ-

δοκιών του Μεγάρου Μαξίμου απο-
τελεί ζητούμενο. Στελέχη της αν-
τιπολίτευσης εκτιμούν πως η χώρα
θα είναι δύσκολο να βγει δοκιμα-
στικά στις αγορές πριν τους πρώ-
τους μήνες του 2018, με επιτόκια
της περιόδου Σαμαρά. Επίσης, δεν
είναι καθόλου βέβαιο εάν οι εταίροι
θα επιλέξουν τη συγκεκριμενο-
ποίηση των μεσοπρόθεσμων μέ-
τρων για το χρέος αμέσως μετά
τις γερμανικές εκλογές και δεν θα
επιλέξουν ένα τέταρτο μνημόνιο.

Πέμπτον, οι ίδιες πηγές δεν απο-
κλείουν το φθινόπωρο στο τραπέζι
από τους εκπροσώπους των δα-
νειστών να μπει ζήτημα πρόσθε-

των εισπρακτικών μέτρων. Οπως
αναφέρεται, όλοι οι υπολογισμοί
έχουν γίνει με την εκτίμηση ότι
το 2017 η ελληνική οικονομία θα
επιτύγχανε ρυθμούς ανάπτυξης
άνω του 2,5%. Ομως πλέον η συ-
ζήτηση στο πλαίσιο της τρίτης
αξιολόγησης θα διεξαχθεί σε εν-
τελώς διαφορετική βάση, καθώς
το πιθανότερο είναι η αύξηση του
ΑΕΠ να κινηθεί κάτω από το 1,5%.

Με βάση τα ανωτέρω δεδομένα,
ο κ. Τσίπρας είναι σαφές πως θα
επιδιώξει να οικοδομήσει ένα σκη-
νικό πόλωσης και σκανδαλολογίας,
αρχής γενομένης από την αυριανή
συζήτηση στη Βουλή, με στόχο
να συσπειρώσει τον στενό πυρήνα
της εκλογικής του πελατείας. Ομως
η συγκεκριμένη επιλογή είναι προ-
φανές πως έχει περιορισμένα απο-
τελέσματα. Πόσο μάλλον, που ο
πρωθυπουργός αδυνατεί να κεφα-
λαιοποιήσει την στροφή του προς
το «κέντρο» στον τομέα της οικο-
νομίας. Οπως αναγνωρίζουν ακόμη
και στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσί-
πρας μπορεί πλέον να αναφέρεται
σε μεταρρυθμίσεις, ανάπτυξη και
προσέλκυση επενδύσεων που απο-
τελούν την ατζέντα πολλών με-
τριοπαθών ψηφοφόρων, αλλά η
ρητορική του ακυρώνεται από άλ-
λες επιλογές, όπως η ανοχή του
άβατου των Εξαρχείων, οι χειρισμοί
στα Θρησκευτικά και η αδυναμία
διαχείρισης κρίσεων στο πεδίο
της καθημερινότητας, με τελευταίο
παράδειγμα την παράδοση της
χώρας στα σκουπίδια, λόγω της
απεργίας στην Τοπική Αυτοδιοί-
κηση.

Η τρόικα θα θέσει θέμα συμβασιούχων
Ο κ. Τσίπρας καλείται να διαχειριστεί «κινδύνους» που μπορεί να εκτροχιάσουν πλήρως την κυβέρνηση – Τα πέντε μεγάλα «αγκάθια»

Χαμόγελα, αλλά προς διαφορετικές κατευθύνσεις, από τον κ. Τσίπρα και τον
κ. Τσακαλώτο. Ο πρωθυπουργός λέγεται ότι επιθυμεί τη γρήγορη έξοδο στις
αγορές, αν και ο υπουργός Οικονομικών φαίνεται ότι δεν βιάζεται τόσο.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΖΗΡΑ

Στον πρωθυπουργό εναπόκειται
πλέον να αποφασίσει και μάλιστα
εντός των επομένων ημερών πότε
θα γίνει η πρώτη απόπειρα επι-
στροφής στις αγορές μετά το 2014,
με δεδομένη την απώλεια της έν-
ταξης στο πρόγραμμα ποσοτικής
χαλάρωσης της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας. Τόσο εντός του
οικονομικού επιτελείου όσο και
μεταξύ των θεσμών οι εκτιμήσεις
διίστανται, καθώς ιδανικό timing
δεν υπάρχει. Κάθε μία από τις
επιλογές έχει τα πλεονεκτήματα
και τα μειονεκτήματά της, θετικές
παραμέτρους, αλλά και κινδύ-
νους.

Η πρώτη επιλογή του κ. Τσίπρα
είναι η έκδοση ομολόγου εντός
του Ιουλίου και πριν από τις 27
του μήνα, που πρόκειται να απο-
φασίσει το Διεθνές Νομισματικό
Ταμείο τη συμμετοχή του στο
πρόγραμμα. Μετά τις 27, η ευκαι-
ρία για έξοδο στις αγορές θα χαθεί
εάν το ΔΝΤ συνοδεύσει την από-
φασή του με μια κακή έκθεση για
τη βιωσιμότητα του χρέους. Προς
το παρόν, οι αγορές αντιμετωπί-
ζουν θετικά τα ελληνικά ομόλογα.
Οι αποδόσεις τους υποχωρούν,
ειδικά εκείνου που λήγει το 2019,
έχει πέσει κάτω από το 4%. Ο λό-
γος είναι πως αυτό το ομόλογο θα
αποτελέσει το όχημα της επιστρο-
φής στις αγορές, καθώς θα προ-
ταθεί στους κατόχους του να το
ανταλλάξουν με κάποιο άλλο με-
γαλύτερης διάρκειας, πιθανότατα
5ετίας.

Αν δεν γίνει κάτι τον Ιούλιο, η
δεύτερη επιλογή του πρωθυπουρ-
γού είναι ο Οκτώβριος, υπό προ-
ϋποθέσεις. Τον Αύγουστο οι αγο-
ρές υπολειτουργούν, ενώ ο Σε-
πτέμβριος δεν προσφέρεται για
δύο κυρίως λόγους. Πρώτον, γιατί
στις 7 του μήνα η ΕΚΤ είναι πι-
θανό να αποφασίσει τον σταδιακό
περιορισμό του προγράμματος
ποσοτικής χαλάρωσης και θα
υπάρξει εξ αυτού μια αναταραχή
στις αγορές, καθώς οι επενδυτές
πρέπει να αποτιμήσουν την επί-
πτωση και να επανακαθορίσουν
τη στρατηγική τους. Δεύτερον,
στις 24 Σεπτεμβρίου διεξάγονται
οι γερμανικές εκλογές. Το Βερο-
λίνο δεν θα συμφωνήσει να γίνει
κάτι που έχει τον κίνδυνο να απο-

τύχει (και μια έκδοση ομολόγου
από την Ελλάδα έχει πάντα αυτό
το ρίσκο) στην τελική ευθεία πριν
από τις κάλπες. Αρα, το επόμενο
παράθυρο ευκαιρίας μετά τον
Ιούλιο ανοίγει τον Οκτώβριο.
Ωστόσο, τότε είναι προγραμμα-
τισμένο να αρχίσει η τρίτη αξιο-
λόγηση. Και προφανώς, έξοδος
στις αγορές με αξιολόγηση σε
εξέλιξη δεν έχει καμία πιθανότητα
επιτυχίας. Συνεπώς, ο Οκτώβριος
είναι επιλογή στον βαθμό που η
αξιολόγηση θα μετατεθεί προς
το τέλος του μήνα.

Η τελευταία επιλογή είναι να
γίνει προσπάθεια έκδοσης μετά
την τρίτη αξιολόγηση, γεγονός
που μας φέρνει στο τέλος του
έτους ή το πιθανότερο στον Ια-
νουάριο ή τον Φεβρουάριο του
2018. Αν οι αξιολογήσεις διαρ-
κούσαν μία ή δύο εβδομάδες όπως
στα άλλα τέσσερα κράτη-μέλη
που είχαν πρόγραμμα βοήθειας
(Ιρλανδία, Πορτογαλία, Κύπρος,
Ισπανία), τότε αυτό θα ήταν το
ιδανικό σενάριο: η αξιολόγηση
ολοκληρώνεται τον Οκτώβριο,
υπάρχουν ασφαλείς εκτιμήσεις
για τον ρυθμό ανάπτυξης, την
επίτευξη πρωτογενών πλεονα-
σμάτων, με άλλα λόγια η κυβέρ-
νηση έχει ένα αφήγημα για τους
επενδυτές και κάνει μια έκδοση
ομολόγου, δόξη και τιμή. Ωστόσο
στην Ελλάδα οι αξιολογήσεις διαρ-
κούν από 2 έως 3 μήνες, στην κα-
λύτερη περίπτωση έως 8 και 9
για τις κυβερνήσεις ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ. Θα είναι σε θέση οι υπουρ-
γοί να υλοποιήσουν στη διάρκεια
του καλοκαιριού και μέχρι το φθι-
νόπωρο τα 133 προαπαιτούμενα
που περιλαμβάνει το μνημόνιο
ή, κατά τα ειωθότα, θα περιμένουν
την επιστροφή της τρόικας για
να εμπλακούν σε μια επαναδια-
πραγμάτευση μακράς πνοής;

Ο υπουργός Οικονομικών Ευ-
κλείδης Τσακαλώτος φάνηκε να
είναι υπέρ της τελευταίας επιλο-
γής: υλοποίηση των συμφωνη-
θέντων, ταχεία ολοκλήρωση της
αξιολόγησης, αφήγημα επιτυχίας
για τους επενδυτές και στη συ-
νέχεια έκδοση ομολόγου. Στην
κυβέρνηση υπάρχουν κι άλλοι
που θέλουν άμεσες κινήσεις, όχι
μόνο για πολιτικούς λόγους, αλλά
και για να μην χαθεί η σημερινή
θετική συγκυρία.

Τρεις επιλογές για 
την έξοδο στις αγορές
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Της απεσταλμένης μας στο ΤΑΛΙΝ
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

«Πέρυσι ήμουν στην Ελλάδα και,
για να νοικιάσω ένα αυτοκίνητο,
άνοιξα το smart phone μου και
έδειξα το ηλεκτρονικό μου δί-
πλωμα οδήγησης. Ολοι στο γρα-
φείο ενοικίασης μαζεύτηκαν γύ-
ρω μου εντυπωσιασμένοι για
να το δουν», λέει στην «Κ» ο
Εσθονός βουλευτής Ιμρε Σόαρ,
ο οποίος ανοίγει το κινητό του
τηλέφωνο για να μου δείξει πώς
σειρά επισήμων εγγράφων και
σημαντικών πληροφοριών, που
εγώ με ιδιαίτερο κόπο θα συγ-
κέντρωνα για να τα έχω σε χαρτί
–πόσο μάλιστα ηλεκτρονικά–
τα έχει μαζί του πάντα, μέσα
στο τηλέφωνό του. «Εδώ είναι
η ηλεκτρονική μου ταυτότητα,
η άδεια κυκλοφορίας του αυτο-
κινήτου μου, η φορολογική μου
δήλωση, το ιατρικό μου ιστορικό,
οι βαθμοί των παιδιών μου», μου
λέει περνώντας με το δάχτυλό
του από σελίδα σε σελίδα στο
κινητό του τηλέφωνο και, βλέ-
ποντας τον θαυμασμό μου, με
ρωτάει: «Τι άλλο θες να δεις,
εδώ έχω ό,τι μπορείς να φαντα-
στείς!».

Τη στιγμή που στην Αθήνα ο
πολιτικός διάλογος αναλώνεται
σε διαπραγματεύσεις για το ύψος
της δόσης, τη μείωση του ελλη-
νικού χρέους και την απεργία
των εργαζομένων στην καθαριό-
τητα, 3.500 χλμ. μακριά, η μόλις
99 ετών χώρα της Εσθονίας ασχο-
λείται με τον διάλογο του μέλ-
λοντος, έχοντας καταφέρει να γί-
νει η πρωτοπόρος στην ψηφιακή
τεχνολογία στην Ευρώπη και από
τις πιο προηγμένες παγκοσμίως.
Οπως υπερηφανεύονται στη μι-
κρή χώρα της Βαλτικής των μόλις
1,25 εκατ. κατοίκων, μόνον ο γά-
μος, το διαζύγιο και η αγοραπω-
λησία ενός σπιτιού δεν γίνονται
ηλεκτρονικά.

Ολα ξεκίνησαν τη δεκαετία του
’90, όταν η τότε κυβέρνηση κα-
τάλαβε πως η αραιοκατοικημένη,
φτωχή τότε, χώρα θα έπρεπε να
επενδύσει πολύ μεγάλα ποσά, που
δεν διέθετε, για να παρέχει μια
σειρά από υποδομές. Και αποφά-
σισε να στραφεί στην ψηφιακή
τεχνολογία. «Μερικές φορές είναι
ευκολότερο όταν έχεις λιγότερα»,
λέει η σημερινή πρόεδρος της χώ-
ρας Κέρστι Κάλιουλαϊντ, σε δη-
μοσιογράφους από τις Βρυξέλλες.

Αυτήν τη στιγμή η χώρα καλεί
startup εταιρείες να δηλώσουν
την «ψηφιακή τους κατοικία»
στην Εσθονία (e-residency) και
να απολαύσουν με 100 ευρώ εγ-
γραφής αυτά που παρέχει πλέον
η χώρα σε 20.000 νέες εταιρείες
από 140 χώρες. Την ευκολία να
ξεκινήσει κανείς μια επιχείρηση
ηλεκτρονικά σε λιγότερο από δέκα
λεπτά, να υποβάλει τους φόρους
του αυτόματα κ.λπ. Συγχρόνως,
οι Εσθονοί είναι από τους ελάχι-
στους λαούς που ψηφίζουν ψη-

φιακά από το 2005, με το ποσοστό
στις βουλευτικές εκλογές του 2015
να φτάνει το 30% και τις ψήφους
να έρχονται από Εσθονούς που
βρίσκονταν σε 116 χώρες. Η κυ-
βέρνηση, για να διαβεβαιώσει ότι
το σύστημα αντέχει και ότι δεν
μπορεί να υπάρξει νοθεία ή hac-
king, έκανε δύο εβδομάδες πριν
έναν δοκιμαστικό γύρο εκλογών
με ψεύτικα κόμματα και υποψη-
φίους και κάλεσε τη διεθνή κοι-
νότητα των χάκερ να «σπάσει»
το σύστημα προσφέροντας χρη-
ματική αμοιβή.

Ο βασικός λόγος που οι Εσθονοί
τολμούν να ψηφίσουν ηλεκτρο-
νικά είναι ότι από το 2002 η κυ-
βέρνηση έχει εκδώσει ηλεκτρο-
νικές ταυτότητες στο μέγεθος πι-
στωτικής κάρτας, που περιέχουν
ένα μικροτσίπ το οποίο προστα-
τεύεται από σειρά κωδικών ασφα-
λείας, και τις οποίες διαθέτει πάνω
από το 95% του πληθυσμού. Με
αυτές τις ταυτότητες οι Εσθονοί,
εκτός του ότι μπορούν να ψηφί-

σουν, κάνουν διάφορες συναλ-
λαγές με το κράτος, με μία από
τις πιο βασικές την ηλεκτρονική
υπογραφή. «Ακόμη και η πρόεδρος
της χώρας δεν χρειάζεται να περ-
πατήσει τα 500 μέτρα που χωρί-
ζουν τη Βουλή από το προεδρικό
μέγαρο για να υπογράψει ένα νο-
μοσχέδιο, το κάνει ηλεκτρονικά»,
λέει ο επικεφαλής στην υπηρεσία
πληροφοριών της Εσθονίας Σιμ
Σικούτ. Η χρήση της ψηφιακής
υπογραφής γλιτώνει τη χώρα από
έξοδα ύψους 2% του ΑΕΠ της και
300 μέτρα από χαρτί, το ύψος του
Πύργου του Αϊφελ κάθε μήνα,
όπως λέει με υπερηφάνεια ο κ.
Σικούτ.

Ομως η βασική διαφορά της
χώρας μας με την Εσθονία δεν εί-
ναι οι πόσες ψηφιακές εφαρμογές
μάς λείπουν, αλλά ο τρόπος αν-
τιμετώπισης της κρατικής μηχα-
νής. «Οι Εσθονοί έχουν υψηλό
δείκτη εμπιστοσύνης στο κράτος»,
λέει ο πρωθυπουργός της χώρας
Γιούρι Ράτας, συμπληρώνοντας
ότι το κράτος έχει μια σειρά από
δικλίδες ασφαλείας για τους πο-
λίτες του. Ο ίδιος εξηγεί πως, π.χ.
αν η αστυνομία ή η εφορία κοι-
τάξει κάποια από τα στοιχεία ενός
πολίτη που δεν την αφορούν, κα-
ταγράφεται και τότε η υπηρεσία
μπορεί να κληθεί να δώσει εξη-
γήσεις. «Ακόμη και αν δεχθούμε
πυρηνική επίθεση, η χώρα θα
μπορέσει να συνεχίζει να λειτουρ-
γεί», λέει γελώντας ο κ. Σόαρ.

To γερμανικό κοινοβούλιο ψήφισε
με μεγάλη διαφορά την Παρα-
σκευή υπέρ της νομιμοποίησης
του γάμου μεταξύ προσώπων του
ιδίου φύλου μετά το «πράσινο
φως» που έδωσε η καγκελάριος
Αγκελα Μέρκελ στους βουλευτές
του κυβερνώντος συντηρητικού
της κόμματος να ψηφίσουν κατά
συνείδηση και να μην ακολου-
θήσουν υποχρεωτικά την κομ-
ματική γραμμή. Η Μέρκελ, η
οποία θα διεκδικήσει μια τέταρτη
θητεία στις εθνικές εκλογές της
24ης Σεπτεμβρίου, είπε στους
δημοσιογράφους μετά την από-
φαση-ορόσημο του κοινοβουλίου
ότι καταψήφισε το μέτρο γιατί
πιστεύει ότι ο γάμος, όπως αυτός
ορίζεται από τον γερμανικό νόμο,
τελείται ανάμεσα σε έναν άνδρα

και μια γυναίκα. Η καγκελάριος
διευκρίνισε ωστόσο ότι η από-
φασή της ήταν προσωπική και
πρόσθεσε ότι τα τελευταία χρόνια
πείστηκε ότι τα ζευγάρια του
ιδίου φύλου θα πρέπει να έχουν
το δικαίωμα υιοθεσίας. «Ελπίζω
ότι η σημερινή ψηφοφορία δεν
προωθεί μόνο τον σεβασμό ανά-
μεσα στις διαφορετικές απόψεις,
αλλά θα φέρει μεγαλύτερη κοι-
νωνική συνοχή και ειρήνη», είπε
η καγκελάριος. Σφοδρές αντι-
δράσεις προκάλεσε η ενέργειά
της να διευκολύνει τη νομιμο-
ποίηση των γάμων μεταξύ ομο-
φυλοφίλων στους κόλπους του
κόμματός της, ειδικά από τη συν-
τηρητική πτέρυγα, την ξενοφο-
βική Εναλλακτική για τη Γερμανία
και την Καθολική Εκκλησία.

Νομιμοποιούνται στη Γερμανία
οι γάμοι μεταξύ ομοφυλοφίλων

Μόνον τρεις πράξεις
στην Εσθονία δεν
γίνονται ηλεκτρονικά
Tο τεχνολογικό θαύμα της Ευρώπης

Των NICHOLAS CASEY
και VANESSA HERRERO
THE NEW YORK TIMES

Ηταν μια αλλόκοτη επίθεση ενάντια
στα κέντρα εξουσίας της Βενε-
ζουέλας. Αστυνομικό ελικόπτερο
εμφανίστηκε στον ουρανό και κά-
ποιος από τους επιβαίνοντες πέταξε
χειροβομβίδα εναντίον του ανω-
τάτου δικαστηρίου και άνοιξε πυρ
εναντίον του υπουργείου Εσωτε-
ρικών. Οι αντάρτες αστυνομικοί
ξεδίπλωσαν πανό που αναφερόταν
στο άρθρο του συντάγματος το
οποίο επιτρέπει τη στάση εναντίον
τυράννων.

Αν όμως η επίθεση της Τρίτης
ήταν ένα κάλεσμα σε εξέγερση,
το αποτέλεσμά της ήταν να προ-
καλέσει σύγχυση στους ανθρώ-
πους που εδώ και μήνες διαμαρ-

τύρονται κατά της κυβέρνησης
και κατά της καταστροφικής οι-
κονομικής κρίσης. Την επόμενη
ημέρα, διαδηλωτές εξέφρασαν
θαυμασμό για το παράτολμο εγ-
χείρημα, αλλά και απορία σχετικά
με το ποιος θα πραγματοποιούσε
κάτι τόσο προφανώς καταδικα-
σμένο σε αποτυχία. Η υπόλοιπη
αστυνομία δεν έδωσε κανένα δείγ-
μα στήριξης των ανταρτών αστυ-
νομικών.

«Ηθελα να βάλω τα κλάματα»,
είπε η 46χρονη δασκάλα κολύμβη-
σης Βανέσα Φουρτάδο, που είδε
το ελικόπτερο και προς στιγμήν
νόμισε ότι οι δυνάμεις ασφαλείας
έχουν πάρει το μέρος των διαδη-
λωτών. Οταν όμως η κυβέρνηση
έδειξε ότι χρησιμοποιεί το συμβάν
για να εντείνει τις επιθέσεις της
κατά των διαδηλωτών, άρχισε να

έχει αμφιβολίες. «Ηθελα να είναι
αληθινό. Αλλά αναρωτήθηκα αν
ήταν στημένο».

Την Τετάρτη δόθηκαν στη δη-
μοσιότητα φωτογραφίες του ελι-
κοπτέρου σε μπανανοφυτεία. Αλλά
οι δράστες ήταν άφαντοι. Το συμ-
βάν υπογραμμίζει τις απογοητεύ-
σεις του κινήματος που διαδηλώνει
ακούραστα στη Βενεζουέλα από
τον Απρίλιο. Οι ταραχές έχουν κο-
στίσει τη ζωή πάνω από 70 ανθρώ-
πων, κινητοποιώντας πλήθη χι-
λιάδων πολιτών επί καθημερινής
βάσης και οδηγώντας σε επεμβά-
σεις της εθνοφρουράς.

Ο πρόεδρος Νικολάς Μαδούρο
έχει διατάξει τις δυνάμεις ασφα-
λείας να πυροβολούν με πλαστικές
σφαίρες και έχει στείλει εκατον-
τάδες πολίτες σε στρατοδικεία.
Ωστόσο, αντίθετα με ό,τι συνέβη

στην Αίγυπτο ή την Τουρκία, ο
Μαδούρο δεν έχει διατάξει μέτρα
τόσο σκληρής καταστολής, που
θα οδηγούσαν σε συντριβή της
αντιπολίτευσης.

Εκατοντάδες χιλιάδες διαδηλω-
τές παραλύουν τακτικά την πρω-
τεύουσα Καράκας. Ενώ, όμως, οι
διαδηλωτές στην Ουκρανία στο
απόγειο της εξέγερσής τους ανέ-
τρεψαν την κυβέρνησή τους σε
διάστημα λίγων ημερών, οι Βενε-
ζουελάνοι έχουν απέναντί τους
έναν πρόεδρο που δεν φαίνεται
να πηγαίνει πουθενά.

Η υπόθεση του ελικοπτέρου την
Τρίτη άνοιξε τη συζήτηση για μια
ένοπλη εξέγερση από το εσωτερικό
του κρατικού μηχανισμού. Για την
ώρα, πάντως, ένα τέτοιο σενάριο
δεν φαίνεται να έχει και πολλές
πιθανότητες να γίνει πράξη.

Αλλόκοτη επίθεση με πολλά ερωτήματα
Το θρίλερ με το ελικόπτερο που άνοιξε πυρ κατά του υπ. Εσωτερικών στη Βενεζουέλα

Του ROGER COHEN
THE NEW YORK TIMES

Το βράδυ της περασμένης Τετάρτης,
ο πρόεδρος Τραμπ διοργάνωσε το
πρώτο δείπνο για συγκέντρωση ει-
σφορών ενόψει της καμπάνιας για
την επανεκλογή του, το 2020. Η
κεκλεισμένων των θυρών εκδήλω-
ση, η οποία του απέφερε 10 εκατ.
δολάρια, έλαβε χώρα στο Διεθνές
Ξενοδοχείο Τραμπ, πολύ κοντά
στον Λευκό Οίκο.

Θα μπορούσε να είναι φάρσα,
αλλά πρόκειται για πραγματικό
γεγονός. Τίποτα το ασυνήθιστο.
Πέντε μήνες μετά την εγκατάστα-
σή του στον Λευκό Οίκο, οι Αμε-
ρικανοί μοιάζουν να έχουν συνη-
θίσει να ζουν μέσα στη δυσπιστία.
Χθες ο Τραμπ κατηγορούσε το Κα-
τάρ ότι στηρίζει οικονομικά την
τρομοκρατία, σήμερα του πουλάει
πολεμικά αεροπλάνα αξίας 12 δισ.
δολαρίων.

Τέρμα λοιπόν με τις θεωρίες
ότι ο Τραμπ θα βαριόταν σύντομα
τη δουλειά του προέδρου ή ότι
θα απομακρυνόταν από την οι-

κονομική του αυτοκρατορία. Σκέ-
φτεται και δρα ως πρόεδρος οκτα-
ετίας, όπως έδειξε το δείπνο της
Τετάρτης.

Μέχρι σήμερα, έχει εκπληρώσει
μόνο μία προεκλογική του υπό-
σχεση: «Πρέπει να γίνουμε περισ-
σότερο απρόβλεπτοι ως έθνος»,
είχε πει ο υποψήφιος Τραμπ. Η
προεδρία του είναι μια διαρκής
άσκηση αυθαιρεσίας. Στον πυρήνα
της βρίσκεται ο αποπροσανατο-
λισμός. Στόχος του είναι να κρα-
τήσει τα μυαλά των Αμερικανών
σε διαρκή παραζάλη. Να τους υπο-
χρεώνει να σπαταλούν χρόνο προ-
σπαθώντας να καταλάβουν τη δή-
λωση Χ, ενώ αυτός μετατοπίζεται
στη θέση Υ. Για παράδειγμα, από
τη δήλωση «είμαι αποφασισμένος
να δημιουργήσω ασφαλείς ζώνες
στη Συρία για τον λαό της» στους
βομβαρδισμούς συριακών θέσεων.
Ή από την προειδοποίηση στον
πρώην διευθυντή του FBI Τζέιμς
Κόμι «να εύχεται να μην υπάρχουν
κασέτες από τις συνομιλίες μας»
στη διαβεβαίωση ότι δεν υπάρχει
καμία κασέτα.

Ολα εξαντλούνται στον θόρυβο,
την αδρεναλίνη, το σασπένς. Δεν
υπάρχει κανένα περιεχόμενο, κα-
μία σοβαρότητα, κανένα πραγμα-
τικό νόημα. Είναι δυνατόν ένας
πρόεδρος που δεν έχει κλείσει

ακόμη το πρώτο του εξάμηνο στην
εξουσία να οργανώνει δείπνο συλ-
λογής χρημάτων για την προεκλο-
γική καμπάνια του 2020, και μά-
λιστα στο δικό του ξενοδοχείο,
στην Ουάσιγκτον; Το Οβάλ Γρα-
φείο του Λευκού Οίκου έγινε Λευκό
Παράρτημα της αυτοκρατορίας
ακινήτων Τραμπ. Παρέχει, με χρή-
ματα των φορολογουμένων, βοη-
θητικές υπηρεσίες στα υπόλοιπα
ακίνητά του.

Ο τραμπισμός είναι μια μορφή
συλλογικής τύφλωσης με ταχύτη-
τες Twitter. Στηρίζεται στην αρχή
ότι η ταχύτητα υπερισχύει της
αλήθειας. Αντανακλά την ενστι-
κτώδη αίσθηση του προέδρου ότι
μπορεί να κυριαρχήσει μέσα από
έναν καταιγισμό μηνυμάτων που
δεν έχουν κανένα νόημα, το κα-
θένα μόνο του, αλλά ως σωρευτικό
αποτέλεσμα μπορούν να χειραγω-
γήσουν την κοινή γνώμη.

Ο Γερμανός κοινωνιολόγος Μαξ
Βέμπερ έκανε διάκριση ανάμεσα

στο σύγχρονο «κράτους δικαίου»
με το «παραδοσιακό δίκαιο». Στην
πρώτη περίπτωση, «ο άνθρωπος
που διοικεί οφείλει και ο ίδιος να
υπακούει στον νόμο». Στη δεύτερη,
το διοικητικό προσωπικό του άρ-
χοντα «αποτελείται από πρόσωπα
που εξαρτώνται άμεσα από αυτόν,
συγγενείς ή φίλους του». Σ’ αυτό
το πλαίσιο, «η θεμελιώδης ιδέα
της σύγχρονης γραφειοκρατίας,
η προσωπική ικανότητα σε σαφώς
καθορισμένο τομέα ευθύνης,
απλούστατα είναι απούσα».

Ο Τραμπ λειτουργεί, μέχρι τώρα,
εντός των δημοκρατικών μας θε-
σμών, αλλά με την προσωπική
αυλή του, στην οποία σημαντικό
ρόλο παίζουν μέλη της οικογένειάς
του. Το κατά Βέμπερ κράτος δι-
καίου δεν είναι το στοιχείο του.
Οι δηλώσεις αφοσίωσης, θα λέ-
γαμε υποτέλειας, που ακούσαμε
τις προάλλες από υπουργούς του
–εδώ η φεουδαρχία συναντά την
Πιονγιάνγκ– εξηγούν γιατί του

αρέσει τόσο πολύ η Σαουδική Αρα-
βία και γιατί έχει τόσο προφανείς
επιφυλάξεις για τη δημοκρατία
μας.

Η ελευθερία στηρίζεται πάνω
στη γνώση των πραγματικών γε-
γονότων. Οταν εξαφανίζεται το
όριο ανάμεσα στην αλήθεια και
το ψέμα, δεν υπάρχει βάση για ορ-
θολογικό πολιτικό διάλογο. Οι απο-
προσανατολισμένοι πολίτες είναι
πιο εύκολο να αποδεχθούν έναν
δεσποτικό άρχοντα.

Καμία πολιτική απέναντι στη
Συρία ή τη Ρωσία. Υποτίμηση σπου-
δαίων Ευρωπαίων συμμάχων. Αδέ-
ξια προσπάθεια να στερηθούν την
ασφάλιση υγείας δεκάδες εκατομ-
μύρια Αμερικανών. Ενας άνδρας
71 ετών καταδικάζει τον πλανήτη
που θα κληρονομήσουν τα εγγόνια
του.

Δεν υπάρχει κανένα νόημα ή
λογική στον τραμπισμό. Αυτή είναι
η ουσία και αυτός είναι ο μεγάλος
κίνδυνος που αντιπροσωπεύει.

Δήλωση «Χ» με θέση «Υ»
και σε πλήρη σύγχυση...
Ο Ντόναλντ Τραμπ βρίσκεται σε διαρκή μετάλλαξη, χωρίς κανένα πραγματικό νόημα

<<<<<<<<

Oι Εσθονοί είναι από
τους ελάχιστους λαούς
που ψηφίζουν ψηφια-
κά από το 2005, με το
ποσοστό στις βουλευτι-
κές εκλογές του 2015 
να φτάνει το 30% .

<<<<<<

Την Τετάρτη ο Τραμπ
διοργάνωσε το πρώτο 
δείπνο για συγκέντρωση
εισφορών ενόψει της 
κα μπάνιας για την επανε -
κλογή του, το... 2020.

Διαδηλωτές έξω από το Διεθνές Ξενοδοχείο Τραμπ ζητούν την επαναφορά του Obamacare, την ώρα που εν-
τός ο πρόεδρος Τραμπ διοργάνωνε το πρώτο δείπνο για συγκέντρωση εισφορών ενόψει της καμπάνιας για την
επανεκλογή του, το 2020, η οποία του απέφερε 10 εκατ. δολάρια.
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Η Μέρκελ, ο Μακρόν 
και το μέλλον της 
ευρωπαϊκής ιδέας
Η διαφαινόμενη ανασύσταση του γαλλογερμανικού άξονα
προκαλεί πανηγυρισμούς αλλά και αντιδράσεις

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Στη σκιά των νεκρολογιών για τον
Χέλμουτ Κολ, έναν από τους ση-
μαντικότερους αρχιτέκτονες της
ενωμένης Ευρώπης, διεθνείς ανα-
λυτές άρχισαν να προβλέπουν με
έκδηλο ενθουσιασμό ότι ο θρίαμβος
του Εμανουέλ Μακρόν στη Γαλλία
και η διαφαινόμενη νίκη της Αγκελα
Μέρκελ στη Γερμανία τον Σεπτέμ-
βριο θα ανασυστήσουν τον γαλλο-
γερμανικό άξονα, προσφέροντας
νέα δυναμική στην Ε.Ε. Οι πανη-
γυρισμοί είναι δικαιολογημένοι, αν
αναλογιστεί κανείς ότι λίγους μήνες
νωρίτερα βρισκόμασταν μπροστά
σε μια πιθανή επικράτηση της Μαρίν
Λεπέν στη Γαλλία, την αμφισβήτηση
της Μέρκελ από τα δεξιά της, και
ειδικότερα την Εναλλακτική για τη
Γερμανία, και την προοπτική συμ-
μετοχής του ακροδεξιού ηγέτη Χερτ
Βίλντερς στην κυβέρνηση της Ολ-
λανδίας. Και όλα αυτά μετά την από-
φαση εξόδου της Βρετανίας από
την Ε.Ε. στο δημοψήφισμα του πε-
ρυσινού καλοκαιριού και τη σοκα-
ριστική ανάδειξη του Ντόναλντ
Τραμπ στην προεδρία των ΗΠΑ.

Δεν είναι τυχαίο ότι κατά την
προγραμματισμένη για χθες τελετή
στη μνήμη του Κολ στο Στρασβούρ-
γο επρόκειτο να μιλήσουν τόσο η
Μέρκελ όσο και ο Μακρόν. Ο συμ-
βολισμός είναι σαφής: ένας αποχαι-
ρετισμός, αλλά και μια υπόσχεση

στον πρωτεργάτη της ευρωπαϊκής
ενοποίησης. Η καγκελάριος αναφέ-
ρεται πλέον στις ομιλίες της «στη
Γαλλία και τους υπόλοιπους συμ-
μάχους μας στην Ε.Ε.» και την πε-
ρασμένη Πέμπτη, όταν εξέθεσε το
όραμά της για το μέλλον της Ευρώ-
πης, «ανεξάρτητα από τη Βρετανία»,
είπε ότι συζήτησε με τον Γάλλο ηγέ-
τη «ένα μεσοπρόθεσμο σχέδιο για
την εμβάθυνση της Ε.Ε. και τη Ευ-
ρωζώνης». Υπενθύμισε ότι η Ε.Ε.
ανακάμπτει από την οικονομική
κρίση και όλα τα κράτη-μέλη πα-

ρουσιάζουν ανάπτυξη και χαμηλό-
τερη ανεργία. Προανήγγειλε κοινό
ευρωπαϊκό μέτωπο κατά του Τραμπ,
ειδικά στο ζήτημα της κλιματικής
αλλαγής, και τόνισε ότι το Ηνωμένο
Βασίλειο δεν είναι πια στο επίκεντρο
της ευρωπαϊκής στρατηγικής. Την
ίδια μέρα, η βρετανική εφημερίδα
«Εξπρές» έκανε λόγο για γαλλογερ-
μανική συνωμοσία, «πάνω στην
ώρα», μετά το Brexit.

Δεν είναι όλοι όμως, ούτε στη
Γερμανία ούτε στην υπόλοιπη Ευ-

ρώπη, εξίσου ενθουσιώδεις με την
επικείμενη ενίσχυση της γαλλο-
γερμανικής συνεργασίας.

Οι χώρες της Κεντρικής Ευρώπης
θεωρούν ότι εκείνες θα κληθούν να
καταβάλουν το τίμημα της εκλογής
Μακρόν, μέσα από μια πιο προστα-
τευτική οικονομική πολιτική αλλά
και εξαιτίας των πιέσεων για τη συμ-
μόρφωση με τις κοινές αποφάσεις,
με σημαντικότερο το προσφυγικό
ζήτημα. Αλλωστε, ο ίδιος ο Μακρόν
διακήρυξε πως δεν θα διστάσει να
έρθει σε αντιπαράθεση με την Ουγ-
γαρία και την Πολωνία, ενώ ανη-
συχία δημιουργεί στις Βρυξέλλες η
προγραμματισμένη επίσκεψη του
Τραμπ στη Βαρσοβία. Την ίδια στιγ-
μή, η προοπτική σύγκλισης Μέρκελ
- Μακρόν προκαλεί προβληματισμό
και στη Γερμανία. Μερίδα του γερ-
μανικού συντηρητικού Τύπου θεωρεί
ότι υπό μια ευρωπαϊκή οικονομική
διακυβέρνηση αποδυναμώνονται
οι ανταγωνιστικές πιέσεις στην Ευ-
ρωζώνη και ταυτόχρονα η υποχρέ-
ωση των αδύναμων κρατών να προ-
χωρήσουν σε μεταρρυθμίσεις.

Σήμερα κάθε χώρα έχει μόνη της
την ευθύνη να ενισχύσει τη θέση
της και να εξυγιάνει τα δημοσιονο-
μικά της, σημειώνουν εκείνοι που
παρακολουθούν με καχυποψία τις
προσπάθειες αμοιβαιοποίησης και
χαλάρωσης της λιτότητας. «Ο αν-
ταγωνισμός φροντίζει να αποδει-
κνύει ενώπιον των πολιτών ποια

από αυτές τις χώρες βρίσκεται στον
σωστό δρόμο. Είναι θεμιτό ότι ο
Μακρόν και άλλοι ηγέτες της Ευ-
ρωζώνης θέλουν να απαλύνουν αυ-
τήν την πίεση, αλλά εντέλει δεν
είναι καν προς το συμφέρον των
πιο αδύναμων κρατών. Γιατί για τη
μελλοντική ευημερία στην Ευρώπη
δεν είναι καθοριστικό αν εξομαλυν-
θούν οι διαφορές στο εσωτερικό
της νομισματικής ένωσης, αλλά αν

καταφέρει η Ευρωζώνη να σταθεί
στον διεθνή ανταγωνισμό», έγραψε
χαρακτηριστικά η «Βελτ», το σοβαρό,
αδελφό-έντυπο της «Μπιλντ».

Yπάρχει μια ποιοτική διαφορά με-
ταξύ των Μέρκελ και Μακρόν. Η
πρώτη είναι υπέρ των μικρών στα-
διακών βημάτων μπροστά, ο δεύ-
τερος είναι σαρωτικός και οραμα-
τιστής. Μέσα από μια κοινή συνι-
σταμένη, θα μπορούσαν να ευερ-

γετηθούν αμφότεροι. Η Μέρκελ να
οικοδομήσει, στην τελευταία της
θητεία, μια φιλοευρωπαϊκή υστερο-
φημία και ο Μακρόν να αποδείξει
ότι μπορεί να βγάλει τη χώρα του
από τις παραδοσιακές οικονομικές
αγκυλώσεις, να προωθήσει τις απα-
ραίτητες μεταρρυθμίσεις και να εμ-
φυσήσει νέα πνοή στη γαλλική οι-
κονομία. Ισως αυτή να είναι όντως
«η αρχή μιας ωραίας φιλίας».

<<<<<<

Η Γερμανίδα καγκελά-
ριος μίλησε για «ένα με-
σοπρόθεσμο σχέδιο για
την εμβάθυνση της Ε.Ε. 
και της Ευρωζώνης».

Η Μέρκελ και o Μακρόν στη Σύνοδο του G20. Η πρώτη είναι υπέρ των μικρών σταδιακών βημάτων προς τα εμπρός, ο δεύτε-
ρος είναι σαρωτικός και οραματιστής. Μέσα από μια κοινή συνισταμένη, θα μπορούσαν αμφότεροι να ευεργετηθούν .
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TOKΙO. Εξι χρόνια μετά την πυρη-
νική καταστροφή της Φουκουσίμα,
τρία διευθυντικά στελέχη του μοι-
ραίου εργοστασίου της Tokyo Elec-
tric Power (ΤΕΡCO) κάθισαν χθες
στο εδώλιο του κατηγορουμένου.
Ο διευθυντής και οι δύο υποδιευ-
θυντές του εργοστασίου κατηγο-
ρούνται ότι αγνόησαν τις μελέτες
οι οποίες είχαν εγκαίρως εντοπίσει
κενά στα συστήματα ασφαλείας
του εργοστασίου.

Μετά τη διακοπή ρεύματος που
προκάλεσε ο σεισμός και το τσου-

νάμι της 11ης Μαρτίου 2011, το
σύστημα ψύξης των τριών αντι-
δραστήρων τέθηκε εκτός λειτουρ-
γίας, οι πυρήνες τους υπερθερ-
μάνθηκαν και εξερράγησαν, με
τις ράβδους ραδιενεργού καυσίμου
να λιώνουν και τη θανατηφόρα
λάβα να εισχωρεί στα υπόγεια των
αντιδραστήρων, «καίγοντας» ακό-
μη και σήμερα οποιαδήποτε μη-
χανήματα επιχειρήσουν να την
προσεγγίσουν. 

Το μεγαλύτερο ποσό ραδιενέρ-
γειας σκορπίστηκε στον Ειρηνικό

χάρη στους ευνοϊκούς ανέμους,
αλλά παράλληλα δεκάδες χιλιάδες
κάτοικοι των γύρω περιοχών υπο-
χρεώθηκαν να εγκαταλείψουν τις
εστίες τους.

Απαντήσεις
Εξι χρόνια αργότερα και ενώ το

κατεστραμμένο εργοστάσιο συνε-
χίζει να εκλύει ραδιενέργεια, η
ανάγκη της ιαπωνικής κοινής γνώ-
μης για απαντήσεις παραμένει με-
γάλη. «Κανένας δεν έχει κριθεί
υπεύθυνος, ούτε έχει γίνει σαφές
πώς συνέβη. Πολλοί άνθρωποι
έχουν υποφέρει πάρα πολύ, έχει
αλλάξει η ζωή τους. Θέλουμε να
καταλάβουν οι άνδρες αυτοί πόσος
κόσμος νιώθει θλίψη και οργή», εί-
πε μέλος της ομάδας κατοίκων της
Φουκουσίμα, που είχαν συγκεν-
τρωθεί έξω από το δικαστήριο του
Τόκιο.  Στην αίθουσα του δικαστη-
ρίου, οι κατηγορούμενοι Τσουνε-
χίσα Κατσουμάτα, Σακάε Μούτο
και Ιτσίρο Τακεκούρο έσκυψαν
ελαφρώς το κεφάλι ζητώντας συγ-
γνώμη «για την τρομακτική ζημιά
που υπέστησαν οι κάτοικοι της
περιοχής αλλά και η χώρα εξαιτίας
του σοβαρού ατυχήματος που προ-
κάλεσε διαρροή ραδιενέργειας».

Σύμφωνα με την εισαγγελία,
δεν επρόκειτο για ατύχημα αλλά
για αποτέλεσμα βαριάς αμέλειας
από την πλευρά των κατηγορου-
μένων. 

Ο εισαγγελέας είπε ότι οι μελέ-
τες που προέβλεπαν τσουνάμι
ύψους μεγαλύτερου των 10 μέ-

τρων ήταν σε γνώση των διευ-
θυντών του εργοστασίου.

«Δεν έλαβαν μέτρα»
Εκθεση κυβερνητικής επιτροπής

που διερεύνησε το ζήτημα των
προετοιμασιών για τη φυσική κα-
ταστροφή ανέφερε ότι η ίδια η
TEPCO έκανε προσομοίωση σει-
σμού 8,3 Ρίχτερ και κατέληξε στο
συμπέρασμα ότι αυτός θα προκα-
λούσε τσουνάμι ύψους 15,7 μέτρων.
«Παρ’ όλα αυτά, συνέχισαν να λει-
τουργούν τους αντιδραστήρες, χω-
ρίς να λάβουν το παραμικρό μέ-
τρο», είπε ο εισαγγελέας και πρό-
σθεσε: «Αν είχαν εκπληρώσει το

καθήκον τους στα θέματα της
ασφάλειας, το ατύχημα δεν θα είχε
συμβεί ποτέ». Η εξαιρετικά σει-
σμογενής ανατολική ακτή της Ια-
πωνίας «έδωσε» τελικά σεισμό 9
Ρίχτερ, ο οποίος όμως δεν ήταν
τόσο κοντά στο εργοστάσιο όσο
είχε υποθέσει η προσομοίωση, έτσι
τα κύματα είχαν ύψος «μόλις» 14
μέτρα. Οι κατηγορούμενοι υπο-
στήριξαν ότι δεν ευθύνονται. «Οταν
θυμάμαι την εποχή εκείνη, θεωρώ
ότι ήταν αδύνατο να περιμένουμε
ένα τέτοιο ατύχημα», είπε ο Μούτο.
«Πιστεύω ότι δεν έχω καμία ποινική
ευθύνη». 

REUTERS, A.P.

<<<<<<

Ο εισαγγελέας ανέφερε
ότι «αν είχαν εκπληρώσει
το καθήκον τους  στα 
θέματα της ασφάλειας, 
το ατύχημα δεν 
θα είχε συμβεί ποτέ».

Εξι χρόνια μετά την καταστροφή, η ανάγκη της ιαπωνικής κοινής γνώμης
για απαντήσεις παραμένει μεγάλη.

Στο εδώλιο
για το ατύχημα
στη Φουκουσίμα
Αρχισε η δίκη τριών διευθυντικών 
στελεχών της εταιρείας TEPCO

Χάθηκε η ελπίδα για 
τον μικρό Τσάρλι Γκαρντ
Τα μηχανήματα που κρατούσαν στη
ζωή τον μικρό Τσάρλι Γκαρντ επρό-
κειτο να τεθούν εκτός λειτουργίας
χθες το απόγευμα. Οι γονείς του
άρρωστου παιδιού, Κρις Γκαρντ και
Κόνι Γέιτς, επέκριναν τους ιατρούς
επειδή δεν τους επιτράπηκε να πά-
ρουν το μωρό στο σπίτι τους για
να πεθάνει εκεί. Το νοσοκομείο
Γκρέιτ Ορμοντ Στριτ Χόσπιταλ ανα-
κοίνωσε ότι το μικρό αγόρι δεν είχε
την παραμικρή ελπίδα επιβίωσης,
τονίζοντας ότι επρόκειτο για μία
πολύ «στενόχωρη» κατάσταση. Την
περασμένη Τρίτη, οι γονείς του μι-
κρού αγοριού έχασαν το τελευταίο
τους νομικό αίτημα να πάνε το παιδί
για νοσηλεία στις ΗΠΑ. Οι δικαστές
του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Αν-
θρωπίνων Δικαιωμάτων που εδρεύει
στη Γαλλία, απέρριψαν το αίτημα
των γονιών και δεν δέχθηκαν να
εξετάσουν την υπόθεση, αποδεχό-
μενοι τις προηγούμενες αποφάσεις
τριών βρετανικών δικαστηρίων για
«σημαντική βλάβη» σε περίπτωση
παράτασης της νοσηλείας του. Ει-
δικοί γιατροί επιμένουν ότι η προ-
τεινόμενη θεραπεία ούτε πρόκειται
να βοηθήσει τον Τσάρλι, ούτε είναι
προς το συμφέρον του παιδιού.

Πειραματική θεραπεία
Ο Τσάρλι, που σήμερα είναι δέκα

μηνών, είναι ένα από τα δεκαέξι
παιδιά παγκοσμίως που πάσχουν
από νόσο απίσχνανσης των μιτο-
χονδρίων, η οποία προκαλεί εγκε-
φαλικές βλάβες και προοδευτική
αδυναμία των μυών. Σύμφωνα με
τους γιατρούς, το μικρό αγόρι που
νοσηλεύεται στο Γκρέιτ Ορμοντ
Στριτ Χόσπιταλ από τον Οκτώβριο
της περασμένης χρονιάς, δεν μπορεί
να δει, να ακούσει, να κινηθεί, να
κλάψει ή να καταπιεί. Οι γονείς του
Τσάρλι είχαν κατορθώσει να συγ-
κεντρώσουν μέσω Ιντερνετ 1,3 εκατ.
λίρες προκειμένου το παιδί να υπο-
βληθεί σε πειραματική θεραπεία
στις ΗΠΑ. Υποσχέθηκαν ότι σε αν-

τίθετη περίπτωση θα δωρίσουν τα
χρήματα για την εμβάθυνση της
έρευνας γύρω από τέτοιου είδους
ανίατες ασθένειες.

Μόλις πέρυσι μια αντίστοιχη συγ-
κινητική ιστορία είχε στοιχειώσει
τα βρετανικά ΜΜΕ. Σε φιλανθρω-
πική εκδήλωση της οργάνωσης
Wellchild που πραγματοποιήθηκε
σε πολυτελές ξενοδοχείο του Λον-
δίνου, ο πρίγκιπας Χάρι εντόπισε
ένα γλυκό αγοράκι, το οποίο πήγε
και αγκάλιασε. Μόλις πέντε ετών,
ο Ολι Κάρολ, μετά βίας μπορεί να

σταθεί στα πόδια του, αφού τόσο
ο ίδιος όσο και η τρίχρονη αδελφή
του Αμέλια πάσχουν από τη νόσο
του Batten, μια ανίατη κληρονομική
ασθένεια που προσβάλλει το νευρικό
σύστημα, με αποτέλεσμα σταδιακά
ο ασθενής να μην μπορεί να κινηθεί,
να δει, να ακούσει, να φάει ή να
αναπνεύσει. Η φιλανθρωπική ορ-
γάνωση Wellchild έχει συστήσει
ένα εθνικό δίκτυο μέσω του οποίου
στηρίζονται παιδιά που πάσχουν
από ανίατες ασθένειες, αλλά και οι
δικοί τους άνθρωποι με ειδικά προ-
γράμματα, ώστε να έχουν τη δυ-
νατότητα να παραμένουν στο σπίτι
τους κοντά στις οικογένειές τους
και η κατάστασή τους να αντιμε-
τωπίζεται με τον καλύτερο δυνατό
τρόπο.

Θα διακοπεί η λειτουργία των μηχα-
νημάτων που διατηρούν στη ζωή τον
μικρό Τσάρλι, ο οποίος πάσχει από
σπάνια νόσο των μιτοχονδρίων.
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Του ΕΦΡΑΙΜ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Το παιχνίδι της Πέμπτης απέναντι
στην Σεντ Τζόζεφς, ήταν το πρώτο
μετά από τρία χρόνια ξηρασίας
από ευρωπαϊκά παιχνίδια για την
ΑΕΛ. Ένα παιχνίδι ιδιαίτερο, καθώς,
για πρώτη φορά στην ιστορία της
η ΑΕΛ παίζει Ευρώπη από την 4η
θέση. Αυτός ήταν και ο 27ος αγώνας
των «Λεόντων» σε ευρωπαϊκές διορ-
γανώσεις. Μια πορεία η οποία ξε-
κίνησε χρόνια πριν, με πολλά επι-
τεύγματα και αξιόλογες επιδόσεις. 

Όσον αφορά στο παιχνίδι της
Πέμπτης, η νίκη επί της Σεντ Τζό-
ζεφς στο εκτός έδρας παιχνίδι με
4-0 σημαίνει πολλά. Αρχικά, κλει-
δώνει την πρόκριση και η ΑΕΛ είναι
με το ενάμισι πόδι στον επόμενο
γύρο. Έπειτα, είναι η μεγαλύτερη
νίκη της ΑΕΛ σε εκτός έδρας ευ-
ρωπαϊκό αγώνα αλλά και γενικότερα
σε ευρωπαϊκό παιχνίδι. Είχαμε και
το ρεκόρ συμμετοχών του Μάριου
Νικολάου, ο οποίος έφτασε τις 13
ευρωπαϊκές συμμετοχές με τα χρώ-
ματα της ΑΕΛ. Επιπλέον, ο Λαφράνς
έγινε ο πρώτος ποδοσφαιριστής
που πέτυχε δύο τέρματα σε ένα
ευρωπαϊκό παιχνίδι για τους «Λέ-
οντες» ενώ παράλληλα, έπιασε στη
λίστα με τους πρώτους σκόρερ της
ομάδας στην Ευρώπη τους Τζού-
νιορ, Ουόν, Βοού και Ντίκσον, όπου
αμφότεροι πέτυχαν από δύο τέρ-
ματα. Όμως, το σημαντικότερο εί-
ναι πως η τεσσάρα εξασφαλίζει
την πρόκριση στον επόμενο γύρο
(εκτός και αν γίνει ένα θαύμα για
τη Σεντ Τζόζεφς). Με αφορμή, λοι-
πόν, αυτόν τον αγώνα, θα ανατρέ-
ξουμε πίσω στην ευρωπαϊκή ιστο-
ρία της ΑΕΛ

Η πρώτη συμμετοχή
Η ιστορία της ΑΕΛ στην Ευρώπη

ξεκινά αρκετά χρόνια πριν. Συγ-
κεκριμένα, την περίοδο 1967-68 η
ομάδα της Λεμεσού, κατέκτησε το
πρωτάθλημα και εξασφάλισε για
πρώτη φορά στην ιστορία της έξοδο
στην Ευρώπη. Η κλήρωση όμως
δεν της χαμογέλασε. Αντίπαλος
ήταν η Ρεάλ Μαδρίτης. Οι πιθανό-
τητες για τους «Λέοντες» ήταν κυ-
ριολεκτικά ανύπαρκτες. Στις 18 Σε-
πτεμβρίου 1968 έγινε το πρώτο
παιχνίδι, ιστορική μέρα για την
ΑΕΛ. Στις κερκίδες του «Σαντιάγκο
Μπερναμπέου» υπήρχαν 50 περί-
που χιλιάδες θεατές. Κάτι πρωτό-
γνωρο για κυπριακή ομάδα. Η ΑΕΛ

γνώρισε την αναμενόμενη ήττα
με 6-0, όμως κέρδισε τη συμπάθεια
των φίλων της Ρεάλ Μαδρίτης. Οι
Ισπανοί ήταν καταιγιστικοί, μέχρι
το 17΄ ήταν μπροστά στο σκορ με
3-0, έπειτα από δύο τέρματα του
Πίρρι (11΄ και 14΄) και ένα του Αμάν-
θιο (17΄). Το ημίχρονο βρήκε την
ΑΕΛ πίσω στο σκορ με 4-0 (28΄ Πέ-
ρεθ). Στο δεύτερο μέρος, η ομάδα
της Λεμεσού ήταν αρκετά καλύτερη
από το πρώτο. Όμως και πάλι στο
62΄ ο Πίρρι βρήκε τον δρόμο προς
τα δίχτυα, για να πετύχει χατ τρικ,
ενώ στο 73΄ ο Μπουένο πέτυχε το
τελικό 6-0. Σε εκείνο τον ιστορικό
αγώνα η ΑΕΛ αγωνίστηκε με τους
Ανδρέα Κωνσταντίνου, Στέλιο Στυ-
λιανού, Σταύρο Στυλιανού, Τρύ-
φωνα Χαριλάου, Κώστα Παπαδό-
πουλο - Κίνα, Ζηνωνή Παπαδόπου-
λο, Μιχάλη Κόκκινο (68’ Χριστό-
δουλο Καϊρόνα), Παμπουλλή και
Νώντα Επαμεινώντα. 

Η ρεβάνς και το ρεκόρ
Μία εβδομάδα αργότερα η ΑΕΛ

έπαιξε στο ίδιο γήπεδο (!) τον επα-
ναληπτικό. Το «Σαντιάγο Μπερ-
ναμπέου» φιλοξένησε και τον δεύ-
τερο αγώνα, ήταν μια τακτική που
ακολουθούσαν τότε αρκετές μικρές

ομάδες. Ουσιαστικά «πουλούσαν»
την έδρα τους, έναντι κάποιων οι-
κονομικών ανταλλαγμάτων. Αυτό
έκανε λοιπόν και η ΑΕΛ. Το δεύτερο
αγώνα παρακολούθησαν 20.000
φίλαθλοι, και παρά το γεγονός πως
η Ρεάλ Μαδρίτης αγωνίστηκε με
μια σαφώς διαφορετική ενδεκάδα,
κέρδισε και πάλι 6-0. Το ξεκίνημα
των Ισπανών ήταν και πάλι εντυ-
πωσιακό, καθώς μέχρι το 11΄ βρέ-
θηκαν μπροστά στο σκορ με 3-0

μιας και ο Βελόσο πέτυχε δυο τέρ-
ματα στο 7΄ και στο 11΄, ενώ ανά-
μεσά τους στο 10  ́ο Λόπεθ χρίστηκε
επίσης σκόρερ. Το σκορ έμεινε έτσι
μέχρι το ημίχρονο παρά το γεγονός
πως η ΑΕΛ βρήκε κάποιες καλές
ευκαιρίες και ο Παμπουλλής θα
μπορούσε να χριστεί σκόρερ. Στο
τέλος του αγώνα και πάλι η Ρεάλ
Μαδρίτης ξύπνησε και πέτυχε άλλα
τρία τέρματα. Ο Βελόσο στο 83΄
σημείωσε το τρίτο του τέρμα, στο

86’ ο Οργέγα έγραψε το 5-0 και τρία
λεπτά αργότερα στο 89΄ αργότερα
ο Θουνθούνεγκι έγραψε το τελικό
6-0. Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός
πως, με την είσοδο του Άριστου
Παπαδόπουλου στο 76΄ η ΑΕΛ είχε
4 αδέλφια στο γήπεδο (Πανίκος,
Ζηνωνής, Παμπουλλής και Άρι-
στος). Έτσι, η ομάδα της Λεμεσού
σημείωσε ένα σπάνιο και πρωτό-
γνωρο ρεκόρ. Η ΑΕΛ εκείνη την
ημέρα αγωνίστηκε με τους Κων-
σταντίνου, Στυλιανού, Σταύρο,
Τρύφωνα (76΄ Α. Παπαδόπουλο),
Κίνα, Πόντζιο, Π. Παπαδόπουλο,
Ζηνωνή, Παμπουλλή, Κόκκινο (75΄
Καϊρόνα) και Νώντα.

Η πρώτη ιστορική νίκη
Έπειτα από τα δύο παιχνίδια

με τη Ρεάλ Μαδρίτης έπρεπε να
περάσουν ακόμη πέντε παιχνίδια
για να έρθει η πρώτη επιτυχία της
ΑΕΛ. Συγκεκριμένα, την περίοδο
1989/90 οι «Λέοντες» κληρώθηκαν
με την αυστριακή Ατμίρα Βάκερ.
Το πρώτο παιχνίδι έγινε στις 13
Σεπτεμβρίου στην Αυστρία και πα-
ρά την εξαιρετική εμφάνιση της
ΑΕΛ, στα τελευταία δέκα λεπτά η
ομάδα «έσβησε» και δέχτηκε τρία
τέρματα. Έτσι το 3-0 του πρώτου
αγώνα δεν άφηνε πολλά περιθώρια
στην ΑΕΛ. 

Στις 26 Σεπτεμβρίου οι Αυστρια-
κοί ήρθαν στην Κύπρο για τον επα-
ναληπτικό στο Τσίρειο. Η ΑΕΛ ση-
μείωσε ακόμη μία εξαιρετική εμ-
φάνιση. Αυτή τη φορά μάλιστα,
ήρθε και η πρώτη ιστορική νίκη
με 1-0. Ο Γιώργος Σοφοκλέους άνοι-
ξε το σκορ στο 43΄. Μάλιστα, στο
45΄ ο Αριστοτέλους είχε χάσει μια
εξαιρετική ευκαιρία για το 2-0 όμως
αυτό δεν ήρθε και έτσι τα πράγματα
έγιναν πολύ πιο δύσκολα. Στην
επανάληψη οι Αυστριακοί έμειναν
με 10 παίκτες μιας και ο Μπάχερ
αποβλήθηκε, όμως η ΑΕΛ δεν τα
κατάφερε να εκμεταλλευτεί την
αριθμητική της υπεροχή και έτσι
γνώρισε τον αποκλεισμό. Παρά
ταύτα, στις 26 Σεπτεμβρίου 1989
η ΑΕΛ έγραψε ιστορία, πέτυχε την
πρώτη της ευρωπαϊκή νίκη. Οι πο-
δοσφαιριστές που έγραψαν εκείνη
τη χρυσή σελίδα στην ιστορία της
ομάδας ήταν οι Ονησιφόρου, Αρι-
στοτέλους, Αναστασίου, Κωνσταν-
τίνου, Στυλιανού (52΄ Σάββα), Δη-
μητρίου, Κολιαντρής, Χριστοδούλου
(23΄ Νεοφύτου), Σιόουρεκ, Μαυ-
ρουδής, Σοφοκλέους.

Oταν οι «Λέοντες» παίζουν στην Ευρώπη
Το Σεπτέμβριο του 1968, με αντίπαλο τη Ρεάλ Μαδρίτης στο «Σαντιάγκο Μπερναμπέου», ξεκινά η ευρωπαϊκή ιστορία της ΑΕΛ

Του ΑΡΓΥΡΗ ΑΡΓΥΡΟΥ 
απεσταλμένου ΕΑΚ

Ως απόλυτα επιτυχημένη μπορεί να
θεωρηθεί η παρουσία του κυπριακού
στίβου στο Ευρωπαϊκό Πρωτάθλημα
Ομάδων Β΄ Κατηγορίας, το οποίο
φιλοξένησε το Ισραήλ το περασμένο
σαββατοκύριακο (24-25/6/17). Η κα-
τάκτηση της 5ης θέσης, σε σύνολο
12 δυνατών εθνικών ομάδων, ήταν
ένα εξαιρετικό αποτέλεσμα, αφού
ξεπεράσαμε ιστορικές χώρες στη
βαθμολογία, που έχουν να επιδεί-
ξουν μετάλλια στις μεγαλύτερες διε-
θνείς διοργανώσεις. Τιμητικό και
το ότι ένας Κύπριος αθλητής, ο Μί-
λαν Τραΐκοβιτς, αναδείχθηκε σε άν-
δρας αθλητής των αγώνων, χάρη
στο 13.31 που σημείωσε στα 110 μ.
εμπόδια. «Η αποστολή πέτυχε από-
λυτα τον στόχο που έθεσε από την
αρχή, που δεν ήταν άλλος από την
παραμονή μας στην κατηγορία. Η
κατάκτηση της 5ης θέσης ήταν πέ-
ραν των προσδοκιών μας, κι αυτό
οφείλεται κατά κύριο λόγο στις προ-
σπάθειες των αθλητών και στη βοή-
θεια των προπονητών, οι οποίοι πα-
ρουσίασαν τους αθλητές τους σε
ετοιμότητα την κατάλληλη στιγμή»,
ήταν τα πρώτα λόγια του αρχηγού
της ομάδας μας στο Τελ Αβίβ, Αν-
τώνη Γεωργαλλίδη.

Ο διευθυντής της Κυπριακής
Ομοσπονδίας Ερασιτεχνικού Αθλη-
τισμού Στίβου και πρόεδρος της
Τεχνικής Επιτροπής της ΚΟΕΑΣ,
συνέχισε: «Κρίνοντας εκ των υστέ-
ρων τα αποτελέσματα, αν δεν υπήρ-
χαν βασικές απουσίες, όπως της
Ραμόνας Παπαϊωάννου, του Παΐ-
σιου Δημητριάδη και ο τραυματι-
σμός στους αγώνες του Χρίστου
Δημητρίου, η τελική κατάταξη θα
ήταν ακόμα πιο τιμητική για την
Εθνική μας ομάδα. Το γεγονός ότι
ξεπεράσαμε χώρες με μεγαλύτερη
παράδοση στο στίβο, με μεγάλες
διακρίσεις σε Ολυμπιακούς, Παγ-
κόσμιους και Ευρωπαϊκούς Αγώνες,
όπως η Κροατία, η Αυστρία και η
Σερβία, δείχνουν το ψηλό επίπεδο
στο οποίο βρίσκεται ο κυπριακός
στίβος. Οι επιτυχίες της προηγού-
μενης χρονιάς στους Ολυμπιακούς
του Ρίο δεν ήταν τυχαίες και φαί-
νεται ότι με τη σωστή και συστη-

ματική δουλειά που γίνεται στους
Γυμναστικούς Συλλόγους και την
Ομοσπονδία θα έχουν συνέχεια».

Το σήμερα είναι αρκετά ενθαρ-
ρυντικό για το μέλλον του κυπριακού
στίβου, ο οποίος χρειάζεται περισ-
σότερη στήριξη από την Πολιτεία.
«Εκ του αποτελέσματος η Ομοσπον-
δία θα ζητήσει να έχει την περαιτέρω
στήριξη του Κυπριακού Οργανισμού
Αθλητισμού, για να μπορέσει να

εφαρμόσει πλήρως τα προγράμματα
για να συνεχίσει να φέρνει μεγα-
λύτερες επιτυχίες στο μέλλον. Η
Ομοσπονδία, από τη δική της πλευ-
ρά, θα καταβάλει κάθε δυνατή προ-
σπάθεια για να στηρίξει το σύνολο
των αθλητών που αποτελούν την
Εθνική ομάδα, ώστε στην επόμενη
διοργάνωση, βελτιώνοντας τις αδυ-
ναμίες που παρουσιάσαμε, να διεκ-
δικήσουμε την άνοδο στην Α΄ Κα-

τηγορία. Ένας στόχος που δεν είναι
ακατόρθωτος, αν κάποιος αναλύσει
σωστά τα αποτελέσματα», μάς ανέ-
φερε ο κ. Γεωργαλλίδης.

Να βελτιώσουμε τις αδυναμίες
Στο Τελ Αβίβ ο κυπριακός στίβος

κατέλαβε τέσσερις πρώτες θέσεις,
δύο δεύτερες και τρεις τρίτες, όμως
και πέντε προτελευταίες καιτέσσερις
τελευταίες θέσεις, κάτι που σημαίνει

πως σε κάποια αγωνίσματα χρει-
άζεται βελτίωση. Σαφέστατα και η
ΚΟΕΑΣ γνωρίζει τις αδυναμίες, με
τον διευθυντή της να μας ενημερώνει
σχετικά: «Θα προσπαθήσουμε να
διαπιστώσουμε καταρχάς τους λό-
γους για τους οποίους στους δρόμους
ταχύτητας ανδρών (100 μ., 200 μ.,
400 μ.) παρουσιάζεται τα τελευταία
χρόνια σημαντική αδυναμία, ώστε
να παρουσιαστούμε πιο έτοιμοι για
την επόμενη διοργάνωση. Για να
είμαστε ρεαλιστές, με τα δικά μας
μεγέθη δεν είναι εύκολο να έχεις
αθλητές υψηλού επιπέδου σε όλα
τα αγωνίσματα. Έχουμε όμως τις
δυνατότητες να ετοιμάσουμε αθλη-
τές, οι οποίοι θα μπορούν να αγω-
νίζονται στα επίπεδα της συγκεκρι-
μένης διοργάνωσης και αυτός θα
είναι στόχος που θα επιδιώξουμε
τα επόμενα χρόνια. Όπως τονίσαμε
κατ’ επανάληψη, για να μπορέσεις
να προχωρήσεις πρέπει να υπάρ-
χουν τα ανάλογα κίνητρα. Διότι,
τουλάχιστον το 50% των αθλητών
της αποστολής επιχορηγείται με τα
ελάχιστα ποσά που έχει δυνατότητα
η Ομοσπονδία να παραχωρήσει.
Ποσά τα οποία μεταφράζονται σε
200 ευρώ μηνιαίως, για να καλύψεις
το σύνολο των αναγκών ενός βα-
σικού αθλητή, που στελεχώνει σή-
μερα την Εθνική ομάδα».

«Η αποστολή πέτυχε απόλυτα τον στόχο που έθεσε από την αρχή»
<<<<<<<

Ο διευθυντής της
ΚΟΕΑΣ, Αντώνης Γεωρ-
γαλλίδης, αναλύει την
εξαιρετική παρουσία 
του στίβου στο Τελ Αβίβ.

Η κατάκτηση της 5ης θέσης, σε σύνολο 12 δυνατών εθνικών ομάδων, ήταν ένα εξαιρετικό αποτέλεσμα για την Κύπρο,
αφού ξεπέρασε ιστορικές χώρες, που έχουν να επιδείξουν μετάλλια στις μεγαλύτερες διεθνείς διοργανώσεις.

Το τελευταίο
ταξίδι 
μέχρι φέτος
Το 2013-14 η ΑΕΛ τερμάτισε με
δραματικό τρόπο στη δεύτερη
θέση του πρωταθλήματος. Έτσι
έγινε η πρώτη ομάδα της Κύπρου
που από τη δεύτερη θέση εξα-
σφάλισε είσοδο στα προκριματικά
του Τσάμπιονς Λιγκ. Στον γ΄ προ-
κριματικό έχει μια ιδιαίτερα κακή
κλήρωση καθώς απέναντι της
βρήκε τη Ζενίτ Αγίας Πετρούπο-
λης. Έκανε την έκπληξη και εντός
έδρας κέρδισε με 1-0 όμως έχασε
με 3-0 στη Ρωσία και αποκλεί-
στηκε. Ο αποκλεισμός οδήγησε
στα play offs του Γιουρόπα Λιγκ.
Όμως και πάλι η κληρωτίδα δεν
ήταν με το μέρος της. Αντίπαλος
η Τότεναμ Χότσπερ. Το εγχείρημα
ήταν δύσκολο και η ΑΕΛ δεν τα
κατάφερε. Έχασε με 2-1 στη Λε-
μεσό και με 3-0 στην Αγγλία. 

Και κάπως έτσι φθάσαμε στο
σήμερα και στη μεγάλη εκτός
έδρας νίκη επί της Σεντ Τζόζεφς
με 4-0. Η ΑΕΛ πέτυχε σημαντικά
πράγματα στην Ευρώπη. Βέβαια,
η τύχη δεν ήταν πάντα με το μέ-
ρος της. Κληρώσεις όπως Ζενίτ,
Τότεναμ, Ρεάλ, αλλά και αυτή με
την Ρέιντζερς (όπου ακολουθεί
αφού προκριθεί από την Σεντ
Τζόζεφς) σε καμιά περίπτωση δεν
είναι ευνοϊκές. Φυσικά, αυτό δεν
σημαίνει κάτι. Με τη Ζενίτ πλη-
σίασε τον άθλο της πρόκρισης
και αυτό θα επιδιώξει και με την
Ρέιντζερς. Αυτή είναι η ευρωπαϊκή
πορεία των «Λεόντων» και όλοι
στην ομάδα ελπίζουν για πολλές
και πιο μεγάλες επιτυχίες.

Ο Γκικίεβιτς σκοράρει στη νίκη 
με 1-0 επί της Ζενίτ για το 
Champions League 2014-15.

Πρωτάθλημα και Oμιλοι Γιουρόπα Λιγκ
Την περίοδο 2011-12 η ΑΕΛ μετά από μια ξέφρενη σεζόν έφθασε στο
πρωτάθλημα. Ένα πρωτάθλημα που πανηγυρίστηκε όσο λίγα. Έτσι οι
«Λέοντες» εξασφάλισαν τη συμμετοχή τους στα play offs του Τσάμπιονς
Λιγκ. Εκεί απέκλεισαν την Λίνφιλτν ΦΚ και κατάφερε για πρώτη φορά
στην ιστορία της να προκριθεί στην επόμενη φάση. Η πρόκριση αυτή εί-
χε και συνέχεια, επόμενη αντίπαλος η Παρτιζάν Βελιγραδίου. Δυο σερί
νίκες επί των Σέρβων και η ΑΕΛ βρέθηκε ένα βήμα πριν από τους ομί-
λους του Τσάμπιονς Λιγκ. Βέβαια, ακόμη και με ήττα η ΑΕΛ θα έπαιζε
στους ομίλους του Γιουρόπα Λιγκ. Έτσι και έγινε λοιπόν, αντίπαλος των
«Λεόντων» η Άντερλεχτ. Στον πρώτο αγώνα η ΑΕΛ κέρδισε στη Κύπρο με
2-1 όμως ηττήθηκε στο Βέλγιο με 2-0 και αποκλείστηκε. Έτσι η ομάδα
της Λεμεσού βρέθηκε στους ομίλους του Γιουρόπα Λιγκ. Αντίπαλοι της οι
Μπορούσια Μενχενγκλάντμπαχ, η Ολιμπίκ Μαρσέιγ και Φενερμπαχτσέ.
Στον όμιλο τερμάτισε στην 4η θέση, πετυχαίνοντας μια τεράστια νίκη επί
της Μαρσέιγ με 3-0 και μια ισοπαλία 0-0 με την Μενχενγκλάντμπαχ.

Ο Ντόσα Τζούνιορ πλασάρει και χαρίζει στην ΑΕΛ διπλό στο Παρτιζάνα και πρόκριση στους ομίλους του Europa League.
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Απορία
Πώς είναι δυνατό να προκύπτουν συμ-
φωνίες με κάποιους ξένους ποδοσφαιρι-
στές, επίσημες ανακοινώσεις από γρα-
φεία Τύπου κάποιων ομάδων, σχετικές
με ολοκλήρωση μεταγραφών και οι πο-
δοσφαιριστές είτε να μην έρχονται στην
Κύπρο είτε να φωτογραφίζονται με τη
φανέλα άλλων ομάδων; Η πιθανότητα να
μη γνωρίζουν, αυτοί και οι εκπρόσωποί
τους, τις συνέπειες αθέτησης μιας ολο-
κληρωμένης συμφωνίας κάτι περισσότε-
ρο από απομακρυσμένη θα πρέπει να
θεωρείται. Άλλη πρέπει να είναι η αιτία.
Βιασύνη ως προς την έκδοση κάποιων
ανακοινώσεων, λανθασμένη εκτίμηση
κάποιων δεδομένων ή μη υλοποίηση κά-
ποιων συμφωνηθέντων όρων;

* * * * *

Ακούει κανείς;
Δεν είναι ο πρώτος ξένος που φεύγει
και κάνει δηλώσεις περί στημένων στην
Κύπρο. Και ενώ ακόμη περιμένουμε τον
Πορτογάλο Μπονιφάτσιο (πρώην της
Δόξας) να καταθέσει για εκείνο το παι-
χνίδι κυπέλλου με τον Ολυμπιακό, ο Μί-
καλ Όρντος πήρε σκυτάλη. Όλα όσα
υποστηρίζει είναι ξεκάθαρα. Επικοινώ-
νησε κάποιος ανακριτής μαζί του, του
ζητήθηκε να καταθέσει, μήπως και
στοιχειοθετηθεί κάποια υπόθεση; Όσο
για την απάντηση της Καρμιώτισσας, κα-
μία σχέση οι καταγγελίες για στημένα,
με τις όποιες διαπιστώσεις για την αγω-
νιστική παρουσία του ποδοσφαιριστή
και εκτεθειμένη περισσότερο μένει η
πλευρά του σωματείου, η οποία στην
ουσία δεν απάντησε…

* * * * *

Μεγάλο come back!
Στο ξεκίνημά του θεωρήθηκε ένα από
τα μεγαλύτερα ταλέντα της χώρας του.
Διεθνής σε όλες τις ηλικίες με πολλές
και σημαντικές επιτυχίες. Μεγαλύτερη
όλων η κατάκτηση του Παγκόσμιου Κυ-
πέλλου U-21! Σε μια περίοδο που ετοιμα-
ζόταν να απογειώσει την καριέρα του,
ήρθε σειρά γεγονότων για να αλλάξει τα
πάντα. Απογοητεύτηκε, θύμωσε και
έφτασε σε σημείο να σταματήσει το πο-
δόσφαιρο. Ευτυχώς, όμως, η οικογένειά
του τον έβαλε ξανά στον σωστό δρόμο
και σήμερα είναι και πάλι αποφασισμέ-
νος να κάνει μια νέα αρχή. Ο συγκεκρι-

μένος παικταράς έχει προταθεί και σε
ομάδες της Κύπρου. Σαφώς και είναι μια
περίπτωση που εμπεριέχει ρίσκο λόγω
της μακράς αποχής του. Αν όμως είναι
αποφασισμένος να δουλέψει σκληρά για
το μεγάλο come back, τότε η ομάδα που
θα του δώσει μια δεύτερη ευκαιρία θα
κερδίσει το... τζόκερ!

* * * * *

Απάνθρωπο!
Είναι για να διερωτάται κανείς πώς πάρ-
θηκε η απόφαση να διεξαχθεί στις 5:00
το απόγευμα ο επαναληπτικός αγώνας
της ΑΕΛ απέναντι στην Σεντ Τζόζεφ, την
ερχόμενη Πέμπτη. Ποιοι είχαν τη φαεινή
ιδέα να αναγκάσουν τις δύο ομάδες να
αγωνιστούν κάτω από τόσο απάνθρωπες
συνθήκες; Προφανώς δεν αποφάσισε
ούτε ο προπονητής ούτε οι παίκτες, αλλά
άτομα τα οποία κατά τη διάρκεια του
αγώνα θα βρίσκονται σε ένα κλειστό και
κλιματιζόμενο χώρο –με τη συνοδεία
φραπέ ή παγωμένης μπύρας– και θα πα-
ρακολουθούν 22 ποδοσφαιριστές να
παίζουν ίσως τα δυσκολότερα 90 λεπτά
της καριέρας τους. Ας ελπίσουμε πως
στην προσπάθειά τους να γλυτώσουν κά-
ποια χρήματα δεν θα επηρεαστεί η υγεία
κανενός, είτε βρίσκεται στον αγωνιστικό
χώρο είτε στις εξέδρες.

* * * * *

Δυστοκία που προβληματίζει
Τα ναυάγια με Γιόσιπ Κβέσιτς λόγω απο-
τυχίας στις ιατρικές εξετάσεις, αλλά και
με Σισοκό λόγω ασυνέπειας και αντιεπαγ-
γελματισμού, στερούν από την Ανόρθωση
τη δυνατότητα να πραγματοποιήσει ουσια-
στική πρόοδο στο κεφάλαιο ενίσχυση. Την
ίδια ώρα που ο Ανδρέας Παντελή και οι
συνεργάτες του περιμένουν απαντήσεις
από Ισπανία μεριά, η δουλειά των τελευ-
ταίων εβδομάδων φαίνεται να μην αποδί-
δει τους αναμενόμενους καρπούς και έτσι
απαιτείται επιστροφή στο... σχεδιαστήριο.
Με μόλις πέντε θέσεις ξένων να έχουν
καλυφθεί, ο αριθμός των νέων αποκτημά-
των θεωρείται σίγουρο ότι θα είναι διψή-
φιος, με ό,τι αυτό συνεπάγεται για την
ομοιογένεια της ομάδας τουλάχιστον στα
πρώτα στάδια του πρωταθλήματος. Μπο-
ρεί ο πρώτος επίσημος αγώνας να απέχει
δύο μήνες, ωστόσο ακόμα και αυτό το
χρονικό διάστημα, φαντάζει οριακό για τη
συγκρότηση ενός αξιόμαχου συνόλου.

* * * * *

Ιστορική η 29η Ιουνίου
Σημείο αναφοράς για τα επόμενα χρόνια
ήταν η Πέμπτη, 29 Ιουνίου 2017, μιας και η
«Αρένα» άνοιξε για πρώτη φορά τις πύλες
της για να υποδεχθεί ευρωπαϊκό αγώνα.

Οκτώ περίπου μήνες μετά την 17η Οκτω-
βρίου 2016 και τον πρώτο αγώνα στο νεό-
κτιστο γήπεδο της ΑΕΚ, οι φίλοι της ομά-
δας είχαν την ευκαιρία να ζήσουν το ευ-
ρωπαϊκό όνειρο. Αν όλα πάνε κατ’ ευχή, οι
κιτρινοπράσινοι θα δώσουν ακόμα έναν
αγώνα στη φυσική τους έδρα για το Γιου-
ρόπα Λιγκ, καθώς από τον τρίτο προκριμα-
τικό γύρο και έπειτα, θα χρειαστεί να με-
τακομίσουν στο γειτονικό «Αντώνης Πα-
παδόπουλος». Βέβαια στόχος της διοίκη-
σης Άνδρου Καραπατάκη είναι τα βελτιω-
τικά έργα που έρχονται, να καταστήσουν
την «Αρένα» στολίδι της πόλης και μόνιμη
ευρωπαϊκή έδρα της ομάδας.

* * * * *

Ζόρικο το παζάρι 
Αν νομίζεις πως είναι μόνο στην Κύπρο
που είναι ζόρικο το παζάρι για τις περισ-
σότερες ομάδες, ρίξε μια ματιά και στην
Ευρώπη τι γίνεται. Η Κίνα και τα νέα τη-
λεοπτικά συμβόλαια σε Πρέμιερ Λιγκ και
Πριμέρα φούσκωσαν τις τιμές και οι «με-
γάλοι» παλεύουν να κλείσουν παίκτες
και δεν τα καταφέρνουν. Η αγορά θέλει
υπομονή και όσο πλησιάζουμε προς το
τέλος της θα τη δούμε να ανοίγει.

* * * * *

Οδύσσεια… 
Το Φάρο αποτελεί μια από τις σημαντι-
κότερες τουριστικές ατραξιόν της πορτο-
γαλικής οικονομίας. Επί τούτου, οι low
cost αεροπορικές εταιρείες πηγαινοέρ-
χονται καθημερινά μεταφέροντας κόσμο
και κοσμάκη στο τουριστικό θέρετρο. 
Οι της ΑΕΛ πάντως βίωσαν μια οδύσσεια
μέχρι να φτάσουν εκεί αφού συνολικά
χρειάστηκαν 14 ώρες για να φτάσουν μέ-
χρι εκεί. Μπούχτισε η αποστολή και κά-
ποιοι αναρωτιόντουσαν πώς συνέβη αυ-
τό. Την ίδια απορία έχουμε όλοι.

* * * * *

Κανονικά στο Φάρο
Σε αντίθεση με τους συναδέλφους τους
οι ποδοσφαιριστές της ΑΕΚ θα ταξιδέ-
ψουν στο Φάρο χωρίς να πρέπει ν’ ανη-
συχούν. Η διοίκηση μερίμνησε η ομάδα
για τον επαναληπτικό με τη Λίνκολν να
ταξιδέψει μέσω Βαρκελώνης με το ταξί-
δι να υπολογίζεται στις έξι με εφτά ώρες.
Καθόλου άσχημα αν συγκριθεί με το τι
πέρασαν οι της ΑΕΛ.

Πάει χρόνια τώρα που κάποιοι
κάπως πιο έξυπνοι από τους
υπόλοιπους εντόπισαν στην
πορτογαλική ποδοσφαιρική
αγορά, φλέβα χρυσού. 
Υπήρξαν μάλιστα χρονιές που
οι πορτογάλοι συνιστούσαν την
πλειοψηφία των παικτών ανά
τις ομάδες. Ουρές στέκονταν οι
επαγγελματίες στο αεροδρόμιο
της Λισαβόνας για να κάνουν το

ταξίδι μέχρι τη Λάρνακα. Μιλάμε για σύσφιξη των
σχέσεων μεταξύ των δύο χωρών. Μη παραξενευ-
τείς καμιά φορά βολτάροντας σε πορτογαλική πόλη
να εντοπίσεις κανά κυπριακό σουβλατζίδικο. 
Λίγο η ποδοσφαιρική σχολή που διαθέτουν, πολύ
περισσότερο το γεγονός ότι δεν είναι ιδιαίτερα
ακριβοί στα συμβόλαιά τους, η Πορτογαλία αποτε-
λεί πλέον τη βασικότερη πηγή ανθρώπινου δυναμι-
κού για το κυπριακό ποδόσφαιρο. 
Πλέον τα δεδομένα αλλάζουν. Ναι μεν η Ιβηρική
χώρα παραμένει σταθερά πρώτη στις προτιμήσεις
των παραγόντων, ωστόσο έχουν αναμειχθεί και άλ-
λες αγορές. Παραδείγματος η κρίση που μαστίζει
την Ισπανία, ανάγκασε πολλούς παίκτες να συνεχί-
σουν την καριέρα τους στο νησί μας, στην προσπά-
θειά τους να βγάλουν τα προς το ζην. 
Τα Βαλκάνια που αποτελούσαν παλαιότερα την πιο
δημοφιλή αγορά για τις ομάδες, έχουν και αυτά τη
θέση τους στο μεταγραφικό χάρτη χωρίς, ωστόσο,
να δελεάζουν πια σε τόσο μεγάλο βαθμό. 
Από φέτος, οι ομάδες μας δειλά-δειλά εισβάλλουν
και στο παζάρι της Νοτίου Αμερικής. Μακράν η πιο
δύσκολη αγορά νοουμένου ότι η απόκτηση ενός
παίκτη από κει, προνοεί την ανάμιξη πολλών με-
ρών.  Κυρίως γιατί δεν κρίνονται και οικονομικά
συμφέρουσες περιπτώσεις ενώ το ιδιοκτησιακό κα-
θεστώς των παικτών μοιάζει με δαιδαλώδη διαδικα-
σία αφού αναμειγνύονται πολλές μεριές όπως οι
ομάδες τους και διάφορες εταιρείες . 
ΑΠΟΕΛ, Ομόνοια και Απόλλωνας έχουν κινηθεί
αποκτώντας μάλιστα παίκτες. Φαρίας και Σίλβα μας
έρχονται από τη Χιλή ενώ το τριφύλλι έφτασε μέχρι
την Αργεντινή για τον Γκονζάλες. Οι κινήσεις αυτές
περιλαμβάνουν και ένα ρίσκο νοουμένου ότι η προ-
σαρμογή τους τόσο αγωνιστικά όσο και σε προσωπι-
κό επίπεδο καμιά φορά αποτελεί τεράστιο εμπόδιο
για να κάνουν την απόσβεση τους. 
Σημασία έχει ότι οι ομάδες μας άνοιξαν καινούργι-
ους δρόμους για να βρουν παίκτες. Πόσο θα μεί-
νουν ανοικτοί και εάν συμφέρουν θα το δείξει ο
χρόνος… 

Από την Πορτογαλία
στη νότιο Αμερική

Αλήθεια γιατί τόσο μεγάλη έκ-
πληξη, μαζί με ανησυχία, για την
ολοένα και αυξανόμενη τάση φυ-
γής του κύπριου φιλάθλου από
τα γήπεδα; Τι άλλαξε δηλαδή από
την προηγούμενη φορά που κά-
ποιοι αριθμοί εισιτηρίων προκά-
λεσαν τις ίδιες συζητήσεις, τα
ίδια ερωτήματα; Τι έπραξαν δη-
λαδή οι αρμόδιοι για να βάλουν
φρένο στο ανησυχητικό αυτό
φαινόμενο, τι άλλαξαν ή δοκίμα-

σαν έστω να διαφοροποιήσουν και πόσο πολύ ευαι-
σθητοποιήθηκαν κάποιοι αρμόδιοι για τις αιτίες που
ο κόσμος προτιμά τον καναπέ του, την καφετερία ή
και κάτι εντελώς διαφορετικό από το ποδόσφαιρο;
Αναξιοπιστία, προκατάληψη, διαιτησία, βία και τιμές
εισιτηρίων, προβάλλονται σχεδόν απ’ όλους, όσοι
τοποθετούνται τις τελευταίες μέρες, ως οι κύριες
αιτίες του προβλήματος. Αναξιοπιστία και προκατά-
ληψη δεν είναι καινούργια φαινόμενα. Γιατί φάκε-
λοι έρχονται εδώ και χρόνια, γιατί στημένοι αγώνες
με ύποπτη στοιχηματική δραστηριότητα γίνονται
πολλοί, σε κάθε πρωτάθλημα τα τελευταία χρόνια.
Διαιτητικά λάθη τα οποία… βγάζουν μάτι καταγρά-
φονται κάθε χρόνο, χωρίς ωστόσο κάτι να αλλάξει
στη διαιτησία, χωρίς να απομακρυνθούν οι ανίκα-
νοι, να βελτιωθούν ή να πάρουν τις σωστές αποφά-
σεις. Φωτοβολίδες, κροτίδες και καπνογόνα συνεχί-
ζουν να περνούν από κάθε είδους έλεγχο στις εισό-
δους, την ίδια στιγμή που οι προβλεπόμενες τιμω-
ρίες δεν αγγίζουν τους πραγματικούς υπαίτιους. Αν-
τιθέτως, κλείνουν τα πέταλα και τα διαζώματα και
παραμένουν οι πόρτες ανοικτές (σε διαφορετική
κερκίδα) στους ταραξίες. 
Όλοι συμφωνούν πως η ποιότητα του πρωταθλήμα-
τος έχει πέσει κατακόρυφα, όχι όμως και οι τιμές
των εισιτηρίων, πλην ελαχίστων περιπτώσεων, όταν
οι ομάδες, μη έχοντας πλέον κάτι άλλο για να προ-
σελκύσουν κόσμο, αποφασίζουν μείωση μεμονω-
μένα για κάποιους αγώνες.
Αλήθεια, γιατί μας εκπλήσσει; Γιατί να διερωτηθεί
έστω κάποιος για τους λόγους που ο κύπριος φίλα-
θλος δεν πάει στο γήπεδο; 
Το καμπανάκι του κινδύνου είχε κτυπήσει προ πολ-
λού, ωστόσο, στα μονίμως κλειστά αφτιά των αρμο-
δίων του κυπριακού ποδοσφαίρου, δεν μπορούσε
να ακουστεί.
Υ.Γ. Η κοροϊδία κάποιων, με την ανοχή των υπευθύ-
νων, ως προς τους πραγματικούς αριθμούς διάθε-
σης εισιτηρίων σε ορισμένα γήπεδα, με τίποτα δεν
δικαιολογεί, σε αξιόπιστο ποσοστό, το φαινόμενο
της μείωσης των φιλάθλων από τις κερκίδες.

Ανησυχήσατε; 
Σοβαρά;

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Τα χρήσιμα ποδοσφαιρικά «χωριά»
Αν αξιοποιηθούν τα εύκολα ματς γίνονται μια καλή βάση για να χτίσεις τις επόμενες προκρίσεις 

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ

«Το πρώτο βήμα δύσκολο, το δεύτερο
αλαφραίνει, στο τρίτο φύγαμε κι ο δρό-
μος μας πηγαίνει», τραγουδά ο Νίκος
Πορτοκάλογλου στο «Χωρίς αμορτισέρ»
από την ταινία «Βαλκανιζατέρ». Κάπως
έτσι είναι τα πράγματα για τις κυπριακές
ομάδες στα κύπελλα Ευρώπης εδώ και
χρόνια.

Οι τέσσερις εκπρόσωποι του κυπρια-
κού ποδοσφαίρου έχουν μπροστά τους
βουνό να ανέβουν, αφού όλες τους πρέ-
πει να αποκλείσουν τουλάχιστον τρεις
διαφορετικές ομάδες για να μπουν στους
ομίλους της διοργάνωσης που συμμε-
τέχουν. Οι καιροί που ο Απόλλωνας
έπαιζε απευθείας στα play offs έχουν

περάσει και δεν ξέρουμε αν θα επιστρέ-
ψουν και ποτέ.

Όμως, όλη αυτή η διαδρομή έχει και
τα καλά της. Μπορεί να σου βγαίνει το
λάδι μέχρι να φτάσεις στο Φάρο της
Πορτογαλίας, στα Νησιά Φερόε ή δεν
ξέρω και ’γω πού, όμως τέτοια ματς στο
τέλος της ημέρας μπορούν να αποδειχ-
θούν χρήσιμα. 

Ήδη είδαμε την ΑΕΛ και την ΑΕΚ
να καθαρίζουν τις προκρίσεις από τα
πρώτα ματς, όμως έβγαλαν συγκεκρι-
μένες αδυναμίες στο παιχνίδι τους που
αν αξιολογηθούν σωστά, θα τις ευγνω-
μονούν τις Λίνκολν και τις Σεντ Τζόζεφς
που βρήκαν στον δρόμο τους. Οι ομάδες
του Γιβραλτάρ ήταν τόσο ανέτοιμες,
που όσο περνούσε η ώρα ολοένα και

κατέρρεαν. Αλλά όσο άντεχαν, μπόρε-
σαν και φανέρωσαν την μη ετοιμότητα
και των δικών μας ομάδων.

Μπαλταζάρ και Ιδιακέθ δεν παρέ-
λειψαν να αναφερθούν στα άσχημα
των ομάδων τους, στέλνοντας μήνυμα
βελτίωσης. Στο χέρι τους είναι, να κά-
νουν ματς σαν αυτά διδακτικά για τους
ποδοσφαιριστές τους αξιολογώντας τα
σωστά. Έχουν δύο βδομάδες, και ένα
φιλικό πολυτελείας με επίσημο χαρα-
κτήρα, για να παρουσιάσουν τις ομάδες
τους καλύτερες και συγκεντρωμένες
στη συνέχεια. Τέτοιας χρησιμότητας
μπορεί να αποδειχθούν και οι αναμε-
τρήσεις του ΑΠΟΕΛ με την Ντουντε-
λάντζ Λουξεμβούργου. Να δει ο Μπέιν
τον τρόπο που θέλει την ομάδα του να

παίζει, πόσο αποδοτικός θα είναι απέ-
ναντι σε μια ομάδα σαφώς υποδεέστερη.
Ώστε στα ματς του τρίτου γύρου, που
θα κρίνουν και φέτος τα πάντα, να ξέρει
ποιες προσαρμογές πρέπει να κάνει.
Ας μην ξεχνάμε πως ο ΑΠΟΕΛ έχει απο-
κλειστεί από τρίτο προκριματικό του
Τσάμπιονς Λιγκ, από τότε που άλλαξαν
ο τρόπος εισαγωγής των ομάδων στους
ομίλους, μια φορά στις έξι ως τώρα από-
πειρές του. Ήταν την πρώτη φορά που
έπαιξε απευθείας στον γύρο αυτό και
κληρώθηκε με τη Μάριμπορ. Στράβωσε
το πρώτο ματς που ο ΑΠΟΕΛ δεν έβγαζε
90 λεπτά και τελικά ήρθε ο αποκλεισμός.
Τις άλλες χρονιές που έκανε ζέσταμα
με ένα χαμηλότερο εμπόδιο, έμπαινε
στα ματς της χρονιάς σαφώς πιο έτοιμος. 

Θα αντιπαρατάξει κανείς τα δύο χρό-
νια του Απόλλωνα που μνημονεύουμε
και παραπάνω, όμως τότε οι «κυανό-
λευκοι» έπαιζαν τα ματς πολύ κοντά
στην έναρξη του πρωταθλήματος και
ουσιαστικά έκαναν κανονική προετοι-
μασία. Πέρυσι που έπαιξαν απευθείας
στον τρίτο γύρο, η Γκρασχόπερς είχε
2-3 λεπτομέρειες που έκριναν την πρό-
κριση.

Γι’ αυτό, μπορεί να γελάμε καμιά φο-
ρά όταν ακούμε ονόματα αντιπάλων
που πέφτουν οι ομάδες μας στους πρώ-
τους γύρους, αλλά αν αυτά τα ματς αξιο-
ποιηθούν όπως πρέπει από τους προ-
πονητές αποδεικνύονται μια καλή βάση
για να χτίσεις προκρίσεις σε κάτι Μόσχες
και Βελιγράδια.

<<<<<<

Οι ομάδες του Γιβραλτάρ
ήταν τόσο ανέτοιμες, που
όσο περνούσε η ώρα ολοένα
και κατέρρεαν. Αλλά όσο 
άντεχαν, μπόρεσαν και φανέ-
ρωσαν την μη ετοιμότητα 
και των δικών μας ομάδων.

Η πεπατημένη της Νέας Σαλαμίνας
Άλλη μια προσθήκη από αυτές που αναρωτιέσαι πως τις καταφέρνουν έκανε η
Νέα Σαλαμίνα με τον Γκαστόν Σανγκόι. Συζήτησαν μαζί του όλα τα θέματα και
τον έφεραν με οικονομικούς όρους που μετατρέπουν τη μεταγραφή σε χαμη-
λού ρίσκου. Κατάφεραν πάντως να στρέψουν πάνω τους τα βλέμματα έστω και
για λίγες μέρες. Το αν θα συνεχίσει να απασχολεί ο Αργεντινός και μετά το κα-
λοκαίρι, θα το δείξει το γήπεδο.

Ο προπονητής της ΑΕΚ, παρά την εύκολη νίκη, δεν παρέλειψε να αναφερθεί σε αδυναμίες της ομάδας, στέλνοντας μήνυμα βελτίωσης.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Χαμηλότερες οι τιμές 
ακινήτων στην Ελλάδα
Τις φθηνότερες τιμές μεταξύ 18 ευρω-
παϊκών κρατών είχαν τα ακίνητα που που-
λήθηκαν στην Ελλάδα το 2016, σύμφωνα
με έρευνα της RE/MAX Ευρώπης. Η μέση
τιμή πώλησης διαμερισμάτων 100 τ.μ. σε
αστικές περιοχές ήταν 922 ευρώ/τ.μ.,
ενώ το αντίστοιχο στην Ιταλία ήταν 2.100
ευρώ. Σελ. 12

Η ΔΙΑΦΟΡΑ ΣΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ

Διάλογος αλλά με 
κόκκινες γραμμές
Ανοικτή σε διάλογο για άρση της διαφοράς
στην Ελληνική Τράπεζα, δηλώνει η ΕΤΥΚ.
Ταυτόχρονα όμως στέλνει το μήνυμα στη δι-
οίκηση της Τράπεζας ότι δεν θα συμβιβα-
στεί με μη ικανοποιητικές λύσεις. Η Τράπε-
ζα επιμένει ότι είναι κατοχυρωμένα τα δι-
καιώματα των υπαλλήλων. Σελ. 4

ΕΛΛΑΔΑ

Επιχειρήσεις πλήρωσαν
ακριβά τα capital controls
Βαρύ τίμημα πλήρωσαν οι μικρομεσαίες
επιχειρήσεις και οι εισαγωγείς με την επι-
βολή των capital controls. Η μειωμένη ρευ-
στότητα, οι γραφειοκρατικές διαδικασίες
για έγκριση εισαγωγών προϊόντων και πρώ-
των υλών και το αυξημένο κόστος χρήματος
έπληξαν τις ελληνικές επιχειρήσεις. Σελ. 8

ΔΙΕΘΝΗ

Το Brexit ανοίγει τρύπα
στον προϋπολογισμό Ε.Ε.
«Τρύπα» μεταξύ 10 και 12 δισ. ευρώ αναμέ-
νεται να δημιουργήσει στον προϋπολογισμό
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής η αποχώρηση
της Βρετανίας από την Ευρωπαϊκή Ενωση.
Πλέον οι Βρυξέλλες έχουν ενημερώσει τα
κράτη μέλη ότι αναζητούν τρόπους για να
καλύψουν τις απώλειες. Σελ. 11
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A N Α Λ Υ Σ Η / Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

  την Ελλάδα των στρεβλώσεων και των
εξαιρέσεων, του «όλα επιτρέπονται»
και της πεποίθησης ότι «οι νόμοι ψη-

φίζονται για να παραβιάζονται», η ασφυξία
που προκαλούν τα αμάζευτα σκουπίδια έφερε
πάλι στην επικαιρότητα μία παραδοσιακή
πρακτική. Την παραδοσιακή πρακτική των
συμβάσεων που υπογράφονται, όχι όμως
για να τηρούνται, την οποία εφαρμόζουν πι-
στά η πολιτεία, οι κυβερνήσεις, η πολιτική
τάξη με την ευρεία της έννοια, τα συνδικάτα,
πολλοί και διάφοροι με δοσοληψίες με το
Δημόσιο και γενικότερα η ελληνική κοινωνία.
Με λίγα λόγια, στη χώρα μας οι συμβάσεις
όλων των ειδών και κατηγοριών θεωρούνται
γενικά κουρελόχαρτα και τίποτα περισσότερο.
Από τα μνημόνια μέχρι τις συμβάσεις έργου,
ή ορισμένου χρόνου, ακόμη και οι σχετικές
επιταγές του Συντάγματος.

Οι προσλήψεις σε ποικίλες θέσεις της
δημόσιας διοίκησης με συμβάσεις έργου ή
ορισμένου χρόνου είναι μία παλιά και δια-
χρονική συνήθεια. Ασχέτως του πώς, γιατί

και πότε εδραιώθηκε στην ελληνική πραγ-
ματικότητα, είναι παγκοίνως γνωστό ότι
χρησίμευε για μονιμοποιήσεις υπαλλήλων
με συνεχείς ανανεώσεις των συμβάσεων
ορισμένου χρόνου, δίχως να λαμβάνεται
υπόψη αν το έργο για το οποίο υπογράφηκαν
τελείωσε, με τη χρησιμοποίησή τους για
την πρόσληψη ανθρώπων με δεξιότητες

διαφορετικές από εκείνες που αναφέρονταν
στις συμβάσεις και με κατάχρηση της δι-
καιολογίας στη συνέχεια, ότι οι υπάλληλοι
αυτοί κάλυπταν «πάγιες και διαρκείς ανάγ-
κες». Η κορύφωση, βεβαίως, ήταν η μονι-
μοποίηση πολλών δεκάδων χιλιάδων συμ-
βασιούχων με το Προεδρικό Διάταγμα του
Προκόπη Παυλόπουλου, ως υπουργού Εσω-
τερικών, το 2004. Η αντίληψη ότι οι συμ-
βάσεις είναι απλώς κουρελόχαρτα έχει και
άλλες προεκτάσεις, με μεγάλο κόστος συχνά
για το Δημόσιο. Πολλές φορές υπογράφονται
συμβάσεις με εργολάβους, μειοδότες δη-
μοσίων έργων, που γνωρίζουν εξαρχής ότι
«δεν βγαίνουν», αλλά είναι σίγουροι ότι
μπορούν να τις αναθεωρήσουν «προς τα
πάνω με την πρόοδο του έργου. Το ίδιο γί-
νεται και με τεχνοκράτες που διορίζονται
επικεφαλής οργανισμών και ΔΕΚΟ και μία
νέα κυβέρνηση σπεύδει να τους «ξηλώσει»
πριν ολοκληρωθεί χρονικά η σύμβασή τους
επειδή δεν είναι «δικοί» της, αν και ξέρει
ότι θα υποχρεωθεί να τους αποζημιώσει

εφόσον προσφύγουν στα δικαστήρια. Αλλά
το ίδιο δεν ισχύει και για τα λεγόμενα «μνη-
μόνια» που υπογράφουν οι ελληνικές κυ-
βερνήσεις και στη συνέχεια αρνούνται να
τα υιοθετήσουν, παρ’ όλο που αποτελεί όρο
και, αντίθετα, τα υπονομεύουν συνεχώς;

Με λίγα λόγια, η «σύμβαση» και οι συ-
νέπειές της έχουν μία ιδιαίτερη έννοια κου-
ρελόχαρτου στην «ελληνική πραγματικό-
τητα», ειδικά όταν αφορά τη δημόσια διοί-
κηση. Ακόμη και όταν το Σύνταγμα απα-
γορεύει ρητά τις ανανεούμενες συμβάσεις
ορισμένου χρόνου για να μη γίνεται η κα-
τάχρησή τους, όπως συνηθίζεται. Αυτά όλα
ξαναήλθαν στην επιφάνεια με αφορμή την
απεργία των συμβασιούχων ΠΟΕ -ΟΤΑ, που
επιμένουν να μονιμοποιηθούν επικαλούμενοι
το Προεδρικό Διάταγμα Παυλόπουλου,
καθώς και τις μεθοδεύσεις της κυβέρνησης
για να παραβιαστούν η επιταγή του Συν-
τάγματος, η σχετική οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ενωσης, αλλά και οι όροι των μνημονίων
για τις προσλήψεις.

Σ
Οι συμβάσεις ως κουρελόχαρτα

ΕΛΛΑΔΑ

Ο τουρισμός
έδωσε το 70%
των θέσεων
εργασίας

Σελ. 9

Δεκαετία iPhone με πωλήσεις πάνω από 1 δισ. συσκευών

Ενα βήμα πριν από την ένταξη
στο ΧΑΚ βρίσκεται ο Συνεργα-
τισμός, ο οποίος έχει θέσει ως
πρώτιστο στόχο τη μείωση του
ρίσκου, αλλά και την εξασφάλιση
της υγείας της τράπεζας. Αυτές
είναι οι βάσεις που τίθενται από

τη Συνεργατική Κεντρική Τρά-
πεζα, με νέες προβλέψεις 29,3
εκατ. ευρώ, καθώς ένας δυνατός
ισολογισμός εγγυάται και μια κα-
λή μετοχή της τράπεζας. Οπως
όλα τα τραπεζικά ιδρύματα έτσι
και ο Συνεργατισμός έχουν

στραμμένο το βλέμμα προς τους
επενδυτές, βάζοντας σε δεύτερη
μοίρα τα κέρδη. Για το πρώτο
τρίμηνο του 2017 ο Συνεργατι-
σμός παρουσίασε κέρδη 2,6 εκατ.
ευρώ, έναντι κερδών 23,6 εκατ.
το πρώτο τρίμηνο του 2016. Όσον

αφορά στα Μη Εξυπηρετούμενα
δάνεια, αυξήθηκαν κατά 5,6 εκατ.
το α΄ τρίμηνο του 2017 (7.216,8
εκατ. ευρώ στις 31 Δεκ. 2016) και
έφτασαν τα 7.222,4 εκατ. ευρώ
στις 31 Μαρτίου 2017. Το ποσο-
στό κάλυψης των ΜΕΧ έφτασε

το 46,20% στις 31 Μαρτ. 2017 σε
σύγκριση με 45,34% την προ-
ηγούμενη τριμηνία. Οι επιστρο-
φές των χρημάτων από τις υπερ-
χρεώσεις αναμένεται να ξεκινή-
σουν μετά τον Οκτώβριο του
2017. Σελ. 4

Θέτει βάσεις για γερή μετοχή η ΣΚΤ
Πρώτιστος στόχος η μείωση του ρίσκου και η εξασφάλιση της υγείας του Ιδρύματος

Αυξημένα 
κρούσματα 
διαφθοράς 
και απάτης
Αναγκαίος ο εσωτερικός έλεγχος

Η κυπριακή κοινωνία ταλανίζεται από
πολλαπλά περιστατικά διαφθοράς, το-
νίζει ο πρόεδρος του ACFE στην Κύπρο
Γιώργος Ζορνάς, προσθέτοντας ότι μια
μέση εταιρεία χάνει ανά έτος 5% των
εσόδων της λόγω απάτης. Επισημαίνει
επίσης την ανάγκη για εφαρμογή συ-
στημάτων εταιρικής διακυβέρνησης
και εσωτερικού ελέγχου, για πάταξη
της διαφθοράς. Σελ. 6

Ανοίγει πανιά
ο τουρισμός
της κρουαζιέρας
Ευοίωνες οι προοπτικές
Ευοίωνο προδιαγράφεται το μέλλον της
κρουαζιέρας και του ναυτικού τουρισμού
στην Κύπρο. Ο κλάδος είχε υποστεί
κάμψη λόγω των εξελίξεων στην πε-
ριοχή. Ο τουριστικός λειτουργός του
ΚΟΤ, Χρήστος Μούστρας, ανέφερε ότι
η Κύπρος είναι ένας ασφαλής προορι-
σμός και ο κλάδος της κρουαζιέρας ανα-
μένεται να ανακάμψει σε δύο με τέσσερα
χρόνια. Σελ. 7

<<<<<<<

Γενικά οι συμβάσεις θεω-
ρούνται κουρελόχαρτα στην
Ελλάδα και τίποτα περισσό-
τερο. Από τα μνημόνια μέχρι
τις συμβάσεις έργου, ή ορι-
σμένου χρόνου, ακόμη και 
οι σχετικές επιταγές του 
Συντάγματος.

Πέρασαν δέκα χρόνια από την ημέρα που το iPhone παρουσιάστηκε πρώτη φορά στο κοινό, αλλάζοντας την αγορά των συσκευών
κινητών τηλεφωνίας. Στην πρώτη του δεκαετία το κινητό της Apple κατάφερε να πουλήσει πάνω από 1 δισ. συσκευές σε όλο τον
πλανήτη. Σελ. 11
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Ο Ιούνιος ήταν ένας κρίσιμος μήνας
για τη χρηματοπιστωτική σταθε-
ρότητα στην Ε.Ε. Αρχικά οι ισπα-
νικές αρχές προχώρησαν στην εξυ-
γίανση της Banco Popular οι ερ-
γασίες της οποίες πωλήθηκαν στη
Sandanter έναντι €1 καθώς η ΕΚΤ
έκρινε ότι ήταν αφερέγγυα! 

Την περασμένη βδομάδα οι ιτα-
λικές αρχές για τον ίδιο λόγο απο-
φάσισαν να διασώσουν τους κα-
ταθέτες αλλά και ορισμένες κατη-
γορίες πιστωτών της Veneto Banca
και Banco Popolare di Vicenza, οδη-
γώντας τες σε διάλυση αντί σε εξυ-
γίανση όπως προβλέπουν οι νέοι
ευρωπαϊκοί κανονισμοί.

Σε κάθε περίπτωση όμως, όταν
δηλαδή μια τράπεζα κρίνεται αφε-
ρέγγυα ο κίνδυνος κουρέματος κα-
ταθέσεων πέραν των €100.000 είναι
μεγάλος. Αυτά άλλωστε προβλέπουν
και οι σχετικοί ευρωπαϊκοί κανο-
νισμοί ώστε να μην επιβαρύνονται
τα δημόσια οικονομικά και κατ’
επέκταση οι φορολογούμενοι. Αν
και οι ευρωπαϊκές τράπεζες υπό-

κεινται πια σε ψηλότερους δείκτες
εποπτικών κεφαλαίων ώστε να
υπάρχει μεγαλύτερο «μαξιλάρι»
που να απορροφά τις ζημιές, οι κίν-
δυνοι για τους καταθέτες υπάρχουν. 

Ακόμα και αν οι κανονισμοί αυ-
τοί ίσχυαν στην περίπτωση της
Λαϊκής Τράπεζας πάλι οι καταθέτες
θα ετίθεντο σε κίνδυνο, ωστόσο,
η ζημιά τους θα ήταν μικρότερη.
Θυμίζουμε ότι για το έτος που έληξε
το 2011, η Λαϊκή Τράπεζα ανακοί-
νωσε ζημιές ύψους €3,5 δισ. ποσό
που αντιστοιχεί περίπου στο 20%
του ΑΕΠ της Κύπρου. Οι ζημιές αυ-

τές συνεχίστηκαν και το 2012. Έτσι
μετά την κρατική διάσωση της Λαϊ-
κής τον Ιούνιο του 2012 οι κατα-
θέτες της Λαϊκής έχασαν τον Μάρ-
τιο του 2013 όλες τις καταθέσεις
τους πέραν των πρώτων €100.000
ευρώ. Κάτι ανάλογο ισχύει τώρα
σε ολόκληρη την Ευρωζώνη με τη
διαφορά ότι οι κανόνες είναι γνω-
στοί σε όλους και χώρες όπως την
Ιταλία μπορούν να διαπραγματεύον-
ται εξαιρέσεις. Αν όμως οι καταθέτες
διατρέχουν κίνδυνο να χάσουν τα
χρήματά τους σε περίπτωση που
μια τράπεζα οδηγηθεί σε εξυγίανση
τότε σε τι διαφέρουν από άλλες κα-
τηγορίες πιστωτών όπως για πα-
ράδειγμα τους ομολογιούχους; Το
ερώτημα αυτό δεν έχει απαντηθεί
ακόμα από τις ευρωπαϊκές αρχές.
Υπάρχει σοβαρό νομοθετικό και
εποπτικό κενό. 

Οι καταθέτες από τη στιγμή που
αντιμετωπίζουν κίνδυνο να χάσουν,
όπως και στις περιπτώσεις των ομο-
λόγων που εκδίδει μια τράπεζα, θα
πρέπει να τυγχάνουν της ανάλογης

προστασίας αλλά και διαφάνειας.
Θα πρέπει δηλαδή να γνωρίζουν
την αξιολόγηση μιας τράπεζας, να
παρακολουθούν τα οικονομικά της
αποτελέσματα και να αποτείνονται
σε εγκεκριμένους συμβούλους από
εποπτικές αρχές πριν αποφασίσουν
σε ποια τράπεζα θα καταθέσουν
τα χρήματά τους ή πώς θα κάνουν
διασπορά της ρευστότητας που
διαθέτουν ανάλογα με τις ανάγκες
που έχουν. Κάτι ανάλογο ως γνωστό
υπάρχει στον τομέα των επενδύ-
σεων. Το βέβαιο είναι ότι υπάρχει
πια κίνδυνος για τους καταθέτες
αλλά όχι επαρκές νομοθετικό και
εποπτικό πλαίσιο για την προστασία
τους. 

Οι καταθέσεις έχουν μεν τον μι-
κρότερο κίνδυνο αλλά πέραν των
€100.000 είναι εκτεθειμένες στους
ίδιους σχεδόν κινδύνους που είναι
και τα ομόλογα των τραπεζών (se-
nior creditors). Αργά η γρήγορα μια
νέα τραπεζική αποτυχία θα οδηγή-
σει την Ε.Ε. σε νέες ρυθμίσεις. Γιατί
όμως να περιμένουμε μέχρι τότε; 

HB vol.1: Τη ματιάσανε

Την έχουν ματιάσει την Ελληνική Τράπεζα, διό-
τι από το 2017 αντιμετωπίζει ζημιές εκατομμυ-
ρίων, την παραίτηση της Ειρένας Γεωργιάδου,
γκρίνια των μετόχων, αλλά και κόντρα μηνών
που έχει κορυφωθεί με την ΕΤΥΚ για τους ερ-
γαζόμενους που θα μεταφερθούν στην APS
Debt Servicing Cyprus. Πολλά τα ανοιχτά μέτω-
πα που καλείται να αντιμετωπίσει, μάλλον κά-
ποιος πρέπει να τη μάτιασε.

••••
Κέρδη από Συνεργατισμό
Μειωμένα κέρδη ανακοίνωσε η ΣΚΤ για το
πρώτο τρίμηνο του 2017 σε σχέση με την αντί-
στοιχη περσινή περίοδο λόγω αύξησης των
προβλέψεων για επισφάλειες που έφθασαν τα
€29,3 εκατ. Οι επιδόσεις κρίνονται υπό τις πε-
ριστάσεις ικανοποιητικές με δεδομένη και την
αύξηση του δείκτη κεφαλαιακής επάρκειας
που έφθασε στο τέλος του περασμένου Μαρτί-
ου στο 15,51% κάτι ιδιαίτερα σημαντικό για τη
μοναδική αμιγώς κυπριακή συστημική τράπεζα
του τόπου που φιλοδοξεί να εντάξει και τις με-
τοχές της στο ΧΑΚ εντός του έτους.

••••
Ποιότητα 5 shots – 5 euros
Όλοι διαρρηγνύουν τα ιμάτιά τους ότι η ποιότη-
τα του τουρισμού που έρχεται στην Κύπρο έχει
ανέβει, όπως επίσης ότι το εισόδημα ανά του-
ρίστα είναι αρκετά υψηλότερο από τουρίστες
που επισκέπτονται άλλες χώρες. Μάλλον δεν
έχουν πάει προσφάτως στην Αγία Νάπα να ρί-
ξουν μια ματιά στον κόσμο που κυκλοφορεί και
να δουν ότι ο τουρισμός του 5 shots 5 euros εί-
ναι ριζωμένος στο νησί.

••••

HB vol.2: Ούτε 
που το σκέφτηκαν!
Σε μια προσπάθεια να καθησυχάσει τους υπαλ-
λήλους της Ελληνικής Τράπεζας ο ανώτερος
εκτελεστικός διευθυντής διαβεβαίωσε ότι «η
τράπεζα ουδέποτε έχει σκεφτεί να μειώσει το
κόστος προσωπικού»! Ουδέποτε; Μήπως αυτός
είναι ακόμα ένας λόγος που η τράπεζα εξακο-
λουθεί να πραγματοποιεί ζημιές; 

••••
Γυρίζουν τα κοντέρ
Μέχρι και στην Ελλάδα που ανθεί η διαφθορά
και φέρνουν τα πιο ταλαίπωρα οχήματα από
όλη την Ευρώπη, περνούν νομοθεσία με την

οποία η αναγραφή των χιλιομέτρων των εισα-
γόμενων αυτοκινήτων στην άδεια κυκλοφο-
ρίας γίνεται πλέον υποχρεωτική. Στην Κύπρο,
προσπαθούν να μας πείσουν ότι ένα όχημα
επταετίας που εισάγεται από Ιαπωνία και Με-
γάλη Βρετανία έχει μόλις 50.000 χιλιόμετρα.
Ναι, οι διαδρομές ενός εργαζομένου που κι-
νείται κάθε μέρα μπρος - πίσω στη δουλειά του
στην Ιαπωνία και στην Αγγλία είναι όπως λέμε
Τσέρι - Στρόβολος.

••••
Ντρίπλα Melco
Ντρίπλα που θα ζήλευαν και οι ποδοσφαιρι-
στές του ΑΠΟΕΛ έκανε η κυβέρνηση με τη Mel-
co International, καθώς την ίδια ημέρα που
υπεγράφη το συμβόλαιο με την κυβέρνηση για
το καζίνο θέρετρο, ανακοίνωσε την εξαγορά
του μεριδίου της Hard Rock. Πρώτα χρησιμο-
ποίησαν το όνομα της Hard Rock για να δυνα-
μώσει η Κοινοπραξία και μετά την έβγαλαν από
την ομάδα. Ωραία Ντρίπλα. Πάρτε μαθήματα
εσείς του ποδοσφαίρου από την Κ.Δ.

••••
Εύγε στην ΚΤΚ
Αν και πολλές φορές ασκήσαμε οξεία κριτική
στην Κεντρική Τράπεζα όταν κρίναμε ό,τι
έπρεπε, θεωρούμε άδικο όταν επισημαίνουμε
κάτι σωστό να το αγνοούμε. Αναφερόμαστε
στην πολύ καλή δουλειά που έγινε με τη νέα,
ανανεωμένη ιστοσελίδας της ΚΤΚ, στον σύνδε-
σμο www.centralbank.cy. Μπείτε και δείτε.
Αξίζει τον κόπο. Α! Πρέπει να πω την κακία
μου: Θα είναι πάνω κάτω 20 χρόνια που κάποι-
ος ασχολήθηκε με τη συγκεκριμένη ιστοσελί-
δα. Τώρα η πλοήγηση είναι εύκολη και απλή
και βρίσκει επιτέλους κάποιος αυτό που ψά-
χνει. Εύγε παίδες! Α, και αλλάξτε και τα άλλα
τα πολύ αναγκαία και θα είμαστε δίπλα σας.

Είναι οι καταθέσεις επενδυτικό προϊόν;

A Π Ο Ψ Η
Του ΚΩΣΤΑ ΜΗΛΑ*

Αν το χρέος συνδεόταν με
την αποτελεσματικότητα

της κυβέρνησης

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Η ολοκλήρωση της αξιολόγησης
άνοιξε τον δρόμο για κάποια «συμ-
φωνία» (από το 2018 και μετά)
για το χρέος, τα μέτρα ελάφρυν-
σης του οποίου θα συνδέονται
με την ανάπτυξη. 

Πιο συγκεκριμένα, θα αποπλη-
ρώνουμε περισσότερα χρήματα
όταν ο ρυθμός ανάπτυξής μας εί-
ναι ισχυρός. 

Η «συμφωνία» αυτή (η οποία
χρήζει περαιτέρω εξειδίκευσης)
έχει ενδιαφέρον, αλλά παρουσιά-
ζονται προβλήματα στην εφαρ-
μογή της. Εξηγούμαι άμεσα:

Δύσκολα οι Γερμανοί (αλλά και
η λοιπή τρόικα) θα αποδεχθούν
την παραπάνω «συμφωνία». Και
τούτο επειδή η συγκεκριμένη
«συμφωνία» δεν ασκεί καμία απο-
λύτως πίεση στην ελληνική πλευ-
ρά, έτσι ώστε να προχωρήσουμε
επιτέλους στο γνωστό θέμα των
διαρθρωτικών αλλαγών. 

Ενδεικτικά αναφέρω ότι, με-
ταξύ 215 κρατών, η βάση δεδο-
μένων της World Bank (http://in-
fo.worldbank.org/governance/WG
I/#home) μας κατατάσσει πολύ
χαμηλότερα από τις υπόλοιπες
χώρες της Ευρωζώνης ως προς
την επίδοσή μας στον δείκτη κυ-
βερνητικής αποτελεσματικότητας. 

Ο συγκεκριμένος δείκτης, τον

οποίον σίγουρα οι της τρόικας
παρακολουθούν, καταγράφει την
ποιότητα των παρεχόμενων δη-
μοσίων υπηρεσιών και τον βαθμό
ανεξαρτησίας του κρατικού μη-
χανισμού από πολιτικές πιέσεις.

Η «συμφωνία» θα μπορούσε,
όμως, να «προχωρήσει» κάπως
διαφορετικά: Το κόστος εξυπη-
ρέτησης του χρέους μας θα μπο-
ρούσε να συνδεθεί άμεσα τόσο
με τον ρυθμό ανάπτυξης του ελ-
ληνικού ΑΕΠ όσο και με τον προ-
αναφερθέντα δείκτη κυβερνητι-
κής αποτελεσματικότητας. Τι ση-
μαίνει αυτό;

Aυξάνεται το ΑΕΠ αλλά βρα-
δυπορούμε στη βελτίωση της κυ-
βερνητικής αποτελεσματικότητας; 

Σε αυτήν την περίπτωση, θα
αυξάνεται το κόστος εξυπηρέτη-
σης του χρέους περισσότερο σε
σχέση με την περίπτωση κατά
την οποία ενισχύεται η ανάπτυξη
και ταυτόχρονα βελτιώνεται η
κυβερνητική αποτελεσματικότη-
τα! 

Εάν μία τέτοια πρόταση γίνει
αποδεκτή, τόσο ο κ. Τσίπρας, όσο
και ο κάθε μελλοντικός πρωθυ-
πουργός μας θα πίεζαν (αντί να
πιέζονται από την τρόικα!) οι ίδιοι
τους υπουργούς της κυβέρνησής
τους στην εφαρμογή των διαρ-
θρωτικών αλλαγών!

Εντούτοις, υπάρχει ένα «πρό-
βλημα» με τη μέτρηση του ρυθμού
ανάπτυξής μας. Μετά τα αναθε-
ωρημένα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ,
η οποία «γυρίζει», για το πρώτο
τρίμηνο του 2017, τη συρρίκνωση
0,5% (σε ετήσια βάση) σε... ανά-
πτυξη 0,4% (http://s.kathimerini.
gr/resources/article-files/elstat-
-2.pdf), σίγουρα δημιουργούνται
ερωτήματα ως προς το κατά πό-
σον η ΕΛΣΤΑΤ μπορεί, με ακρί-
βεια, να καταγράφει τις μεταβολές
του ελληνικού ΑΕΠ.

Τι εννοώ; Eάν η αναθεώρηση
αλλάζει με τόσο «δραματικό» τρό-
πο τη μεταβολή του ΑΕΠ, το
(όποιο) «μοντέλο απομείωσης
χρέους» ως συνάρτηση του ρυθ-
μού οικονομικής μας ανάπτυξης
σίγουρα χάνει μέρος της αξιοπι-
στίας του. 

Μήπως να δώσουμε μεγαλύ-
τερη προσοχή στο πώς να κατα-
γράφουμε με περισσότερη ακρί-
βεια τις μεταβολές του ΑΕΠ μας;

* Ο κ. Κώστας Μήλας είναι καθηγη-
τής και πρόεδρος του Ερευνητικού
Τομέα στο Τμήμα Οικονομικών, Χρη-
ματοοικονομικών και Λογιστικής στο
University of Liverpool.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Οικονομικός Κύκλος
Οικονομικός κύκλος καλείται η μεταβο-
λή στα επίπεδα οικονομικής δραστηριό-
τητας (π.χ. παραγωγή, κατανάλωση, απα-

σχόληση, εισοδήματα) η
οποία χαρακτηρίζεται
από επαναλαμβανόμε-
νες οικονομικές διακυ-
μάνσεις. Οι διακυμάνσεις
αυτές ακολουθούν τη φι-
λοσοφία ενός κύκλου και
αποτελούνται από συγ-

κεκριμένες φάσεις (άνοδος/άνθηση,
κρίση, κάθοδος/ύφεση) οι οποίες ενδε-
χομένως να έχουν διαφορετική διάρκεια
και ένταση σε κάθε κύκλο.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Σε άλλα νέα, στην Κύπρο του 2017, η Αλέιδα Γκεβάρα, κόρη του επαναστάτη Τσε, τα λέει τετ α τετ με τον Δήμαρχο Λευκωσίας Κωνσταντίνο
Γιωρκάτζη, γιο του Πολύκαρπου.

<<<<<<

Το βέβαιο είναι ότι
υπάρχει πια κίνδυνος
για τους καταθέτες αλλά
όχι επαρκές νομοθετικό
και εποπτικό πλαίσιο για
την προστασία τους. 

<<<<<<

Ο εκάστοτε πρωθυ-
πουργός θα πίεζε 
ο ίδιος τους υπουργούς
του για την προώθηση
μεταρρυθμίσεων 
και δεν θα χρειαζόταν 
η πίεση των θεσμών.
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Who will  
disrupt the 
disruptors ?

-
models.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Με στραμμένο το βλέμμα προς τους
επενδυτές και όχι στα καθαρά κέρ-
δη παρουσιάζονται τα Πιστωτικά
Ιδρύματα της Κύπρου. Σύμφωνα
με τα πιο πρόσφατα στοιχεία πα-
ρουσιάζονται κέρδη 2,6 εκατ. ευρώ
στον Συνεργατισμό για το α΄ τρί-
μηνο του 2017, έναντι κερδών 23,6
εκατ. το πρώτο τρίμηνο του 2016.
Όπως είχε σημειώσει εξάλλου τρα-
πεζική πηγή στην «Κ» στο πλαίσιο
της ανακοίνωσης των αποτελεσμά-
των άλλου τραπεζικού ιδρύματος
της Κύπρου, οι τράπεζες ενδιαφέ-
ρονται να θωρακίσουν τους ισο-
λογισμούς τους με όσες περισσό-
τερες προβλέψεις είναι εφικτό,
αφήνοντας σε δεύτερη μοίρα την
παρουσίαση των όσο μεγαλύτερων
κερδών. Στην ίδια πορεία κινείται
και ο Συνεργατισμός σύμφωνα με
τα μη ελεγμένα αποτελέσματα που
παρουσίασε την Πέμπτη, με πρώ-
τιστο στόχο τη μείωση του ρίσκου,
αλλά και εξασφαλίζοντας την υγεία
της τράπεζας. Είναι οι βάσεις που
τίθενται από τη Συνεργατική Κεν-
τρική Τράπεζα, με νέες προβλέψεις
29,3 εκατ. ευρώ, καθώς ένας δυ-
νατός ισολογισμός εγγυάται και
μια καλή μετοχή της τράπεζας. Σε
μια εποχή που η ΣΚΤ είναι ένα
βήμα πριν από την ένταξή της στο
Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου, το
επικείμενο φούσκωμα της μετοχής
είναι μείζονος σημασίας.

Πρόσθετα, η τράπεζα είχε να
αντιμετωπίσει τις υπερχρεώσεις
τόκων σε δανειακές συμβάσεις, το
Βασικό Επιτόκιο των οποίων ήταν

συνδεδεμένο με το Βασικό Επιτόκιο
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας ή το Euribor. Κατόπιν των
σχετικών εσωτερικών ελέγχων,
αναγνωρίστηκαν 11.323 λογαρια-
σμοί που επηρεάζονται για το συ-
νολικό ποσό των 111 εκατ., από τα
οποία, το 65% των προς επιστροφή
ποσών αφορά ενεργούς λογαρια-
σμούς, καθώς το 75% των λογα-
ριασμών επηρεάζονται με προς

επιστροφή ποσά κάτω των 10 χιλ.
ευρώ. Η τράπεζα όπως είχε ανα-
φέρει και στην Οικονομική «Κ» και
επιβεβαιώνεται στα οικονομικά
τους αποτελέσματα, έχει ξεκινήσει
τη διαδικασία ενημέρωσης των
επηρεαζόμενων πελατών για τη
συμπερίληψή τους στο δείγμα που
θα επιστρέψει τα χρήματα. Οι επι-
στροφές των ποσών όμως, αναμέ-
νεται να ξεκινήσουν μετά τον Οκτώ-
βρη του 2017, αφού ολοκληρωθεί
η ενημέρωση των πελατών παρα-
θέτοντάς τους όλα τα σχετικά τεκ-
μήρια για τον υπολογισμό των μη
δικαιολογημένων τόκων.

Μείωση κερδών
Τα καθαρά έσοδα από τόκους

για το α΄ τρίμηνο του 2017 μειώθη-

καν κατά 13,76% σε 62,7 εκατ. σε
σχέση με αντίστοιχο του 2016 κατά
το οποίο τα έσοδα ανέρχονταν σε
72,7 εκατ. ενώ το καθαρό επιτο-
κιακό περιθώριο μεταβλήθηκε από
2,07% το 2016 σε 1,89%. Η πτώση
στα καθαρά έσοδα και στο καθαρό
επιτοκιακό περιθώριο, κατά την
τράπεζα, «οφείλεται κυρίως στη
μείωση στους τόκους εισπρακτέους
από δάνεια και άλλες χορηγήσεις
αφού η συνεχιζόμενη απομόχλευση
στην κυπριακή οικονομία οδηγεί
σε μείωση του δανειακού χαρτο-
φυλακίου, ενώ η συνεχιζόμενη απο-
κλιμάκωση των επιτοκίων επηρε-
άζει αρνητικά την απόδοση του
ενεργητικού. 

Αντίστοιχα η μείωση των εσό-
δων από τόκους αντισταθμίστηκε
μερικώς από μειωμένους τόκους
πληρωτέους ως αποτέλεσμα μει-
ωμένων καταθέσεων και μείωσης
στο κόστος καταθέσεων».

Τα μη επιτοκιακά έσοδα για το
α΄ τρίμηνο του 2017 ανήλθαν σε
8,8 εκατ. σε σχέση με 8 εκατ. το
αντίστοιχο του 2016 κυρίως λόγω
της αύξησης των καθαρών εσόδων
από δικαιώματα και προμήθειες.
Το σύνολο καθαρών εσόδων για
το α΄ τρίμηνο του 2017 μειώθηκε
κατά 11,5% σε 71,4εκατ. σε σχέση
με 80,7 εκατ. την αντίστοιχη πε-
ρίοδο του 2016.

Το σύνολο των εξόδων σύμφωνα
με τα αποτελέσματα διαμορφώθηκε
σε 40,5 εκατ. σε σχέση με 42,8 εκατ.
το α΄ τρίμηνο του 2016 αποτυπώ-
νοντας μείωση των άλλων λειτουρ-
γικών εξόδων. Ενώ ο δείκτης κό-
στους προς έσοδα διαμορφώθηκε

στο 49,67%. Τα κέρδη από εργασίες
πριν από τις προβλέψεις για απο-
μείωση για το α΄ τρίμηνο του 2017
ανήλθαν σε 31,0 εκατ., μειωμένα
κατά 7 εκατ. σε σχέση με την αν-
τίστοιχη περίοδο του 2016. Μετά
από προβλέψεις για απομείωση δα-
νείων ύψους 29,3 εκατ., η ΣΚΤ πα-
ρουσίασε καθαρό κέρδος προ φο-
ρολογίας ύψους 1,6 εκατ. σε σχέση
με κέρδος προ φορολογίας 26,9
εκατ. το α΄ τρίμηνο του 2016. Η
μείωση στα κέρδη πριν από τη φο-
ρολογία, όπως σημειώνει, οφείλεται
στις αυξημένες προβλέψεις για
απομείωση δανείων και άλλων χο-
ρηγήσεων με παράλληλη αύξηση
των δεικτών κάλυψης του δανει-
ακού χαρτοφυλακίου.

Οι Δείκτες Κεφαλαιακής Επάρ-
κειας στο τέλος Μαρτίου 2017 δια-
μορφώθηκαν σε 15,51% σε σχέση
με 15,42% στο τέλος Δεκεμβρίου
2016. 

Σύμφωνα με απόφαση που απέ-
στειλε η ΕΚΤ προς τη ΣΚΤ τον
Δεκέμβριο 2016, ο ελάχιστος δεί-

κτης κεφαλαίων που ισχύει από 1
Ιανουαρίου 2017 είναι 11,75%. Οι
συνολικές καταθέσεις πελατών της
ΣΚΤ ανήλθαν σε 12,3 δισ. στο τέλος
Μαρτίου 2017, σε σύγκριση με 12,5
δισ. στις 31 Δεκ. 2016, σημειώνον-
τας μείωση ύψους 1,5% σε σύγκρι-
ση με το προηγούμενο τρίμηνο.
Τα νέα δάνεια για την 1η τριμηνία
του 2017 ανήλθαν σε 59 εκατ. σε
σχέση με 41,8 εκατ. την αντίστοιχη
τριμηνία του 2016.

Όσον αφορά στα Μη Εξυπηρε-
τούμενα δάνεια, αυξήθηκαν κατά
5,6 εκατ. το α΄ τρίμηνο του 2017
(7.216,8 εκατ. ευρώ στις 31 Δεκ.
2016) και έφτασαν τα 7.222,4 εκατ.
ευρώ στις 31 Μαρτίου 2017. Το πο-
σοστό κάλυψης των ΜΕΧ έφτασε
το 46,20% στις 31 Μαρτ. 2017 σε
σύγκριση με 45,34% την προηγού-
μενη τριμηνία. Το ποσοστό κάλυ-
ψης των δανείων σε καθυστέρηση
πέραν των 90 ημερών με προβλέ-
ψεις αυξήθηκε στο 58,29% για το
τέλος Μαρτίου σε σχέση με 57,42%
στο τέλος του 2016.

Οι τράπεζες έχουν 
στραμμένο το βλέμμα 
στους επενδυτές
Σε τροχιά εισδοχής στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου 
ο Συνεργατισμός, με τις προβλέψεις να αυξάνονται

<<<<<<<

Οι επιστροφές των χρη-
μάτων από τις υπερχρε-
ώσεις αναμένεται να 
ξεκινήσουν μετά τον
Οκτώβριο του 2017.

Θετικό κλίμα 
από τη συνάντηση 
ΕΤΥΚ και ΣΚΤ
Την Πέμπτη 29 Ιουνίου 2017,
πραγματοποιήθηκε η συνάντηση
της ΕΤΥΚ με τον γενικό διευθυν-
τή της ΣΚΤ, Νικόλα Χατζηγιάννη.
Κυρίαρχο θέμα ήταν αυτό της
υπογραφής συλλογικής σύμβα-
σης και έχει συμφωνηθεί μεταξύ
των δύο πλευρών η συνέχιση
των διαπραγματεύσεων, σε τα-
κτική πλέον βάση, μετά την ημε-
ρομηνία υλοποίησης της νομικής
συγχώνευσης (1/7/2017). Η
ΕΤΥΚ εξέφρασε την ικανοποί-
ησή της για το κλίμα που επικρά-
τησε κατά τη διάρκεια της συ-
νάντησης και ευελπιστεί ότι μέ-
σα στο ίδιο κλίμα θα συνεχιστεί η
διαπραγμάτευση για τη σύναψη
ενιαίας συλλογικής σύμβασης
εντός του Ιουλίου.

Τα Μη Εξυπηρετούμενα δάνεια, αυξήθηκαν κατά 5,6 εκατ. το α΄ τρίμηνο του 2017φτάνοντας τα 7,22 δισ. ευρώ.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Δεν ήταν αυτοσκοπός η 24ωρη απερ-
γία που πραγματοποίησε την Πα-
ρασκευή η Ένωση Τραπεζικών
Υπαλλήλων Κύπρου στην Ελληνική
Τράπεζα, τονίζει η συντεχνία, προ-
σθέτοντας ότι οδηγήθηκε στην

ύστατη αυτή ενέργεια λόγω της
στάσης της τράπεζας. Τονίζει επίσης
ότι σκοπός δεν είναι η αντιπαρά-
θεση. Κόκκινη γραμμή όπως είχε
αναφέρει και στην «Κ» ο γενικός
γραμματέας της ΕΤΥΚ Χρίστος Πα-
ναγίδης, η απόφαση να μεταφερ-
θούν οι 130 υπάλληλοι της Ελληνικής

στην APS Debt Servicing Cyprus
με απόσπαση, κάτι που σύμφωνα
με τους ίδιους αντιβαίνει στα συμ-
φωνηθέντα, δηλαδή τη μεταφορά
τους μέσα από συμφωνία με την
Οργάνωση. Μιλώντας στην «Κ» ο
κ. Παναγίδης τόνισε ότι «με την κα-
θολικότητα που έγινε η απεργία,
δίδονται μηνύματα στη Διοίκηση
της τράπεζας και πρέπει να ληφθούν
σοβαρά υπόψη. Από τη Δευτέρα,
είμαστε ανοιχτοί στον διάλογο, αλλά
χωρίς να μπορούμε να συμβιβα-
στούμε με κατάσταση που δεν είναι
επιτρεπτή και ικανοποιητική για
τους συναδέλφους μας. Πρόσθετα,
υπάρχει μια πρόσκληση από πλευ-
ράς του Υπουργείου Εργασίας για
εργασιακή ειρήνη και επομένως θα
συνεχίσουμε να συζητούμε από τη
Δευτέρα με τη Διοίκηση». Αναφο-
ρικά με το αν θα ακολουθήσουν άλ-
λες απεργίες στην Ελληνική, εξή-
γησε ότι «η 24ωρη ήταν προειδο-
ποιητική και ήταν το ύστατο μέτρο
το οποίο μπορούσαν να λάβουν, έξι
μήνες μετά την απόφαση για τη δη-
μιουργία και λειτουργία της APS.
Εάν δεν υπάρξει κάποια δραματική

αλλαγή, τότε αύριο ναι, θα επιστρέ-
ψουν στις εργασίες τους οι υπάλ-
ληλοι, στις ίδιες εργασίες που έκαναν
και την Πέμπτη πριν από την απερ-
γία. Πρέπει να τονιστεί ότι εάν δεν
προκύψει συμφωνία μεταξύ ΕΤΥΚ
και Ελληνικής, δεν μπορεί να με-
ταφερθεί κανένας υπάλληλος στην
APS Debt Servicing Cyprus, επειδή
το καθεστώς της εργοδότησής τους
διέπεται από τα συμφωνηθέντα της
συλλογικής σύμβασης».

Από την αντίπερα όχθη, στελέχη
από τα ανώτατα στρώματα της Ελ-
ληνικής Τράπεζας, έχουν τονίσει
στην «Κ» πολλάκις, ότι η συμφωνία
με την APS έχει την έγκριση της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας
και του IMF προς τις Τράπεζες για
τη διαχείριση των μη εξυπηρετού-
μενων δανείων, ενώ χαμόγελα
υπήρξαν τόσο από το Υπουργείο
Οικονομικών όσο και από τις επο-
πτικές αρχές και την EBRD. Αφού
λήφθηκε η απόφαση για τη δημι-
ουργία της τρίτης εταιρείας, η Ελ-
ληνική προέβη σε γραπτή διαβε-
βαίωση στους επηρεαζόμενους ότι
τα δικαιώματα των εργοδοτουμέ-

νων που θα μεταφερθούν στην νέα
εταιρεία και οι υποχρεώσεις που
απορρέουν από τις συμβάσεις ερ-
γοδότησης και τις συλλογικές συμ-
βάσεις, καθώς και όλες οι θέσεις
εργασίας, θα διαφυλαχθούν πλήρως
με βάση τη σχετική νομοθεσία.
Πρόσθετα, σύμφωνα με την Ελλη-
νική, η τράπεζα πρόκειται να πα-
ραχωρήσεις και επιπρόσθετα δι-
καιώματα από αυτά που προνο-
ούνται από τον νόμο, όπως για πα-
ράδειγμα τη δέσμευσή της για την
άνευ όρων επανεργοδότηση από
την τράπεζα, εκείνου του προσω-
πικού που θα το θελήσει, με τους
ίδιους όρους εργασίας, μεταξύ του
2ου και 5ου χρόνου από την μέρα
μεταφοράς, καθώς και παραχω-
ρώντας χαμηλότοκα δάνεια και άλ-
λες πιστωτικές διευκολύνσεις με
προνομιακούς όρους. Ενώ σε πε-
ρίπτωση που η Ελληνική Τράπεζα
ανακοινώσει σχέδιο πρόωρης αφυ-
πηρέτησης για το προσωπικό της,
παρέχεται το δικαίωμα επαναπρόσ-
ληψης στην τράπεζα ούτως ώστε
να μπορεί να συμμετέχουν στο εν
λόγω σχέδιο.

Διάλογος με κόκκινες γραμμές για τη διαφορά στην Ελληνική
Δεν πρόκειται να συμβιβαστούμε με μη ικανοποιητικές καταστάσεις, τονίζει η Ενωση Τραπεζικών Υπαλλήλων Κύπρου

<<<<<<<

Η στάση εργασίας ήταν
προειδοποιητική, ενώ
αναμένει η Οργάνωση
τη λύση των όποιων
προβλημάτων, στο τρα-
πέζι του διαλόγου.

Διαφυλάσσονται πλήρως τα δικαιώματα των 130 εργαζομένων λέει η Ελληνι-
κή Τράπεζα, κάτι που τους ενημέρωσε και γραπτώς.
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ΠΛΗΡΩΜΕΝΗ ΚΑΤΑΧΩΡΗΣΗ

Συνέντευξη στην
ΑΡΙΑΝΑ ΧΑΡΙΛΑΟΥ

Στη νέα γενιά της Κύπρου εστιάζει
το ενδιαφέρον της η ασφαλιστική
ελληνική εταιρεία Anytime, θυ-
γατρική της Interamerican. Σε
συνέντευξή του στην «Κ», ο Γιάν-
νης Καντώρος, διευθύνων σύμ-
βουλος της Interamerican ανέ-
φερε πως η Anytime πρεσβεύει
λειτουργικά και ασφαλιστικά το
μοντέλο της αξιοποίησης της
ψηφιακής τεχνολογίας, της και-
νοτομίας, της αμεσότητα, της
απλότητας και της οικονομίας
που φέρνει η απευθείας ασφά-
λιση. Σημείωσε παράλληλα, πως
η εταιρεία θα φέρει νέες ιδέες
στην Κύπρο, μεταφέροντας το
όραμα της Interamerican. «Θέ-
λουμε να είμαστε ο απόλυτος
«ψηφιακός ασφαλιστής» και η
Anytime αποτελεί την πιο ολο-
κληρωμένη έκφραση αυτής της
στρατηγικής. Είμαστε εδώ για
να προσφέρουμε στην ασφάλιση
αυτοκινήτου καλύτερο έλεγχο
του κόστους ασφάλισης, καλύ-
τερη εξυπηρέτηση, με εξατομι-
κευμένη προσέγγιση των ασφα-
λιστικών αναγκών», τόνισε. Ταυ-
τόχρονα, όπως είπε, το θετικό
και ευοίωνο οικονομικό περι-

βάλλον που προσφέρει η Κύπρος,
η ανασυγκρότηση του τραπεζι-
κού τομέα, η σταθεροποίηση
στην κεφαλαιοποίηση, η ιδιωτική
κατανάλωση, οι επενδύσεις και
η ανάπτυξη κλαδικών δραστη-
ριοτήτων οδήγησαν την εταιρεία
στην απόφαση να μπει στην κυ-
πριακή ασφαλιστική αγορά. 
–Πρόσφατα ανακοινώσατε
την έναρξη εργασιών στην
Κύπρο με την Αnytime της
INTERAMERICAN. Η εταιρεία
σας είχε και παλαιότερα πα-
ρουσία στην Κύπρο και πριν
από λίγο διάστημα εισήλθατε
ξανά στην κυπριακή ασφαλι-
στική αγορά. Τι σας έκανε να
έρθετε ξανά στην Κύπρο;

–Πραγματικά, η INTERAME-
RICAN είχε ένα διάστημα πα-
ρουσίας στην Κύπρο, κατά τη
δεκαετία του 1990 και υπό το
προηγούμενο ιδιοκτησιακό κα-

θεστώς. Προφανώς, σήμερα επα-
νακάμπτουμε με διαφορετικές
αντιλήψεις και στόχους, με δια-
φορετική εστίαση και προσδο-
κίες. Οι μέτοχοί μας στρατηγικά
επιλέγουν να έχουν παρουσία
εκτός έδρας σε υποσχόμενες το-
πικές οικονομίες, στις οποίες η
ασφαλιστική αγορά παρουσιάζει
σαφείς ενδείξεις και περιθώρια
ανάπτυξης. Την παρουσία μας
εν προκειμένω στην Κύπρο, τη
βλέπουμε με αυτή τη λογική και
την υποστηρίζουμε ως μια εν-
διαφέρουσα πρόκληση. Είμαστε
εδώ με νέες ιδέες, που θέλουμε
να δοκιμάσουμε και στην τοπική
αγορά.
–Ποιες είναι προκλήσεις της
Anytime στην Κύπρο;

–Από μια γενική άποψη, έχου-
με να κάνουμε, κατ’ αρχάς, με
ένα θετικό, ευοίωνο οικονομικό
περιβάλλον. Η Κύπρος πέρασε

και βγαίνει από την περιπέτεια
της δημοσιονομικής προσαρμο-
γής, χωρίς να συρθεί σε μακράς
διάρκειας επώδυνες διαδικασίες,
όπως συμβαίνει στην Ελλάδα. Η
τοπική οικονομία ανέκαμψε, με
υποδειγματικό τρόπο. Βλέπουμε
πως ο τραπεζικός κλάδος έχει
εισέλθει σε δρόμο ανασυγκρό-
τησης. Σταθεροποιείται η κεφα-
λαιοποίηση, περιορίζονται τα
επισφαλή δάνεια και αυξάνονται
οι καταθέσεις. Η ιδιωτική κατα-
νάλωση, οι επενδύσεις και η ανά-
πτυξη κλαδικών δραστηριοτήτων
υποστηρίζονται και το ΑΕΠ κι-
νείται αυξητικά. Ειδικότερα, πα-
ρατηρείται βελτίωση του φορο-
λογικού περιβάλλοντος, στοιχείο
απαραίτητο για μια πραγματική
ανάπτυξη του επιχειρείν και προ-
κειμένου να αποφασιστούν επεν-
δύσεις, ενώ η εποπτεία σε όλους
τους τομείς ενισχύεται. Βλέπετε,

συχνά οι επιχειρήσεις δυσανα-
σχετούν με την ελεγκτική αυ-
στηρότητα που φέρνει και όγκο
υποχρεώσεων και γραφειοκρα-
τίας, αλλά θέλω να τονίσω πως
η ελληνική εμπειρία μάς λέει ότι
η σοβαρή εποπτεία είναι μονό-
δρομος για μια αγορά που θέλει
να είναι υγιής και αξιόπιστη. 
–Ποιες είναι οι σκέψεις σας
για τις γεωπολιτικές εξελίξεις
στην ευρύτερη περιοχή, σε
σχέση με το επενδυτικό σας
ενδιαφέρον;

–Πλέον, δεν υπάρχουν μη ευαί-
σθητες γεωπολιτικά περιοχές,
ιδιαίτερα στην ευρύτερη περιοχή
της ανατολικής Μεσογείου, αλλά
για την Κύπρο εκτιμώνται τα θε-
τικά, όπως η ενίσχυσή της ως
ρυθμιστή σε θέματα ενέργειας
λόγω των κοιτασμάτων, οι εύ-
στοχες διακρατικές συμφωνίες
που έχει επιτύχει. Ζούμε μέσα

σε αυτόν τον χάρτη και στην
Κύπρο και στην Ελλάδα και γι’
αυτό, οφείλουμε να τον διαβά-
ζουμε, να εξετάζουμε κάθε πα-
ράμετρο και να επιχειρούμε. Η
θετική ανάγνωση μας λέει η πε-
ριοχή παρουσιάζει μεγάλο εν-
διαφέρον για όλους. Αυτή η πραγ-
ματικότητα και μόνο, συνιστά
πρόκληση, ενώ θα προσθέσω
στους λόγους της παρουσίας μας
στην Κύπρο το κοινό στοιχείο
του Ελληνισμού στο DNA, που
δημιουργεί και ισχυρό συναι-
σθηματικό και πολιτισμικό υπό-
βαθρο στη σχέση μας αυτή, την
κάνει αυτονόητα εύλογη.
–Ποια είναι η εικόνας σας για
την κυπριακή ασφαλιστική
αγορά;

–Πιστεύω πως είναι ενθαρ-
ρυντική, μολονότι πρόκειται για
αγορά μικρή, σε σύγκριση με
την αντίστοιχη ελληνική. Κινεί-
ται ανοδικά και στον κλάδο
ασφάλισης αυτοκινήτου, που
μας ενδιαφέρει άμεσα, βλέπουμε
αύξηση κοντά στο 3% και ένα
χαρτοφυλάκιο γύρω στα 165
εκατ. ευρώ, που συνδέεται με
προσδοκίες περαιτέρω αύξησης
και λόγω της ανόδου των πωλή-
σεων σε αυτοκίνητα. Το πιο ση-
μαντικό, κατά τη γνώμη μου, εί-
ναι η παράδοση και η αναπτυγ-
μένη ασφαλιστική κουλτούρα
των Κυπρίων, με υψηλό το επί-
πεδο της ασφαλιστικής συνεί-
δησης, που στην Ελλάδα το επι-

καλούμαστε ως αιτία για τη στα-
σιμότητα της αγοράς στο 2% και
κάτι του ΑΕΠ επί δεκαετίες. Είναι
καλό να ξέρεις ότι δραστηριο-
ποιείσαι σε μια αγορά που γνω-
ρίζει τι σημαίνει σωστή ασφα-
λιστική κάλυψη και πόσο είναι
απαραίτητη.
–Τι καινούργιο εισάγει η Any-
time στην κυπριακή ασφαλι-
στική αγορά; ποιες είναι οι
«νέες ιδέες»;

–Αν σχηματοποιούσα την εξέ-
λιξη της ασφάλισης και της εται-
ρείας μας, της INTERAMERICAN,
σε γενιές, θα έλεγα ότι η Anytime
εκφράζει τη νέα γενιά. Πρεσβεύει
λειτουργικά και ασφαλιστικά το
μοντέλο της αξιοποίησης της
ψηφιακής τεχνολογίας, της και-
νοτομίας, της αμεσότητας, της
απλότητας και της οικονομίας
που φέρνει η απευθείας ασφά-
λιση. Απευθυνόμαστε, βέβαια,

σε όλο το ηλικιακό φάσμα των
ασφαλιζομένων αλλά προφανώς,
αναμένουμε μεγαλύτερη αντα-
πόκριση από τους νεότερους,
που κάνουν χρήση του διαδι-
κτύου, που ολοκληρώνουν τις
δουλειές τους αξιοποιώντας τις
δυνατότητες ενός κινητού τη-
λεφώνου. 

Η Anytime, ουσιαστικά, με-
ταφέρει στην Κύπρο το όραμά
μας στην INTERAMERICAN να
προσφέρουμε μια καλύτερη ζωή
με μεγαλύτερη ασφάλεια στους
πελάτες μας με τον τρόπο που
αυτοί θα ήθελαν, υποστηρίζοντας
τις επιθυμίες τους με την πιο
σύγχρονη τεχνολογία και ασφα-
λιστική τεχνογνωσία. Θέλουμε
να είμαστε ο απόλυτος «ψηφια-
κός ασφαλιστής» και η Anytime
αποτελεί την πιο ολοκληρωμένη
έκφραση αυτής της στρατηγικής.
Είμαστε εδώ για να προσφέρουμε
στην ασφάλιση αυτοκινήτου κα-
λύτερο έλεγχο του κόστους
ασφάλισης, καλύτερη εξυπηρέ-
τηση, με εξατομικευμένη προ-
σέγγιση των ασφαλιστικών αναγ-
κών. Το πεντάλεπτο «Take 5΄»
για την ολοκλήρωση μιας ασφά-
λισης, αντανακλά την πραγμα-
τικότητα, δεν είναι διαφημιστική
υπερβολή. 

Μελετούμε τα στοιχεία της
τοπικής αγοράς, παίρνουμε εναύ-
σματα και αφορμές για να δώ-
σουμε καλύτερη ασφάλιση, πιο
ποιοτική και οικονομική. Έχουμε
προσαρμόσει τα προϊόντα μας
στην κυπριακή αγορά και ως πα-
ράδειγμα να αναφέρω το προϊόν
Premium, που παρέχει μεικτή
ασφάλιση. Ανάλογο προϊόν δεν
δίνουμε στην Ελλάδα.
–Η ελληνική εμπειρία της Any-
time σάς κάνει αισιόδοξο για
την επιτυχία της στην Κύπρο;

–Η επιτυχία της Anytime στην
Ελλάδα αποτελεί μια σταθερή
βάση αναφοράς. Αλλάξαμε αν-
τιλήψεις δεκαετιών στην ασφά-
λιση αυτοκινήτου και δημιουρ-
γήσαμε ένα πελατολόγιο 300.000
και πλέον ασφαλισμένων στον
κλάδο αυτοκινήτου. Η αναγνω-
ρισιμότητα της Anytime έφθασε
μέσα σε λιγότερα από 10 χρόνια
το 98%, με εννέα στους δέκα πε-
λάτες μας να δηλώνουν ικανο-
ποιημένοι. Στην Ελλάδα, συν-
δέουμε την ασφαλιστική κάλυψη
και με πρακτικές υπευθυνότητας
για την αντιμετώπιση της μά-
στιγας των τροχαίων ατυχημά-
των, που κοστίζουν πολλές αν-
θρώπινες ζωές και έχουν σοβαρές
κοινωνικές και οικονομικές συ-
νέπειες. Η ασφάλιση αυτοκινή-
του για εμάς, είναι άρρηκτα συν-
δεδεμένη με την οδική ασφάλεια
και την πρόληψη ατυχημάτων.
Έχω τη βεβαιότητα πως η εμ-
πειρία μας στην Ελλάδα θα δώσει
γενικότερη αξία και αποτελέ-
σματα και στην παρουσία μας
στην Κύπρο.

Ο απόλυτος «ψηφιακός ασφαλιστής»
στην Κύπρο θέλει να καταστεί η Anytime

Η ελληνική ασφαλιστική εταιρεία ήλθε με νέες ιδέες και μεταφέρει το όραμα της Interamerican

Η εταιρεία θα είναι ανοικτή στα μηνύματα των αναγκών της κυπριακής αγοράς και θα εξετάζει κάθε ενδεχόμενο.

–Η σκιά της INTERAMERI-
CAN επιδρά ή θα λέγατε πως
η Anytime ακολουθεί τον δι-
κό της, αυτόνομο δρόμο;

–Στην Ελλάδα, η Anytime απο-
τελεί μέρος των επιχειρησιακών
δραστηριοτήτων μας στη σύγ-
χρονη λογική της πρωτοπορίας,
των νέων οριζόντων για βιώσιμη
ανάπτυξη και βέβαια, αντλεί αξιο-
πιστία από το κύρος, τη σταθερή
λειτουργική κερδοφορία της IN-
TERAMERICAN κατά την τελευ-
ταία πενταετία και την υψηλή
φερεγγυότητά της. Η ΙΝTERA-
MERICAN παρουσίασε πέρυσι
παραγωγή ασφαλίστρων 330
εκατ. ευρώ, κατέβαλε σε αποζη-
μιώσεις 180 εκατ. ευρώ, εξυπη-

ρετεί στην Ελλάδα 2.130 πελάτες
κατά μέσο όρο καθημερινά, με
αποζημίωση ή παροχή υπηρεσίας
Οδικής ή Άμεσης Ιατρικής Βοή-
θειας και έχει ηγετικό ρόλο στους
κλάδους Υγείας και Γενικών
Ασφαλίσεων. Η εμπιστοσύνη με
την οποία περιβάλλουν την εται-
ρεία στην Ελλάδα οι πελάτες της,
αφορά και στη σχέση που έχουν
μαζί της μέσω της Anytime. Αυτή
η «προίκα» μεταφέρεται και στην
Anytime της Κύπρου.
–Εκτός κλάδου ασφάλισης
αυτοκινήτου, στην Κύπρο
σκοπεύετε να αναπτύξετε
ασφαλιστική δραστηριότητα
σε άλλους κλάδους;

–Θα είμαστε ανοιχτοί στα μη-

νύματα των αναγκών της αγοράς
που θα λαμβάνουμε από την Κύ-
προ και θα εξετάζουμε κάθε σχε-
τικό ενδεχόμενο. Άλλωστε, στην
Ελλάδα η Anytime ασφαλίζει και
κατοικία, ενώ σε κάθε περίπτωση
προσφέρεται για απευθείας
ασφάλιση που δεν απαιτεί συμ-
βουλευτική υποστήριξη και πραγ-
ματοποιείται με τυποποιημένα
προγράμματα. Στην Κύπρο, δια-
θέτουμε ήδη ένα πυρήνα εξαι-
ρετικών στελεχών με επικεφαλής
τον Σπύρο Οικονόμου, που υπο-
στηρίζουν την παρουσία της
Anytime – έχουμε τα πρώτα συμ-
βόλαια, έγινε το ξεκίνημα. Είμα-
στε εδώ για να μείνουμε και γι’
αυτό, θα επιμείνουμε.

«Προίκα μας η εμπιστοσύνη
που μας περιβάλλει ο κόσμος» 

<<<<<<<

«Είμαστε εδώ για να
προσφέρουμε στην
ασφάλιση αυτοκινή-
του καλύτερο έλεγχο
του κόστους ασφάλι-
σης, καλύτερη εξυπη-
ρέτηση, με εξατομι-
κευμένη προσέγγιση
των ασφαλιστικών
αναγκών».

<<<<<<<

Μελετούμε τα στοι-
χεία της τοπικής αγο-
ράς, παίρνουμε εναύ-
σματα και αφορμές για
να δώσουμε καλύτερη
ασφάλιση, πιο ποιοτι-
κή και οικονομική.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

O διεθνής οργανισμός Εγκεκριμένων
Εξεταστών Απάτης (Association of
Certified Fraud Examiners – ACFE)
ιδρύθηκε το 1988 στο Όστιν του
Τέξας και παρέχει εκπαίδευση ως
προς τις μεθόδους και τρόπους
πρόληψης, ελέγχου και ανίχνευσης
περιστατικών απάτης. Στοχεύει
στην καταπολέμηση της απάτης,
στον εντοπισμό και αντιμετώπιση
περιπτώσεων απάτης, καθώς και
στην προαγωγή της εμπιστοσύνης
του κοινωνικού συνόλου στην ακε-
ραιότητα, αντικειμενικότητα και
επαγγελματισμού των εγκεκριμέ-
νων εξεταστών απάτης. Το ACFE
αποτελείται από τοπικά παραρτή-

ματα (Chapters), τα οποία εκπρο-
σωπούν τον οργανισμό σε διαφο-
ρετικές χώρες ή γεωγραφικές πε-
ριοχές.

Μιλώντας στην «Κ» ο πρόεδρος
του ACFE στην Κύπρο Γιώργος Ζορ-
νάς αναφέρει ότι μια μέση εταιρεία
χάνει ανά έτος 5% των εσόδων της
λόγω απάτης, ενώ στα τελευταία
χρόνια, η κυπριακή κοινωνία τα-
λανίζεται από πολλαπλά περιστα-
τικά απάτης και διαφθοράς. Τονίζει
δε πως πολλά πρέπει να γίνουν
ώστε να περιοριστεί η διαφθορά
στην Κύπρο.
–Ποιοι λόγοι σας ώθησαν στη
δημιουργία κυπριακού παραρ-
τήματος του ACFE;

–Οι συνέπειες της απάτης σε
ιδιωτικούς και δημόσιους οργανι-
σμούς είναι μεγάλες. Με βάση τα
αποτελέσματα της Ετήσιας Έκθε-
σης του ACFE αναφορικά με την
Απάτη και Κατάχρηση στον Χώρο
Εργασίας για το 2016 σε παγκόσμιο
επίπεδο, η μέση εταιρεία χάνει ανά

έτος 5% των εσόδων της λόγω απά-
της. Συγκεκριμένα, οι συνολικές
απώλειες που διαπιστώθηκαν κατά
την πιο πάνω έρευνα ανήλθαν στα
$6,3 δισ. με διάμεσο όρο απώλειας
τις $150 χιλιάδες ανά υπόθεση και
αφορούν 2.410 περιπτώσεις.

Παράλληλα, με βάση τα αποτε-
λέσματα της ίδιας έρευνας, παρα-
τηρήθηκε ότι σε περιπτώσεις κατα
τις οποίες ο δράστης ήταν διευ-
θυντικό στέλεχος του οργανισμού,
οι ζημιές ήταν κατά τέσσερις φορές
μεγαλύτερες από ό,τι σε περιπτώ-
σεις στις οποίες η απάτη οργανώ-
θηκε ή/και διαπράχθηκε από διευ-
θυντή και έντεκα φορές μεγαλύ-
τερες από ό,τι σε περιπτώσεις στις
οποίες υπαίτιος για την απάτη ήταν
μέλος του υπαλληλικού προσωπι-
κού. 

Συγκεκριμένα, ο μέσος όρος ζη-
μιών σε περιπτώσεις διάπραξης
απάτης από διευθυντικά στελέχη
ανήλθε στις $703.000, σε περιπτώ-
σεις διάπραξης απάτης από διευ-
θυντές σε $173.000 και σε περι-
πτώσεις διάπραξης απάτης από
απλούς υπαλλήλους σε $65.000.
Τα τελευταία χρόνια, η κυπριακή
κοινωνία ταλανίζεται από πολλα-
πλά περιστατικά απάτης και δια-
φθοράς, στα οποία πολλές φορές
εμπλέκονται ανώτεροι λειτουργοί
του κράτους ή και παράγοντες της
πολιτικής ζωής του τόπου και τα
οποία υποδηλώνουν την ανάγκη
για την επαγρύπνηση όλων των
ενδιαφερόμενων φορέων της κοι-
νωνίας, τόσο για την καταπολέ-
μηση, όσο και για την πρόληψη
περιστατικών απάτης. Είναι γεγο-
νός ότι πολλά πρέπει να γίνουν,
ώστε να μπορέσουμε να περιορί-
σουμε σημαντικά τη διαφθορά
στην Κύπρο. 

Η ίδρυση του κυπριακού ACFE
αποτελεί σημαντική συνεισφορά
προς αυτή την κατεύθυνση, αφού
ευχή όλων μας είναι όπως ο Σύν-
δεσμός μας αποτελέσει σημαντική
κινητήρια δύναμη, ώστε να επέλθει
ουσιαστική αλλαγή στον τρόπο
πρόληψης και αντιμετώπισης πε-
ριπτώσεων απάτης και διαφθοράς/
στη χώρα μας.
–Στην Κύπρο ποια είναι τα συ-
χνότερα οικονομικά εγκλήμα-
τα;

–Με βάση έρευνα του ελεγκτι-
κού οίκου PricewaterhouseCoopers
για το 2016, τα συχνότερα οικονο-
μικά εγκλήματα που αντιμετωπί-

ζουν οι εταιρείες στην Κύπρο είναι
η υπεξαίρεση περιουσιακών στοι-
χείων, το ηλεκτρονικό έγκλημα και
το ξέπλυμα χρήματος. 

Είναι αξιοσημείωτο ότι, σύμφω-
να με την ίδια έρευνα, το 33% των
κυπριακών οργανισμών που είχαν
περιστατικό οικονομικού εγκλή-
ματος, έχουν υποστεί χρηματοοι-
κονομική επίπτωση άνω των
$50.000 και μάλιστα το 8% αυτών
δηλώνει επιπτώσεις πέραν του $1
εκατομμυρίου.
–Ποιοι είναι οι κύριοι στόχοι
του CyprusChapteroftheACFE;

–Οι κύριοι στόχοι του κυπριακού
ACFE είναι να προωθήσει την εκ-
παίδευση και να προάγει τη διά-
δοση των γνώσεων και ικανοτήτων
των μελών του στους συσχετιζό-
μενους τομείς πρόληψης, ελέγχου
και ανίχνευσης περιστατικών απά-
της. Να εκπροσωπήσει τους Πι-
στοποιημένους Ελεγκτές Απάτης
(CFE) στην Κύπρο και να ενημε-
ρώσει την κοινή γνώμη και άλλους
φορείς για την ακεραιότητα, αντι-
κειμενικότητα και επαγγελματισμό
των Πιστοποιημένων Ελεγκτών
Απάτης (CFE). Να διαδραματίσει
πρωταγωνιστικό και εποικοδομη-
τικό ρόλο στην προσπάθεια εντο-
πισμού και αντιμετώπισης περι-
πτώσεων απάτης στην κυπριακή
πραγματικότητα. Να προωθήσει
την ελεύθερη ανταλλαγή απόψεων,
την ανάπτυξη και συνεργασία με-
θόδων και προσεγγίσεων για επί-
λυση προβλημάτων που αφορούν
στην πρόληψη και καταπολέμηση
της απάτης, τόσο μεταξύ των μελών
του, όσο και μεταξύ όλων των συγ-

γενικών φορέων. Να συμβάλει κα-
θοριστικά στην προάσπιση των δι-
καιωμάτων των μελών του κατά
την εκπλήρωση του έργου τους,
καθώς και στην προστασία και δια-
φύλαξη της ανεξαρτησίας τους,
ώστε να καθίσταται ανέφικτη τυχόν
προσπάθεια τρίτων για επηρεασμό
του έργου τους.
–Ποια είναι κατά την γνώμη σας
τα σημαντικότερα βήματα για
την πρόληψη και καταπολέμηση
της απάτης;

–Πιστεύω ότι είναι αναγκαίο
όπως, τόσο ιδιωτικοί όσο και δη-
μόσιοι οργανισμοί, θέσουν σε λει-
τουργία αποτελεσματικά συστή-
ματα εταιρικής διακυβέρνησης και
εσωτερικού ελέγχου. Τέτοια συ-
στήματα συμβάλλουν, σε μεγάλο
βαθμό, στην αποτροπή των περι-
στατικών απάτης ενώ επιτρέπουν
το γρηγορότερο εντοπισμό τους
περιορίζοντας έτσι τις ζημιές που
δημιουργούν. 

Με βάση την ετήσια έκθεση του

ACFE για το 2016, οργανισμοί οι
οποίοι εφαρμόζουν δομημένα και
αποτελεσματικά συστήματα εσω-
τερικού ελέγχου εναντίον της απά-
της έχουν υποστεί μέχρι και κατά
54% μικρότερες ζημιές, ενώ ο χρό-
νος εντοπισμού της απάτης μει-
ώθηκε μέχρι και 50%, σε σχέση με
οργανισμούς χωρίς δομημένα και
αποτελεσματικά συστήματα ελέγ-
χου. 

Ως εκ τούτου, η έλλειψη αποτε-
λεσματικών συστημάτων ελέγχου
ή και η μη σωστή εφαρμογή/λει-
τουργία των συστημάτων αυτών,
αποτελεί τη βασικότερη οργανω-
τική αδυναμία, η οποία διευκολύνει
την κατάχρηση και την απάτη.

Παράλληλα με τα συστήματα
εταιρικής διακυβέρνησης και εσω-
τερικού ελέγχου, για την αποτελε-
σματική αποτροπή και αντιμετώ-
πιση περιστατικών απάτης, είναι
απαραίτητη και η ευαισθητοποίηση
της κοινής γνώμης. Μόνο αν αν-
τιληφθούμε τις συνέπειες της απά-
της, τόσο σε οικονομικό όσο και
σε κοινωνικό επίπεδο, θα μπορέ-
σουμε να επιφέρουμε αποτελεσμα-
τικά πλήγματα σε φαινόμενα δια-
φθοράς, τα οποία ταλανίζουν τον
τόπο. 

Στην Κύπρο, για πάρα πολλά
χρόνια επικρατούσε ανοχή ή και
αδιαφορία σε θέματα διαφθοράς.
Ο χρηματισμός, οι συνθήκες σύγ-
κρουσης συμφερόντων, ο νεποτι-
σμός, οι καταχρήσεις δημόσιου
χρόνου και χρήματος θεωρούνταν
στοιχεία της καθημερινότητας, συ-
νυφασμένα με την πολιτική, κοι-
νωνική και οικονομική ζωή του τό-

που.  Το επιστέγασμα των πιο πάνω
είναι τα γεγονότα του 2013. Πι-
στεύω ότι το κυπριακό παράρτημα
του ACFE αποτελεί τροχοπέδη κατά
της απάτης.
–Ποια άτομα πλαισιώνουν αυτή
την προσπάθεια;

–Οι συνεργάτες μου, οι οποίοι
συνέβαλαν τα μέγιστα στην ίδρυση
του κυπριακού παραρτήματος και
οι οποίοι αποτελούν το προσωρινό
Διοικητικό Συμβούλιο είναι ο κ.
Μάριος Σκανδάλης, διευθυντής Δι-
εύθυνσης Κανονιστικής Συμμόρ-
φωσης του Συγκροτήματος της
Τράπεζας Κύπρου και πρόεδρος
του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λο-
γιστών Κύπρου, ο οποίος κατέχει
τη θέση του αντιπροέδρου. Ο κ.
Γιώργος Ρωσταντής, διευθυντής
Ελέγχου Δικτύου και Διερευνήσεων
της Διεύθυνσης Εσωτερικού Ελέγ-
χου του Συγκροτήματος της Τρά-
πεζας Κύπρου, ο οποίος κατέχει
τη θέση του γραμματέα.

Ο κ. Άγις Ταραμίδης, διευθύνων
σύμβουλος της εταιρείας Navi-
gantConsultantsLtd στη θέση του
ταμία και η κα Μαρία Κραμβιά-Κα-
παρδή, αναπληρώτρια κοσμήτορας
της Σχολής Διοίκησης και Οικο-
νομίας στο ΤΕΠΑΚ και πρόεδρος
της Διεθνούς Διαφάνειας Κύπρου,
η οποία έχει αναλάβει τον τομέα
της επιμόρφωσης και της οργάνω-
σης εκπαιδευτικών σεμιναρίων,
έχοντας τον τίτλο της TrainingDi-
rector. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφέρω
ότι η Τράπεζα Κύπρου έχει στηρίξει
από την αρχή όλες τις προσπάθειές
μας.

Δυναμική επαναδραστηριοποίηση του τομέα των ακινήτων
Α Ρ Θ Ρ Ο  Του ΠΑΝΤΕΛΗ ΛΕΠΤΟΥ

Η πρόσφατη οικονομική κρίση, παρά
τη σοβαρή επίδραση που είχε στον
τομέα ανάπτυξης γης, επιβεβαίωσε
για άλλη μία φορά τη διαχρονική
συμβολή του τομέα των ακινήτων
στην οικονομική και κοινωνική
ανάπτυξη του τόπου, αλλά και την
ανθεκτικότητα που επιδεικνύει μέ-
σα σε δύσκολες συνθήκες. Μετά
τα γεγονότα του Μαρτίου του 2013,
την ίδια ώρα που στην κυπριακή
κοινωνία επικρατούσε κλίμα ανα-
σφάλειας, αβεβαιότητας, έλλειψης
εμπιστοσύνης και απαισιοδοξίας,
ο κλάδος των ακινήτων, έχοντας
ως κεντρική δύναμή του τη δημι-
ουργική εξωστρέφεια, που πάντα
τον χαρακτήριζε, στάθηκε όρθιος,
βρήκε λύσεις, ανέδειξε τις προ-
οπτικές και τις μεγάλες δυνατότητές
του, αλλά και τη δυνατότητα να
βρει και να δώσει λύσεις, διαψεύ-
δοντας εκείνους που βιάστηκαν
να τον υποτιμήσουν.

Σήμερα, μετά από τέσσερα χρό-
νια, ο κλάδος όχι μόνο κατόρθωσε
να σταθεροποιηθεί αλλά εμφανίζει
σημαντικά σημάδια ανάκαμψης.
Αυτά αποτυπώνονται ξεκάθαρα σε
όλους τους σημαντικούς δείκτες
που παρακολουθούν την πορεία
του κλάδου ανάπτυξης γης και οι-
κοδομών. Ο αριθμός των πωλήσε-
ων, οι άδειες οικοδομής, οι θέσεις
εργασίας, όλα δείχνουν πως έχουμε
εισέλθει σε μια θετική πορεία. 

Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία
του Τμήματος Κτηματολογίου και
Χωρομετρίας, τον Μάιο του 2017
οι πωλήσεις ακινήτων, κατέγραψαν
αύξηση 59% έναντι του αντίστοιχου
μήνα του 2016. Την ίδια ώρα οι πω-
λήσεις του πρώτου πενταμήνου
του έτους παρουσιάζουν αύξηση
που φτάνει το 17% έναντι του αν-
τίστοιχου περσινού.

Η δυναμική επαναδραστηριο-
ποίηση του τομέα επιβεβαιώνεται

και από τα στοιχεία της Στατιστικής
Υπηρεσίας για τους δυο πρώτους
μήνες του 2017 για τις άδειες οι-
κοδομής και τον δείκτη παραγωγής
στις κατασκευές, τα οποία συνι-
στούν σημαντική ένδειξη για τη
μελλοντική δραστηριότητα στον
κατασκευαστικό τομέα. Σύμφωνα
με τα στοιχεία, κατά την περίοδο
Ιανουαρίου - Φεβρουαρίου 2017
εκδόθηκαν 909 άδειες οικοδομής
σε σύγκριση με 794 την αντίστοιχη
περίοδο του προηγούμενου έτους,
παρουσιάζοντας αύξηση 15%. Ο
αριθμός των οικιστικών μονάδων

παρουσίασε αύξηση 6,6%, ενώ ο
δείκτης παραγωγής στις κατα-
σκευές, αυξήθηκε το τέταρτο τρί-
μηνο του 2017 κατά 17,9% έναντι
του τέταρτου τριμήνου του 2016.

Εντυπωσιακές είναι επίσης και
οι επιδόσεις του τομέα στο επίπεδο
της απασχόλησης, αφού ο κλάδος
απασχολεί πέραν των 30.000 ερ-
γαζομένων, ενώ από αυτόν εξαρ-
τώνται επίσης χιλιάδες άλλοι επαγ-
γελματίες, όπως αρχιτέκτονες, πο-
λιτικοί μηχανικοί, εργολάβοι, κτη-
ματομεσίτες, βιομήχανοι, εισαγω-
γείς οικοδομικών υλικών, τουρι-
στικά καταστήματα, εστιατόρια,
υπηρεσίες αλλά και τραπεζικοί ορ-
γανισμοί, συνεργατικά ιδρύματα,
νομικοί και ελεγκτικοί οίκοι. Αξίζει
να σημειωθεί ότι ενώ το σύνολο
των εργαζομένων στην Κύπρο το
τέταρτο τρίμηνο του 2016 ήταν
374.651, έναντι 361.433 που ήταν
το αντίστοιχο τρίμηνο του 2015,

παρουσιάζοντας δηλαδή αύξηση
3,5%, στον τομέα των κατασκευών
οι εργαζόμενοι αυξήθηκαν το ίδιο
διάστημα από 26.580 σε 31.751
(αύξηση 20%).

Ο κλάδος των ακινήτων, απέδειξε
στα δύσκολα πως αποτελεί μία από
τις πιο σημαντικές δυνάμεις του
τόπου κάνοντας πράξη την έννοια
της ανάπτυξης μέσα από την προ-
σέλκυση κεφαλαίων, την υλοποί-
ηση νέων έργων και τη δημιουργία
θέσεων εργασίας. Τα πιο πάνω στοι-
χεία επιβεβαιώνουν την ολική επα-
ναφορά του τομέα αλλά σε καμία
περίπτωση δεν πρέπει να οδηγή-
σουν σε εφησυχασμό ή πισωγυρί-
σματα. Διανύουμε ακόμη μια κρί-
σιμη μεταβατική περίοδο, στην
οποία καλούμαστε να παραμείνου-
με σοβαροί και να εργαστούμε
ακούραστα με συλλογικότητα και
ευελιξία ούτως ώστε να αντιμετω-
πίσουμε τις προκλήσεις και να αξιο-

ποιήσουμε τις ευκαιρίες. Οι προ-
ϋποθέσεις για περαιτέρω εξέλιξη
του τομέα ανάπτυξης γης είναι
μπροστά μας, επιβάλλεται όμως να
προχωρήσουμε με ταχύτητα στις
αναγκαίες μεταρρυθμίσεις και να
εκσυγχρονίσουμε δομές και πρα-
κτικές. Να περιορίσουμε τη γρα-
φειοκρατία και να εφαρμόσουμε
γρήγορες διαδικασίες. Χρειάζεται
όλοι να εργαστούμε με τόλμη και
αποφασιστικότητα γι’ αυτά που
πρέπει να γίνουν, ώστε να συνε-
χίσουμε να πηγαίνουμε μπροστά.
Με κόπους και μεγάλες θυσίες, τα
προηγούμενα χρόνια, βάλαμε τα
θεμέλια μιας νέας πορείας. Θα είναι
αδιανόητο να αφήσουμε να χαθούν
τα όσα πετύχαμε.

Ο κ. Παντελής Λεπτός είναι πρόεδρος
του Παγκύπριου Συνδέσμου
Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και
Οικοδομών. 

Εταιρική
διακυβέρνηση
τροχοπέδη
στην απάτη
Ζορνάς: Πολλά πρέπει να γίνουν, ώστε
να περιοριστεί η διαφθορά στην Κύπρο

<<<<<<<

Τα συχνότερα οικονομι-
κά εγκλήματα που 
αντιμετωπίζουν οι 
εταιρείες στην Κύπρο
είναι η υπεξαίρεση 
περιουσιακών στοιχεί-
ων, το ηλεκτρονικό 
έγκλημα και το ξέπλυμα
χρήματος.

<<<<<<<

Mια μέση εταιρεία 
χάνει ανά έτος 5% 
των εσόδων της λόγω
απάτης, ενώ στα 
τελευταία χρόνια, η κυ-
πριακή κοινωνία ταλανί-
ζεται από πολλαπλά 
περιστατικά απάτης και
διαφθοράς.

Το 33% των κυπριακών οργανισμών που είχαν περιστατικό οικονομικού εγκλήματος, έχουν υποστεί χρηματοοικονομική επίπτωση άνω των 50.000 δολαρίων,
δηλώνει ο πρόεδρος του ACFE στην Κύπρο Γιώργος Ζορνάς (μέσο).

<<<<<<<

Οι προϋποθέσεις 
για περαιτέρω εξέλιξη
του τομέα ανάπτυξης
γης είναι μπροστά μας.
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Της ΑΡΙΑΝΑΣ ΧΑΡΙΛΑΟΥ 

Προοπτική ανάπτυξης του κλάδου
της κρουαζιέρας και του ναυτικού
τουρισμού αναμένεται να υπάρξει
στο εγγύς μέλλον, με τους αρμόδιους
φορείς να εκφράζουν την αισιοδοξία
τους από τη μεγάλη ζήτηση που
υπάρχει τα τελευταία έτη στις αφίξεις
τουριστών. Αν και η Κύπρος θεω-
ρείται ένα από τα κέντρα της κρουα-
ζιέρας στις ενδιάμεσες στάσεις στην
ανατολική Μεσόγειο, σύμφωνα με
τα στοιχεία του Κυπριακού Οργα-
νισμού Τουρισμού, παρουσιάστηκε

μείωση στη ζήτηση της κρουαζιέρας,
εξαιτίας των αρνητικών γεωπολιτι-
κών εξελίξεων στην ευρύτερη πε-
ριοχή, με αποτέλεσμα η ζήτηση να
μετακινηθεί δυτικότερα, προς τη
δυτική Ευρώπη και τη Μεσόγειο.
Ωστόσο, σύμφωνα με τους ειδικούς,
η ένταση θα αποκλιμακωθεί σε πε-
ρίπου τέσσερα χρόνια και οι διεθνείς
εταιρείες που δραστηριοποιούνται
στον κλάδο αναμένεται να χρησι-
μοποιούν περισσότερο τα λιμάνια
της χώρας είτε ως ενδιάμεσού προ-
ορισμού είτε ως αφετηρίας, γεγονός
το οποίο θα φέρει περαιτέρω έσοδα
στην οικονομία της χώρας. Η ιδιω-
τικοποίηση του κεντρικού λιμανιού

της Κύπρου, της Λεμεσού, αλλά και
η δρομολόγηση της ανάπτυξης της
μαρίνας και του λιμανιού της Λάρ-
νακας θα προσελκύσουν ακόμα πε-
ρισσότερο το ενδιαφέρον των διε-
θνών εταιρειών. Σε δηλώσεις του
στην «Κ», ο τουριστικός λειτουργός
του ΚΟΤ, Χρήστος Μούστρας, ανέ-
φερε ότι η Κύπρος είναι ένας ασφα-
λής προορισμός με ποιοτικό τουρι-
στικό προϊόν, που αναμένεται να
εξελιχθεί στα επόμενα χρόνια, το-
νώνοντας περαιτέρω την αγορά. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία του ΚΟΤ,
από το 2015 μέχρι και σήμερα υπήρξε
μια μείωση στις ενδιάμεσες στάσεις
των κρουαζιερόπλοιων. Συγκεκρι-
μένα, 28 κρουαζιερόπλοια επισκέ-
φτηκαν 67 φορές το λιμάνι Λεμεσού
το 2015, 26 κρουαζιερόπλοια επέ-
λεξαν 70 φορές το λιμάνι Λεμεσού
το 2016, ενώ το 2017 αναμένονται
23 κρουαζιερόπλοια με 56 επισκέ-
ψεις. Όσον αφορά τους Κύπριους
που επιλέγουν να πάνε κρουαζιέρα,
σύμφωνα με τα στοιχεία του 2016,
οι Κύπριοι επιβάτες ανήλθαν στις
28.000, σημειώνοντας σταδιακή μεί-
ωση σε σχέση με τα προηγούμενα
έτη. Πιο αναλυτικά, το 2014, οι επι-
βάτες που επέλεξαν ως αφετηρία το
λιμάνι Λεμεσού ανήλθαν στις 38.000,
ενώ το 2015 στις 34.000. Οι κρουα-
ζιέρες που επιλέγουν οι Κύπριοι αγ-
κυροβολούν συνήθως στα ελληνικά
νησιά με τα δρομολόγια να ποικίλουν.
Από το λιμάνι της Λεμεσού ξεκινούν
κρουαζιέρες από την εταιρεία «Sa-
lamis Cruise Lines», με τις αναχω-
ρήσεις για το τρεχούμενο έτος να
φθάνουν τις 30. Όπως ανέφερε κ.
Μούστρας, οι αναχωρήσεις βρίσκον-
ται στα ίδια επίπεδα κάθε χρόνο και
τα δρομολόγια ξεκινούν από τον
Ιούνιο και σταματούν γύρω στον
Οκτώβριο. 

Για λίγες ώρες
Όσον αφορά τους επισκέπτες

με πλοία που αγκυροβολούν για
πέντε με έξι ώρες σε όλα τα λιμάνια
της Κύπρου, το προηγούμενο έτος
οι αφίξεις παρουσίασαν επίσης μεί-
ωση. Πιο αναλυτικά, από τις 135.000
αφίξεις που ήταν το 2014, μειώθη-
καν στις 85.000 το 2016. Το 2015
οι αφίξεις ανήλθαν στις 108.000.
Η κατανομή στα λιμάνια της Κύ-
πρου διανεμήθηκε ως εξής: Από
τις 85.000 το 2016, οι 53.000 αφίχ-
θησαν στο λιμάνι Λεμεσού, οι
27.000 στη Λάρνακα και οι 3340
στην Πάφο. Οι αγορές που έρχονται
για λίγες ώρες στα λιμάνια της χώ-
ρας είναι κυρίως το Ισραήλ, η Γερ-
μανία, η Αγγλία και η Ιταλία. Το λι-
μάνι της Λάρνακας προσεγγίζεται
κυρίως από ισραηλίτικα πλοία, ει-
δικότερα την καλοκαιρινή περίοδο.
Τα κρουαζιερόπλοια αυτά είναι χω-
ρητικότητας 1.500 ατόμων και πά-
νω. Το συγκεκριμένο είδος τουρι-

σμού είναι πολύ σημαντικό στην
τουριστική ανάπτυξη, ανέφερε ο
κ. Μούστρας, εξηγώντας πως ο
κάθε επιβάτης μπορεί να ξοδέψει
περίπου 80-100 ευρώ τις πέντε
ώρες που μένει στο νησί. Επίσης,
από την ώρα που αγκυροβολεί ένα
κρουαζιερόπλοιο, αυξάνεται η κί-
νηση στο κέντρο της πόλης, με
τους τουρίστες να συνεισφέρουν
στην οικονομία της χώρας. Παράλ-
ληλα, επιλέγονται και εκδρομές σε
αρχαιολογικά σημεία και επισκέψεις
με λεωφορεία στις ορεινές περιοχές.

Λιμάνια αφετηρίας 
Ερωτηθείς κατά πόσο μπορεί να

καταστεί η Κύπρος από τις ξένες
εταιρείες ως λιμάνι αφετηρίας, ο κ.
Μούστρας σημείωσε πως μελλον-
τικά αυτό ενδεχομένως να γίνει,
λόγω του αυξημένου ενδιαφέροντος
που υπάρχει στην περιοχή. «Τα λι-

μάνια της Λεμεσού και της Λάρνα-
κας έχουν όλα τα φόντα να γίνουν
λιμάνια αφετηρίας, ανάλογα με την
ανάπτυξη των κρουαζιέρων στην
ανατολική Μεσόγειο. Η Κύπρος
αποδείχθηκε ένας ασφαλής προ-
ορισμός τα τελευταία δύο χρόνια,
με τις αφίξεις να ξεπερνούν τα τρία
εκατομμύρια. Βάσει αυτών των δε-
δομένων, η Κύπρος μπορεί να απο-
τελέσει έναν σημαντικό προορισμό
στον κλάδο της κρουαζιέρας. Για
την ώρα, λόγω της κατάστασης που
επικρατεί στην περιοχή, οι εταιρείες
δεν μπορούν να εξαπλώσουν τα
δρομολόγιά τους», ανέφερε. Πα-
ράλληλα, σημείωσε πως και οι δύο
πόλεις βρίσκονται κοντά στα αε-
ροδρόμια, κάτι το οποίο λειτουργεί
θετικά στα μελλοντικά σχέδια των
εταιρειών για τη χρησιμοποίηση
των λιμανιών της ώρας ως λιμάνια
αφετηρίας. Ωστόσο, σύμφωνα με
τον ίδιο, υπάρχει και μια παγκόσμια
τάση για την κατασκευή πλοίων
μεγαλύτερης χωρητικότητας (3000
επιβάτες και άνω) και λόγω αυτής
της τάσης είναι δύσκολο να επιλεγεί
η Κύπρος ως αφετηρία. Υπέδειξε
ταυτόχρονα πως εάν μια εταιρεία
χρησιμοποιεί τη χώρα ως αφετηρία,
τα πλεονεκτήματα και τα οφέλη
για τον τουρισμό θα είναι περισ-
σότερα, ενώ παράλληλα θα αυξη-
θούν περαιτέρω και οι αφίξεις στα
αεροδρόμια αλλά και ο τζίρος του
τουρισμού. «Ο κλάδος της κρουα-
ζιέρας προσφέρει περίπου στο του-
ριστικό ΑΕΠ της Κύπρου γύρω στο
1%», σημείωσε. 

Ευοίωνο το μέλλον 
Σύμφωνα με τα στοιχεία, το 2016

οι επιβάτες που επέλεξαν να ταξι-
δέψουν με πλοίο ανήλθαν στα 24
εκατομμύρια παγκοσμίως, με το
36% να προτιμούν τις περιοχές της
Καραϊβικής και το 31% την Ευρώπη,
από το οποίο το 20% προτιμά τη

Μεσόγειο και το 11% τη βόρεια Ευ-
ρώπη. Όσον αφορά τη διακίνηση
των επιβατών κρουαζιέρας, το 2016
η δυτική Μεσόγειος (Ιταλία, Ισπα-
νία) είχε 20 εκατομμύρια επιβάτες
με 8.600 προσεγγίσεις σε λιμάνια,
η Αδριατική (Βενετία, Κροατία κλπ)
5 εκατομμύρια επιβάτες με 2960
επισκέψεις και η ανατολική Με-
σόγειος (από την Ελλάδα και ανα-
τολικότερα συμπεριλαμβανομένης
και της Κύπρου) 2,5 εκατομμύρια
επιβάτες με 1860 επισκέψεις. Η Ελ-
λάδα για το τρεχούμενο έτος πα-
ρουσίασε μείωση του 25% στη ζή-
τηση της κρουαζιέρας, λόγω της
κρίσης που υπάρχει στη περιοχή.
Κληθείς να σχολιάσει το εν λόγω
γεγονός, ο κ. Μούστρας ανέφερε
πως το μέλλον αναμένεται ευοίωνο
και σε δύο με τέσσερα χρόνια η
αγορά αναμένεται να ανακάμψει.
«Γίνεται αρκετή προσπάθεια από
τις εταιρείες ώστε να προσελκύσουν
περισσότερους επιβάτες», σημεί-
ωσε, τονίζοντας πως ο προγραμ-
ματισμός των κρουαζιέρων γίνεται
δύο χρόνια πριν και σύμφωνα με
τα στοιχεία οι εταιρείες εξακολου-
θούν να δείχνουν ενδιαφέρον για
την ανατολική Μεσόγειο, η οποία
διαθέτει ποιοτικό τουριστικό προ-
ϊόν. «Για την Κύπρο είναι πιο επι-
κερδές να γίνονται κρουαζιέρες
στην ανατολική Μεσόγειο παρά
στις άλλες περιοχές. Υπάρχει με-
γάλο ενδιαφέρον από τις διεθνείς
εταιρείες που αναμένουν να καλυ-
τερεύσουν οι συνθήκες που επι-
κρατούν», σημείωσε. Ερωτηθείς
ποια είναι τα κίνητρα των επιβατών
που επιλέγουν να ταξιδέψουν με
αυτό το είδος μεταφοράς, ο κ. Μού-
στρας ανέφερε πως ο προορισμός
είναι ο πρώτος λόγος για την επι-
λογή μιας κρουαζιέρας και όχι οι
ανέσεις του πλοίου. «Το 70% που
επιλέγουν μια κρουαζιέρα είναι ο
προορισμός», σημείωσε. 

Ούριος άνεμος για τις κρουαζιέρες στην Κύπρο
Παρά τη μείωση που παρατηρήθηκε, λόγω των εξελίξεων στην περιοχή, η ζήτηση αναμένεται να αυξηθεί 

<<<<<<<

Η ένταση θα αποκλιμα-
κωθεί σε περίπου τέσ-
σερα χρόνια και οι διε-
θνείς εταιρείες που
δραστηριοποιούνται
στον κλάδο αναμένεται
να χρησιμοποιούν πε-
ρισσότερο τα λιμάνια
της χώρας.

28 κρουαζιερόπλοια επισκέφτηκαν 67 φορές το λιμάνι Λεμεσού το 2015, 26
κρουαζιερόπλοια επέλεξαν 70 φορές το λιμάνι Λεμεσού το 2016, ενώ το
2017 αναμένονται 23 κρουαζιερόπλοια με 56 επισκέψεις

OIK_07-OIKONOMIA_Master_cy  30/06/17  21:45  Page 7



8 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Ε Λ Λ Α Δ Α Kυριακή 2 Iουλίου 2017

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Η μειωμένη ρευστότητα, το αυξημένο
κόστος, αλλά και η γραφειοκρατική
διαδικασία στην οποία υποβάλλονται
οι ελληνικές επιχειρήσεις προκει-
μένου να πραγματοποιήσουν εισα-
γωγές προϊόντων ή πρώτων υλών
είναι οι βασικές επιπτώσεις των ca-
pital controls, που συμπληρώνουν
δύο χρόνια από την επιβολή τους.
Οι επιπτώσεις αυτές αποτελούν κα-
θημερινό βαρίδι για τις επιχειρήσεις
και πρέπει να μπουν στο επίκεντρο
των μέτρων χαλάρωσης των κεφα-
λαιακών περιορισμών που εξετάζει
η κυβέρνηση.

Οπως επισημαίνει ο πρόεδρος της
ΕΣΕΕ, κ. Βασίλης Κορκίδης, τα capital
controls αποτέλεσαν σημαντικό πι-
σωγύρισμα για την πλειονότητα των
ελληνικών επιχειρήσεων και έχουν
επιφέρει σημαντικές διαφοροποι-
ήσεις σε σχέση με τις ανάγκες, τις
προτεραιότητες και τις προοπτικές
επιβίωσης των επιχειρήσεων. Ση-
μαντικές είναι και οι επιπτώσεις
στην ευρύτερη οικονομία, που μετρά
τις απώλειές της στη μείωση του
τζίρου στο λιανικό εμπόριο, την αύ-
ξηση των «κόκκινων» δανείων, τη
μείωση των καταθέσεων και την αύ-
ξηση του κόστους χρηματοδότησης.
Από την άλλη, η μείωση του ελλείμ-
ματος στο εμπορικό ισοζύγιο αγαθών
έγινε δυνατή μέσω της μείωσης των
εισαγωγών και όχι μέσω της αύξησης
των εξαγωγών, ενώ η προσαρμογή
στις ηλεκτρονικές συναλλαγές απο-
τελεί το ζητούμενο για την επόμενη
μέρα και μένει να εδραιωθεί ως τάση.
Σύμφωνα με την ΕΣΕΕ, οι παράμε-
τροι που επηρέασαν άμεσα τον τρό-
πο λειτουργίας και τον σχεδιασμό
χιλιάδων επιχειρήσεων είναι:
• Ρευστότητα: Η διαδικασία των ανα-
γκαίων εγκρίσεων για την εισαγωγή
αγαθών, πρώτων υλών ή μηχανη-
μάτων αποδείχθηκε χρονοβόρα και
καταδικαστική για πολλές επιχει-

ρήσεις, ενώ αρκετοί επαγγελματίες
αναγκάστηκαν να «παγώσουν» την
παραγωγική διαδικασία, με αποτέ-
λεσμα τα capital controls να απο-
δειχθούν ιδιαίτερα επιζήμια για τις
μικρομεσαίες επιχειρήσεις. Το πρό-
βλημα επεκτάθηκε και στις εξαγω-
γικές επιχειρήσεις, πολλές από τις
οποίες εισάγουν πρώτες ύλες, επι-

βαρύνοντας περαιτέρω το ήδη υψηλό
εμπορικό έλλειμμα της χώρας.
• Εμπορικό ισοζύγιο. Η συρρίκνωση
του εμπορικού ελλείμματος αγαθών
κατά 4,97 δισ. ευρώ το πρώτο έτος
επιβολής των capital controls οφεί-
λεται στη δραματική μείωση των
εισαγωγών (-7,41 δισ. ευρώ), ενώ οι
εξαγωγές παραμένουν σε χαμηλά
επίπεδα.
• Τζίρος: Κατά την πρώτη χρονιά, ο
δείκτης κύκλου εργασιών στο λιανικό
εμπόριο μειώθηκε κατά 4,9% και η
παρατηρούμενη βελτίωση του τε-
λευταίου εννεαμήνου επιβεβαιώνει
ότι στη διάρκεια των πρώτων 12 μη-
νών η ένταση των αρνητικών συνε-
πειών στον τζίρο των επιχειρήσεων
έφτασε στο αποκορύφωμά της.
• Καταθέσεις - ELA: Οι εκροές το διά-

στημα Νοεμβρίου 2014 - Ιουνίου
2015 ανήλθαν στα 42 δισ. ευρώ και
σήμερα οι καταθέσεις του ιδιωτικού
τομέα διαμορφώνονται στα 119 δισ.
ευρώ. Η οριακή κατάσταση στην
οποία βρέθηκαν οι τράπεζες οδήγησε
στην άντληση έκτακτης ρευστότη-
τας ύψους 89 δισ. ευρώ από τον ELA,
που μειώθηκε στα 40,7 δισ. ευρώ
τον Μάιο του 2017.
• «Κόκκινα» δάνεια: Η εκτόξευση των
«μη εξυπηρετούμενων πιστωτικών
ανοιγμάτων» στα 105 δισ. ευρώ προ-
ήλθε σε μεγάλο βαθμό και από την
τραπεζική αργία και τη συνεπαγό-
μενη αναστάτωση που προκάλεσε
η επιβολή των κεφαλαιακών περιο-
ρισμών, που συνετέλεσαν στην επι-
κράτηση μιας άτυπης στάσης πλη-
ρωμών εκ μέρους των δανειοληπτών.

Τα capital controls κόστισαν
ακριβά στις ελληνικές επιχειρήσεις
Ταχύτερες εγκρίσεις εισαγωγών, αύξηση ρευστότητας ζητούν οι επαγγελματίες

<<<<<<

Η επιβολή των capital
controls, πριν από δύο
χρόνια, διαφοροποίησε
τις ανάγκες και τις προ-
οπτικές επιβίωσης 
των επιχειρήσεων.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Υπερφορολόγηση, λαθρεμπόριο,
αλλά και νέος κοινοτικός κανο-
νισμός συνθέτουν το τριπλό «χτύ-
πημα» που δέχονται οι νόμιμοι
αποσταγματοποιοί στην Ελλάδα.
Οι διαδοχικές αυξήσεις του Ειδι-
κού Φόρου Κατανάλωσης (ΕΦΚ)
στα αλκοολούχα ποτά, συμπερι-
λαμβανομένων των νόμιμων απο-
σταγμάτων όπως είναι το τσίπου-
ρο και το ούζο, έχουν οδηγήσει
είτε σε μείωση συνολικά της κα-
τανάλωσης είτε σε στροφή στα
χύμα προϊόντα που διακινούνται
κυρίως λαθραία, στερώντας τζίρο
και κέρδη στις εταιρείες του κλά-
δου και έσοδα στο κράτος. 

Στα παραπάνω έρχεται να προ-
στεθεί ο νέος κοινοτικός κανονι-
σμός που βρίσκεται υπό κατάρτιση
και προβλέπει ότι τα αποστάγματα
με γεωγραφική ένδειξη θα μπο-
ρούν να εμφιαλώνονται και εκτός
της συγκεκριμένης γεωγραφικής
ζώνης από την οποία προέρχονται.
Ορατός, λοιπόν, είναι ο κίνδυνος

ελληνικά παραδοσιακά ποτά να
εξάγονται χύμα στο εξωτερικό
και να εμφιαλώνονται εκεί, κάτι
που υπολογίζεται ότι θα έχει ως
συνέπεια τον αφανισμό πολλών
μικρών επιχειρήσεων και την απώ-
λεια του 75% των θέσεων εργα-
σίας.

Οι κίνδυνοι που αντιμετωπίζει
ο κλάδος αναδείχθηκαν στη διάρ-
κεια της ανοικτής συνεδρίασης
της ετήσιας γενικής συνέλευσης
του Συνδέσμου Ελλήνων Παρα-
γωγών Αποσταγμάτων Αλκοολού-
χων Ποτών (ΣΕΑΟΠ), η οποία πραγ-
ματοποιήθηκε χθες σε κεντρικό
ξενοδοχείο της Αθήνας. 

Ειδικότερα, από τα τελευταία
διαθέσιμα στοιχεία προκύπτει ότι
το 2016 τα έσοδα του κράτους από
τον ΕΦΚ στα αλκοολούχα ποτά
υποχώρησαν κάτω από τα επίπεδα
του 2009, όταν δηλαδή δεν είχαν
γίνει οι διαδοχικές αυξήσεις των
φόρων. 

Συγκεκριμένα το 2016 τα έσοδα
διαμορφώθηκαν σε 281 εκατ. ευρώ
(μη συμπεριλαμβανομένων των

εσόδων από τον ΕΦΚ στην μπίρα,
που διαμορφώθηκαν σε 155 εκατ.
ευρώ και στο κρασί που ανήλθαν
σε 24 εκατ. ευρώ), ενώ το 2009
βρίσκονταν στα 289 εκατ. ευρώ.

Την ίδια ώρα παρατηρείται πτώ-
ση της κατανάλωσης, που στα το-
πικά αλκοολούχα ποτά διαμορφώ-
θηκε σε 41% την περίοδο 2010 -
2016. Βεβαίως, μέρος της κατανά-
λωσης αυτής εκτιμάται ότι κατευ-
θύνθηκε στο κρασί, που μέχρι πέ-
ρυσι δεν επιβαρυνόταν με ΕΦΚ,
και στα χύμα προϊόντα που απο-
τελούν ίσως και τη μεγαλύτερη
πληγή για τον κλάδο. 

Ο όγκος του παράνομα διακι-
νούμενου χύμα τσίπουρου υπο-
λογίζεται ότι υπερβαίνει τα 24
εκατ. λίτρα ετησίως, ενώ η δηλω-
θείσα παραγωγή είναι περίπου
6,67 εκατομμύρια εκατόλιτρα, εκ
των οποίων τα 2,67 των επίσημων
αποσταγματοποιών και τα υπό-
λοιπα των λεγόμενων διημέρων,
που διακινείται χύμα και με ελά-
χιστη –όταν δηλώνεται– φορολο-
γική επιβάρυνση.

Τριπλό «χτύπημα» για τους Ελληνες αποσταγματοποιούς

Πλασματική η αύξηση των εξαγωγών στα χρόνια της κρίσης
Σημαντική υστέρηση εξακολουθούν
να παρουσιάζουν οι ελληνικές εξα-
γωγές σε σύγκριση τόσο με τους
εμπορικούς εταίρους τους όσο και
με άλλες ευρωπαϊκές χώρες που
εντάχθηκαν τα προηγούμενα χρό-
νια σε προγράμματα δημοσιονο-
μικής προσαρμογής. Η αύξηση που
εμφανίζουν ως ποσοστό του ΑΕΠ
μετά το 2010 οφείλεται κυρίως στην
υποχώρηση των άλλων συνιστω-
σών του ΑΕΠ και όχι τόσο στην
ανάκαμψη των εξαγωγών ως από-
λυτου μεγέθους.

Ειδικότερα, σύμφωνα με τη με-
λέτη «Ελληνικές Εξαγωγές: Διάρ-
θρωση, Ανταγωνιστικότητα και
Προκλήσεις» της Διεύθυνσης Οι-
κονομικής Ανάλυσης και Ερευνας
Διεθνών Κεφαλαιαγορών της Eu-

robank, οι εξαγωγές αύξησαν την
περίοδο 2009-2016 το μερίδιό
τους στο ΑΕΠ, από 19,0% το 2009
στο 30,2% το 2016, κυρίως λόγω
της κατάρρευσης της εγχώριας
ζήτησης, το οποίο όμως παραμέ-
νει αρκετά χαμηλότερο από το
αντίστοιχο μέγεθος στην Ευρω-
ζώνη (45,7%).

Η μελέτη πραγματοποιεί και μία

ανάλυση των εξαγωγικών επιδό-
σεων των χωρών της Κεντρικής,
Ανατολικής και Νοτιοανατολικής
Ευρώπης και την συγκρίνει με αυ-
τήν της Ελλάδας. 

Από αυτήν προκύπτει ότι την
περίοδο 2010-2015 η σωρευτική
αύξηση των εξαγωγών αγαθών και
υπηρεσιών της περιοχής της ανα-
δυόμενης Ευρώπης ήταν από τις
μεγαλύτερες παγκοσμίως. Εξι οι-
κονομίες της ευρύτερης περιοχής
(Κροατία, Λετονία, Ουγγαρία, Πο-
λωνία, Ρουμανία, Τσεχία) σημεί-
ωσαν διψήφια προσαρμογή της
πραγματικής συναλλαγματικής ισο-
τιμίας σε όρους μοναδιαίου κόστους
εργασίας, όπως και η Ελλάδα. Εν-
τούτοις, πέτυχαν σημαντικά μεγα-
λύτερη αύξηση των εξαγωγών τους

σε σύγκριση με την Ελλάδα. Επι-
πλέον, σε αντίθεση με την Ελλάδα,
την περίοδο 2008-2015, το μερίδιο
των εξαγωγών αγαθών υψηλής τε-
χνολογίας στις συνολικές εξαγωγές
προϊόντων της Κεντρικής, Ανατο-
λικής Νοτιοανατολικής Ευρώπης
παρουσίασε αύξηση.

Προκειμένου η ανάκαμψη των
εξαγωγών να είναι πραγματική και
διαρκής, στη μελέτη της Eurobank
τονίζεται, μεταξύ άλλων, η ανάγκη
για ανάδειξη της ανταγωνιστικό-
τητας ως πρωταρχικού στόχου εθνι-
κής στρατηγικής, η δημιουργία επι-
χειρηματικού περιβάλλοντος φιλι-
κού προς τις επενδύσεις, η ενίσχυση
του τεχνολογικού περιεχομένου
εξαγωγών, ο επαναπροσανατολι-
σμός των εξαγωγών.

Οι Ελληνες αποσταγματοποιοί είναι
αντιμέτωποι με την υπερφορολόγη-
ση, το λαθρεμπόριο και τον νέο κοι-
νοτικό κανονισμό.

<<<<<<

Η αύξηση που εμφανί-
ζουν ως ποσοστό του
ΑΕΠ μετά το 2010 οφεί-
λεται κυρίως στη συρρί-
κνωση του ΑΕΠ.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗ

Σε μπαράζ καταγγελιών χιλιάδων
δανείων, τα οποία βρίσκονται σε
καθυστέρηση, θα προχωρήσουν
το επόμενο χρονικό διάστημα οι
τράπεζες, υιοθετώντας, έπειτα
από χρόνια αδράνειας, επιθετι-
κότερη στάση στην αντιμετώπιση
του μεγάλου προβλήματος των
«κόκκινων» δανείων. Στο στόχα-
στρο θα βρεθούν κυρίως δάνεια
επιχειρήσεων που είναι σε καθυ-
στέρηση εδώ και χρόνια, των
οποίων οι μέτοχοι δεν έχουν τα
χρήματα (ή τη διάθεση) να συμ-
βάλουν στην αντιμετώπιση των
προβλημάτων και μέχρι τώρα απο-
λάμβαναν εντυπωσιακή ασυλία.
Στο στόχαστρο θα βρεθούν και
«στρατηγικοί» κακοπληρωτές στε-
γαστικών δανείων, οι οποίοι επί-
σης απολαμβάνουν ιδιότυπη ασυ-
λία.

Είτε πρόκειται για κακοδιαχεί-
ριση είτε για στρατηγικούς κακο-
πληρωτές, οι τράπεζες είναι απο-
φασισμένες να τραβήξουν την
πρίζα σε εκατοντάδες μη βιώσιμες
επιχειρήσεις και «κόκκινα» στε-
γαστικά.

Πρόσφατα, σε συνάντηση τρα-
πεζών με μετόχους υπερχρεωμέ-
νης επιχείρησης, της οποίας κα-
ταγγέλθηκε η δανειακή σύμβαση,
οι τράπεζες έθεσαν το ζήτημα των
υπέρογκων διοικητικών αμοιβών,
ύψους αρκετών εκατομμυρίων ευ-
ρώ, λαμβάνοντας την αποστομω-
τική απάντηση: «Εμείς πώς θα ζή-
σουμε;». Με λίγα λόγια, η εταιρεία
είχε μετατραπεί, όπως και πολλές
άλλες, με την ανοχή των τραπεζών,
σε ένα ιδιότυπο ATM, από το οποίο
οι μέτοχοι αντλούσαν εκατομμύ-
ρια, μέσω δανείων, απολαμβάνον-
τας πολυτελή ζωή. Φυσικά, από
τον πειρασμό τού «δεν πληρώνω»
δεν ξέφυγαν και πολλοί ιδιώτες
που είδαν την κρίση σαν ευκαιρία.
Οι «στρατηγικοί» κακοπληρωτές
υπολογίζονται σε περίπου 25%
των συνολικών οφειλετών.

«Φταίμε και εμείς»
Στελέχη τραπεζών αναγνωρί-

ζουν ότι και οι τράπεζες φέρουν
μερίδιο ευθύνης για τη διόγκωση
των στρατηγικών κακοπληρωτών,
καθώς, αποφεύγοντας να ασκή-

σουν τις δέουσες νομικές ενέρ-
γειες, έμμεσα συνέβαλαν στην
παγίωση της αντίληψης ότι δεν
υπάρχει καμία επίπτωση αν στα-
ματήσει κανείς να αποπληρώνει
το δάνειό του. Ακόμη και η κα-
ταγγελία δανειακής σύμβασης,
μέχρι τώρα, κατά κανόνα δεν είχε
καμία σοβαρή επίπτωση, καθώς
οι τράπεζες είτε δεν προχωρούσαν
σε άλλη ενέργεια είτε οι όποιες
ενέργειες δεν μπορούσαν να ολο-
κληρωθούν λόγω οργανωμένων
αντιδράσεων (αναβολές πλειστη-
ριασμών). Αυτό, τονίζουν οι τρά-
πεζες, αλλάζει και από εδώ και
πέρα την καταγγελία δανείου θα
ακολουθούν όλα τα προβλεπό-
μενα νομικά βήματα έως το τέλος:
δηλαδή τον πλειστηριασμό.

Στην αλλαγή στάσης οι τράπε-
ζες σε μεγάλο βαθμό υποχρεώ-
νονται από τις δεσμεύσεις που
έχουν αναλάβει στον Ενιαίο Επο-
πτικό Μηχανισμό για μείωση των
«προβληματικών» δανείων. Τα
μη εξυπηρετούμενα δάνεια (NPLs)
από περίπου 75,9 δισ. ευρώ σή-
μερα θα πρέπει να συρρικνωθούν
στα 40,2 δισ. έως τα τέλη του
2019, ενώ τα μη εξυπηρετούμενα
πιστωτικά ανοίγματα (NPEs) από
104,8 δισ. ευρώ θα πρέπει να πε-
ριοριστούν στα 66,7 δισ. ευρώ.
Αν οι τράπεζες αποτύχουν στην
επίτευξη των στόχων, οι επιπτώ-
σεις θα είναι βαρύτατες, καθώς
ορισμένες τράπεζες θα μπορού-
σαν να υποχρεωθούν ακόμα και
σε αυξήσεις κεφαλαίου. Πολλοί
αναλυτές αμφιβάλλουν ότι οι τρά-
πεζες θα μπορέσουν να επιτύχουν
τους στόχους τους, δεδομένων
των εξαιρετικά περιορισμένων,
πλέον, χρονικών περιθωρίων. Οι
διοικήσεις των τραπεζών εμφα-
νίζονται αισιόδοξες, ποντάροντας
και στη βελτίωση του οικονομικού
περιβάλλοντος μετά την ολοκλή-
ρωση της δεύτερης αξιολόγησης.
Επιπλέον, για πρώτη φορά από
το ξέσπασμα της κρίσης, οι τρά-
πεζες έχουν στη διάθεσή τους ένα
θεσμικό πλαίσιο που διαμορφώ-
θηκε μετά την υπογραφή του τρί-
του μνημονίου, αλλά και τις προ-
σθήκες που φέρνει η νέα συμφω-
νία της κυβέρνησης (εξωδικαστι-
κός, νομική κάλυψη, ηλεκτρονικοί
πλειστηριασμοί κ.ά.).

Μπαράζ καταγγελιών
χιλιάδων δανείων
από τις τράπεζες

Την πρώτηγεύση για τις διαθέσεις των ευρωπαϊκών εποπτικών
αρχών για το επερχόμενο stress test του 2018 έλαβαν οι τράπεζες.
Την προηγούμενη εβδομάδα, η Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών (Europe-
an Banking Authority) δημοσιοποίησε το προσχέδιο της μεθοδολογίας
του stress test, με βάση το οποίο θα γίνει η διαβούλευση με τις τράπε-
ζες. Σύμφωνα με αυτό, για πρώτη φορά η άσκηση θα γίνει με βάση το
πρότυπο 9 των Διεθνών Λογιστικών Προτύπων, που είναι πιο απαιτητι-
κό αναφορικά με τις προβλέψεις για τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια.
Σημειώνεται ότι η άσκηση θα εστιάσει σε 49 μεγάλες ευρωπαϊκές
τράπεζες (το δείγμα δεν περιλαμβάνει καμία ελληνική), οι οποίες αντι-
προσωπεύουν το 70% της ευρωπαϊκής αγοράς. Αυτό δεν σημαίνει ότι
οι εγχώριες δεν θα περάσουν από stress test, απλώς αυτό θα «τρέξει»
παράλληλα και με διαφοροποιήσεις στη μεθοδολογία, προκειμένου
να εξεταστεί η ιδιαίτερη κατάσταση στην οποία έχουν περιέλθει οι εγ-
χώριες τράπεζες. Αν αυτό είναι για καλό ή κακό, θα φανεί, με τα πε-
ρισσότερα εγχώρια τραπεζικά στελέχη να δηλώνουν, επί του παρόν-
τος, αισιόδοξα.

Jpapadogiannis@kathimerini.gr

Γεύση από stress test
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Με μεγάλη επιφύλαξη και σκεπτικισμό παρακολουθήσαμε την ψήφιση των δύο νομοσχεδίων για το ΓεΣΥ,  
την Παρασκευή 16 Ιουνίου 2017 από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.

Στηρίζουμε, ζητούμε και θα συμμετέχουμε σ’ ένα σύστημα Υγείας, το οποίο θα κινείται μέσα στα 
πλαίσια τις ορθολογιστικής διαχείρισης, της πλήρους και καθολικής κάλυψης όλων και κυρίως των κοινωνικά 
και οικονομικά ευαίσθητων συνανθρώπων μας.  

Παρακολουθούμε όλοι τα τελευταία χρόνια συνεχείς προσπάθειες, μελέτες, υποσχέσεις και δυστυχώς 
ανώφελη κατασπατάληση δημοσίων πόρων. Διακρίνουμε μέσα στους παρόντες νόμους, όπως και στους 
προηγούμενους, να ακολουθείται η ίδια πεπατημένη όπως στις πλείστες ευρωπαϊκές χώρες  (πλην του 
προϋπολογισμού), στις οποίες τα διάφορα συστήματα κλονίζονται ή βρίσκονται υπό κατάρρευση.

Τις θέσεις μας στις κατά καιρούς προσπάθειες εφαρμογής/προτάσεων ΓεΣΥ, καταθέσαμε μέσα από τα 
συντεταγμένα όργανα ΠΑΣΙΝ, ΠΙΣ, ΕΝΙΚ, χωρίς όμως να εισακουστούν.

Απερίφραστα δηλώνουμε τη συμμετοχή μας και την υποστήριξη ΓεΣΥ, με προϋποθέσεις επιτυχίας για το καλό 
του κοινωνικού συνόλου. 

Δεν θα δεχτούμε όμως να ενταχθούμε σ’ ένα θνησιγενές και αποτυχημένο ΓεΣΥ, που σκοπό θα έχει απλώς 
και μόνο την είσπραξη πρόσθετης φορολογίας και δεν θα αποδίδει τα αναμενόμενά στους συμπολίτες μας.

Δυστυχώς, οι μέχρι τώρα διακηρύξεις και σχεδιασμοί όπως αποτυπώνονται στους πρόσφατα ψηφισθέντες 
νόμους, δεν μας δίνουν καθαρή εικόνα και κατεύθυνση.  Επίσης, προδιαθέτουν αρνητικά μεγάλη μερίδα 
επαγγελματιών Υγείας (ιατρών, νοσηλευτών κ.α.) ως προς το μέλλον και το επίπεδο υπηρεσιών που θα 
μπορούν να προσφέρουν. 

Αναμένουμε να έχουμε την πλήρη και καθαρή εικόνα όλων των παραμέτρων του επιδιωκόμενου ΓεΣΥ, για να 
μπορέσουμε να κάνουμε συνολική και πλήρη τοποθέτηση.

Προς το παρόν επισημαίνουμε την επιφύλαξή μας και τη διστακτικότητά μας σε όσα συμβαίνουν, συνεχίζοντας 
να υπηρετούμε με τον καλύτερο δυνατό τρόπο το πολυτιμότερο ανθρώπινο αγαθό, την ΥΓΕΙΑ. 

Η Πολυκλινική ΥΓΕΙΑ για το ΓεΣΥ

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Κατασχέσεις σε 1,6 εκατομμύριο φο-
ρολογουμένους με χρέη προς το Δη-
μόσιο σχεδιάζει η φορολογική διοίκηση
μέχρι το τέλος του έτους, με στόχο τη
διασφάλιση των εσόδων του Δημοσίου
αλλά και την τόνωσή τους. Με βάση
τα στοιχεία της Ανεξάρτητης Αρχής
Δημοσίων Εσόδων, οι κατασχέσεις εις
χείρας τρίτων αποδεικνύονται ιδιαίτερα
αποτελεσματικές. Μάλιστα, το προ-
ηγούμενο έτος ο συνολικός αριθμός
των μέτρων αναγκαστικής είσπραξης
που ελήφθησαν από τα τμήματα δι-
καστικού και νομικής υποστήριξης
των ΔΟΥ και των ελεγκτικών κέντρων
ανήλθαν σε 1.602.835 έναντι 746.707
του έτους 2015. Εκ των ληφθέντων μέ-
τρων αναγκαστικής είσπραξης, οι κα-
τασχέσεις εις χείρας τρίτων (τραπεζικών
λογαριασμών, ενοικίων κ.λπ.) παρου-
σιάζουν τη μεγαλύτερη συχνότητα
(95,7%). Οπως προκύπτει από τα στοι-
χεία, σε καθημερινή βάση διενεργούνται
από τις ελεγκτικές αρχές περισσότερες
από 530 κατασχέσεις-δεσμεύσεις τρα-
πεζικών λογαριασμών, κάτι που έχει
δημιουργήσει τεράστια προβλήματα
στα νοικοκυριά και στις επιχειρήσεις
που αδυνατούν να ανταποκριθούν στις
υποχρεώσεις τους, που από τις αρχές
του έτους έχουν γιγαντωθεί καθώς
έχουν προστεθεί και οι αυξημένες ασφα-
λιστικές εισφορές. Εξαιτίας της κρίσης,
νοικοκυριά και επιχειρήσεις αφήνουν
απλήρωτους φόρου ύψους 1 δισ. ευρώ
σε μηνιαία βάση. Η κατάσταση αυτή
έχει ξεκινήσει από το 2014 και συνε-
χίζεται με αμείωτους ρυθμούς, και με

εξαιρετικά ισχυρό το ενδεχόμενο να
διογκωθούν περαιτέρω οι ληξιπρόθε-
σμες οφειλές. Σύμφωνα με τα στοιχεία:
• Τα ληξιπρόθεσμα χρέη αυξάνονται
με ρυθμός της τάξης του ενός δισ. ευρώ
τον μήνα. Συνολικά οι μισοί φορολο-
γούμενοι οφείλουν 95 δισ. ευρώ.
• Οι οφειλές στα ασφαλιστικά ταμεία
έχουν εκτοξευτεί περίπου στα 23 δισ.
ευρώ. Οι τάσεις, όπως αναφέρουν οι
ειδικοί, είναι ανοδικές. Και αυτό, διότι
πολλοί ασφαλισμένοι, κυρίως επαγγελ-
ματίες, βρίσκονται πριν από το «λου-
κέτο».
• Στο πρώτο 5μηνο του έτους έχουν

κλείσει 13.280 επιχειρήσεις.
Ο επιχειρηματίας και ο ελεύθερος επαγ-
γελματίας «βρίσκονται καθημερινά αν-
τιμέτωποι με νέα… ήθη», επισημαίνει
o επικεφαλής της επιμελητηριακής
ομάδας στο Βιοτεχνικό Επιμελητήριο
Θεσσαλονίκης - Ενωση Βιοτεχνών–
Νέοι Ορίζοντες, Ιωάννης Φωτιάδης,
σχολιάζοντας τον νέο τρόπο πίεσης
που ασκείται πλέον στην αγορά για
χρέη προς το Δημόσιο, «τα οποία, μά-
λιστα, “γεννήθηκαν” κυρίως τα τελευ-
ταία χρόνια, μετά το 2012, εξαιτίας των
υπέρογκων φορολογικών επιβαρύνσεων
και της δραματικής πτώσης του τζίρου».

Σύμφωνα με τον κ. Φωτιάδη, «οι οφειλές
για τις οποίες γίνονται οι κατασχέσεις,
και για τις οποίες ενημερώθηκε η επι-
μελητηριακή ομάδα, αφορούν, μεταξύ
άλλων, τον ΕΝΦΙΑ και το ΕΕΤΗΔΕ, που
είναι δυσβάστακτα για τις επιχειρήσεις,
οι οποίες είδαν τις πωλήσεις τους να
μειώνονται έως και 90% σε σχέση με
την προ των μνημονίων εποχή».

Στην ανακοίνωση που εξέδωσαν,
τονίζουν ότι η Ανεξάρτητη Αρχή Δη-
μοσίων Εσόδων –μέσω των δικαστικών
τμημάτων εφοριών της Θεσσαλονί-
κης– άρχισε ήδη να προχωρεί σε κα-
τασχέσεις εις χείρας τρίτου αποστέλ-
λοντας τα σχετικά «ραβασάκια» που
χρωστούνται στο Δημόσιο, γνωστο-
ποιώντας το ποσόν της οφειλής και
κατάσχοντας αναγκαστικά «στα χέρια
σας ως τρίτου όσα οφείλετε ή μέλλετε
να οφείλετε από συναλλαγή ως πελά-
της» του οφειλέτη και «μέχρι του συ-
νολικού ποσού που εκείνος χρωστά
προς το Δημόσιο». Δηλαδή, κατάσχουν
αναγκαστικά και μελλοντικές πληρω-
μές για αγορές που ενδεχομένως θα
κάνει κάποιος από τη συγκεκριμένη
επιχείρηση. Να σημειωθεί ότι οι πελάτες
του οφειλέτη καλούνται εντός οκτώ
ημερών από την επίδοση της επιστολής
από την ΑΑΔΕ, «για την ικανοποίηση
των απαιτήσεων του Δημοσίου, να κα-
ταθέσουν τα κατασχεμένα χρήματα
στη ΔΟΥ. Ακόμη, η ΑΑΔΕ γνωστοποιεί
στους παραλήπτες-πελάτες των επι-
χειρήσεων που οφείλουν στο Δημόσιο
ότι «η δήλωση τρίτου, έστω και αρνη-
τική, θα πρέπει να γίνει εντός οκτώ
ημερών από την επίδοση του κατα-
σχετηρίου».

Ερχεται μπαράζ κατασχέσεων 
για χρέη προς το Δημόσιο
Αναγκαστικά μέτρα είσπραξης σε 1,6 εκατ. φορολογουμένους το δεύτερο εξάμηνο Νέα συρρίκνωση του κλάδου της

ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης
στην Ελλάδα βλέπει μελέτη της
Deloitte. Σύμφωνα με αυτή, ο νο-
σοκομειακός κλάδος, αν και υπο-
χώρησε μέσα στα χρόνια της ύφε-
σης, εντούτοις παραμένει υπερ-
μεγέθης. Συγκεκριμένα, στη χώρα
μας σήμερα λειτουργούν 283 δη-
μόσια και ιδιωτικά νοσοκομεία, με
τη συντριπτική πλειονότητά τους
να βρίσκεται εγκατεστημένη στην
Αττική. Υπολογίζεται ότι λειτουρ-
γούν περίπου 45.900 κλίνες, και
με βάση τα διεθνή συγκριτικά στοι-
χεία η διαθεσιμότητα κλινών στη
χώρα μας είναι υψηλότερη από τη
ζήτηση σε ποσοστό τουλάχιστον
κατά 18%.

Ο κλάδος των ιδιωτικών νοσο-
κομείων, έπειτα από μια περίοδο
συνεχούς ανάπτυξης μέχρι το 2009,
παρουσιάζει και αυτός σημαντική
κάμψη. Η πτώση αυτή προήλθε
κυρίως λόγω της καθιέρωσης του
συστήματος εκπτώσεων και επι-
στροφής χρημάτων (rebate) προς
το κράτος, που συρρίκνωσε τα έσο-
δά τους. Σημειώνεται ότι λόγω της
κρίσης που αντιμετώπισε ο ιδιω-
τικός τομέας, εμφανίσθηκε μια τά-
ση συγχώνευσης των νοσοκομει-
ακών μονάδων, με τον αριθμό των
ιδιωτικών νοσοκομείων να μειώνε-
ται κατά 6%.

Σε όλη τη διάρκεια της κρίσης
(2009-2015), ο κλάδος της ιατρο-
φαρμακευτικής περίθαλψης υπο-
χώρησε κατά 40%. Οι δαπάνες υγεί-
ας σημείωναν συνεχώς υποχώρηση
από το 2009 μέχρι και το 2014,
οπότε και διαμορφώθηκαν σε 14,1
δισ. ευρώ. Ο βασικότερος παράγων

υποχώρησης ήταν η σημαντική
συρρίκνωση της ιατροφαρμακευ-
τικής κάλυψης από το κράτος και
το σύστημα κοινωνικής ασφάλισης.
Σύμφωνα με την Deloitte, η ση-
μαντική πτώση των δαπανών στον
κλάδο της υγείας έγινε λιγότερο
αισθητή στα νοσοκομεία της χώ-
ρας, σε αντίθεση με φαρμακεία
και λοιπούς επαγγελματίες του
κλάδου. Οι δύο τελευταίοι επιμέ-
ρους κλάδοι επλήγησαν περισσό-
τερο, αναφέρει η εταιρεία. 

Συγκεκριμένα, η συνολική δα-
πάνη που αφορά τα νοσοκομεία,
από τα 9 δισ. το 2009 έφτασε τα
6,2 δισ. το 2015, παρουσιάζοντας
μια μέση ετήσια πτώση της τάξεως
του 6%. Παράλληλα η πτώση στη
λιανική του κλάδου (φαρμακεία,
ιατρικές συσκευές κ.λπ.) και τους
υπόλοιπους επαγγελματίες που
δραστηριοποιούνται στον τομέα
της υγείας (ιδιώτες γιατρούς, δια-
γνωστικά κέντρα) άγγιξε το 7% και
9% αντίστοιχα.

Η χρηματοδότηση των δαπα-
νών υγείας τα τελευταία χρόνια
προέρχεται κυρίως από το κρατικό
σύστημα κοινωνικής ασφάλισης
σε ποσοστό περίπου 60%, ενώ το
36% καλύπτει ο ασθενής-κατα-
ναλωτής. 

Το ποσοστό συμμετοχής των
Ελλήνων πολιτών στην ιατροφαρ-
μακευτική δαπάνη είναι ποσοστι-
αία πολύ υψηλό σε σχέση με τις
άλλες ευρωπαϊκές χώρες π.χ. Ηνω-
μένο Βασίλειο (9,5%), Γαλλία (6,7%),
Ιταλία (21,7%). Τέλος, υπόλοιπο
4% της συνολικής δαπάνης προ-
κύπτει από συμβόλαια ιδιωτικής
ασφάλισης.

Μειώθηκαν 40% οι δαπάνες
ιατροφαρμακευτικής
περίθαλψης σε έξι χρόνια

Από τον κλάδο του τουρισμού προ-
έρχονται οι 7 στις 10 νέες θέσεις
εργασίας που δημιουργήθηκαν
τον Μάιο, σύμφωνα με το πληρο-
φοριακό σύστημα Εργάνη του
υπουργείου Εργασίας.

Οι υψηλές προσδοκίες για νέο
ρεκόρ αφίξεων ξένων τουριστών
το φετινό καλοκαίρι και η έντονη
εποχικότητα που χαρακτηρίζει
την ελληνική αγορά εργασίας εί-
χαν ως αποτέλεσμα τον Μάιο να
δημιουργηθούν 89.534 νέες θέσεις
εργασίας, εκ των οποίων οι 42.871
από τον κλάδο των καταλυμάτων,
οι 19.952 στις υπηρεσίες εστίασης
και οι 2.389 σε δραστηριότητες
εκμίσθωσης και ενοικίασης.

Τα στοιχεία είναι ιδιαίτερα εν-
θαρρυντικά, καθώς συνολικά κατά
το πρώτο πεντάμηνο του 2017 δη-
μιουργήθηκαν 215.304 νέες θέσεις
εργασίας. 

Η επίδοση αυτή είναι η υψηλό-
τερη επίδοση πενταμήνου από το
2001 μέχρι σήμερα. Θετική είναι
και η επίδοση του Μαΐου 2017,
στον οποίο καταγράφεται  αύξηση
της μισθωτής απασχόλησης στον
ιδιωτικό τομέα, καθώς προκύπτει
θετικό ισοζύγιο προσλήψεων –
αποχωρήσεων.

Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα
στοιχεία των ροών μισθωτής απα-
σχόλησης του Μαΐου 2017, οι
αναγγελίες πρόσληψης ανήλθαν
σε 264.587, ενώ οι αποχωρήσεις
σε 175.053. Από τις συνολικά
175.053 αποχωρήσεις, οι 89.785
προήλθαν από οικειοθελείς απο-
χωρήσεις και οι 85.268 από κα-

ταγγελίες συμβάσεων αορίστου
χρόνου ή λήξεις συμβάσεων ορι-
σμένου χρόνου.

Πρέπει να επισημανθεί ότι το
ισοζύγιο ροών απασχόλησης του
μηνός Μαΐου καταγράφεται πάντα
θετικό και επιπλέον η επίδοση
του Μαΐου 2017 είναι η υψηλότερη
καταγεγραμμένη θετική επίδοση
ισοζυγίου μηνός Μαΐου από το
2001 μέχρι σήμερα.

Ως προς τα ποιοτικά στοιχεία,
διαπιστώνεται ότι τον Μάιο συμ-
βάσεις πλήρους απασχόλησης
ήταν μοιρασμένες με τις αντίστοι-
χες μερικής ή εκ περιτροπής. Συγ-
κεκριμένα, οι πλήρους απασχό-
λησης καλύπτουν το 50,75% του
συνόλου των νέων συμβάσεων
που υπογράφηκαν κατά τον μήνα
Μάιο. Ειδικότερα, υπογράφηκαν
μέσα σε ένα μήνα 134.264 νέες
συμβάσεις πλήρους απασχόλησης,
ενώ ακολούθησαν οι 98.350 συμ-
βάσεις μερικής απασχόλησης
(37,17%) και οι 31.973 συμβάσεις
εκ περιτροπής εργασίας (12,08%).

Ανά δραστηριότητα την πρώτη
θέση στις ροές απασχόλησης κα-
ταγράφουν τα καταλύματα
(42.871). Ακολουθούν οι υπηρεσίες
εστίασης (19.952), το λιανικό εμ-
πόριο (7.833), το χονδρικό εμπόριο
(3.904) και οι δραστηριότητες εκ-
μίσθωσης και ενοικίασης (2.389).
Ανά ειδικότητα, το υψηλότερο θε-
τικό ισοζύγιο προσλήψεων – απο-
λύσεων εντοπίζεται στους σερβι-
τόρους, τραπεζοκόμους και μπάρ-
μεν (18.841).

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Ο τουρισμός προσέφερε
το 70% των νέων θέσεων
εργασίας τον Μάιο
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Ο πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας (ΕΚΤ) Μάριο
Ντράγκι εννοούσε ότι η Ευρωτρά-
πεζα θα είναι υπομονετική σε μια
περίοδο χαμηλών πληθωριστικών
πιέσεων χωρίς να προχωρήσει σε
περαιτέρω χαλάρωση, όχι ότι θα
υπάρξει άμεση αναδίπλωση της
επεκτατικής νομισματικής πολιτι-
κής, είπαν αξιωματούχοι στο πρα-
κτορείο Reuters. 

Ετσι επιχείρησαν να αμβλύνουν
τις εντυπώσεις που οδήγησαν το
ευρώ και τις αποδόσεις των κρα-
τικών ομολόγων της Ευρωζώνης
σε μεγάλη άνοδο μέσα στο τελευ-
ταίο 48ωρο. Εναυσμα γι’ αυτό το
μικρής κλίμακας ράλι αποτέλεσε,
μεταξύ άλλων, δήλωση του κ.
Ντράγκι ότι «οι αντιπληθωριστικές
τάσεις έχουν αντικατασταθεί από
πληθωριστικές τάσεις».

Από την προχθεσινή ομιλία του
κεντρικού τραπεζίτη της Ευρω-
ζώνης στην Πορτογαλία, οι αγορές
συμπέραναν πως η ΕΚΤ θα ανα-
κοινώσει στη συνεδρίαση του Σε-
πτεμβρίου σταδιακή μείωση των
μέτρων ποσοτικής χαλάρωσης
από τις αρχές του 2018, οδηγώντας
το ευρώ σε άνοδο της τάξεως του
2% έναντι του δολαρίου. Τις τε-
λευταίες δύο ημέρες, παράλληλα,
οι αποδόσεις των γερμανικών ομο-
λόγων έχουν ενισχυθεί πάνω από
50% καθώς οι επενδυτές προεξο-
φλούν την αναδίπλωση των μέ-
τρων ποσοτικής χαλάρωσης της
ΕΚΤ, συνολικού ύψους 2,3 τρισ.
ευρώ, και τη γενικότερη λήξη της

επεκτατικής νομισματικής πολι-
τικής στην Ευρωζώνη.

Σκοπός του κ. Ντράγκι, με τη
δήλωση ότι η Ευρωτράπεζα θα εί-
ναι υπομονετική σε μια περίοδο
χαμηλών πληθωριστικών πιέσεων,
ήταν να επισημάνει πως δεν θα
χαλαρώσει αυτόματα τη νομισμα-
τική πολιτική στην Ευρωζώνη λόγω
της υποχώρησης του πληθωρι-
σμού, σχολίασαν ανώνυμα οι αξιω-
ματούχοι της ΕΚΤ. Ο πληθωρισμός
στην Ευρωζώνη διολίσθησε στο
1,4% τον Μάιο από το 1,9% τον

Απρίλιο και προβλέπεται να έχει
εξασθενήσει περαιτέρω στο 1,2%
τον Ιούνιο. 

Εντούτοις, οι τοποθετήσεις αυτές
του κ. Ντράγκι, λιγότερο από έναν
μήνα μετά την προς τα κάτω ανα-
θεώρηση των προβλέψεων για τον
πληθωρισμό, γεννούν ερωτήμα-
τα.

Μερίδα οικονομικών αναλυτών
θεωρεί ότι οι αγορές ήταν υπερβο-
λικές στον τρόπο που ερμήνευσαν

την ομιλία του κ. Ντράγκι, ο οποίος
είπε ότι οι χαμηλές τιμές ενέργειας
δίνουν το περιθώριο στους κεντρι-
κούς τραπεζίτες να παρακολουθή-
σουν την εξέλιξη των πληθωριστι-
κών πιέσεων. 

Δηλαδή, ο κ. Ντράγκι δήλωσε
πως η υποχώρηση του πληθωρι-
σμού αποδίδεται στην πτώση των
τιμών ενέργειας και όχι στην υπο-
τονική ανάπτυξη. Τόνισε δε πως ο
κίνδυνος του αποπληθωρισμού έχει
παρέλθει. 

Υπενθυμίζουμε ότι βασικός στό-
χος της επεκτατικής πολιτικής της
ΕΚΤ –υιοθετώντας αρνητικά επι-
τόκια και αγοράζοντας κρατικά
ομόλογα 60 δισ. ευρώ μηνιαίως–
ήταν να ενισχυθούν οι τιμές στην
πραγματική οικονομία.

Η προχθεσινή δήλωση του κ.
Ντράγκι πως ο κίνδυνος του απο-
πληθωρισμού έχει παρέλθει, σε
συνδυασμό με δήλωση που παρέ-
πεμπε σε προηγούμενη τοποθέτηση
του Γερμανού κεντρικού τραπεζίτη
Γενς Βάιντμαν –για αναδίπλωση
των νομισματικών μέτρων όσο ενι-
σχύεται η ανάπτυξη για να είναι
σταθερή η επίδρασή τους–, ενθάρ-
ρυναν την άνοδο του ευρώ.

Μέσα σε ένα 48ωρο, το ευρώ
έφθασε στο υψηλότερο επίπεδο
του 2017, αγγίζοντας χθες το 1,1390
δολάριο. Παρατείνονται, ως εκ τού-
του, τα κέρδη του ενιαίου ευρω-
παϊκού νομίσματος στο 9,34% το
τελευταίο εξάμηνο και στο 8,24%
εντός 12μήνου.

REUTERS, BLOOMBERG

<<<<<<

Ο τρόπος με τον οποίο
οι αγορές ερμήνευσαν
τη δήλωση Ντράγκι
εκτόξευσε την ισοτιμία
του ευρώ έναντι 
του δολαρίου σε 
υψηλό έτους.

Μήνυμα για σταδιακό
περιορισμό του QE
στέλνει στις αγορές η ΕΚΤ
«Οι επενδυτές παρερμήνευσαν τη δήλωση Ντράγκι», δεν θα 
μειωθούν οι αγορές ομολόγων το 2018, αναφέρει η τράπεζα

«Ανεργία 18% χωρίς μερική απασχόληση»
Η ανεργία στην Ευρωζώνη ενδε-
χομένως να είναι αρκετά υψηλό-
τερη και να προσεγγίζει το 18%,
εάν ληφθεί υπόψη η γενικότερη
εικόνα στην αγορά εργασίας, δή-
λωσε ο Βίτορ Κωνστάντσιο στο
αμερικανικό τηλεοπτικό δίκτυο
του CNBC. 

Σε χθεσινή συνέντευξη, ο αν-
τιπρόεδρος της ΕΚΤ δήλωσε πως
η ανάπτυξη στην Ευρωζώνη θα
μπορούσε να κινείται σε υψηλό-
τερα επίπεδα, τονίζοντας πως θα
χρειαστεί επιμονή εκ μέρους της
ΕΚΤ μέχρι να φθάσει ο πληθωρι-
σμός κοντά στο 2% που είναι στό-
χος της Ευρωτράπεζας. Αναφερό-
μενος στο ευαίσθητο ζήτημα της
ανεργίας στην Ευρωζώνη, είπε
πως το ποσοστό θα μπορούσε να

φθάσει ακόμη και το 18% από το
9,3% που μετράει η Eurostat, εάν
συμπεριληφθούν οι εργαζόμενοι
που απασχολούνται σε θέσεις με-
ρικής απασχόλησης, καθώς δεν
έχουν τη δυνατότητα να βρουν
μια θέση εργασίας πλήρους απα-
σχόλησης. 

Η ΕΚΤ δέχεται ασφυκτικές πιέ-
σεις από τη Γερμανία, η οποία
οδεύει σε εθνικές εκλογές τον Σε-
πτέμβριο, για να τερματίσει την
επεκτατική νομισματική πολιτική
που εφαρμόζει τα τελευταία χρό-
νια. Ο υπουργός Οικονομικών
Βόλφγκανγκ Σόιμπλε έχει κατη-
γορήσει την ΕΚΤ ότι θίγει τις απο-
ταμιεύσεις των Γερμανών με την
πολιτική των αρνητικών επιτο-
κίων.

Παγκόσμιες έρευνες επιβεβαι-
ώνουν πως έχει υπάρξει μεγάλη
αύξηση της μερικής απασχόλη-
σης μετά τη χρηματοπιστωτική
κρίση του 2007-09 στον ανεπτυγ-
μένο κόσμο, επηρεάζοντας αρ-
νητικά το βιοτικό επίπεδο της
μεσαίας τάξης. 

Εκεί αποδίδουν οικονομικοί
αναλυτές τις χαμηλές πληθωρι-
στικές πιέσεις που επικράτησαν
μετά την κρίση του 2007-09 και
τη συνακόλουθη κρίση χρέους
στην Ευρωζώνη. 

«Εάν εφαρμόσουμε, όπως και
στις ΗΠΑ, έναν γενικότερο ορι-
σμό της ανεργίας, τότε η ανεργία
στην Ευρωζώνη θα φθάσει το
18%», σχολίασε ο κ. Κονστάντσιο
στο CNBC.
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«Τρύπα» 12 δισ. στον προϋπολογισμό 
της Ευρωπαϊκής Ενωσης λόγω Brexit
Της ανταποκρίτριάς μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Το Βrexit θα ασκήσει πίεση στον ευ-
ρωπαϊκό προϋπολογισμό προειδοποι-
ούν οι Βρυξέλλες, καθώς έχουν ήδη
ξεκινήσει την προετοιμασία των κρα-
τών-μελών, παρουσιάζοντας τους πι-
θανούς τρόπους για να καλύψουν την
«τρύπα» των περίπου 10-12 δισ. που
θα αφήσει η έξοδος της Μ. Βρετανίας
από τον προϋπολογισμό της Ε.Ε. Η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή χθες παρουσίασε
έγγραφο προβληματισμού για το μέλ-
λον των οικονομικών της Ε.Ε., με συγ-
κεκριμένες προτάσεις που θα μπο-
ρούσαν να τονώσουν τον ευρωπαϊκό
προϋπολογισμό, τη στιγμή που τα
έσοδά του, εκ των πραγμάτων με την
έξοδο της Μ. Βρετανίας, θα συρρι-
κνωθούν. Προτάσεις όπως η θέσπιση
κοινών περιβαλλοντικών και ενεργει-
ακών φόρων για τα κράτη-μέλη, «έτσι
ώστε να συνεισφέρουμε και στη μάχη
ενάντια στην κλιματική αλλαγή»,
όπως λέει το έγγραφο χαρακτηριστικά,
αλλά και έσοδα από πλειστηριασμούς
ρύπων ή φόρους στους ρύπους των
αυτοκινήτων θα μπορούσαν να το-
νώσουν τα έσοδα για τη χρηματοδό-
τηση των πολιτικών της Ε.Ε.

«Αν η Ευρώπη κληθεί να αντιμε-
τωπίσει νέες προκλήσεις, θα πρέπει
κάπου να βρούμε τους απαραίτητους
πόρους. Μπορούμε είτε να ξοδεύουμε
λιγότερα είτε να βρούμε νέα έσοδα»,
δήλωσε ο αρμόδιος επίτροπος για τον
προϋπολογισμό κ. Ετινγκερ.

Ο προϋπολογισμός της Ε.Ε. ισοδυ-
ναμεί με περίπου 1% του ΑΕΠ της
Ε.Ε., και η αποχώρηση της Βρετανίας
σημαίνει ότι η Ε.Ε. θα χάσει έναν από

τους βασικούς χρηματοδότες της, τον
δεύτερο μετά τη Γερμανία. Στο έγ-
γραφο προβληματισμού της Τετάρτης,
η Επιτροπή προειδοποιεί πως το Brexit
έρχεται τη στιγμή που οι δαπάνες
έχουν αυξηθεί με τη μεταναστευτική
κρίση, την καταπολέμηση της τρο-
μοκρατίας και την αύξηση δαπανών
για την αμυντική πολιτική, μεταξύ
άλλων, που συμφωνήθηκαν στον τε-
λευταίο προϋπολογισμό το 2013. «Το
κενό στα έσοδα της Ε.Ε. που θα προ-
κύψει από την έξοδο της Μ. Βρετανίας,
αλλά και από τις δαπάνες που έχουν
προσθέσει οι νέες προτεραιότητες,
πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν», αναφέρει
το έγγραφο και τονίζει ότι «ο ευρω-
παϊκός προϋπολογισμός αντιμετωπίζει
μία δύσκολη πρόκληση, να χρηματο-
δοτήσει περισσότερα με λιγότερα».

Περίπου το 80% του προϋπολογι-
σμού της Ε.Ε. χρηματοδοτείται από
τις συνεισφορές των κυβερνήσεων
και από το μερίδιο των εθνικών εσό-
δων, με μεγάλο μέρος των υπόλοιπων
εσόδων να προέρχεται από τα τελω-
νειακά έσοδα.

«Θα πρέπει να γίνουν δύσκολες
επιλογές για να γεφυρωθούν τα κενά»,
λέει το σχέδιο, σημειώνοντας ότι «η
Ενωση δεν είναι σε θέση να δανειστεί
ούτε μπορεί να εκτυπώσει χρήμα».

Στο έγγραφο, επίσης, εξετάζεται ο
τρόπος που οι Βρυξέλλες θα μπορού-
σαν να χρησιμοποιήσουν μόχλευση
στον προϋπολογισμό τους. Η Επιτρο-
πή, άλλωστε, έχει ήδη εξετάσει αυτό
το ενδεχόμενο με τη δημιουργία του
Ευρωπαϊκού Ταμείου για Στρατηγικές
Επενδύσεις, που δημιουργήθηκε το
2015, με σκοπό να μοχλεύσει 315 δισ.
τα πρώτα τρία χρόνια.

Σε περαιτέρω ενίσχυση του κράτους 
πρόνοιας προχωράει η σουηδική κυβέρνηση
Η σουηδική κεντροαριστερή κυ-
βέρνηση έχει την πολυτέλεια να
φροντίσει για την επόμενη γενιά
λόγω της καλής δημοσιονομικής
κατάστασης. Το υπουργείο Οικο-
νομικών της Σουηδίας, της ισχυ-
ρότερης οικονομίας στη Σκανδι-
ναβία, αναμένει «μεγαλύτερα έσο-
δα, κυρίως από φόρους κεφαλαίου
και προστιθέμενης αξίας, αλλά
και από τη μείωση των δαπανών

του δημοσίου». Αυτοί είναι οι
λόγοι που η Σουηδία προγραμ-
ματίζει την αύξηση του καθαρού
δανεισμού της κεντρικής κυβέρ-
νησης κατά ακόμη 85 δισ. κορώ-
νες ή 8,73 δισ. ευρώ την περίοδο
2017-2020.

Η υπουργός Οικονομικών της
Σουηδίας, Μαγνταλένα Αντερσον,
δήλωσε πως τα περισσότερα κε-
φάλαια θα χρησιμοποιηθούν για
την αντιμετώπιση μελλοντικών
πιέσεων που αναμένεται να ασκη-
θούν στο σύστημα πρόνοιας της

χώρας. Το οικονομικό επιτελείο
της Στοκχόλμης υπολογίζει ότι
μέχρι το 2025 θα έχουν γεννηθεί
300.000 περισσότερα παιδιά. Αν-
τίστοιχη θα είναι η αύξηση των
συνταξιούχων. 

Ο πληθυσμός θα αυξηθεί άνω
των 10 εκατ. λόγω της αύξησης
του προσδόκιμου ζωής και των
μεταναστών.

«Η αυστηρή δημοσιονομική
πολιτική έχει ενισχύσει τη θέση
της οικονομίας», σχολίασε η κ.
Αντερσον από τη Στοκχόλμη. «Θα

εκμεταλλευτούμε αυτή τη θέση
για να προσλάβουμε επαγγελμα-
τίες στον τομέα της υγείας και
της κοινωνικής πρόνοιας, της
προσχολικής εκπαίδευσης και
της αστυνόμευσης». «Αν και έχου-
με επενδύσει στο κράτος πρόνοι-
ας, πρέπει να επενδύσουμε ακόμη
περισσότερο. Σκοπός μου είναι
να προστατεύσω το κράτος πρό-
νοιας της Σουηδίας», δήλωσε η
κ. Αντερσον.

Μέσα στο επόμενο έτος έχουν
δρομολογηθεί εθνικές εκλογές

στη Σουηδία. Οπότε οι κινήσεις
αυτές της κυβέρνησης αναμένεται
να ικανοποιήσουν την κοινή γνώ-
μη, αν και τα περιθώρια δημοσιο-
νομικών ελιγμών είναι περιορι-
σμένα στη χώρα λόγω νομοθεσίας.
Κάθε κυβέρνηση υποχρεώνεται
να διατηρεί δημοσιονομικό πλε-
όνασμα κοντά στο 1% του ΑΕΠ,
όταν υπάρχει ανάπτυξη στην οι-
κονομία για να εξασφαλιστούν
τα απαραίτητα κονδύλια, όταν οι
συνθήκες επιδεινωθούν στην οι-
κονομία. Μετά το κλείσιμο του
σουηδικού κοινοβουλίου λόγω
καλοκαιριού, η κυβέρνηση θα πα-
ρουσιάσει νέες αυξήσεις φόρων,
οι οποίες αναμένεται να δεχτούν
δριμεία κριτική από την αντιπο-
λίτευση. Η κυβέρνηση έχει ήδη
αυξήσει τις φορολογικές επιβα-
ρύνσεις για να χρηματοδοτήσει
μεγαλύτερης διάρκειας αναρρω-
τικές άδειες και επιδόματα ανερ-
γίας.

Σύμφωνα με τις τελευταίες προ-
βλέψεις της σουηδικής κυβέρνη-
σης, ο ρυθμός ανάπτυξης θα δια-
μορφωθεί στο 2,5% το 2017, στο
2,3% το 2018 και στο 2,1% το
2019. Το δημοσιονομικό πλεόνα-
σμα θα φθάσει το 0,8% του ΑΕΠ
φέτος, το 1% τον επόμενο χρόνο
και το 1,8% το 2019. Παράλληλα,
η ανεργία προβλέπεται πως θα
διαμορφωθεί στο 6,6% το 2017,
στο 6,3% το 2018 και στο 6,3%
το 2019.

BLOOMBERG

«Αν και έχουμε επενδύσει στο κράτος πρόνοιας, πρέπει να επενδύσου-
με ακόμη περισσότερο. Σκοπός μου είναι να προστατεύσω το κράτος
πρόνοιας της Σουηδίας», δήλωσε η υπουργός Οικονομικών Μ. Αντερσον.

<<<<<<

Η καλή οικονομική 
κατάσταση της χώρας,
σε συνδυασμό με 
την εκτιμώμενη αύξη-
ση του πληθυσμού,
παρέχει αυτή τη δυνα-
τότητα.

Τα δέκα χρόνια «ζωής» του iPhone,
το οποίο έμελλε να φέρει την επα-
νάσταση στον χώρο της κινητής τη-
λεφωνίας και να προκαλέσει φρενί-
τιδα ενθουσιασμού στους κατανα-
λωτές παγκοσμίως, γιόρτασε χθες
η Apple. Στις 29 Ιουνίου 2007 η εται-
ρεία Apple κυκλοφόρησε το πρώτο
iPhone. 

Δέκα χρόνια μετά, έχει πουλήσει
πάνω από 1 δισ. συσκευές σε παγ-
κόσμιο επίπεδο. Μάλιστα, αξίζει
να σημειωθεί ότι το πρώτο iPhone,
το οποίο στιγμάτισε τον χώρο της
τεχνολογίας, διέθετε πολύ πιο πε-
ριορισμένες δυνατότητες σε σχέση
με τα υπόλοιπα πιο σύγχρονα μον-
τέλα. Ενδεικτικά το πρώτο μοντέλο
δεν διέθετε την εφαρμογή App Sto-
re, την οποία προώθησε η εταιρεία
ένα χρόνο αργότερα. Επίσης, ένας
πελάτης θα μπορούσε να προμη-
θευτεί το εν λόγω μοντέλο μόνο
μέσω συμβολαίου στην εταιρεία
τηλεπικοινωνιών AT&T Inc net-
work.

Επειτα από μια περίοδο όπου η
αύξηση των πωλήσεων ήταν υπο-
τονική, η εταιρεία αποφάσισε να
μειώσει τις τιμές για να αυξήσει τη
ζήτηση για το νέο smartphone κατά
τη διάρκεια του καλοκαιριού. Σύμ-
φωνα με τον Τόνι Φάντελ, κατα-
σκευαστή λογισμικού της συσκευής,
«τον πρώτο χρόνο το μοντέλο iPhone
ήταν καταστροφή. Το αλλάξαμε και
το μετασχηματίσαμε τον δεύτερο

χρόνο». Ορισμένοι προμηθευτές της
εταιρείας Apple δεν είχαν συνηθίσει
τη νέα καινοτομία που προωθούσε
η εταιρεία παρά την επιτυχία που
είχε γνωρίσει ο διευθύνων σύμβουλος
του τεχνολογικού κολοσσού με την
προώθηση της συσκευής iPod.

Χρονιά-ορόσημο
Η απόλυτη επιτυχία ήρθε για την

εταιρεία το 2008, όταν προώθησε
την καινοτόμο εφαρμογή App Store,

δίνοντας τη δυνατότητα στους κα-
τασκευαστές του λογισμικού να λά-
βουν το 70% από τα κέρδη που απέ-
διδε η νεότευκτη εφαρμογή. Δέκα
χρόνια μετά, τα έσοδα που προκύ-
πτουν από τη χρήση των εφαρμογών
της App Store αποτελούν βασική
πηγή εσόδων και ανάπτυξης της
εταιρείας. Τα έσοδα από τις εφαρ-
μογές ανήλθαν το προηγούμενο έτος
στα 24,3 δισ. δολ. Ολα αυτά, σε συν-
δυασμό με την καινοτομία που χα-
ρακτήριζε τα καινούργια μοντέλα,

έδωσαν σημαντική ώθηση στις πω-
λήσεις των iPhone στη διεθνή αγορά.
Οι πωλήσεις των συσκευών iPhone
εκτοξεύθηκαν παγκοσμίως από 1,4
εκατ, το 2007, σε 125 εκατ. το 2012
για να φθάσουν το 2015 συνολικά
τις 231 εκατ. συσκευές.

Οι θιασώτες αυτού του τεχνολο-
γικού θαύματος και οι επενδυτές
αναμένουν με μεγάλη αγωνία το
νέο iPhone 8, που θα λανσάρει η
εταιρεία το προσεχές φθινόπωρο.
Ενα από τα βασικά τους ερωτήματα
είναι εάν το νέο μοντέλο θα διαθέτει
νέα καινοτόμα χαρακτηριστικά ικα-
νά να δημιουργήσουν μία νέα γενιά
smartphones. Σύμφωνα με πληρο-
φορίες, το νέο μοντέλο δεν θα δια-
θέτει το κουμπί έναρξης γνωστό ως
«Home Button» αλλά θα διαθέτει
ειδικούς αισθητήρες δημιουργώντας
την αίσθηση της εικονικής πραγ-
ματικότητας. To iPhone κατόρθωσε
να κυριαρχήσει στην παγκόσμια
αγορά, τη χρονιά που τα κινητά
BlackBerry και Nokia γνώριζαν τε-
ράστια απήχηση παγκοσμίως. Δέκα
χρόνια αργότερα η Apple μπορεί
πλέον να ανταγωνιστεί τις υπόλοιπες
εταιρείες, μεταξύ των οποίων και
τον κορεατικό τεχνολογικό γίγαντα
Samsung. Παρότι η δημοτικότητα
των smartphones με το λογισμικό
Android είναι αδιαμφισβήτητη, η
Apple έχει καταφέρει να πουλά πολύ
μεγάλο αριθμό συσκευών σε υψηλή
μάλιστα τιμή.

Δέκα χρόνια από τότε
που το iPhone άλλαξε
την αγορά των κινητών 
Η Apple γιορτάζει τα δέκατα γενέθλια της συσκευής 
που μέχρι σήμερα έχει πουλήσει πάνω από 1 δισ. «κομμάτια»

Η Nokia δεν κατάφερε να επιστρέψει
Ενώ τα καινοτόμα smartphones της
αμερικανικής Apple έχουν γνωρίσει
τα τελευταία χρόνια τεράστια απή-
χηση, στην άλλη πλευρά του Ατλαν-
τικού η φινλανδική εταιρεία Nokia
στρέφεται στα αυτόνομα αυτοκίνητα
και στην τηλεϊατρική καθώς δεν κα-
τάφερε να καταλάβει σημαντική
θέση στην αγορά των έξυπνων κι-
νητών τηλεφώνων. Το όνομα της
Nokia είναι συνδεδεμένο με τα πρώτα
κινητά που εμφανίστηκαν στην αγο-
ρά και παρά την αδυναμία της να
ανταγωνιστεί τις μεγάλες αμερικα-
νικές τεχνολογικές εταιρείες, ήταν
και είναι μία μεγάλη εταιρεία με τζίρο

που ανέρχεται στα 26,1 δισ. δολ. Επί
δεκατέσσερα συναπτά έτη, η φιν-
λανδική εταιρεία αποτελούσε έναν
από τους μεγαλύτερους κατασκευα-
στές κινητών τηλεφώνων παγκο-
σμίως ενώ θεωρείτο κινητήριος δύ-
ναμη για την ανάπτυξη της φινλαν-
δικής οικονομίας. Η πτώση όμως της
εταιρείας έγινε με σχετικά ταχείς
ρυθμούς. Ενδεικτικά, το 2012 εμφά-
νισε ζημιές ύψους 4 δισ. δολ. Επίσης,
το 2013, συμφώνησε να πουλήσει
τη βιομηχανία κατασκευής κινητών
τηλεφώνων στον αμερικανικό κο-
λοσσό Microsoft. Σύμφωνα με τoν
πρόεδρο της Nokia, Ρίστο Σιλάσμα,

«είναι προφανές ότι η Nokia δεν έχει
τις δυνατότητες να χρηματοδοτήσει
την ανάπτυξη των κινητών τηλεφώ-
νων και των έξυπνων συσκευών».
Ωστόσο, τα επόμενα δύο χρόνια πρό-
κειται να είναι εξαιρετικά σημαντικά
για την εταιρεία, καθώς προωθεί την
επόμενη γενιά της ασύρματης σύν-
δεσης δικτύου (wireless network).
Το νέο δίκτυο 5G θα φέρει γρήγορα
και περισσότερα δεδομένα. Σύμφωνα
με την εταιρεία Nokia και τους αν-
ταγωνιστές της, αυτές οι αλλαγές θα
επιτρέψουν στην εταιρεία να κάνει
νέες προτάσεις στην κινητή ανεξάρ-
τητη τεχνολογία.

<<<<<<

«Τον πρώτο χρόνο 
το μοντέλο iPhone 
ήταν καταστροφή –
Το αλλάξαμε και 
το μετασχηματίσαμε
τον δεύτερο χρόνο».
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Βελτίωση λεωφόρου Τσερίου στον Δήμο Στροβόλου

A N A Λ Υ Σ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Την ξέρετε; Σας ενδιαφέρει; Δεν
έχετε επιλογή! Σήμερα καταπιά-
νομαι με αυτό το θέμα επειδή, πρώ-
τον είμαι δημότης Στροβόλου, δεύ-
τερον με ενοχλεί το χάος που επι-
κρατεί σε μια λεωφόρο ενός από
τους μεγαλύτερους Δήμους της Κύ-
πρου και τρίτον διαμαρτύρομαι για
την εύκολη λύση που προτάσσεται
από τις επίσημες υπηρεσίες του
κράτους για «επίλυση του κυκλο-
φοριακού». Πιασάρικες λεξούλες
για να δίνουμε υπόσταση στην επι-
δερμική αντιμετώπιση των προ-
βλημάτων μας. Και για να μπω κα-
τευθείαν στο θέμα, θέτω το ερώ-
τημα: «Σιγά, και ποια είναι δηλαδή
η λεωφόρος Τσερίου για να ανα-
λωνόμαστε σαν κοινωνία εδώ και
δεκαετίες σε ατέρμονες συζητήσεις
και σχεδιασμούς που καταλήγουν
στο απόλυτο αδιέξοδο;»

Σκεφτείτε ένα μπουκάλι του οποί-
ου το στόμιο ξεκινά κάπου στο
ύψος του Δημαρχείου Στροβόλου
και ανοίγει νότια καταλήγοντας
σε δύο κυκλικούς κόμβους επί του
νότιου παρακαμπτήριου που ονο-
μάζεται (και αυτός) λεωφόρος Σπύ-
ρου Κυπριανού (πρώην Τροόδους).
Οι κόμβοι απέχουν μεταξύ τους πε-
ρίπου 1,1 χλμ. Η δυτική πλευρά
του μπουκαλιού ονομάζεται λεω-

φόρος Στροβόλου και συνδέει τον
χώρο του Προεδρικού Μεγάρου με
τον Δήμο Λακατάμειας και έχει συ-
νολικό μήκος 4 χλμ περίπου, ενώ
από το Δημαρχείο και νότια έχει
μήκος περίπου 2,7 χλμ. Η ανατολική
πλευρά του μπουκαλιού ονομάζεται
λεωφόρος Τσερίου και έχει συνο-
λικό μήκος περίπου 2,5 χλμ από το
Δημαρχείο και νότια.

Πριν από τρεις περίπου δεκαετίες
η λεωφόρος Στροβόλου ανακατα-
σκευάστηκε και έγινε λεωφόρος
τεσσάρων λωρίδων. Και όπως προ-
νοείται (κάποιοι λένε) σε τέτοιες
περιπτώσεις, επιβάλλεται και η κα-
τασκευή νησίδας στη μέση έτσι
ώστε να διαχωρίζονται με φυσικό
τρόπο τα δύο ζεύγη λωρίδων για
σκοπούς ασφάλειας. Τώρα δεν ξέρω
ποιος το λέει αυτό, αλλά δεν το
βλέπω να εφαρμόζεται παντού με
την ίδια ευλάβεια. Για παράδειγμα
η Αθαλάσσης δεν έχει νησίδα εκτός
από ένα μικρό τμήμα της. Το ίδιο
ισχύει και για την Στασίνου και τη
Σαλαμίνος κατά μήκος των τειχών,
όπως επίσης δεν υπάρχει στο με-
γαλύτερο τμήμα της Λάρνακος και
της Αγλαντζιάς. Ας πάρουμε σαν
δεδομένο πως πρέπει να υπάρχει.

Η λεωφόρος Στροβόλου, που
είναι η πιο κοντινή για σκοπούς

σύγκρισης, μετατράπηκε σε λεω-
φόρο ταχείας κυκλοφορίας. Ουσια-
στικά δεν υπάρχει χώρος να παρ-
κάρεις εκατέρωθεν και οι προσβά-
σεις σε κτήρια επί της λεωφόρου
αυτής επιτυγχάνεται μέσω παρό-
δων, μέσω πίσω δρόμων ή και απευ-
θείας – νοουμένου ότι έχεις λάβει
την Θεία Κοινωνία, σε περίπτωση
που η είσοδος/ έξοδος δεν είναι
τόσο επιτυχής και σου τη … φυ-
τιλλάρει κάποιος βιαστικός διερ-
χόμενος.

Σαν απότοκο της αλλαγής της
φύσης της εν λόγω λεωφόρου, όλα
τα ακίνητα επί των δύο πλευρών
της έχουν χάσει την εμπορικότητά
τους και άρα σημαντικό μέρος από
την αξία τους. Μπορεί, δηλαδή, η
Πολεοδομία να τα έχει ενταγμένα
σε εμπορικές ζώνες, αλλά με δεδο-
μένο ότι δεν μπορούν οι επιχειρή-
σεις να παρέχουν εύκολη και ασφα-
λή πρόσβαση σε πελάτες τους, βίω-
σαν ένα διαχρονικό μαρασμό χά-
νοντας το μεγαλύτερο ποσοστό
του κύκλου εργασιών τους και είτε
έκλεισαν, ή έδωσαν την θέση τους
σε πιο εξειδικευμένες χρήσεις που
δεν έχουν τόση ανάγκη την καθη-
μερινή επισκεψιμότητα πελατών.
Αλλά και πάλι βλέπουμε ένα γενικό
εμπορικό μαρασμό.

Για να μην περιοριστούμε στη
λεωφόρο Στροβόλου, τα ίδια ίσως
και χειρότερα μπορούμε να δούμε
και σε άλλες περιπτώσεις, όπως
για παράδειγμα τη λεωφόρο Αρτέ-
μιδος και την Σπύρου (και πάλι)
Κυπριανού (πρώην Στρατηγού Τι-
μάγια) στη Λάρνακα, ή τη Σπύρου
(και πάλι) Κυπριανού (πρώην Μα-
κεδονίας) στη Λεμεσό, ή τη λεω-
φόρο Αγίου Προκοπίου στην Έγ-
κωμη για να έρθω πίσω στη Λευ-
κωσία.

Το συμπέρασμα είναι πως ναι
μεν οι «μικροί αυτοκινητόδρομοι»
πετυχαίνουν ταχεία κυκλοφορία
που είναι πολύ σημαντική σε μια
χώρα που η κύρια διακίνηση είναι
με το αυτοκίνητο, αλλά την ίδια
ώρα πνίγουν την εμπορική δρα-
στηριότητα που υπήρχε πάνω σε
αυτές.

Κι έρχομαι πίσω στη λεωφόρο
Τσερίου. Αποτελεί μια από τις πα-
λαιότερες εμπορικές οδούς του
νέου Στροβόλου – όπως αυτός ανα-
πτύχθηκε μετά την εισβολή. Πα-
ρόλο που υπάρχουν μερικά κενά
τεμάχια γης, εντούτοις στην πλει-
οψηφία της είναι οικοδομημένη
εκατέρωθεν. Υπάρχουν από παλιές
κατοικίες, μέχρι πιο σύγχρονα DIY
stores. Ίσως το πιο μεγάλο σε εμ-

βαδόν κτήριο να είναι αυτό του
Πισσαρίδη. Το κύριο χαρακτηρι-
στικό όμως είναι τα πολυάριθμα
μικρά καταστήματα καθημερινής
χρήσης. Μικρές επιχειρήσεις που
συνθέτουν ένα μικρό αλλά σημαν-
τικό πνεύμονα της ενορίας Αγίου
Βασιλείου στον Δήμο Στροβόλου. 

Μπορεί κατά μέσο όρο να την
διέρχονται περίπου 20.000 - 23.000
οχήματα ημερησίως και ο χρόνος
διέλευσης αγγίζει τα 5-6 λεπτά σε
ώρες αιχμής. Ξέρω, γιατί το δοκί-
μασα μέρα Παρασκευή στις 12 μ.μ.
που οι δρόμοι στη Λευκωσία είναι
ένα δράμα.

Τι θα πετύχει, αλήθεια, μια λε-
ωφόρος τετραπλών ή τριπλών λω-
ρίδων; Από πλευράς κυκλοφορίας;
Τίποτα. Αφού όλη η κίνηση θα κα-
ταλήγει στο Δημαρχείο Στροβόλου
και εκεί θα γίνεται χαμός. Είναι βέ-
βαιο πως θα αμβλύνει την έξοδο;
Και να την αμβλύνει, είναι αμφίβολο
αν το κέρδος της άμβλυνσης θα εί-
ναι ποσοτικά πολύ μεγαλύτερο πα-
ρά αν γίνουν δύο λωρίδες. Το θέμα
όλο είναι να καταστεί ανισόπεδος
ο κόμβος Τσερίου. Άμα γίνει αυτό
μια χαρά θα λειτουργεί και η Τσε-
ρίου των δύο λωρίδων.

Την ίδια στιγμή, μια λεωφόρος
δύο λωρίδων θα βοηθήσει την εμ-

πορικότητα να αναπτυχθεί αφού
η πρόταση των δημοτών είναι η
ανοικοδόμηση να περιλαμβάνει
πλατιά πεζοδρόμια, χώρους στάθ-
μευσης σε κάθε πλευρά του δρόμου
και φύτευση δέντρων. Είμαι από-
λυτα σύμφωνος με αυτή την προ-
σέγγιση και ας μην αναλώνονται
οι τεχνικές υπηρεσίες σε δικαιο-
λογίες του τύπου «αυτά λέει το Το-
πικό Σχέδιο… και αυτά σχεδιάστη-
καν…». 

Όταν κάτι είναι λάθος, θα πρέπει
να το φτιάχνουμε. Όχι να το επα-
ναλαμβάνουμε με την ελπίδα κά-
ποτε να πετύχει. Δεν θα πετύχει
ποτέ. Και η Τσερίου δεν είναι από
αυτές τις οδικές αρτηρίες που χρει-
άζεται να είναι πέραν των δύο λω-
ρίδων επειδή είναι μικρή, είναι
δευτερεύουσας σημασίας στην άμ-
βλυνση του κυκλοφοριακού και
δεν πρόκειται ούτε σε 100 χρόνια
να ελκύσει μεγάλες και σύνθετες
αναπτύξεις έτσι ώστε να φοβόμαστε
το κυκλοφοριακό. Δόξα τω Θεώ, ο
Στρόβολος έχει πολυάριθμες άλλες
τοποθεσίες για σύνθετες αναπτύ-
ξεις.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS είναι
CEO, APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Τις φθηνότερες τιμές μεταξύ 18 ευ-
ρωπαϊκών χωρών διαθέτει η ελλη-
νική αγορά κατοικίας, όπως προ-
κύπτει από σχετική έρευνα του δι-
κτύου μεσιτικών γραφείων της
RE/MAX Ευρώπης. Συγκεκριμένα,
κατά τη διάρκεια του 2016, ένα δια-
μέρισμα 100 τ.μ. σε αστική περιοχή
στην Ελλάδα κόστιζε μόλις 92.200
ευρώ ή 922 ευρώ/τ.μ. κατά μέσο
όρο, ενώ το αντίστοιχο κόστος στην
περιφέρεια δεν ξεπέρασε τα 670 ευ-
ρώ/τ.μ. Πρόκειται για πτώση σε σχέ-
ση με το 2015, όταν οι αντίστοιχες
τιμές πώλησης στα αστικά κέντρα
είχαν διαμορφωθεί σε 940 ευρώ/τ.μ.,
ενώ στην περίπτωση των ακινήτων
της περιφέρειας, το 2016 σηματο-
δότησε μια μικρή αύξηση έναντι
των 650 ευρώ/τ.μ. που ήταν η μέση
τιμή πώλησης το 2015. Η εξέλιξη
αυτή αντανακλά το υψηλότερο αγο-
ραστικό ενδιαφέρον για την από-
κτηση εξοχικών κατοικιών κατά το

προηγούμενο έτος.Αναφορικά με
το 2017, η RE/MAX τονίζει ότι η αγο-
ρά κατοικίας αναμένεται να διαγρά-
ψει σταθεροποιητική τροχιά, ως απο-
τέλεσμα των ελκυστικών τιμών πώ-
λησης, της αύξησης της εγχώριας
ζήτησης, αλλά και από τα, έστω αχνά,
σημάδια σταθεροποίησης ή ακόμα
και ανάπτυξης της ελληνικής οικο-
νομίας. Παράλληλα, θετικό ρόλο ανα-
μένεται να διαδραματίσει και η διά-
θεση των τραπεζών για χορήγηση
στεγαστικών δανείων, έστω και με
αυστηρές προϋποθέσεις. Σημειωτέον
ότι σύμφωνα με τα στοιχεία της ΕΛ-
ΣΤΑΤ, κατά το 2015, οι συναλλαγές
κατοικιών στην Ελλάδα σημείωσαν
αύξηση της τάξεως του 25,2%, χωρίς
όμως να είναι γνωστές περισσότερες
λεπτομέρειες, δεδομένου ότι ο με-
γαλύτερος όγκος των αγοραπωλη-
σιών πραγματοποιείται αποκλειστικά
με μετρητά.

Σε κάθε περίπτωση, η χώρα μας
είναι η φθηνότερη στην Ευρώπη,
καθώς οι αξίες των κατοικιών έχουν

καταγράψει απώλειες της τάξεως
του 45% από το τέλος του 2008,
μέχρι σήμερα, σύμφωνα με τα στοι-
χεία της Τράπεζας της Ελλάδος. Στον
αντίποδα, στην υπόλοιπη Ευρώπη,
οι υψηλότερες τιμές πώλησης εν-
τοπίζονται στο Λουξεμβούργο, όπου
ένα διαμέρισμα 100 τ.μ. σε αστικές
περιοχές κοστίζει κατά μέσο όρο
797.500 ευρώ. 

Αντίστοιχα, στην Ελβετία, το σχε-
τικό κόστος ανέρχεται σε 754.100
ευρώ. Ακόμα και σε χώρες που θε-
ωρούνται ανταγωνιστικές της Ελ-
λάδας, ιδίως σε ό,τι αφορά τα του-
ριστικά ακίνητα, η Ελλάδα είναι σα-
φώς φθηνότερη, καθώς στη μεν Ιτα-
λία, το μέσο κόστος ανέρχεται σε
210.000 (και 120.000 ευρώ στην πε-
ριφέρεια), ενώ στην Ισπανία οι κα-
τοικίες πωλούνται κατά μέσο όρο
αντί ποσού της τάξεως των 172.000
ευρώ (και 117.000 ευρώ στην περι-
φέρεια), όντας δηλαδή τουλάχιστον
διπλάσιες σε κόστος των αντίστοι-
χων ελληνικών.

Σημαντικό είναι, επίσης, το στοι-
χείο ότι στην πλειονότητα των ευ-
ρωπαϊκών αγορών κατοικίας, η τάση
των τιμών είναι πλέον ανοδική. Εν-
δεικτικά αναφέρεται ότι οι τιμές αυ-
ξήθηκαν κατά 13% για τα αστικά δια-
μερίσματα σε περιπτώσεις χωρών
όπως η Λιθουανία, η Γερμανία και
το Λουξεμβούργο, ενώ σημαντική
αύξηση καταγράφεται και στο Λου-
ξεμβούργο (παρά το υψηλό κόστος)
αλλά και στην Εσθονία, τάση που
προβλέπεται να συνεχιστεί και το
2017, καθώς προβλέπεται αύξηση τι-
μών κατά 7% στην πρώτη περίπτωση
και από 4% έως 6% στη δεύτερη.

Ωστόσο, σε χώρες όπως η Γαλλία,
η Ελβετία και η Ιταλία, οι τιμές προ-
βλέπεται να παραμείνουν σταθερές
για το 2017. Στην ίδια κατηγορία
εντάσσεται και η Ελλάδα, η οποία
μαζί με την Πορτογαλία και τη Σκω-
τία, έπειτα από περίοδο μακράς ύφε-
σης, δείχνουν σημάδια ανάκαμψης
και αυξανόμενης τάσης σταθερο-
ποίησης.

Φθηνότερη μεταξύ 18 ευρωπαϊκών 
χωρών η ελληνική αγορά κατοικίας
Ενα διαμέρισμα 100 τ.μ. κοστίζει κατά μέσο όρο 92.200 ευρώ, ενώ στην Ισπανία 172.000

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Ζεσταίνουν τις μηχανές τους οι τρά-
πεζες ενόψει της απελευθέρωσης
των πλειστηριασμών ακινήτων που
αποφάσισαν οι συμβολαιογράφοι
όλης της χώρας. Η διακοπή της απο-
χής των συμβολαιογράφων, που
διήρκεσε οκτώ μήνες, αναμένεται
να οδηγήσει σε έκρηξη των πλει-
στηριασμών, καθώς το στοκ των
ακινήτων που θα βγουν στο σφυρί
το επόμενο διάστημα ξεπερνά τις
5.000.

Ακόμα και σε περίπτωση που
δεν υπάρξουν αγοραστές σε ικα-
νοποιητικές τιμές, οι τράπεζες,
προκειμένου να αποφύγουν ση-
μαντική μείωση των αξιών, είναι
αποφασισμένες να αγοράσουν τα
ακίνητα που θα βγουν προς ρευ-
στοποίηση. Ηδη οργανώνονται
για την επόμενη μέρα μέσω των
εταιρειών αξιοποίησης ακινήτων
που διαθέτουν ή πρόκειται να συ-
στήσουν, οι οποίες θα αναλάβουν
τη διαχείριση αυτών των ακινήτων
και την πώλησή τους σταδιακά

και σε μεταγενέστερο στάδιο. Πρό-
κειται για εταιρείες που θα ασχο-
ληθούν ενεργά με τον τομέα των
οικιστικών ακινήτων, αναλαμβά-
νοντας όχι μόνο την πώλησή τους,
αλλά και τη συντήρησή τους, προ-
κειμένου να τα μεταβιβάσουν ή
να τα ενοικιάσουν.

Η αποφασιστικότητα των τρα-
πεζών είναι αποτέλεσμα των πιέ-
σεων που δέχονται από τον SSM,
κλιμάκια του οποίου ξεσκονίζουν
τις τελευταίες μέρες τα χαρτοφυ-
λάκια των «κόκκινων» δανείων. Η
δέσμευση για μείωση των μη εξυ-
πηρετούμενων ανοιγμάτων κατά
40% έως το τέλος του 2019 που
έχουν αναλάβει οι τράπεζες δοκι-
μάζεται, καθώς τα στοιχεία δεί-
χνουν ότι η μείωση που εμφάνισαν
το πρώτο τρίμηνο του έτους είναι
αποτέλεσμα των εκτεταμένων δια-
γραφών και λιγότερο μιας αποτε-
λεσματικής πολιτικής ρυθμίσεων.

Το βάρος αναμένεται έτσι να

πέσει στις πωλήσεις χαρτοφυλα-
κίων και τις ρευστοποιήσεις ακι-
νήτων, αλλά και στα γενναία «κου-
ρέματα» οφειλών, στο πλαίσιο ρυθ-
μίσεων με μακροπρόθεσμο ορί-
ζοντα.

Η στόχευση των τραπεζών πη-
γάζει και από την πρόθεσή τους
να λάβει τέλος η ασυλία των στρα-
τηγικών κακοπληρωτών, οι οποίοι
φαίνεται να «κρύβονται» πίσω από
το προστατευτικό πλαίσιο που έχει
εδραιωθεί στον τομέα των πλει-
στηριασμών είτε μέσα από σχετι-
κούς νόμους, είτε από ενέργειες
όπως η αποχή των δικηγόρων στο
παρελθόν, είτε από την αποχή των
συμβολαιογράφων πρόσφατα.

Την υπόθαλψη αυτής της κατη-
γορίας των οφειλετών υπαινίσσεται
ξεκάθαρα και η ανακοίνωση του
Συνδέσμου των Συμβολαιογράφων,
στην οποία γίνεται λόγος για «κα-
τηγορία οφειλών οι οποίες προ-
έκυψαν κατόπιν στρατηγικής επι-
λογής των οφειλετών, ενώ η μη
εξόφλησή τους είναι κοινωνικά
απαράδεκτη και κολάσιμη». Στην
ίδια ανακοίνωση οι συμβολαιογρά-
φοι καταγγέλλουν την «πλήρη αδια-
φορία κάθε αρμοδίου» και καλούν
«την πολιτεία, τα κόμματα και τους
φορείς να αναλάβουν τις ευθύνες
τους». Ουσιαστικά, η απελευθέ-
ρωση των πλειστηριασμών θα δο-
κιμαστεί από την προσεχή Τετάρτη
στα Ειρηνοδικεία της χώρας, στο
βαθμό που κάθε συμβολαιογράφος
που εμποδίζεται στην εκτέλεση
του έργου του πρέπει να ταχυδρομεί
«άμεσα το επίσημο αντίγραφο της
σχετικής έκθεσής του, στην οποία
θα αναγράφονται λεπτομερώς οι
λόγοι για τους οποίους ήταν αδύ-
νατη η άσκηση των καθηκόντων
του και η έκθεση να υποβάλλεται
και στον κατά τόπο αρμόδιο ει-
σαγγελέα πρωτοδικών».

Η άρση της αποχής των συμβο-
λαιογράφων έρχεται σε μια στιγμή
που είναι έτοιμη η πλατφόρμα για
τη διενέργεια των ηλεκτρονικών
πλειστηριασμών, η λειτουργία της
οποίας δοκιμάζεται ήδη πιλοτικά
και αναμένεται να τεθεί σε πλήρη
εφαρμογή τον Σεπτέμβριο. Ωστόσο
αντίστοιχες πλατφόρμες έχουν και
οι τράπεζες, μέσω των οποίων γί-
νονται ήδη αγοραπωλησίες ακινή-
των, μια πρακτική που αναμένεται
να διευρυνθεί το προσεχές διάστη-
μα.
etzortzi@kathimerini.gr

Στο σφυρί πάνω 
από 5.000 ακίνητα 
το επόμενο διάστημα

<<<<<<<

Κύμα πλειστηριασμών
μετά τη διακοπή της
αποχής των συμβολαι-
ογράφων.
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ΑΦΙΕΡΩΜΑ
Η «9η Ιουλίου», ένα εμβληματικό
έργο παρουσιάζεται 
Ο συνθέτης Μ. Χριστοδουλίδης μίλησε στην «Κ» για την
«9η Ιουλίου» του Β. Μιχαηλίδη το οποίο μελοποίησε,
χαρακτηρίζοντάς το ως έργο ζωής κάθε Κύπριου. Στην
«Κ» μιλάει και ο Γιώργος Νταλάρας λέγοντας ότι» συνο-
ψίζει στον πυρήνα του την ιστορία του νησιού. Σελ. 8

ΠΡΟΣΩΠΟ
Με κυπριακό στίχο
δημιουργούμε μουσική
Οι Monsieur Doumani είναι ένα συγκρότημα που
δημιουργεί σύγχρονους ήχους, και όπως λένε
«όταν αποφασίζουμε να ‘πειράξουμε’ παραδο-
σιακά κομμάτια το κάνουμε πάντα με σεβασμό».
Θα τους δούμε φέτος στον Φέγγαρο17. Σελ. 4

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ο ήχος της
Βαρκελώνης

στη Λευκωσία
Σελ. 3

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Διαφορετική
έκθεση για

το Πάφος 17
Σελ. 11

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Μώρος δε θνητών όστις εκπορθεί
πόλεις,/ ναούς τε τύμβους θ’, ιερά
των κεκμηκότων, /ερημία δους αυ-
τός ώλεθ’ ύστερον», σε τρεις στί-
χους ο Ευριπίδης συμπυκνώνει το
νόημα ολόκληρης της τραγωδίας
«Τρωάδες», διδάσκει στους θεατές
της τραγωδίας ένα αξίωμα, ο πό-
λεμος μόνο κακά φέρνει. Η τραγω-
δία «Τρωάδες» ανέβηκε για πρώτη
φορά στην Αθήνα το 415 π.Χ., και
ενόσω βρισκόταν σε εξέλιξη ο πε-
λοποννησιακός πόλεμος. Η κατά-
ληψη της Μήλου από την Αθήνα
και η σφαγή του πληθυσμού που
ακολούθησε ίσως επηρέασαν τον
συγγραφέα. Οι «Τρωάδες» είναι
ένα έργο άκρως αντιπολεμικό, μι-
λάει για τα δεινά του πολέμου, δεν
περιγράφει μάχες και ηρώων έργα,
δεν ενδύει τον πόλεμο με τίποτα
το ηρωικό, ούτε δείχνει την ανδρεία
των υπερασπιστών του Ιλίου, μόνο
μιλάει για των μαχών τα επίχειρα
και των ανθρώπων τη ματαιοδοξία
και ακόμα και οι θεοί γνωρίζουν
ότι «όταν μια πόλη ερημωθεί και
νικήσει η ασέβεια, οι θεοί ντρο-
πιάζονται πια εκεί και αρνούνται
να δέχονται άλλο τιμές». 

Οι «Τρωάδες» του Ευριπίδη ανε-
βαίνουν στο πλαίσιο των εκδηλώ-
σεων του Πολιτιστική Πρωτεύουσα
Πάφος 2017, σε σκηνοθεσία Θεό-
δωρου Τερζόπουλου και η Κύπρος
είναι ένας από τους τόπους που
έργα όπως αυτό του Ευριπίδη είναι
σαν να έχουν μοιραία ταχθεί να τα
υπηρετούν ως φυσικοί χώροι πα-
ρουσίασής τους. Ο Θεόδωρος Τερ-
ζόπουλος θέλησε να έχει βασική
κεντρική ιδέα την έκκληση για ει-
ρήνη και συμφιλίωση των λαών,
όλων των λαών. Επιθυμία του είναι
να λειτουργήσει η παράσταση ως
διάβημα αναδεικνύοντας το θέμα
της διχοτόμησης των πόλεων, της
διαίρεσης των λαών, αλλά και την
ανάγκη της συμφιλίωσης. Φέρνει,
λοιπόν, ο σκηνοθέτης επί σκηνής
ηθοποιούς από τις διχοτομημένες
πόλεις Λευκωσία, Μόσταρ (Κροατία,
Βοσνία) και Ιερουσαλήμ, αλλά και
από τη Συρία, και την Ελλάδα. Δίπλα
από την Εκάβη (Δέσποινα Μπεμ-

πεδέλη) τοποθετεί τον Τ/κ ηθοποιό
Ερντογάν Καβάζ, ως κορυφαίο. Αυ-
τή η συνύπαρξη επί σκηνής αλλά
και το ότι οι ηθοποιοί αυτοί εκφρά-
ζονται μέσα από τη γλώσσα τους
είναι ένα εξαιρετικά ενδιαφέρον
εύρημα, μία έμπνευση, αφού στόχος
να ακουστούν οι αυθεντικές φωνές
ανθρώπων που προέρχονται από
τέτοιες πατρίδες, από ταραγμένες
και καθημαγμένες πατρίδες. Μι-
λώντας με τη Δέσποινα Μπεμπε-
δέλη, που υποδύεται την Εκάβη,
ένιωσα τους κραδασμούς της πα-
ράστασης, και πώς η τραγωδία
αυτή του Ευριπίδη σκοπεύει να
αφυπνίσει τον θεατή, να δει τον
πόλεμο και τα τραγικά αποτελέ-
σματά του. Η κ. Μπεμπεδέλη τονίζει
«είναι μία εξαιρετικά ενδιαφέρουσα
παράσταση που είναι ιδωμένη μέσα
από τη θεώρηση του Θεόδωρου
Τερζόπουλου περί τραγωδίας και
μέσα από την αντίληψη του σκη-
νοθέτη για το τι σημαίνει λειτουργία
του ηθοποιού πάνω στη σκηνή. Εί-
ναι ένα σύστημα εξαιρετικά ενδια-

φέρον και όποιος ηθοποιός περάσει
μέσα από αυτή τη διαδικασία αυτής
της σπουδής θα πρέπει να θεωρεί
τον εαυτό του τυχερό κα ευτυχή».
Σε τι βασίζεται αυτή η μέθοδος τη
ρωτώ και αντιλαμβάνομαι αμέσως
ότι αν δεν τους ηθοποιούς να παί-
ζουν δεν θα καταλάβω και πολλά,
ωστόσο η κ. Μπεμπεδέλη προσπα-
θεί να μου εξηγήσει ότι βασίζεται
στη σωματική ενέργεια, στην ενερ-
γειακή λειτουργία του ηθοποιού,
όχι τόσο στην εγκεφαλική ούτε
στη θυμική και μου λέει χαρακτη-
ριστικά «είναι μία μέθοδος που
μόνο όταν εισέλθεις μέσα καταλα-
βαίνεις τι ακριβώς σημαίνει, και τι
ακριβώς συμβαίνει και τι αποτέλε-
σμα έχει ο ηθοποιός. Ο θεατής θα
το αντιληφθεί στην παράσταση
και μόνο».

Υποδύομαι μια άλλη Εκάβη
Η σπουδαία Δέσποινα Μπεμπε-

δέλη που υποδύεται την Εκάβη,
μου λέει ότι είναι ένας ρόλος που
έχει παίξει και στο παρελθόν, με

πολύ σημαντικούς σκηνοθέτες,
(Χαραλάμπους, Ευαγγελάτου, Κα-
ραγέωργου) και πάντοτε έμενε ικα-
νοποιημένη από τον ρόλο και τις
συνεργασίες της «όμως αυτή τη
φορά» τονίζει η κ. Μπεμπεδέλη
«κάνω μια άλλη Εκάβη, μια Εκάβη
που βρίσκεται στα όρια της μνήμης
και της λήθης, που βρίσκεται ανά-
μεσα στην κατάσταση της θηριω-
δίας και της πλήρους άνοιας, μια
Εκάβη που τα δεινά του πολέμου
την έχουν ωθήσει σε συμπεριφορές
που δεν θυμίζουν μία γυναίκα απο-
λύτως ισχυρή, που βρέθηκε στον
κολοφώνα της δύναμής της, της
πολιτικής ισχύος της, μια Εκάβη
που έχει πέσει στο ναδίρ και όμως
κρατιέται και αντιστέκεται και το
μήνυμα που εκπέμπει είναι κρα-
τήστε ψηλά την καρδιά σας στα
δεινά». Την Κύπρο την έχουν βρει
τα δεινά του πολέμου, Τρωάδες
έζησαν και θρήνησαν στην Κύπρο,
και με επίταση μου επισημαίνει η
κ. Μπεμπεδέλη «Η πατρίδα μας
πρώτη και καλύτερη είναι διχοτο-

μημένη, και το έργο αυτό πραγμα-
τεύεται, αυτό το μήνυμα θέλει να
στείλει, να ενωθούν οι λαοί. Το γε-
γονός ότι ο κ. Τερζόπουλος έχει
βάλει δίπλα μου ως Εκάβη έναν Τ/κ
λέει πολλά». Στην ερώτησή μου αν
φοβάται αντιδράσεις γι’ αυτή την
επιλογή μου απαντά «Δεν φοβάμαι
τίποτα, έχουμε κάνει μια εξαίσια
παράσταση και περιμένω να εν-
θουσιαστεί ο κόσμος. Η αλήθεια
είναι μπροστά μας και πρέπει να
την αντιμετωπίζουμε κατά μέτωπο».
Στην αφελή ερώτησή μου αν έχου-
με ηττηθεί ως ανθρωπότητα μου
λέει «αλίμονο, αν δεν υπήρχε ελπίδα
θα έπρεπε να ερημώσει ο πλανήτης,
παλεύουμε και οφείλουμε να πα-
λεύουμε, ελπίζουμε μαχόμενοι, όχι
από καναπέ, δρώντες και ενερ-
γούντες!» και μου επισημαίνει «και
το θέατρο το κάνει αυτό, αυτή την
πάλη τη δίνει το θέατρο, το μεγάλο
θέατρο!».

Τον ρόλο του Ταλθύβιου έχει ο
Προκόπης Αγαθοκλέους, έναν ρόλο
που, όπως μου είπε ο Προκόπης,

έπρεπε να τον φέρει στα άκρα,
αφού αυτή ήταν η κατεύθυνση του
σκηνοθέτη, που είναι βίαιη και
σκληρή, κάνοντας έτσι μια μικρή
αλλαγή στο πώς ο Ευριπίδης θέλει
να φαίνεται ο Ταλθύβιος. Η παρά-
σταση γίνεται μου λέει ο Προκόπης
Αγαθοκλέους για να ξυπνήσουν
μνήμες, οι μνήμες έχουν σβηστεί,
και σημειώνει ότι στόχος του Θε-
όδωρου Τερζόπουλου είναι αυτές
οι μνήμες να επανέλθουν όχι για
να μας κάνουν να νιώσουμε άσχη-
μα, για να καταλάβουμε πού ζούμε,
αλλά για να μπούμε σε μια διαδι-
κασία πραγματικά ειρηνευτική,
διότι, όσο κι αν ακούγεται οξύμωρο
η βία μπορεί να καταπολεμηθεί με
την ειρήνη και την αγάπη. Τα μη-
νύματα των «Τρωάδων» αφορούν
εμάς, ως Κύπρος του 1974, αλλά
και το σήμερα, το Χαλέπι και τη
Συρία του 2017, τονίζει ο Προκόπης,
και σκέφτομαι την παραίνεση της
Αντιγόνης του Σοφοκλή «Δε γεν-
νήθηκα για να μισώ, αλλά για ν’
αγαπώ»…

Το μεγάλο θέατρο μπορεί
να δώσει τη μάχη

Οι «Τρωάδες» του Ευριπίδη στο Αρχαίο Ωδείο της Πάφου σε σκηνοθεσία Θεοδωρου Τερζόπουλου

Η παράσταση «Τρωάδες» του Ευριπίδη είναι αφιερωμένη στη μνήμη του Γιάννη Κουνέλλη, που επρόκειτο να δημιουργήσει την εικαστική εγκατάσταση της παράστασης. 

info
Οι «Τρωάδες» θα παρουσια-
στούν στο Αρχαίο Ωδείο της Πά-
φου στις 7 και 8 Ιουλίου, στο
πλαίσιο της Πάφου Πολιτιστική
Πρωτεύουσα της Ευρώπης 2017.

Συντελεστές: Σκηνοθεσία/Σκη-
νική εγκατάσταση Θεόδωρος
Τερζόπουλος, βοηθός σκηνοθέ-
της, Σάββας Στρούμπος, μουσική:
Παναγιώτης Βελιανίτης, κοστού-
μια: Λουκία, φωτισμοί: Θεόδω-
ρος Τερζόπουλος /Κωνσταντίνος
Μπεθάνης. Μετάφραση Κωστή
Κολώτα. Διανομή: Εκάβη: Δέ-
σποινα Μπεμπεδέλη, Ελένη: Σο-
φία Χιλλ, Ανδρομάχη: Νιόβη Χα-
ραλάμπους, Ταλθύβιος: Προκό-
πης Αγαθοκλέους, Ποσειδών-
Μενέλαος: Ανδρέας Φυλακτού,
Αθηνά: Εβελίνα Αραπίδη, Κασ-
σάνδρα: Ajla Hamzic (Βοσνία),
Hadar Barabash (Ισραήλ), Sara
Ipsa (Κροατία), Evelyn Asouant,
Εβελίνα Αραπίδη. Κορυφαίος:
Ερντογάν Καβάζ.

Οι «Τρωάδες» του Ευ-
ριπίδη είναι μια διαμαρ-
τυρία για τον παραλογι-
σμό, τη βία και τις φρι-

καλεότητες του κάθε
πολέμου και ένα αίτημα
για ειρήνη, αλληλεγγύη

και ανθρωπισμό.

“Δίπλα στην Εκάβη ο Θ.
Τερζόπουλος τοποθέτησε
τον Τ/κ κορυφαίο Ερντο-
γάν Καβάζ, μία άκρως
συμβολική κίνηση του
σκηνοθέτη, ο οποίος
φέρνει επί σκηνής ηθο-
ποιούς και από άλλες
μοιρασμένες πόλεις. 
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Ένα βροχερό απομεσήμερο αποφάσισες
να περάσεις από το σοκάκι, και μόνο τα
πέταλα του μπεγιριού να ακούγονται,
πάνω στο καλντερίμι, κι εσύ με την κάπα
σου, να προσπαθείς να προφυλαχθείς
από τη βροχή με τη βαριά κουκούλα της.
Και καβαλάρης να προσπαθείς να ξεχω-
ρίσεις του θορύβους, τους ήχους, κι ας
σε χαϊδεύουν οι στάλες. Και όχι μόνο την
ακοή σου να εκπαιδεύεις, όχι μόνο την
όρασή σου να παιδεύεις, αλλά και τα γκέ-
μια να βαστάς, μην και το άλογό σου ξε-
φύγει, στη μισγάγκειά σου να φτάσεις,
που μοιάζει με αλώνι, περνώντας όμως
πριν από τα πατρογονικά σου.

Σκέφτεσαι και τη μαντινάδα, το ποίημα,
τον λόγο. Όλα μαζί και ανυπομονείς να
φτάσεις, αλλά και η διαδρομή εύχεσαι
να μην τελειώσει, ακόμα έχεις καιρό,
έχεις δρόμο να κάνεις, το έμπα του χωριού
είναι μακριά και μια η βροχή δυναμώνει
και μια μαλακώνει, και ψάχνεις, καβαλάρης
εσύ, να βρεις τα λόγια που θα πεις, και
να είναι δυνατά, μα και λίγα, δωρικός
όπως είσαι. Αυτή η βροχή, που, είπαμε,
άλλοτε δυναμώνει, αλλά όχι τόσο που να
σε ραβδίζει, ίσα ένα χάιδεμα, λίγο τραχύ
και αδρό, αλλά ποθητό, και άλλοτε μοιάζει
τόσο ελαφριά ίσα να κουνήσει χορδή,

και σε κάνει να σκέφτεσαι πως είναι ερ-
γαλείο της φύσης για να φτιάχνει ήχους
κι εσύ να ψάχνεις λόγια για να βάλεις
στη μουσική αυτή, τη μαντινάδα που θα
πεις. Καβαλάρης σε όλο το δρόμο σκέ-
φτεσαι πώς και τι να πεις. Αργείς να βρεις
τα πλακόστρωτα, βλέπεις ισχνά φώτα,
μέσα στον μουντό καιρό, και συνεχίζεις
να σκέφτεσαι, και είναι περίεργο που δεν
νιώθεις μόνος σου. Η φύση αναγεννιέται
με τη βροχή, χρυσοπράσινα τα φύλλα
από τα μουρέλα, και το όλον φτιάχνει

αδαμάντινο κολιέ, με τις δροσοσταλίδες
στην άκρια των φύλλων. Και το νερό τρέ-
χει στα πλαϊνά του πετρόστρωτου και το
άλογο να βιάζεται και τα γκέμια να μην
το σταματούν, και εσύ να σκέφτεσαι και
να ξανασκέφτεσαι και να σβήνεις και να
γράφεις, νοερά βέβαια, πού τόπος και
πού χρόνος, πού καιρός για μελάνι, άσε
που στο κάτω-κάτω κάποια λόγια καλύ-
τερα να μη μένουν, αλλά να πετούν ελεύ-
θερα και στο χαρτί να μη φυλακίζονται.
Τα απαγγέλλεις και δυνατά, δεν σ’ ακούει
κανείς, μα δειλά κάποιος κότσιφας απι-
λογάται… Το μπεγίρι ξέρει τον δρόμο,
μόνο πού και πού μια ελαφριά στα κα-
πούλια χρειάζεται.

Και να σου, το πρώτο σπίτι μόλις πέ-
ρασες, και η βροχή τώρα πιο δυνατή κι
εσύ ακόμα τον λόγο δεν έχεις βρει, μα
σαν να μη βιάζεσαι να φτάσεις, δεν βιά-
ζεσαι, δεν θες όμως και μάτια να σε δουν,
φοβούνται οι άνθρωποι τες ανεράδες και
τους δροσουλίτες. Ευτυχώς, τουλάχιστον,
η βροχή τους αδιάκριτους περαστικούς
μοιάζει να φυλακίζει, τα παράθυρα είναι
μικρά και οι λάμπες θολώνουν τα τζάμια.
Κι εσύ, χωρίς κουκούλα πια, ανυπομονείς
να φτάσεις… Μα, πέταλα ας μη φορούσε
τ’ άλογο, σε μονόκερο να πέζευες και

μόνο η βροχή να με ακολουθούσε… μα
τα πέταλα στην πλακούρα, και η βροχή
στις πέτρες, μουσική κάνουν κι ας σε δυ-
σκολεύουν να βρεις τον ήχο, εκείνο που
ζητάς, σκέφτεσαι… 

Και αφού διέσχισες τα πολυδαίδαλα
δρομάκια του βρεγμένου χωριού, με τη
βροχή που δεν έλεγε να κοπάσει, με τους
ανθρώπους να μένουν κλεισμένοι, λες
και δώρο θέλανε να σου κάνουν, το άλογο
άρχισε να ελαφροπατά, σαν να θέλει να
σου πει, να, κάπου εδώ, σε κάποια καμάρα,
τρίπορτη, ίσως και δίπορτη ξάφνου ίσως
να φανεί… κι εκείνη και άλλοι πολλοί.
Φτάνεις, πλησιάζεις και ακόμα τα λόγια
δεν έχουν γεννηθεί, ωδίνες μόνο, λέξεις
αδέσποτες, και ολοένα πλησιάζεις, έναν
έναν περνάς ασβεστωμένους τοίχους και
χαμηλά μπεντένια, με κόκκινες γλώσσες,
ή δάκρυα αιμοβαφή…

Πέρασες τα σπίτια, τις γειτονιές, έφτασες
στα δικά σου μαρμαρένια αλώνια, κάπου
στην άκρη τους να σταθείς, σε στάση γο-
νυκλισίας, αλλά εκείνη η γονυκλισιά των
καλών αντρών για να προσκυνήσεις, στα
δικά σου μαρμαρένια αλώνια, που μακριά
τους δεν έφυγες ποτέ, μα ούτε και η καλή
δικολογιά σου. 

Μνήμη Α.Κ.

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στα μαρμαρένια αλώνια

ΜΟΥΣΙΚΗ
«9η Ιουλίου» Βασίλη Μιχαηλίδη 

Με την κυκλοφορία της δεύτερης έκδοσης του έργου των Βασίλη
Μιχαηλίδη και Μιχάλη Χριστοδουλίδη «9η Ιουλίου» θα γίνει η συ-
ναυλία μεγάλη συναυλία του. Ο Δήμος Λεμεσού επέλεξε ακριβώς

την 9η Ιουλίου για να παρουσιάσει το μνημειώδες αυτό
έργο στο πλαίσιο των εκδηλώσεων για τα 100 χρόνια
από τον θάνατο του ποιητή στο Κηποθέατρο Λεμεσού
που θα είναι και η κορωνίδα των εκδηλώσεων του Δή-
μου Λεμεσού. Στη συναυλία συμμετέχουν ο Γιώργος
Νταλάρας, Κύρος Πατσαλίδης, Κώστας Χατζηχριστοδού-
λου, το Φωνητικό Σύνολο της «Διάστασης» με τη μαέ-
στρο Αντριάνα Σεργίδου και 10 μελής ορχήστρα υπό τη
διεύθυνση του Μιχάλη Χριστοδουλίδη. Η «9η Ιουλίου»

ηχογραφήθηκε και κυκλοφόρησε σε 2.000 CD πριν από δύο μήνες,
τα οποία εξαντλήθηκαν μέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστημα. Κυρια-
κή 9 Ιουλίου, ώρα 9:00 μ.μ. Δημοτικό Κηποθέατρο, λόρδου Βύρω-
να, Λεμεσός. Πληροφορίες τηλέφωνο 25343341, 25878744.

Η παράσταση «Τρωάδες» του
Ευρτιπίδη είναι ένα από τα ση-
μαντικότερα έργα του προγράμ-
ματος της Πολιτιστικής Πρω-
τεύουσας της Ευρώπης Πά-
φος2017. Από τον Τρωικό πόλεμο
μέχρι σήμερα τα δεινά του πολέ-
μου και της προσφυγιάς δεν έπα-
ψαν να υπάρχουν. Οι «Τρωάδες»
του Ευριπίδη είναι μια διαμαρτυ-
ρία για τον παραλογισμό, τη βία
και τις φρικαλεότητες του κάθε
πολέμου κι ένα αίτημα για ειρή-
νη, αλληλεγγύη και ανθρωπισμό.
Συμμετέχουν ηθοποιοί από τις δι-
χοτομημένες πόλεις Λευκωσία,
Μόσταρ και Ιερουσαλήμ, επίσης
από τη Συρία και την Ελλάδα.
Πρόθεση της παράστασης είναι
να λειτουργήσει ως ένα διάβημα,
αναδεικνύοντας το θέμα της δι-
χοτόμησης των πόλεων, της διαί-

ρεσης των λαών, αλλά και την
ανάγκη της συμφιλίωσης. Η πα-
ράσταση είναι αφιερωμένη στη
μνήμη του Γιάννη Κουνέλλη, που
επρόκειτο να δημιουργήσει την
εικαστική εγκατάσταση της πα-
ράστασης. Μετάφραση Κωστή
Κολώτα και σκηνοθεσία Θεόδω-
ρου Τερζόπουλου. Εκάβη η Δέ-
σποινα Μπεμπεδέλη, Ελένη Σο-
φία Χιλλ, Ανδρομάχη Νιόβη Χα-
ραλάμπους, Ταλθύβιος: Προκό-
πης Αγαθοκλέους, Ποσειδών-
Μενέλαος Ανδρέας Φυλακτού,
Αθηνά Εβελίνα Αραπίδη, Κασσάν-
δρα: Ajla Hamzic (Βοσνία), Hadar
Barabash (Ισραήλ), Sara Ipsa
(Κροατία), Evelyn Asouant , Εβε-
λίνα Αραπίδη, Κορυφαίος Erdo-
gan Kavaz. Αρχαίο Ωδείο Πάφου,
Πάφος, Παρασκευή 7 και Σάββατο
8 Ιουλίου, ώρα 8:30 μ.μ.

ΓΛΩΣΣΟ-ΣΥΝΑΝΤHΣΕΙΣ
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Ερωτηματικό?
ή Ερωτηματικό;

ΔΙΑΛΕΞΗ
Διάλεξη «Επιμέλεια και ‘συλλέγειν’:
Μια σχέση αμοιβαιότητας» δίνεται στο
πλαίσιο της εικαστικής έκθεσης «Ro-
oms to Contemplate: Περιεχόμενο και
Προοπτική μιας Συλλογής», την οποία
επιμελείται ο δρ Σάββας Χριστοδουλί-
δης και παρουσιάζει έργα της μεγαλύ-
τερης ιδιωτικής συλλογής στην Κύ-
προ, αυτής του Πολιτιστικού Ιδρύμα-
τος Τράπεζας Κύπρου. Ομιλητής ο Χρι-
στόφορος Μαρίνος, ιστορικός τέχνης
και επιμελητής εκθέσεων. Πολιτιστικό
Ίδρυμα Τράπεζας Κύπρου, Φανερω-
μένης 86-90, Παλιά Λευκωσία, Τετάρ-
τη, 5 Ιουλίου, ώρα 7:30 μ.μ. Πληροφο-
ρίες 22128157, www.boccf.org.
Είσοδος ελεύθερη.

H Isnotgallery καλωσορίζει το καλοκαίρι με
ένα νέο εικαστικό, το πρότζεκτ andros efsta-
thiou and friends. Πρόκειται για μια νέα προ-
σέγγιση στο πώς μπορούμε
να «μπλέξουμε» διαφορετικά
είδη τέχνης χωρίς το ένα να
παρεμβαίνει αρνητικά στον
χώρο του άλλου αλλά αντίθε-
τα να τον αναδεικνύει και τον
εμπλουτίζει. Ο Andros Efsta-
thiou παρουσιάζει μια νέα
σειρά φωτογραφιών κολάζ
με σαφή και κύρια αναφορά
το ελληνικό καλοκαίρι. Τα
νέα κολάζ του Ευστάθιου είναι μικρής κλίμα-
κας με κεντρικό θέμα το καλοκαίρι, ενώ ο
εξαιρετικός chef Petros Andrianou θα δημι-

ουργήσει με βάση τα έργα του Ευστάθιου, η
Life Is A Beach θα εκθέσει τις υπέροχες χει-
ροποίητες πετσέτες θαλάσσης της, ο Αντώ-

νης Αγάς θα επιμεληθεί την
μουσική και η Katerina Hadji-
stylli θα κάνει παρέμβαση
στον χώρο της Isnotgallery
με τα υπέροχα φυτά και λου-
λούδια της! Η γιορτή της Is-
notgallery θα διαρκέσει όλον
τον μήνα Ιούλιο στην Λευκω-
σία. Isnotgallery, Οδυσσέως
11, Λευκωσία. Ώρες Λειτουρ-
γίας Isnotgallery: Καθημερι-

νά 15:00 - 18:00 και το Σάββατο: 10:00 -
14:00. Τηλέφωνο 22343670, art@isnotgalle-
ry.com, www.isnotgallery.com.

Με τη σοφόκλεια Ηλέκτρα, την
τραγωδία της απελευθέρωσης
του ανθρώπου απέναντι στη
μοίρα, σε παραγωγή του Σατιρι-
κού Θεάτρου, ανοίγει η φετινή
αυλαία του «Διεθνούς Φεστι-
βάλ Αρχαίου Ελληνικού Δράμα-
τος». Στην Ηλέκτρα, η οποία αν-
τιπροσωπεύει την τελευταία
και ωριμότερη δημιουργική πε-
ρίοδο του Σοφοκλή, εξιστορεί-
ται το φονικό στο παλάτι των
Ατρειδών, το οποίο κορυφώνε-
ται με τη μητροκτονία του Ορέ-
στη. Η Ηλέκτρα είναι η τραγική
ηρωίδα που, από την πρώτη
στιγμή, προβάλλει το πάθος της
για εκδίκηση. Μέσω του λόγου,
του απλού λόγου της μετάφρα-
σης, η Ηλέκτρα του Σοφοκλή
έρχεται να πραγματωθεί στο
σήμερα, στη σημερινή κοινω-
νία, πιο σύγχρονη από ποτέ. Η
τραγωδία τονίζει την ελευθε-

ρία που φέρνει η δικαίωση και
την επιβολή της τάξης στην
αταξία. Κανείς δεν τιμωρείται
στο τέλος του έργου, δεν επεμ-
βαίνουν ούτε οι θεοί ούτε οι
χθόνιες Ερινύες, μόνο οι θεα-
τές είναι κριτές των πράξεων
των δυο αδελφών. Σε σκηνοθε-
σία Νεοκλή Νεοκλέους και με-
τάφραση Φώτη Φωτίου. Πάι-
ζουν οι Ηλέκτρα Μαριάννα
Καυκαρίδου, Ορέστης Ανδρέας
Ρόζου, Κλυταιμνήστρα Άννα
Γιαγκιώζη, Παιδαγωγός Βασί-
λης Μιχαήλ, Χρυσόθεμις Κύν-
θια Παυλίδου, Αίγισθος Λέαν-
δρος Ταλιώτης, Πυλάδης Νικό-
λας Αρκαδίου και δεκαμελής
χορός. Έναρξη παραστάσεων
στις 9:00 μ.μ. Σκαλί Αγλαν-
τζιάς, Αγίου Γεωργίου 15,
Αγλαντζιά, Λευκωσία. Πληρο-
φορίες τηλέφωνο 70002414,
www.greekdramafest.com.

ΘΕΑΤΡΟ

«Ηλέκτρα» του Σοφοκλή

ΘΕΑΤΡΟ

«Τρωάδες» διά χειρός Τερζόπουλου

ΟΓιώργοςΓεωργίουείναιΥποψήφιος, Διδάκτορας
Τμήματος Επιστημών Αγωγής (ειδ. Εκπαίδευση/Γλωσ-
σολογία), Πανεπιστήμιο Κύπρου.
georgiou.georgos@ucy.ac.cy
Facebook: Γλωσσο-Συναντήσεις

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
Andros efstathiou and friends 

Διαβάζοντας αναρτήσεις στα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης αλλά και ευρύτερα αναρ-
τήσεις στο διαδίκτυο, η προσοχή μου
στράφηκε πάνω στη χρήση των σημείων
στίξης και πιο συγκεκριμένα στη χρήση
του ερωτηματικού. Σε δημοσιεύσεις ατό-
μων στο facebook, ή σε ημι-επίσημα ή
ανεπίσημα άρθρα του διαδικτύου, τα οποία
είναι διατυπωμένα με ελληνικούς χαρα-
κτήρες, σχεδόν σε όλα γίνεται χρήση του
«λατινογενούς» ερωτηματικού (?), π.χ.
«Πού βαδίζουμε σήμερα?». Σύμφωνα με
επίσημες γραμματικές της ελληνικής γλώσ-
σας, το «ελληνικό» ερωτηματικό καταγρά-
φεται με το σύμβολο «;», το οποίο καθί-
σταται ολοένα και πιο σπάνιο, ακόμα κι
όταν χρησιμοποιούνται ελληνικοί χαρα-
κτήρες για την απόδοση της γλώσσας. 

Είναι έκδηλη, έτσι, μία τάση των χρη-
στών της γλώσσας σε μη-επίσημες γραπτές
περιστάσεις επικοινωνίας να χρησιμοποι-
ούν μία άλλη μορφή του ερωτηματικού
από αυτή που είναι προκαθορισμένη για
την ελληνική γλώσσα. Δεν θα ήθελα σε
καμία περίπτωση να στηλιτεύσω γλωσσικές
επιλογές ή να υποδείξω τη χρήση του κα-
ταγεγραμμένου κανόνα. Το σίγουρο είναι
πως το συγκεκριμένο σημείο στίξης βρί-
σκεται σε μία φάση μεταβατική, με τον
χρόνο να καθορίζει, εάν εν τέλει καταφέρει
να ενσωματωθεί στην επίσημη γραπτή
έκφραση ή όχι. 

Η επιλογή του «?» αντί του «;» μπορεί
να υποδεικνύει άγνοια των γλωσσικών
κανόνων από τον χρήστη του γραπτού
λόγου. Μπορεί, επίσης, να αποτελεί από-
τοκο μπερδέματος λόγω της ευρείας χρή-
σης ξένων γλωσσών κατά τη γραπτή έκ-
φραση ή ακόμα και των Greeklish ή εν-
δέχεται να είναι προϊόν μιμητισμού, μιας
και βλέπουμε πολλά άτομα να είναι επιρ-
ρεπή σε ξένα γλωσσικά, και όχι μόνο, πρό-
τυπα. Όπως και να το δούμε, η επιλογή
του ενός τύπου δεν είναι θέμα ευκολίας
από τη στιγμή που και τα δύο σημεία
στίξης βρίσκονται στο πληκτρολόγιο του
υπολογιστή και συνιστούν ένα και μονα-
δικό χαρακτήρα.

Είναι αξιοσημείωτο το γεγονός ότι εν-
δέχεται η χρήση του ερωτηματικού να
αποτελεί δείκτη αυτοπροσδιορισμού, ο
οποίος αναδεικνύει τον χαρακτήρα, τα
ενδιαφέροντα, την κοινωνική τάξη ή το
προφίλ του εκάστοτε χρήστη της γλώσσας.
Για παράδειγμα, κάποιος που θα ήθελε να
επιδείξει το υψηλό πνευματικό του επίπεδο
και την «κουλτούρα» του θα χρησιμοποι-
ούσε το «;», ενώ κάποιος πιο χαλαρός
τύπος, ο coolάτος «μάγκας» μιας παρέας
θα έκανε χρήση του τύπου «?».  

Το πλέον θαυμαστό συμπέρασμα που
εξάγεται είναι η ρευστότητα του γλωσσικού
συστήματος που υποδεικνύει την εξελι-
ξιμότητα της γλώσσας και πιο συγκεκρι-
μένα στην περίπτωσή μας της γραπτής
έκφανσης της γλώσσας. Οι χρήστες πραγ-
ματοποιούν τις επιλογές τους βάσει αι-
σθητικών, ιδεολογικών ή/και πρακτικών
κριτηρίων, ώστε να μπορέσουν να απο-
δώσουν γραπτώς τη γλώσσα. Η χρήση του
«?» έναντι του «;» σε γραπτό λόγο με ελ-
ληνικούς χαρακτήρες δεν αλλάζει την
ερωτηματική «φύση» του εκφωνήματος,
ωστόσο, θα μπορούσαμε να δεχτούμε ότι
«ενοχλεί» σε ένα παιδαγωγικό πλαίσιο
όπου υπάρχει ανάγκη για υιοθέτηση της
υφιστάμενης νόρμας χάριν της «γλωσσικής
συνέπειας» όλων των μανθανόντων. 

ΜΟΥΣΙΚΗ
«La Nave Bruja» 
Τα τρία ιδρυτικά μέλη των «Ojos de
Brujo» είναι οι «αρχιτέκτονες» του
μοναδικού ύφους που αποτέλεσε
σημείο αναφοράς και κλασικό παρά-
δειγμα της μίξης φλαμένκο, του
Ojos De Brujo. Οι τρεις μουσικοί
φέρνουν στη Λευκωσία τον περίφη-
μο ήχο της Βαρκελώνης και ανακα-
τεύουν φλαμένγκο μουσικές με διά-
φορους ήχους ξεσηκώνοντας το
κοινό. Κερδίζοντας Latin Grammy
για το καλύτερο φλαμένκο άλμπουμ
(Techari) οι τρεις μουσικοί κάνουν
ένα ηχητικό κάλεσμα που ξεσηκώ-
νει. Πέμπτη, 29 Ιουνίου, ώρα 9:00
μ.μ. Πολιτιστικό Ίδρυμα Τράπεζας
Κύπρου, Φανερωμένης 86-90, πα-
λιά Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέ-
φωνο 22128157. Είσοδος ελεύθερη.
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ΟΙ ΔΙΑΣΗΜΟΤΕΡΕΣ 
ΣΥΝΤΑΓΕΣ ΤΗΣ ΠΙΟ HOT 
ΚΟΥΖΙΝΑΣ ΣΤΟΝ ΚΟΣΜΟ 
ΜΑΓΕΙΡΕΜΕΝΕΣ ΜΕ 
ΜΕΣΟΓΕΙΑΚΑ ΥΛΙΚΑ

ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΚΥΡΙΑΚΗ 9 IOYΛIOY ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

ΤΕΥΧΟΣ IOYΛIΟΥ

Kυριακή 2 Ιουλίου 2017

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Οι «La Nave Bruja», (Ramon Gimenez
«el Metralleta» (τραγούδι, κιθάρα φλα-
μένγκο), Xavi Turull «Kapitan Kresten»
(cajon, φωνές κρουστά), DJ Panko (τρα-
γούδι, scratches, καστανιέτες και bongo),
έρχονται στην Κύπρο για μία συναυλία
που είναι σίγουρο ότι θα κάνει εντύπωση.
Τα τρία ιδρυτικά μέλη των «Ojos de Bru-
jo» είναι οι αρχιτέκτονες του μοναδικού
ύφους που αποτέλεσε σημείο αναφοράς
και κλασικό παράδειγμα της μίξης φλα-
μένγκο, του «Ojos de Brujo». Ο Ramon
Gimenez από το βραβευμένο ισπανικό
συγκρότημα μας συστήνει την μπάντα

τους και μας λέει πώς ο «ήχος της Βαρ-
κελώνης» είναι μια ευχάριστη μίξη από
ρυθμούς και ήχους της Μεσογείου, αλλά
και απ’ όλον τον κόσμο. Το συγκρότημα
κέρδισε Latin Grammy για το καλύτερο
φλαμένγκο άλμπουμ, το «Techari». 

–Ξέρω ότι υπάρχει μία ενδιαφέρουσα
ιστορία πίσω από το «La Nave Bruja»

– Είμαστε τρεις από τους κύριους μου-
σικούς του της μπάντα «Ojos de Brujo»,
που αποκλειστικά δημιούργησαν το «La
Nave Bruja» για να αναζωογονήσουν
την προέλευσή μας με τα τραγούδια

που μπορούμε να θυμηθούμε τη μαγεία
αυτού του συγκεκριμένου στυλ με βάση
τον πειραματισμό και την πρόσμιξη
φλαμένγκο με άλλα στυλ από όλο τον
κόσμο. Ένα μουσικό πείραμα που εξέ-
πληξε ολόκληρο τον κόσμο εκείνη τη
στιγμή.
–Η ίδια η Βαρκελώνη είναι η αιτία του
μουσικού σας ταμπεραμέντου; Η πόλη
σε τι ρυθμούς κινείται;

–Ο Panko, ο Xavi και εγώ καταγόμαστε
από τη Βαρκελώνη, οπότε υπάρχει μία
άμεση σύνδεσε με την πόλη στη μουσική
μας. Είναι περίεργο, αλλά ακόμα και
πριν συναντηθούμε ο καθένας μας πει-
ραματιζόταν με τη φλαμένγκο μουσική,
προς το τέλος του 1980, αρχές ’90. Ο
Xavi στην μπάντα «Amalgama» με έθνικ
χίντι και κουβανέζικο ήχο, ο Panko με
τη «La Esencia» με ροκ και φανκ επιρ-
ροές, κι εγώ με το «Los Chavis» που τα

έβλεπα λίγο πιο… ρούμπα τα πράγματα,
αλλά και με μικρότερες ροκ και χιπ χοπ
μπάντες, τότε ήταν και πολύ περισσότερο
με τους «Ojos de Brujo» δημιουργήσαμε
κατά κάποιο τρόπο τον «ήχο της Βαρ-
κελώνης» (Barcelona Sound), όπως αυτός
γεννήθηκε στους «Ojos de Brujo» και
χαρακτηρίζεται από ρυθμό φλαμένγκο
με ήχο και ρυθμό μεσογειακό...

Ο «ήχος της Βαρκελώνης»
–Πιστεύετε ότι η μουσική σας είναι
φολκλόρ ή είναι κάτι περισσότερο από
παραδοσιακή μουσική;

–Η κύρια πηγή μας είναι το φλαμένγκο
που θεωρείται παραδοσιακή ισπανική
μουσική, αλλά εμείς δεν έχουμε ένα γνή-
σιο φλαμένγκο στυλ, είναι μείξη με
πολλά σύγχρονα στοιχεία, αλλά και με
πολλά διαφορετικά στοιχεία από άλλες
χώρες, οπότε δεν μπορείς να πεις ότι

είναι φολκλόρ ή παραδοσιακή με τη
στενή έννοια, αν και πηγάζει από εκεί.
Είναι fused μουσική με σύγχρονα στοι-
χεία, όπως φανκ, χιπ χοπ, ροκ, τζαζ και
όπως είπα στοιχεία μουσικά από άλλους
πολιτισμούς μουσική hindu, σάλσα,
αφροκουβανέζικη, βραζιλιάνικη, αραμ-
πέσκ κ.λπ. αυτό είναι που μας κάνει ευ-
ρείς, διαφορετικούς. Δύσκολα μας κα-
τατάσσεις… αλλά υπάρχουν κάποιοι
που αποκαλούν τη μουσική μας «Bar-
celona sound»…
–Μίλησέ μου λίγο περισσότερο για
τον περίφημο «sonido Barcelona».

–Ο ήχος της Βαρκελώνης είναι βασικά
το αποτέλεσμα της πρόσμειξης πολλών
και διαφορετικών μουσικών στυλ, όπως
η ρέγκε, η φανκ, το χιπ χοπ, το ροκ, το
φλαμένγκο κτλ. Η παρουσία και η κυ-
κλοφορία, αν θες, όλης αυτής της δια-
φορετικότητας και των διαφορετικών

καλλιτεχνών από όλο τον κόσμο στη
Βαρκελώνη, ουσιαστικά υπερβαίνει κάθε
προσπάθεια να οριστεί μία «τοπική σχο-
λή» μουσικής. Βέβαια, παρά το όνομα
το ίδιο «ήχος της Βαρκελώνης», ο ήχος
αυτός ξεπερνά την έννοια της τοπικό-
τητας και προτείνει έναν ευρύτερο γε-
ωγραφικό άκουσμα, που είναι αδύνατο
να οριοθετηθεί γεωγραφικά, αν και έχει
μεσογειακές πινελιές και γεύση.
–Ελληνική και ισπανική μουσική, έχουν
ομοιότητες;

– Νομίζω ότι παρ’ όλες τις πολύ με-
γάλες διαφορές που έχουν και οι δύο
έχουν αυτή τη μεσογειακή γεύση, που
σου είπα προηγουμένως.
–Ποια είναι τα σχέδιά σας για το μέλ-
λον;

–Προς το παρόν θέλουμε μόνο να απο-
λαύσουμε αυτή την καταπληκτική ανα-
γέννησή μας με το «La Nave Bruja» όπου
κι αν μας παίρνει αυτό το ταξίδι... Το
σχέδιό μας είναι να περιηγηθούμε ξανά
σε όλα τα μεγάλα και σημαντικά φεστι-
βάλ, όπως κάναμε και με τους Ojos σε
όλο τον κόσμο.
–Τι σημαίνει μουσική για εσάς;

–Είναι τρόπος ζωής. Βασικά ο τρόπος
για να αναπνέεις τη μαγεία της ζωής.
–Τι γνωρίζεις για την Κύπρο και τη
μουσική της παράδοση;

–Για να είμαι ειλικρινής δεν γνωρίζω
πολλά, φυσικά μοιάζει με τη μουσική της
Ελλάδας, και είναι πραγματικά ελκυστική
μουσική με τον τρελό πεντατονικό, επτα-
τονικό, αλλά και εννεατονικό ρυθμό της.
Ο Xavi έχει επαφές με μερικούς σημαν-
τικούς καλλιτέχνες, όπως είναι οι «Mon-
sieur Doumani», με τουςπρόσφατα έπαιξε
στη Βαρκελώνη. Μου είπε ότι ήταν εξαι-
ρετικοί (δες συνέντευξή τους στη σ. 4).
Ίσως μάλιστα να έρθουν και να παίξουν
μαζί μας στο Faneromeni 17!

La Nave Bruja, 06 Ιουλίου, ώρα 9:00
μ.μ. στο πλαίσιο του φεστιβάλ Faneromeni

17, στην αυλή του Πολιτιστικού Ιδρύματος της
Τράπεζας Κύπρου.

Ο ήχος της Βαρκελώνης στη Λευκωσία
Το ισπανικό συγκρότημα «Ojos de Brujo» σε μία μοναδική εμφάνιση στο φεστιβάλ Faneromeni 17 στις 6 Ιουλίου

“Ο «ήχος της Βαρκελώνης» αυτός
ξεπερνά την έννοια της τοπικό-
τητας και προτείνει έναν ευρύ-
τερο γεωγραφικό άκουσμα, που
είναι αδύνατο να οριοθετηθεί γε-
ωγραφικά, αν και έχει μεσογει-
ακές πινελιές και γεύση.

Οι τρεις εμπνευστές του ήχου της Βαρκελώνης, οι Ojos de Brujo, αποφάσισαν να δημιουργήσουν το μουσικό πρότζεκτ «La Nave Bruja»
που θα κρατούσε ζωντανό τον ήχο της μπάντας τους.

TEXNES-03 ΜΟΥΣΙΚΗ_Master_cy  30/06/17  14:27  Page 3



4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ρ Ο Σ Ω Π Α Kυριακή 2 Ιουλίου 2017

Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΚΑΛΟΣΠΥΡΟΥ

Ηταν τέλος του 2014 και η τότε νε-
οσύστατη Six d.o.g.s records κυ-
κλοφορούσε έναν από τους πρώτους
της δίσκους. Το άλμπουμ τιτλοφο-
ρείτο «Yearling» και η μπάντα έφερε
το παράξενο όνομα «Whereswil-
der», που απ’ όσο θα μάθαινα στη
συνέχεια αποτελεί παραφθορά
του«Where’s Waldo? », του τίτλου
δηλαδή του κοσμαγάπητου παιχνι-
διού. Θεωρητικά, το τέλος μιας χρο-
νιάς είναι εποχή ευλογημένη και
μαζί καταραμένη για να ανακαλύψει
κανείς ένα νέο συγκρότημα: υπάρ-
χουν οι ανασκοπήσεις και οι λίστες
με τα καλύτερα άλμπουμ που δίνουν
μια δεύτερη ευκαιρία σε σχήματα
τα οποία έχουν μάλλον παραγνω-
ριστεί ή είναι καταδικασμένα να
παραμείνουν έτσι κι αλλιώς στην
underground αφάνεια· υπάρχει
επίσης ο ψυχαναγκασμός της ακρό-
ασης των δίσκων που δεν προφτά-
σαμε να παίξουμε στη διάρκεια της
χρονιάς ή ακούσαμε αλλά δεν τους
δώσαμε την προσοχή που τους άξι-
ζε. Στην πράξη, η περιέργεια σμπα-
ραλιάζει τους δισταγμούς που ανα-
πτύσσουμε λόγω έλλειψης χρόνου
και υπερπροσφοράς πειρασμών: η
laissez - faire λογική της διαδικτυακά
διαχεόμενης μουσικής δεν αφήνει

περιθώρια για αδράνεια ή απλώς
γίνεται κι αυτή μια μορφή αδρά-
νειας. Ετσι, η δοκιμή ενός άγνωστου
συγκροτήματος, στη σελίδα του
στο Bandcamp ή στο κανάλι του
στο YouTube, έχει πάψει εδώ και
χρόνια να είναι μια τελετουργία·
αποτελεί πια μηχανική συνήθεια.

Μακάρι πάντως να ήταν όλοι οι
αυτοματισμοί τόσο παραγωγικοί
όσο η αναζήτηση ευφρόσυνων σχη-
μάτων. Το ντεμπούτο των Where-
swilder, ένα κράμα νοσταλγίας για
τα ’60s και επίγνωσης των κινδύνων
της προσκόλλησης στο παρελθόν,
διαμεσολαβημένης ψυχεδέλειας
και ανομολόγητου art-rock, μου
ακούστηκε αφοπλιστικά φρέσκο
και καλοπαιγμένο. Από τα άλμπουμ
της εγχώριας παραγωγής που κα-
τάφερα να ακούσω από τα τέλη του
2014 έως το τέλος του επόμενου
χρόνου, μονάχα η «Καλλιθέα» του
Φοίβου Δεληβοριά διέθετε μεγαλύ-
τερη ευφράδεια και πλατύτερο εύρος
συναισθηματικών διακυμάνσεων.
Κι αν απ’ τον Δεληβοριά δεν περι-
μένει κανείς κάτι διαφορετικό, στην
περίπτωση των Whereswilder, τη-
ρουμένων των αναλογιών, η συν-
θετική τους ωριμότητα δεν μπορεί
παρά να εκληφθεί ως μικρό θαύμα.
Παρότι, επίσης, οι τέσσερις νεαρό-
τατοι μουσικοί δεν υστερούσαν σε

τεχνική κατάρτιση έναντι φτασμέ-
νων συναδέλφων τους ακόμη και
της jazz-rock, κανείς τους, ούτε καν
ο Μανώλης Γιαννίκιος, ένας ντράμερ
ασύλληπτης δεξιοτεχνίας, που ήδη
σπονσοράρεται από διεθνή εταιρεία
τυμπάνων, στα πρότυπα των μεγά-
λων ντράμερ του εξωτερικού, δεν
έκαναν επίδειξη ικανοτήτων. Αυτό
κι αν ήταν θαύμα.

Ο  νέος  δίσκος  τους με τίτλο
«Hotshot» κυκλοφόρησε στα τέλη
Μαρτίου από την Inner Ear, μια δι-
σκογραφική εταιρεία που διανύει

τα χρόνια της μεγάλης ακμής της.
Εχοντας απεξαρτηθεί σε ικανοποι-
ητικό βαθμό από τις ουσίες που
τους μετάγγιζαν οι Tame Impala
και στυλώνοντας τις συνθέσεις πά-
νω σε παλιομοδίτικα αλλά τετρα-
πέρατα riffs, βγαλμένα κατευθείαν
από ό,τι πιο στακάτο ανέδειξε η
rock στα ’70s –Free, Thin Lizzy, ΖΖ
Top κ.ά.– οι Whereswilder κατα-
θέτουν ένα μουσικό επίτευγμα.
Οσο ρηξικέλευθο για την ελληνική
σκηνή ήταν το πάντρεμα kraut-
rock, pop και ψυχεδέλειας που επι-

χείρησαν οι Baby Guru, οι οποίοι
επίσης επέστρεψαν πρόσφατα με
καινούργιο άλμπουμ και ανανεω-
μένη ταυτότητα, άλλο τόσο σημαν-
τικό είναι αυτό που κάνουν οι Wh-
ereswilder με το «Hotshot». Διότι
τουλάχιστον το kraut δεν έπαψε
ποτέ να θεωρείται η μουσική του
zeitgeist: απ’ τον υπνωτιστικό ρυθμό
των Can, σαν ατέλειωτη ευθεία
στον εθνικό καρδιογράφο, ώς τους
This Heat και τα μασίφ κομμάτια
τους –κάποια μιμούνταν τους θο-
ρύβους της γραμμής παραγωγής
ενός εργοστασίου– και κατόπιν με
όλα τα γνωστά post-punk, electronic
και industrial συγκροτήματα. Ομως
στο «Hotshot» οι Whereswilder
στράφηκαν στις παλαιωμένες, διό-
λου ελκυστικές φόρμες του κλασι-
κού rock, σαν τους καλλιτέχνες που
φτιάχνουν έργα τέχνης από πετα-
μένα αντικείμενα και εντούτοις αυ-
τές οι φόρμες, φορεμένες όπως πρέ-
πει στη μοντέρνα ψυχεδέλεια,
ηχούν βιώσιμες και αναγεννημένες.
Κάτι τέτοιο, όπως και να το κάνουμε,
είναι όντως επίτευγμα.

Ενα επίτευγμα, μεταξύ άλλων,
και σύζευξης ανόμοιων τεχνοτρο-
πιών και κυκλοθυμικών μοτίβων.
Το «The Love There Is», για παρά-
δειγμα, μεταφέρει τον Ελληνα ακρο-
ατή στην ποίηση της αμερικανικής

υπαίθρου με τους τρόπους που τη
μελοποίησε η ακουστική κιθάρα
του John Fahey. Ενώ το «What You
Need» ξεκινάει παραπλανητικά μ’
ένα ρομαντικό bluesy θέμα για να
εκτιναχθεί κατόπιν σαν μια prog-
rock φωτοβολίδα διασχίζοντας την
επικράτεια της σκηνής του Canter-
bury. Από εκτελεστική σκοπιά, το
επίπεδο της μπάντας αφήνει τον
ακροατή με το στόμα ανοικτό· ει-
δικούς επαίνους, ωστόσο, αξίζει η
κιθαριστική δουλειά του Γιάννη
Ράλλη, που, αν επιδείξει συνέπεια
στην καριέρα του, ίσως μια μέρα
να μνημονεύεται πλάι σε ονόματα
όπως αυτά των Μπάμπη Παπαδό-
πουλου και Γιώργου Καρανικόλα.

Υποθέτω ότι ο Ράλλης, ο Γιαννί-
κιος και τα άλλα μέλη του συγκρο-
τήματος γνωρίζουν ότι, αν είχαν
τη βάση τους σε κάποια ευρωπαϊκή
μητρόπολη, η μουσική τους θα είχε
απείρως περισσότερες ευκαιρίες
προβολής και επιτυχίας. Εάν ωστόσο
διαβάσει κανείς τα σχόλια κάτω
από το «Yearling» στο YouTube, θα
διαπιστώσει ότι η πλειονότητα όσων
εκθειάζουν τους Whereswilder είναι
ξένοι. Το γεγονός ότι το ταλέντο
αυτών των παιδιών έχει αρχίσει να
εξακτινώνεται σε μήκη και πλάτη
μακρινά είναι δικαίωση για τους
ίδιους και παρηγοριά για όλους μας.

Μουσικό επίτευγμα από ένα ελληνικό συγκρότημα
Στο νέο τους άλμπουμ «Hotshot», οι Whereswilder πέτυχαν τη σύζευξη ανόμοιων τεχνοτροπιών και κυκλοθυμικών μοτίβων

Εάν οι Whereswilder είχαν τη βάση τους σε κάποια ευρωπαϊκή μητρόπολη,
η μουσική τους θα είχε περισσότερες ευκαιρίες προβολής και επιτυχίας.

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Οι κύριοιΑντώνης Αντωνίου, Άγγελος
Ιωνάς και Δημήτρης Γιασεμίδης ή
καλύτερα οι Monsieur Doumani
είναι από τις εκείνες τις μουσικές
παρέες που δεν θέλουν και πολλά
για να δημιουργήσουν. Στη συνέν-
τευξή τους στην «Κ» με αφορμή τη
συμμετοχή τους στον Φέγγαρο 17
οι  Monsieur Doumani λένε συνεχώς
εξελίσσουν τον ήχο τους, και αυτό
φαίνεται από τη δισκογραφία τους.
Δεν αυτοπροσδιορίζονται ως έθνικ
μπάντα, και έχουν δίκιο, αφού αυτό
περιορίζει τη μουσικό τους εύρος,
ξεκίνησαν από την παραδοσιακή
μουσική, με σεβασμό, διασκευάζον-
τας κυπριακά κομμάτια, εμπνέονται
από τη σύγχρονη καθημερινότητα
και εξελίσσονται πέραν των δια-
σκευών, δημιουργώντας σύγχρονο
ηλεκτρονικό ήχο. Έχουν πολιτική
θέση και την εκφράζουν, αντιλαμ-
βάνονται τα πράγματα γύρω τους
και τα δίνουν το δικό τους μήνυμα
μουσικά. Δηλώνουν ότι ξέρουν πού
πατούν και αυτό είναι σημαντικό,
διότι δεν καθοδηγούνται, και ξέρουν
ότι χωρίς «αππωμάρες» μπορεί κά-
ποιος να επιβιώσει και να δημιουρ-
γήσει στην Κύπρο.
–Νομίζω ότι είστε πια γνωστοί
στο κοινό, αλλά πώς θα συστη-
νόσασταν στο κοινό;

– Είμαστε ένα γκρουπ που ασχο-
λείται με κυπριακή μουσική. Μέσα
από τη διασκευή παραδοσιακών
κομματιών αλλά κυρίως με τη σύν-
θεση καινούριων κομματιών με κυ-
πριακό στίχο δημιουργούμε μουσική
και σχολιάζουμε διάφορες πτυχές
της σύγχρονης κυπριακής κοινωνίας. 
–Νομίζω δώσατε το στίγμα σας.
Σε παλαιότερη συνέντευξή σας
είχατε πει ότι θέλετε να εξελίξετε
τον ήχο της μπάντας, το έχετε
καταφέρει; 

–Σίγουρα ο ήχος του γκρουπ έχει
αλλάξει μέσα στα πέντε χρόνια που
είμαστε μαζί. Αν ακούσετε τους δύο
δίσκους μας θα εντοπίσετε μεγάλες
διαφορές στον ήχο. Η πρώτη μας
δουλειά είχε μια πιο αυθόρμητη προ-
σέγγιση στις διασκευές των παρα-
δοσιακών κομματιών, ενώο δεύτερός
μας δίσκος ήταν πιο ηλεκτρικός και
με περισσότερη επεξεργασία στον
ήχο. Ο τρίτος που θα κυκλοφορήσει
στις αρχές του 2018 θα έχει με τη
σειρά του κάποια καινούργια στοι-
χεία όπως π.χ. η χρήση κρουστού
(stomp box).
–Πόσο περισσότερο προτίθεστε
να «πειράξετε» ακόμα την πα-
ραδοσιακή μουσική;

–Όταν ξεκινήσαμε αυτό το προ-

τζεκτ το 2012 μας ενδιέφερε κυρίως
η διασκευή παραδοσιακών κομμα-
τιών. Στην πορεία όμως αρχίσαμε
να συνθέτουμε και δικά μας κομμάτια
με αποτέλεσμα ο επερχόμενος τρίτος
μας δίσκος να περιέχει μόνο μία δια-
σκευή. Η δημιουργία των δικών μας
κομματιών προέρχεται κυρίως από
την ανάγκη να σχολιάσουμε και να
καυστηριάσουμε θέματα που αφο-
ρούν την κυπριακή πραγματικότητα
όπως τα βιώνουμε καθημερινά.Όταν
αποφασίζουμε να «πειράξουμε» πα-
ραδοσιακά κομμάτια το κάνουμε
πάντα με σεβασμό και αγάπη προς
την αυθεντική τους μορφή.
–Δεν είστε ακριβώς έθνικ μπάντα,
αφού δημιουργείτε και σύγχρονη
μουσική, τελικά οι Monsieur Do-
umani τι είναι;

–Η αλήθεια είναι ότι ποτέ δεν αυ-
τοπροσδιοριζόμαστε ως εθνικ μπάν-
τα και είναι πάντα λίγο δύσκολο να
βάλουμε σε μια λέξη το είδος της
μουσικήςπουπαίζουμε.Ο όρος έθνικ
είναι μια ετικέτα που ίσως θα χρη-
σιμοποιούσε κάποιος μη-Κύπριος
(Δυτικός) για να περιγράψει αυτό
που κάνουμε. Όπως είπαμε και πιο
πάνω είμαστε ένα γκρουπ που δη-
μιουργεί σύγχρονη κυπριακή μου-
σική με επιρροές από πολλά και δια-
φορετικά είδη μουσικής.
–Νομίζω το λύσαμε το θέμα προσ-
διορισμού σας. Επιρροές από
πού έχετε; Μουσικές μνήμες και
απωθημένα;

–Σίγουρα οι επιρροές μας έχουν
να κάνουν με τις μουσικές που ακού-
γαμε μεγαλώνοντας και έχουν ρι-
ζώσει μέσα μας καθώς και επιρροές
από τις σπουδές μας και από άλλα
πρότζεκτ που ο καθένας από μας
συμμετείχεπαλαιότερα ή συμμετέχει
και σήμερα. Η κυπριακή παραδο-
σιακή μουσική, η ροκ μουσική, μου-
σικές από διάφορα μέρη του κόσμου
όπως δυτική Αφρική, Ιταλία, τα Βαλ-
κάνια και Σκανδιναβία επηρεάζουν
τη μουσική μας αλλά και η τζαζ και

η σύγχρονη ηλεκτρονική μουσική.
–Το τελευταίο διάστημα όλο και
περισσότερα συγκροτήματα συν-
δυάζουν παραδοσιακούς ήχους
με πιο σύγχρονους, πόσο εύκολο
ή δύσκολο είναι αυτό;

–Ναι, είναι αλήθεια ότι όλο και
περισσότερα γκρουπ πειραματίζον-
ται με τη μίξη παραδοσιακών και
σύγχρονων ήχων. Όταν μια προ-
σπάθεια γίνεται με αγάπη και πραγ-
ματική αφοσίωσησε αυτό που κάνεις
τότε η όλη διαδικασία γίνεται με
μια σχετική ευκολία και συχνά το
αποτέλεσμα είναι πολύ καλό. Από
την άλλη όταν μια προσπάθεια γί-
νεται με κύριο γνώμονα το άμεσο
κέρδος είτε αυτό είναι οικονομικό
είτε γρήγορη αναγνώριση τότε σί-
γουρα θα παρουσιαστούν αρκετές
δυσκολίες σε πολλά επίπεδα.

Ξέρουμε πού πατούμε
–Το 2016 βραβευτήκατε ως το
καλύτερο γκρουπ στα Songli-
nes Music Awards, πώς εισπρά-
ξατε  αυτή τη βράβευση;

–Κατ’ ακρίβεια ήμασταν ένας από
τους τέσσερις φιναλίστ προτεινό-
μενους για το βραβείο. Σίγουρα η
αναγνώριση της δουλειάς μας από
το κατ’ εξοχήν World Music περιο-
δικό με αναγνώστες σε όλο τον κό-
σμο ήταν μια ισχυρή ένεση αυτο-
πεποίθησης και μια προτροπή για
να συνεχίσουμε να δημιουργούμε.
Από την άλλη ξέρουμε πού πατάμε,

είμαστε και οι τρεις αρκετά συνει-
δητοποιημένοι και δεν πετάμε στα
σύννεφαμε τέτοιου είδους επιτυχίες.
Σκοπός μας είναι να συνεχίσουμε
να δημιουργούμε πρώτα απ’ όλα για
τη δική μας έκφραση και ικανοποί-
ηση, και στη συνέχεια για να επι-
κοινωνούμε με τον κόσμο μέσω της
δουλειά μας.
–Φεστιβάλ όπως ο Φέγγαρος μοι-
άζουν να είναι κάτι σαν ο φυσικός
σας χώρος; 

–Ναι, είναι αλήθεια ότι τα φεστιβάλ
όπως ο Φέγγαρος μας ταιριάζουν
πολύ και είμαστε πολύ ενθουσια-
σμένοι για τη συμμετοχή μας φέτος.
Η διάθεση του κόσμου και γενικά
η ατμόσφαιρα που επικρατεί σε τέ-
τοιου ειδους φεστιβαλ είναι πραγ-
ματικά φανταστική. Έχουμε πάει
στον Φέγγαρο σε προηγούμενες
χρονιές ως ακροατές και πρέπει να
πούμε ότι δεν έχει να ζηλέψει τίποτα
από πολύ μεγάλα ευρωπαϊκά φεστι-
βάλ. Σαν γκρουπ είχαμε την τύχη
τα τελευταία πέντε χρόνια να παί-
ξουμε σε πολύ σημαντικά φεστιβάλ
σχεδόν σε όλη την Ευρώπη ζώντας
ανεπανάληπτες εμπειρίες και δημι-
ουργώντας όμορφες γνωριμίες και
συνεργασίες. Ένα από αυτά ήταν
και η πρόσφατη συμμετοχή μας στο
FIMPT (Festival Internacional De
Musica Popular Tradicional) στην
Vilanova της Ισπανίας, καθώς και
η συναυλία μας στη Βαρκελώνη την
επόμενη μέρα όπου είχαμε τη χαρά

να συνεργαστούμε με τον σπουδαίο
περκασιονίστα των θρυλικών «Ojos
de Brujo» (σ.σ. διαβάστε συνέντευξή
τους σ. 3), Xavi Turull. Η συνεργασία
φαίνεται θα συνεχιστεί αφού ο Xavi
θα βρεθεί στη Λευκωσία με το νεό
του γκρουπ «La Nave Bruja» την
Πέμπτη 6 Ιουλίου. 
–Την κυπροκεντρική προσέγγιση
στη μουσική σας τη θεωρείτε
και σαν πολιτική πράξη;

–Ναι, είμαστε ένα γκρουπ που
έχει άποψη για διάφορα θέματα που
απασχολούν την κυπριακή κοινωνία
αλλά και την πολιτική. Μέσα από
τον στίχο μας προσπαθούμε πάντα
να σχολιάσουμε κάποια πολιτικά,
περιβαλλοντικά και κοινωνικά θέ-
ματα πουπαρατηρούμε και μας προ-
βληματίζουν. Πέραν αυτού νιώθουμε
Κύπριοι και έχουμε την ανάγκη να
εκφραζόμαστε στη διάλεκτο που μι-
λάμε στην καθημερινότητά μας.
–Ζείτε πια από τη μουσική σας;
Είναι εύκολο να είναι κανείς μου-
σικός; 

–Είναι αρκετά δύσκολο να ζεις
μόνο με τη μουσική στην Κύπρο
του 2017 αλλά εξακολουθεί να είναι
εφικτό κάνοντας διάφορα παράλληλα
πρότζεκτ. Ο καθένας μας, όπως ανα-
φέρουμε και πιο πάνω, ασχολείται
και με άλλες (μουσικές) δραστηριό-
τητες. Διατηρώντας ένα λιτό τρόπο
ζωής χωρίς «αππωμάρες» μπορεί
κάποιος να επιβιώσει και να δημι-
ουργήσει στην Κύπρο.
–Σχεδιάζετε κάτι καινούργιο
αυτό το διάστημα;

–Ναι, αυτό το διάστημα δουλεύου-
με πάνω στο καινούργιο μας υλικό
προσθέτοντας κάποιες τελευταίες
πινελιές και τον ερχόμενο Σεπτέμβρη
θα πάμε για τις ηχογραφήσεις του
νέου δίσκου στην Ελλάδα. Είναι
ένας δίσκος με 11 δικά μας κομμάτια
και μία διασκευή σε αρκετά διαφο-
ρετικό ύφος από τους προηγούμε-
νους και είμαστε πραγματικά πολύ
ενθουσιασμένοι, καθώς θα έχουμε
φιλικές συμμετοχές από πολύ ση-
μαντικούς καλλιτέχνες.
–Ποιο τραγούδι θα αφιερώνατε
στην Κύπρο;

–Μάλλον θα λέγαμε το τραγούδι
που ίσως μας καθιέρωσε και που
εξακολουθεί να μας βγάζει έντονα
συναισθήματα όποτε το παίζουμε,
«Το σύστημα».n the contemporary
Cypriot socieεμπτηcional)based on
the Cypriot traditional music and
comment on the contemporary Cy-
priot socie

Οι Monsieur Doumani θα εμ-
φανιστούν το Σάββατο 5 Αυ-

γούστου στο Φεστιβάλ Φέγγαρος,
στον Κάτω Δρυ.

Με κυπριακό στίχο δημιουργούμε μουσική
«Χωρίς ‘αππωμάρες’ μπορεί κάποιος να επιβιώσει και να δημιουργήσει στην Κύπρο, λένε οι Monsieur Doumani

«Σκοπός μας είναι να συνεχίσουμε να δημιουργούμε πρώτα απ’ όλα για τη δική μας έκφραση και ικανοποίηση, και στη συνέχεια για να επικοινωνούμε με τον
κόσμο μέσω της δουλειά μας», λένε οι Monsieur Doumani.

“Οι Monsieur Doumani
είναι ένα γκρουπ που
έχει άποψη για διάφορα
θέματα που απασχολούν
την κυπριακή κοινωνία
αλλά και την πολιτική
και μέσα από τον στίχο
τους προσπαθούν να
σχολιάζουν πολιτικά, πε-
ριβαλλοντικά και κοινω-
νικά θέματα που τους
προβληματίζουν.
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Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ

Η συμβατική σοφία προεξοφλούσε
ότι την 8η Νοεμβρίου του 2016 η
Αμερική θα πανηγύριζε την εκλογή
της πρώτης γυναίκας προέδρου
στην Ιστορία της, αφού είχε ήδη
εκλέξει τον πρώτο μαύρο πρόεδρό
της οκτώ χρόνια ενωρίτερα. Ολα
έδειχναν ότι η Χίλαρι Κλίντον, με
την τεράστια κυβερνητική πείρα,
που απέκτησε ως Πρώτη Κυρία,
γερουσιαστής και υπουργός Εξω-
τερικών, θα συνέτριβε τον αντίπαλό
της Ντόναλντ Τραμπ, έναν αδαή
δισεκατομμυριούχο, που αυτοπροσ-
διοριζόταν ως προστάτης της ερ-

γατικής τάξης εναντίον ενός διε-
φθαρμένου πολιτικοοικονομικού
κατεστημένου. Οταν όμως συνε-
τελέσθη μία από τις μεγαλύτερες
ανατροπές στα σύγχρονα πολιτικά
χρονικά της Αμερικής με την εκλο-
γή του Τραμπ, το post mortem ήταν
ιδιαίτερα επώδυνο για τη μεγάλη
ηττημένη.

Οι δημοσιογράφοι Τζόναθαν Αλεν
και η Εϊμι Παρνς, συγγραφείς το
2014 του βιβλίου «Τα κρατικά μυ-
στικά και η αναγέννηση της Χίλαρι
Κλίντον», διέθεταν ήδη πρόσβαση
στα ενδότερα του επιτελείου της

Κλίντον, όταν αυτή ανακοίνωσε
τη διεκδίκηση του χρίσματος του
Δημοκρατικού Κόμματος τον Ιούνιο
του 2015. Στο νέο βιβλίο τους πε-
ριγράφουν πως οι ελπίδες ότι η
Κλίντον θα έσπαζε τη «γυάλινη
οροφή», εκείνο το αόρατο τείχος
που εμπόδιζε τις γυναίκες να φθά-
σουν στον Λευκό Οίκο, θρυμματί-
σθηκαν από έναν εθνολαϊκιστή,
που διακρινόταν για τον προσβλη-
τικό λόγο και την προκλητική συμ-
περιφορά του.

Στη διάρκεια μιας 18μηνης εξου-
θενωτικής προεκλογικής εκστρα-
τείας, οι συγγραφείς μίλησαν υπό
τον όρο της ανωνυμίας με 100 συ-
νεργάτες και φίλους της Κλίντον,
στην προσπάθειά τους να αποκρυ-
πτογραφήσουν πώς ένας φαινομε-
νικά εύκολος περίπατος μετατρά-
πηκε από τον Μπέρνι Σάντερς σε
μία ανηφορική μάχη για το χρίσμα
του Δημοκρατικού Κόμματος και
από τον Τραμπ σε μία αποκαρδιω-
τική ήττα στις προεδρικές εκλογές.
Η αυτοψία τους αποδίδει την ευ-
θύνη κυρίως στην Κλίντον και την
εκλογική στρατηγική της, όταν,
παρότι δαπάνησε 1,2 δισ. δολάρια,
ποσό διπλάσιο από τον Τραμπ, απέ-
τυχε να μεταφράσει την κατά τρία
εκατομμύρια ψήφους νίκη της στην
κάλπη σε επικράτησή της στις κρί-
σιμες πολιτείες, που θα της εξα-
σφάλιζαν την πλειοψηφία στο Κο-
λέγιο των Εκλεκτόρων και τα κλει-
διά του Λευκού Οίκου.

Η Κλίντον βρέθηκε στη δίνη του
κυκλώνα μόλις 11 μέρες πριν από
την ψηφοφορία, όταν ο διευθυντής
του FBΙ Τζέιμς Κόμι ξαφνικά ανα-
κοίνωσε ότι άνοιγε εκ νέου την
έρευνα, που είχε κλείσει τον προ-
ηγούμενο Ιούλιο χωρίς ποινική δίω-
ξη της Κλίντον, για το ενδεχόμενο
να διακινήθηκε απόρρητο υλικό
από τον προσωπικό διακομιστή

της, όταν υπηρέτησε ως υπουργός
Εξωτερικών.

Διαρροές
Τον ίδιο μήνα ο Τύπος διύλιζε τις

διαρροές από τα WikiLeaks της ηλε-
κτρονικής αλληλογραφίας της Εθνι-
κής Επιτροπής του Δημοκρατικού
Κόμματος και του προέδρου της
καμπάνιας της Κλίντον Τζον Πον-
τέστα, προϊόν ρωσικών κυβερνοε-
πιθέσεων, αλλά δεν έδινε την πρέ-
πουσα βαρύτητα στην εμπλοκή της
Μόσχας στις αμερικανικές εκλογές,
με στόχο να πληγεί η Κλίντον, δε-
δηλωμένη εχθρός του Πούτιν, όπως
επιβεβαίωσαν δημόσια οι αμερικα-
νικές μυστικές υπηρεσίες.

Η έρευνα του FBI και οι διαρροές
των WikiLeaks τον «κόκκινο Οκτώ-
βριο» διατηρούσαν τη σκιά γύρω
από την Κλίντον και αποσπούσαν
την προσοχή των ψηφοφόρων από
το πολιτικό της πρόγραμμα, αλλά
για τους συγγραφείς δεν αποτέλεσαν
το θανάσιμο πλήγμα. Γι’ αυτούς το
μεγάλο πρόβλημα ήταν η ίδια η
Κλίντον, γιατί απέτυχε να επικοι-
νωνήσει ένα πειστικό όραμα για τη
χώρα που θα ενέπνεε τους ψηφο-
φόρους, γιατί δεν κατάφερε να απα-
λείψει τη ρετσινιά ότι ήταν εκφρα-
στής του στάτους κβο, προσκολλη-
μένη στη Γουόλ Στριτ και στο μεγάλο
κεφάλαιο, ανίκανη να κατανοήσει
τον θυμό των λευκών ανδρών της

εργατικής τάξης, που είχαν περι-
θωριοποιηθεί από την παγκοσμιο-
ποίηση στις πάλαι ποτέ κραταιές
βιομηχανικές πολιτείες, ένα θυμό
που αξιοποίησαν εναντίον της ο
Σάντερς και ο Τραμπ. Τοποθετώντας
δίπλα στον Ποντέστα ως μάνατζερ
της προεκλογικής της εκστρατείας
τον 36χρονο Ρόμπι Μουκ, η Κλίντον
υιοθέτησε τη λογική της νέας σχολής
των αναλυτικών δεδομένων (data
analytics), που, σύμφωνα με τα μον-
τέλα συμπεριφοράς των ψηφοφό-
ρων, επικεντρωνόταν στη συσπεί-
ρωση της παραδοσιακής βάσης του
κόμματος στις μεγάλες πόλεις, αντί
της παλιάς σχολής που επεδίωκε
τη διεύρυνση της βάσης με προ-

σέλκυση των ανεξαρτήτων ή ανα-
ποφάσιστων ψηφοφόρων στα προ-
άστια, στις μικρές πόλεις και στις
αγροτικές περιοχές, όπως έπραξαν
στις νικηφόρες εκστρατείες τους ο
Μπιλ Κλίντον και ο Μπαράκ Ομπά-
μα. Ετσι, σύμφωνα με αυτή την
«αριθμητική στρατηγική», η εκλο-
γική δαπάνη και η στελέχωση ανά
πολιτεία στόχευαν στην οικοδόμηση
ενός «γαλάζιου τοίχου» σε 18 από
τις 50 πολιτείες, που από το 1992
ψήφιζαν σταθερά τον Δημοκρατικό
προεδρικό υποψήφιο, ώστε να εξα-
σφαλισθούν τουλάχιστον 242 εκλέ-
κτορες από τους 270, που ήταν απα-
ραίτητοι για την προεδρική εκλογή.
Στην προσπάθεια όμως να κατοχυ-
ρωθεί ένα μαζικό προβάδισμα μεταξύ
των μαύρων και Λατίνων, των μορ-
φωμένων λευκών και των γυναικών,
παραμελήθηκαν πολλοί «αξιοθρή-
νητοι», κατά την ατυχή έκφραση
της Κλίντον, οπαδοί του Τραμπ, δη-
λαδή οι λευκοί άνδρες της εργατικής
τάξης σε κρίσιμες πολιτείες. Οταν
ο Τραμπ κέρδισε το Οχάιο, την Πεν-
σιλβάνια, το Μίσιγκαν, το Ουισκόν-
σιν, τη Βόρεια Καρολίνα και τη Φλώ-
ριδα κυρίως χάρις στην ψήφο των
αγανακτισμένων λευκών της εργα-
τικής και μεσαίας τάξης, το όνειρο
της Κλίντον είχε μετατραπεί σε
εφιάλτη.

Το βιβλίο δεν φιλοδοξεί να απο-
τελέσει μια ολοκληρωμένη ακτινο-
γραφία των δυνάμεων που συνέβα-
λαν στην περυσινή πολιτική ανταρ-
σία στην Αμερική. Η ετυμηγορία εί-
ναι ακόμη νωπή, αλλά το σίγουρο
είναι ότι οι Αμερικανοί θα περιμένουν
και άλλο για τη γυναίκα που θα σπά-
σει κάποτε τη «γυάλινη οροφή».

Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος υπηρέτησε ως
προϊστάμενος του Γραφείου Τύπου και
Επικοινωνίας στην ελληνική πρεσβεία της
Ουάσιγκτον. 

Χίλαρι Κλίντον: απέτυχε να επικοινωνήσει ένα πειστικό όραμα στους ψηφοφόρους, γιατί δεν κατάφερε να απαλείψει
τη ρετσινιά ότι ήταν εκφραστής του στάτους κβο.

Πώς το όνειρο της Χίλαρι έγινε εφιάλτης
Τα λάθη που έκανε το επιτελείο της και οι λάθος εκτιμήσεις στη διάρκεια μιας 18μηνης εξουθενωτικής προεκλογικής εκστρατείας

“«Το μεγάλο πρόβλημα
ήταν η ίδια η Κλίντον,
γιατί απέτυχε να επικοι-
νωνήσει ένα πειστικό
όραμα για τη χώρα
που θα ενέπνεε
τους ψηφοφόρους».
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ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ANNA KATHARINE GREEN
Η υπόθεση Λέβενγουορθ
μτφρ.: Ερρίκος Μπαρτζινόπουλος
εκδ. Gutenberg, σελ. 542

Το πρώτο μυθιστόρημα
μυστηρίου της Αμερικανί-
δας συγγραφέως, το έργο
της οποίας θαύμαζαν η Αγ-
κάθα Κρίστι και ο Κόναν
Ντόιλ. Οταν ο Οράτιος Λέ-
βενγουορθ δολοφονείται
στο γραφείο του, αναλαμ-

βάνει να εξιχνιάσει την υπόθεση ο επιθεωρη-
τής Γκράις, έχοντας την υποστήριξη ενός νεα-
ρού δικηγόρου, τα κίνητρα του οποίου ήταν
άγνωστα. Οι ύποπτοι είναι πολλοί και ανάμεσα
σ’ αυτούς βρίσκονται η ανιψιά του θύματος,
μια ξαδέρφη της και ένας μυστηριώδης επι-
σκέπτης. Ενα έργο που διδάσκεται στη Νομική
Σχολή του Yale, για να επισημανθεί ο κίνδυνος
που προκαλείται από την αλόγιστη χρήση των
περιστασιακών αποδεικτικών στοιχείων.

ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟ
SUPHI VARIM
Εγκλημα στη Σμύρνη
μτφρ.: Βασίλης Δανέλλης
εκδ. Αλεξάνδρεια, σελ.184

Ο ιδιωτικός ντετέκτιβ Σω-
κράτης Ελισαίος και ο επι-
θεωρητής Τζεβντέτ Σαμί
συνεργάζονται στη Σμύρνη
των αρχών του 20ού αι.,
στην προσπάθεια του πρώ-
του να βρίσκει τους κακο-
πληρωτές και τους πλαστο-

γράφους για λογαριασμό λεβαντίνων και Ελ-
λήνων εμπόρων. Οταν, όμως, ο Ελισαίος βρί-
σκει δύο πτώματα, τα πράγματα περιπλέκον-
ται και η έρευνα ξεκινάει από τους δρόμους
όπου κατοικούν Τούρκοι, από τις συνοικίες
των Αρμενίων, των Ελλήνων, των Εβραίων και
των Λεβαντίνων. Οι περιγραφές ιστορικών κτι-
ρίων και περιοχών, όπως Μπουρνόβα, Μπου-
τζά και της Προκυμαίας, δίνουν το στίγμα της
πολυπολιτισμικής πόλης και της εποχής.

ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΝΕΑΝΙΚΗ ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ
ABBY COOPER
Λέξεις που πονάνε
μτφρ.: Χαρά Γιαννακοπούλου
εκδ. Παπαδόπουλος

Το πρώτο βιβλίο της δα-
σκάλας και βιβλιοθηκάριου
σε σχολεία Abby Cooper
απευθύνεται σε εφήβους.
Η ιστορία περιγράφει τη
ζωή της Ελίζ, τις δυσκολίες,
τις χαρές, τις συγκινήσεις
απέναντι στις προκλήσεις

της ηλικίας. Με τη νέα σχολική χρονιά έχει να
αντιμετωπίσει και μια σειρά από αλλαγές σε
φίλες και αγόρι. Ενα σημείωμα, όμως, από το
πουθενά δείχνει ότι κάποιος την παρακολου-
θεί και ξέρει τι περνάει. Αναζητώντας μέσα
από τις λέξεις τον αποστολέα των μηνυμάτων,
η Ελίζ θα μεγαλώσει και θα γίνει πιο δυνατή.

ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΜΕΛΕΤΗ
ΓΙΩΡΓΟΣ ΑΝΔΡΕΙΩΜΕΝΟΣ
«Πότε θα κάνει ξαστεριά»
Από τις ρίζες των Λευκών Ορέων 
στην πανελλήνια χρήση
εκδ. Ι. Σιδέρης, σελ. 374

Βυζαντινής προέλευσης,
το ριζίτικο τραγούδι «Πότε
θα κάνει ξαστεριά» διέσχι-
σε τους αιώνες και έγινε
πανελλήνιας εμβέλειας,
διατρανώνοντας την εκά-
στοτε βούληση για πάλη
και την αντίστοιχη επιθυμία

δικαίωσης ενός αγωνιστικού σκοπού. Ο σκο-
πός αυτός, διαπίστωσε ο Γ. Ανδρειωμένος, πα-
ρακολουθώντας την πορεία του τραγουδιού
μέσα από τα γραπτά, τις προφορικές παραδό-
σεις και τις πρόσφατες διαδικτυακές αποτυ-
πώσεις, ποικίλλει, και ανάλογα με τη συγκυρία
μπορεί να ανήκει στην ιδιωτική σφαίρα αγώ-
νας για εθνική ανεξαρτησία, κοινωνικά αιτήμα-
τα, αλλά και νικηφόρο αθλητικό αποτέλεσμα.

EΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΔΟΚΙΜΙΟ
ΛΑΚΗΣ ΠΡΟΓΚΙΔΗΣ
Υπό την παπαδιαμαντικήν δρυν
εκδ. Βιβλιοπωλείον της Εστίας, σελ. 332

Δεινός αναγνώστης του
παπαδιαμαντικού έργου, ο
Λάκης Προγκίδης έρχεται
να επισημάνει έναν νέο
κίνδυνο που απειλεί τον
Σκιαθίτη – το να θεωρηθεί
κορυφαίος μεν λογοτέ-
χνης, αλλά εκφραστής

ενός κόσμου που έχει οριστικά παρέλθει. Πι-
στεύοντας πως οι παπαδιαμαντικές σελίδες εί-
ναι αξεπέραστης ζωντάνιας, ο συγγραφέας
αναλαμβάνει την ευφάνταστη διασταύρωσή
τους με πολυάριθμα σύγχρονα κείμενα και τη
σχολιαστική προσέγγισή τους αναφορικά προς
κρίσιμα σημερινά διακυβεύματα – την κλονι-
σμένη σχέση μας με τη φύση και με το ανθρώ-
πινο πρόσωπό μας, την καταναγκαστική επιτα-
γή της προόδου, τη ματαίωση του συνανήκειν
και τη λήθη των μεταφυσικών αξιών μας.

EΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΕΚΔΟΣΕΙΣ

ΜΑΡΙΑ ΤΣΙΜΑ
Το λιθόστρατο
εκδ. Στερέωμα, σελ. 132

Μια νέα γυναίκα ξεκινάει τη ζωή της με
τις πιο ευοίωνες προοπτικές. Είναι όμορφη,
επιθυμητή, αλλά απρόσιτη – ακριβώς επει-
δή είναι τόσο ξεχωριστή. Οπως και η χήρα
μητέρα της, εξάλλου. Μάνα και κόρη ζουν
μόνες, στενά δεμένες, αποκομμένες από
την επαρχιακή μικροκοινωνία όπου βρέ-
θηκαν να ζουν, μια κοινωνία που τις θαυ-
μάζει αλλά δεν τις κατανοεί και τις απο-
ξενώνει, ίσως γιατί φοβάται την ανεξαρ-
τησία τους. Βαδίζουν πάνω - κάτω στο λι-
θόστρατο, τα απογεύματα, στην περαν-
τζάδα του Αργοστολιού με τα δίδυμα τα-
κούνια τους, λίγο παλιές, λίγο άχρονες,
ξένες – «γιατί όταν νικάει η ομορφιά, δεν
την αντέχουν οι άνθρωποι», όπως γράφει
η Μαρία Τσιμά, γιατί η ομορφιά είναι ένα
απόλυτο που «αστραποκαίει», σύμφωνα
με την ωραία και δυνατή λέξη του Δημήτρη
Χατζή. Δεν την αντέχουν, όμως, ούτε οι
θεοί. Η όμορφη αυτή κόρη, που θα την
προξενέψουν σ’ έναν πλούσιο ομογενή
με εστιατόριο στο Κουίνς, στην Αστόρια,
στην αρχή θα θαφτεί ανάμεσα στις χω-
ριάτικες και τα λαδόξιδα, αλλά, καθώς πολύ
σύντομα θα γνωρίσει τη σωματική επιθυμία,
συνυφασμένη με τη θαλερή της νιότη, θα

εγκαταλείψει τον ανούσιο γάμο της με τον
«γέρο» για χάρη του ανιψιού του, θα κάνει
μαζί του ένα παιδί, θα τον εγκαταλείψει
για να αφοσιωθεί ψυχή τε και σώματι στο
κοριτσάκι της. Και ύστερα θα έρθει η τρα-
γωδία, σαν αστροπελέκι από το χέρι ζη-
λόφθονων και εκδικητικών θεών.

Πράγματι, ο αναγνώστης μπορεί να δια-
κρίνει μια φλέβα πανάρ-
χαια να πάλλεται στο βά-
θος της αφήγησης της Μα-
ρίας Τσιμά. Ολα τα πάθη
των ανθρώπων είναι πα-
ρόντα: η ομορφιά πρώτα
απ’ όλα, από τη φύση της
αλαζονική, αφού στο άν-
θισμά της μοιάζει να εξο-
μοιώνει τον άνθρωπο με
τους θεούς, παραβιάζοντας
την τάξη του κόσμου· ο
έρωτας, που καταλύει επί-
σης τις κοινωνικές νόρμες·
η ένταση με την οποία η ηρωίδα βιώνει τη
μητρότητα, βάζοντας στο επίκεντρο το παιδί
της και παραμερίζοντας οτιδήποτε άλλο
από τον ορίζοντά της· η απελπισία του πα-
ραμερισμένου εραστή και πατέρα, που τον
μετατρέπει σε αρσενική Μήδεια. Στο τέλος,
η μητέρα θα οδηγηθεί στην αυτοκαταστρο-
φή, τσακισμένη από την οδύνη, χωρίς «να
αντέχει ούτε τη λύπη ούτε την παρηγοριά»,

παραλοϊσμένη, σαν την τρελή μάνα από
τον «Λάμπρο» του Σολωμού. Εκείνο το σπα-
ρακτικό «Πώς γίνεται να αφήνεις το αίμα
σου κάτω απ’ το χώμα τόσο απροστάτευτο»,
που βάζει η Μαρία Τσιμά στα χείλη της μη-
τέρας, φέρνει αμέσως στον νου τη «δύστυχη
ξεφρενωμένη» του Σολωμού και την απελ-
πισμένη της κραυγή: «Γιατί τινάζετε/ πάνω

τους χώματα/ μη μη σκε-
πάζετε/ τα μικρά σώματα».
«Μαύρη μητέρα» και η
ηρωίδα της Μαρίας, δεν
θα τα βγάλει πέρα με το
πένθος και θα χαθεί με τον
ίδιο τρόπο που χάθηκε το
παιδί της – διαλέγοντας
για μνήμα της το νερό. Λύ-
τρωση δεν υπάρχει, εδώ,
παρηγοριά δεν υπάρχει.
Το πένθος γίνεται ψυχο-
βόρο όταν δεν υποτάσσε-
ται στον χρόνο, όταν αδυ-

νατεί να μετουσιωθεί και να γαληνέψει, να
φθαρεί (πράγμα σωτήριο για τον πενθούντα),
να διευθετηθεί, όπως λένε οι ψυχαναλυτές,
οδηγώντας σιγά σιγά στην αποδοχή του
ανέκκλητου. Η ηρωίδα της Μαρίας αρνείται
να ζήσει το πένθος – γιατί δεν θέλει να
αφήσει το παιδί της να φύγει, να σβήσει
στο φως της καθημερινότητας, να λιώσει
μέσα στην ιαματική πλημμυρίδα των δα-

κρύων. Και αυτή η άρνηση είναι που θα την
τρελάνει στο τέλος. Γιατί ο νεκρός που δεν
του επιτρέπουμε να εγκαταλείψει οριστικά
τον επίγειο κόσμο μας, πεδικλώνει τις στιγ-
μές και ποδηγετεί τον χρόνο, παρών και
απών ταυτόχρονα σε ένα «ωσεί παρόν»,
το οποίο, στον ασφυκτικό εναγκαλισμό
του, απειλεί με συμβολικό πνιγμό τους
ζωντανούς. Ενα συμβολικό πνιγμό, που
εδώ γίνεται πραγματικός.

Ομως, παρά την τραγικότητα του θέματος,
παρά τη σχεδόν κανιβαλική αγριότητα κά-
ποιων σκηνών, παρά τον αβάσταχτο πόνο
της ορφανεμένης μητέρας που εκτρέπεται
προς τη βλασφημία και τη βαθύτατη ασέβεια
προς την ίδια ζωή, το βιβλίο αποτελεί έναν
ύμνο στην ομορφιά, την τρυφερότητα, τη
μητρική αγάπη και τον ανθισμένο έρωτα.
Η συγγραφέας ξέρει να στήνει με μικρές
λεπτομέρειες τον ιδιωτικό κόσμο των γυ-
ναικών, αρωματισμένο σαν ένα συρτάρι με
ασπρόρουχα, χυτό σαν μεταξωτό ύφασμα,
απαλό σαν πούδρα. Ξέρει να αφηγείται πα-
ραμύθια, ενσωματώνοντάς τα στην αφή-
γηση, ξέρει να αναδεικνύει την δραματι-
κότητα των καταστάσεων παρεμβάλλοντας
στην αφήγηση διαλόγους που αποπνέουν
έντονη θεατρικότητα. Ενα βιβλίο για την
αγιάτρευτη απώλεια, κρουστό, πυκνό, χωρίς
ίχνος αισθηματολογίας και γι’ αυτό συγ-
κλονιστικό.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΚΩΣΤΑ ΜΑΥΡΟΥΔΗ

Η αγάπη στον Αυγουστίνο
Αν πάει κανείς σε ένα καλό βιβλιοπωλείο
στην Ελλάδα και ζητήσει βιβλίο του Θωμά
Ακινάτη, θα ξαφνιάσει τον βιβλιοπώλη
και θα φύγει στο τέλος με άδεια χέρια.
Το ίδιο σχεδόν ισχύει και αν ζητήσει βι-
βλίο του Αυγουστίνου. Σε οποιαδήποτε
χώρα της Δυτικής Ευρώπης, για ό,τι και
αν ενδιαφέρεται κανείς, θα περάσει αναγ-
καστικά από τον Αυγουστίνο: φιλοσοφία,
πολιτική θεωρία, θεολογία, πατρολογία,
ερμηνευτική, ρητορική και ιστορία του
κηρύγματος, λογοτεχνία.

Είναι λίαν ευχάριστο, επομένως, γεγονός
ότι η «Φιλοσοφική Βιβλιοθήκη», μια νέα
εκδοτική σειρά (εκδόσεις Σταμούλης) υπό
τη διεύθυνση του καθηγητή Νίκου Αυγελή,
εγκαινιάστηκε με το πολύ σημαντικό έργο
του Αυγουστίνου, «Η Χριστιανική Διδα-
σκαλία» (De Doctrina Christiana). Στη
σειρά έχουν εκδοθεί ώς τώρα τρία ακόμη
βιβλία: Nicolaus Cusanus, «Η σοφία της
αγνωσίας» (De docta ignorantia), Edmund
Burke, «Περί του Υψηλού και του Ωραίου»
και, πιο πρόσφατα, η συναγωγή τριών
σπουδαίων πολιτικών κειμένων του Θωμά
Ακινάτη, του Μαρσίλιου της Πάδοβας και
του Μπάρτολου του Σαξοφεράτο, υπό τον
τίτλο «Υστερη μεσαιωνική πολιτική θεω-
ρία». Η φιλοσοφία –το ίδιο και η λογοτε-
χνία– δεν σπουδάζεται στα εγχειρίδια,
όπως η Χημεία ή το Εμπράγματο Δίκαιο,
σπουδάζεται στα μεγάλα (και στα λιγότερο
μεγάλα) κείμενα.

Η φιλοσοφία στην Ελλάδα ήταν μέχρι
πρότινος ταυτισμένη με την κενολόγο
ρητορεία, ερήμην των κειμένων. Η άνοδος
του επιπέδου της φιλοσοφικής παιδείας
μας τα τελευταία χρόνια συνδέεται στενά
και με τον πολλαπλασιασμό των φιλοσο-
φικών σειρών.

Οταν πληθαίνουν οι εκδοτικές σειρές
σε ένα οποιοδήποτε πεδίο, εκείνο που
πρέπει να κάνει ο διευθυντής της σειράς
είναι να ορίσει την ιδιαίτερη κατεύθυνση,
το διακριτό στίγμα της. Αν η «Φιλοσοφική
Βιβλιοθήκη» επιλέξει τελικά να κινηθεί,
με ταχύτερους πάντως εκδοτικούς ρυθ-
μούς, στην περιοχή της παντελώς άγνω-
στης στη χώρα μας λατινικής μεσαιωνικής

φιλοσοφίας, θα καλύψει μεγάλο κενό.
Δύσκολο ασφαλώς το εγχείρημα, δεδο-
μένου ότι η λατινομάθεια βρίσκεται στην
παιδεία μας στα όρια του μηδενός. Στην
Ελλάδα, αλλά και στον υπόλοιπο κόσμο,
βασιλεύει ακόμη η άποψη ότι, από το
τέλος του αρχαίου ελληνικού κόσμου μέ-
χρι τον Καρτέσιο, η φιλοσοφία έχει εξα-
φανιστεί στην Ευρώπη.

Οποιος διαβάσει το τέταρτο βιβλίο της
σειράς, χωρίς να έχει ξαναπιάσει ποτέ
στα χέρια του μεσαιωνικό φιλοσοφικό
κείμενο, θα εκπλαγεί από τον πλούτο της
σκέψης και την κυριαρχική παρουσία
του επιχειρήματος. Θα σταθώ λίγο στο
πρώτο βιβλίο της σειράς και στον συγ-
γραφέα του. Ο Αυγουστίνος διαβάζεται
αδιάκοπα στη Δύση, είναι χωρίς αμφιβολία
ο περισσότερο, μετά τη Βίβλο, διαβασμέ-
νος συγγραφέας της, εκείνος που βρί-
σκεται πίσω από κάθε μεγάλη διαμάχη
της, ένας από τους κύριους διαμορφωτές
της πνευματικής παράδοσής της, για το
καλύτερο και για το χειρότερο.

Στην Ορθόδοξη Ελλάδα ο Αυγουστίνος
αγνοείται εντελώς, κάτι χειρότερο: θεω-
ρείται υπεύθυνος για κάθε κακό στον χρι-
στιανισμό, ο γενάρχης του αιρετικού χρι-
στιανισμού, που είναι συλλήβδην ο δυτικός
χριστιανισμός. Σήμερα στα βιβλιοπωλεία
μας, εκτός από τούτο το βιβλίο της σειράς
που παρουσιάζουμε εδώ, μπορεί ακόμη

να διαβάσει κανείς και τις «Εξομολογήσεις»
(Πατάκης, 1999). Οι «Εξομολογήσεις» είναι
συναρπαστικό βιβλίο και ασφαλώς εκείνο
που διαβάζεται περισσότερο από όλα τα
έργα του Αυγουστίνου.

Σήμερα διαβάζονται κυρίως ψυχογρα-
φικά, ως η αυτοβιογραφία ενός ανθρώπου
που τολμάει να λέει εγώ και να διηγείται
τα νεανικά πάθη του. Ομως οι «Εξομολο-
γήσεις» αποτελούν υπέρβαση της ψυχο-
λογίας, είναι εξαρχής στραμμένες προς
τον Θεό. Ιστορώντας τη ζωή του, ο άγιος
Αυγουστίνος μάς καλεί να δούμε σε αυτήν,
αλλά και στη δική μας, την απουσία και
την παρουσία του Θεού. Η βαθιά γνώση
του εγώ οδηγεί, πιστεύει ο Αυγουστίνος,
στον Θεό. Μια σύντομη και καλογραμμένη
ιστορία των αναγνώσεων και παραναγνώ-
σεων των «Εξομολογήσεων» μπορεί ο εν-
διαφερόμενος αναγνώστης να διαβάσει
στο βιβλίο του Garry Wills «Augustine’s
Confessions. A Biography» (Princeton Uni-
versity Press, 2011).

Η «Χριστιανική Διδασκαλία» είναι πο-
λυσήμαντο βιβλίο, απροσπέραστο για πολ-
λά ζητήματα, όπως η ρητορική ή η ερμη-

νευτική, τα οποία έχουν μελετηθεί και
εξακολουθούν να μελετώνται εξαντλητικά.
Δεν θα σταθώ σε αυτά, αλλά θα πω δυο
λόγια για όσα γράφει ο Αυγουστίνος περί
αγάπης, ένα θέμα που τον απασχόλησε
σε όλη τη ζωή του και επανήλθε πολλές
φορές σε αυτό, αναθεωρώντας τη σκέψη
του. Ο Αυγουστίνος χρησιμοποιεί τρεις
λέξεις, εναλλακτικά και ανένοχα, για την
αγάπη: amor, dilectio, caritas. Το ζήτημα
της αγάπης φαίνεται απλό, αλλά είναι φι-
λοσοφικά εξαιρετικά δύσκολο, γιατί αυτή
η εντολή είναι διττή (αγάπη για τον Θεό,
αγάπη για τον συνάνθρωπο) και, όπως
αναδεικνύει ο Αυγουστίνος, τριττή, διότι
υπονοείται ως δεδομένη και η αγάπη για
τον εαυτό («αγαπήσεις τον πλησίον σου
ως σεαυτόν»).

Τα ερωτήματα που έχει να αντιμετωπίσει
ο χριστιανός θεολόγος ή φιλόσοφος είναι
πολλά. Αναφέρω δύο μόνο: 1) η αγάπη του
Θεού αποτελεί προϋπόθεση για τη δεύτερη;
Μπορεί να υπάρχει η δεύτερη χωρίς την
πρώτη; 2) Η αγάπη για τον εαυτό δεν είναι
εντολή, δεν μπορεί να γίνει εντολή, γιατί
είναι ένα φυσικό αυτονόητο. Πώς διακρί-
νεται ωστόσο από τον εγωισμό; Και αν
πράγματι διακρίνεται, ποιο είναι το πε-
ριεχόμενό της;

Δεν έχω περιθώριο να προχωρήσω εδώ
περισσότερο και να παρουσιάσω τη σύν-
θετη σκέψη του Αυγουστίνου επί του θέ-
ματος. Ηθελα απλώς να υπαινιχθώ πόσο
δύσκολο είναι το φαινομενικά απλό ερώ-
τημα της αγάπης, ιδίως αν κάνουμε και
το αναγκαίο επόμενο βήμα και συζητή-
σουμε και την αγάπη για τον εχθρό.

Η διδασκαλία του Αυγουστίνου περί
αγάπης επηρέασε καθοριστικά όλη τη δυ-
τική παράδοση, από τον Θωμά Ακινάτη
μέχρι τον Αγιο Φραγκίσκο της Σαλ, και
αποτελεί μέχρι σήμερα πηγή της σκέψης
μας για το μεγάλο αυτό ζήτημα. Πειστικό
τεκμήριο περί αυτού είναι και το νεανικό
έργο (1929) της Χάνα Αρεντ που παρέμενε
ουσιαστικά άγνωστο, μέχρι την πρόσφατη
αγγλική έκδοσή του: «Love and Saint Au-
gustine» (The University Press of Chicago,
1996).

Ο Ιάκωβος Ανυφαντάκης γεννήθηκε στο Ηρά-
κλειο το 1983 και ζει στην Αθήνα. Εκανε διδα-
κτορικό με θέμα τη λογοτεχνία και τον Εμφύλιο
στο Πάντειο Πανεπιστήμιο και έγραψε κριτική
βιβλίου στην «Εφημερίδα των Συντακτών».
Από τις εκδόσεις Πατάκη κυκλοφορεί η νουβέλα
«Αλεπούδες στην πλαγιά» (2013) και η συλλογή
διηγημάτων «Ομορφοι έρωτες» (2017).

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό πλάι στο
κρεβάτι σας;
To «Ντεπό» του Γιώργου Σκαμπαρδώνη (Πατά-
κης), τη «Μόσχα με βότκα» του Venedict Erofe-
ev (Σέλας, μτφρ. Ντόση Ιορδανίδου), και το
«Honor thy father» του Gay Talese (HarperCol-
lins).
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας θα θέλατε
να είστε και γιατί;
Ο ανώνυμος άντρας από το «Αn afternoon» του
Raymond Carver, που ενώ προσπαθεί να γράψει
βλέπει τη σύντροφό του να διασχίζει το δωμάτιο
νωχελική, φρέσκια από τον ύπνο.
Με ποιον συγγραφέα θα θέλατε να δειπνήσε-
τε;
Με τον Cormac McCarthy. Νομίζω θα μου έλεγε
πράγματα που έχω ανάγκη να ακούσω κι ας κά-
νω ότι δεν ξέρω.
Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο που σας έκανε
να θυμώσετε;
Ο θυμός δεν είναι ένα συναίσθημα που συν-
δυάζω με τη λογοτεχνία.
Και το τελευταίο που σας συγκίνησε;
Θυμάμαι καλά την ημέρα που διάβασα τις «Μέ-
ρες εγκατάλειψης» της Elena Ferrante (Αγρα,
μτφρ. Σταύρος Παπασταύρου).
Ποιο κλασικό βιβλίο δεν έχετε διαβάσει και
ντρέπεστε γι’ αυτό;
Πολλά και δεν ντρέπομαι καθόλου. Εχω δια-
βάσει λιγότερο από όσο θα ήθελα, για αυτό
ανυπομονώ για όλες τις σπουδαίες σελίδες
που θα συναντήσω στο μέλλον.
Οι έρωτες στο βιβλίο σας είναι μόνον «όμορ-
φοι», όπως θέλει ο τίτλος;
Kαθόλου, θα απαντούσα ενστικτωδώς. Και με-
τά θα αναρωτιόμουν: τι είναι ένας όμορφος
έρωτας; Αυτό το ερώτημα είναι κεντρικό στα
διηγήματα της συλλογής, τι καθιστά έναν έρω-
τα όμορφο; Το πάθος των εραστών; Η διάρ-
κεια; Οι μεγάλες στιγμές; Το ευτυχισμένο τέ-
λος; Μάλλον τίποτα από τα παραπάνω. Κάθε
έρωτας, όσο άσχημος κι αν είναι, κρύβει μια
μελωδία μέσα του, για αυτό είναι έρωτας.
Πόσο γυμνοί είμαστε όταν ερωτευόμαστε;
Αντέχουμε χωρίς την πανοπλία μας;
Aκούγεται πολύ ωραίο αυτό. Να μας υποχρεώ-
νει ο έρωτας να απογυμνωθούμε από όσα μας
προστατεύουν και μας φυλακίζουν. Από την
άλλη, αναρωτιέμαι, μπορούμε ποτέ να ξεφύ-
γουμε από το φορτίο του εαυτού μας; Από τη
γλώσσα, την ιστορία, τους φόβους, τις προσ-
δοκίες, τις ανεπάρκειές μας; Μάλλον όχι. Ακό-
μα και όταν ερωτευόμαστε, όπως όταν ονει-
ρευόμαστε, κάποια μορφή της ταυτότητάς μας
διατηρούμε.
Εχετε Facebook, Twitter, κ.λπ.; Εάν ναι, εμπο-
δίζουν ή εμπλουτίζουν το γράψιμο και το διά-
βασμα;
Εχω και τα θεωρώ σημαντικά εργαλεία. Οι
συνδρομές στις σελίδες των ξένων περιοδι-
κών μού προσφέρουν εύκολη και γρήγορη
πληροφόρηση για όσα συμβαίνουν και είναι
εξαιρετική πηγή σπουδαίων κειμένων.

Αβίωτο πένθος

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ / Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

KΡITIKH / Της ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ ΣΧΙΝΑ

“Στην Ορθόδοξη Ελλάδα ο
Αυγουστίνος αγνοείται εντε-
λώς, κάτι χειρότερο: θεωρεί-
ται υπεύθυνος για κάθε κακό
στον χριστιανισμό, ο γενάρ-
χης του αιρετικού χριστιανι-
σμού, που είναι συλλήβδην
ο δυτικός χριστιανισμός.
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ΜΠΑΚΟΥ
Oι όψεις του πολιτιστικού κέντρου Hey-
dar Aliyev στο Μπακού τείνουν να γί-
νουν έμβλημα της ανερχόμενης πρω-
τεύουσας του Αζερμπαϊτζάν. Πολυσυζη-
τημένο αρχιτεκτονικό έργο της Ζάχα
Χαντίντ, το Heydar Aliyev Cente είναι

ένα στοίχημα για την πόλη του Μπακού
που επενδύει στην εξωστρέφεια. Οι
επικριτές του πρότζεκτ μιλούν για μα-
ταιόδοξα σχέδια, αλλά το κτίριο αυτό,
που εγκαινιάστηκε το 2013, έχει εξελιχ-
θεί σε καθρέφτη της κυβέρνησης και σε
εθνικό έμβλημα της νέας εποχής. Η

ονομασία του προέρχεται από τον Hey-
dar Aliyev (1923-2003), που διετέλεσε
πρόεδρος του Αζερμπαϊτζάν από το
1993 ώς το 2003 και γενικός γραμματέ-
ας του σοβιετικού Αζερμπαϊτζάν από το
1969 ώς το 1982. Το κτίριο έχει τη
σφραγίδα της Ζάχα Χαντίντ και χαρα-

κτηρίζεται από το γλυπτικό του ανάγλυ-
φο σε μία ρευστή κίνηση. Περιλαμβάνει
συνεδριακό κέντρο, αίθουσα συναυ-
λιών, μουσείο και βιβλιοθήκη. Το 2014
το κτίριο έλαβε το Design Museum’s
Award. Σήμερα, έχει ταυτιστεί με την ει-
κόνα του Μπακού στον νέο αιώνα.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΒΑΡΚΕΛΩΝΗ
Κατανοώντας το γονίδιο
Ο Ινδοαμερικανός ογκολόγος και συγ-
γραφέας Siddhartha Mukherjee, 46
ετών, απέκτησε πολύ μεγάλη διεθνή
δημοσιότητα με το επιτυχημένο εμπορι-
κά βιβλίο του «Ο αυτοκράτορας των
ασθενειών: μία βιογραφία του καρκί-
νου», το οποίο τιμήθηκε με βραβείο
Πούλιτζερ το 2011. Ο Siddhartha Mu-
kherjee πιστεύει στην εκλαΐκευση της
γνώσης γύρω από τα ιατρικά θέματα και
την κατανόηση της λειτουργίας του αν-
θρώπινου οργανισμού εκ μέρους του
ευρέος κοινού. Πρόσφατα βρέθηκε στη
Βαρκελώνη για την παρουσίαση του νέ-
ου βιβλίου του με τίτλο «Το γονίδιο: μια
λεπτομερής ιστορία».

ΒΟΥΔΑΠΕΣΤΗ
Στο Μουσείο Βασαρελί
Τα έργα του Βίκτορ Βασαρελί συνδέονται
με τα μαθηματικά και την ψευδαίσθηση.
Ο ιδρυτής του κινήματος της οπ αρτ ανή-
κει στην ουγγρική κληρονομιά και το μου-
σείο του επαναλειτούργησε μετά την
αποκατάσταση του Μεγάρου Zichy στη
Βουδαπέστη. Το Μουσείο Βασαρελί είναι
τμήμα του Μουσείου Καλών Τεχνών και
το μοναδικό στην Ανατολική Ευρώπη που
είναι αφιερωμένο στα έργα του.

ΠΑΡΙΣΙ
Τα 95 του Πιερ Καρντέν
Γενέθλια έχει σήμερα ο διάσημος Γάλλος
σχεδιαστής Πιερ Καρντέν, ο οποίος συμ-
πληρώνει τα 95 του χρόνια. Παραμένει
ενεργός και αγαπητός. Στη φωτογραφία
εικονίζεται στα εγκαίνια του Μουσείου
Πιερ Καρντέν και της έκθεσης «Παρελθόν,
Παρόν και Μέλλον», στις 13 Νοεμβρίου
2014. Ο Πιερ Καρντέν συνδέεται με την
άνοιξη της γαλλικής μόδας, στις δεκαετίες
του ’60, του ’70 και του ’80.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Η συλλογή της μητριάς της Νταϊάνας
Ενα από τα εντυπωσιακά έργα τέχνης που
συγκαταλέγονται στη συλλογή της κόμισ-
σας Raine Spencer είναι και αυτός ο πίνα-
κας του Φραγκονάρ. Η συλλογή αριθμεί
πολύ μεγάλο αριθμό έργων τέχνης από
διάφορες περιόδους, κοσμήματα και έπι-
πλα του 18ου αιώνα. Ολα δημοπρατούνται
αυτόν τον μήνα στο Λονδίνο από τον οίκο
Christie’s. Η κόμησσα Raine Spencer ήταν
η μητριά της πριγκίπισσας Νταϊάνας.

Πριν από λίγες ημέρες η καλή συνάδελφος Τασούλα
Επτακοίλη πόσταρε στη σελίδα της στο Facebook
τον πίνακα του Εντουαρντ Χόπερ που συνοδεύει
το σημερινό σημείωμα. Τον είδε ο κύριος Γκρι και
αναφώνησε εκστασιασμένος. Λατρεύει τον Αμε-
ρικανό ζωγράφο, αλλά πρώτη του φορά έβλεπε το
συγκεκριμένο έργο.

«Ground Swell» ο τίτλος του, παραπέμπει στην
ανήσυχη θάλασσα που φουσκώνει επικίνδυνα.
«Ο Χόπερ ήταν πάντοτε ταυτισμένος στο μυαλό
μου με αστικά τοπία, με νουάρ ατμόσφαιρες, μο-
ναχικές φιγούρες, άνδρες και γυναίκες είτε σε
γυμνά δωμάτια είτε σε σκιερούς δρόμους και
άδεια καφέ. Πέρα από κάτι θαυμάσιους φάρους,
δεν θυμάμαι πολλά θαλασσινά θέματα στα έργα
του. Κι αυτό το έργο είναι τόσο, μα τόσο ωραίο»,
σχολιάζει ο κύριος Γκρι.

Κι όμως, ο Χόπερ λάτρευε τη θάλασσα από την
εποχή που μεγάλωνε σε ένα λιμάνι της Νέας
Υόρκης, παρατηρώντας τον ποταμό Χάντσον να
χύνεται στον Ατλαντικό. Μεγαλώνοντας, έχτισε
ένα σπίτι, μαζί με το ερ-
γαστήρι του, στο Νότιο
Τρούρο της Μασαχουσέ-
της, κοντά στο παραθα-
λάσσιο Κέιπ Κοντ, αγαπη-
μένο καλοκαιρινό θέρετρο
για τους Αμερικανούς της
Ανατολικής Ακτής. Εκεί,
ο σπουδαίος ζωγράφος
έζησε με τη γυναίκα του και φιλοτέχνησε σειρά
ελαιογραφιών και υδατογραφιών με θαλασσινά
θέματα – εξ ου και οι φάροι. Το ακρωτήρι του Κοντ
είναι γεμάτο από μυστηριώδεις, μοναχικούς, αλα-
τισμένους φάρους που τον γοήτευσαν.

Τρεις ηλιοκαμένοι νέοι άνδρες, μία κοκκινο-
μάλλα και ακόμα ένα κεφάλι αδιευκρίνιστου φύλου
που μόλις και διακρίνεται πάνω σε ένα μικρό
ιστιοφόρο, όλοι παρατηρούν με εξημμένη περιέρ-
γεια έναν κωδωνοφόρο σημαντήρα ή απλώς ση-
μαδούρα. Ως γνωστόν, οι σημαδούρες τοποθε-
τούνται στα ανοιχτά προς επισήμανση συγκε-
κριμένου σκοπού και η συγκεκριμένη φέρει μια
καμπάνα, κυριαρχώντας το κέντρο του έργου,
έρμαιο στους αλλεπάλληλους κυματισμούς μιας
θάλασσας ειδυλλιακής μα και ανήσυχης. Στον
γαλανό ουρανό, κυριαρχούν Θύσανοι, τύποι νεφών
που όχι σπάνια είναι αγγελιοφόροι επικείμενης
καταιγίδας.

«Μια απατηλή γαλήνη απλώνεται παντού»,
σχολιάζει ο κύριος Γκρι, παρατηρώντας τον πίνακα
υπνωτισμένος. «Πώς το κάνει αυτό ο Χόπερ; Να
επικρατεί τέτοια γαλήνη, ακόμα και μια ηδονιστική,
αισθησιακή ατμόσφαιρα καλοκαιριού, μα τα πάντα
να τυλίγονται την ίδια στιγμή από ένα αίσθημα
μόνωσης και απειλής;

Κοίταξέ τους· κανένας δεν μιλάει και κανένας
δεν κουβεντιάζει. Μόνοι τους σαν τα “μεσονύκτια
γεράκια”, τους απομονωμένους νυχτερινούς πότες
του γνωστότερου έργου του, οι άνθρωποι αυτοί
κινδυνεύουν αλλά δεν μοιάζουν να έχουν ο ένας
τον άλλο για να αντιμετωπίσουν αυτό τον κίνδυνο,
όποιος κι αν είναι αυτός».

Ο Χόπερ δούλεψε αυτό το έργο από τον Αύ-
γουστο έως τις 15 Σεπτεμβρίου του 1939, όταν ο
κόσμος βυθιζόταν στον πόλεμο. Ο κύριος Γκρι
ακούει το σχόλιό μου και μορφάζει. «Ναι, εντάξει,
ίσως είναι αυτό, κάπου στον αέρα.

Εγώ όμως θα κρατούσα απλώς την αιφνιδιαστική
μελαγχολία που μπορεί να φέρει, ύπουλα, υπόγεια,
το ίδιο το καλοκαίρι. Απλώς και μόνον επειδή είναι
καλοκαίρι. Τόσο γαλάζιο και όμως τίποτα ποτέ να
μην είναι αθώο».

Καλοκαιρινή
μελαγχολία

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

ΑΜΜΑΝ
Eνα βιβλιοπωλείο με υποστηρικτές
Είχε εξελιχθεί σε συστατικό της ατμό-
σφαιρας του κέντρου του Αμμάν, της
πρωτεύουσας της Ιορδανίας. Μία επίσκε-
ψη στο βιβλιοπωλείο του Χαμζέχ Αλ Μα-
αϊτάχ ήταν κομμάτι μιας ιεροτελεστίας,
καθώς το μοναδικό αυτό βιβλιοπωλείο
στην παλιά πόλη είχε αναπτύξει ιδιαίτε-
ρους δεσμούς με το κοινό. Εμενε συνέ-
χεια ανοικτό και ο επισκέπτης μπορούσε
να καθίσει όσο ήθελε. Η είδηση ότι το βι-
βλιοπωλείο κινδύνευε να κλείσει, κινη-
τοποίησε 330 ανθρώπους από 20 χώρες,
που συνεισέφεραν 18.000 δολάρια σε
μία εκστρατεία crowdfunding.
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Η σφραγίδα της Ζάχα Χαντίντ στο Αζερμπαϊτζάν
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«Τόσο γαλάζιο 
και όμως τίποτα
ποτέ  να μην
είναι αθώο».
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Ενα 24ωρο με τη σκηνοθέτιδα Ιώ Βουλγαράκη
09.00-10.00: Ξυπνάω έπειτα από πραγ-
ματική μάχη με το ξυπνητήρι, που χτυ-
πάει επίμονα, μονίμως με αίσθημα ενο-
χής πως έπρεπε να έχω σηκωθεί νωρί-
τερα (από παιδί έχω αυτό το αλάφιασμα
στο ξύπνημα) και με καθημερινή δυ-
σκολία να αποδεχθώ πως πρέπει να
βγω στον κόσμο και πως αλλιώς δεν
γίνεται. Αυτό είναι μια αποκλειστικά
πρωινή δυσκολία που εξαφανίζεται μέ-
σα στη μέρα και τις νύχτες δεν θυμάμαι
καν πώς είναι να νιώθεις έτσι.

10.00-14.00: Ο καφές είναι η πρώτη κί-
νηση. Επειτα ανοίγω τα πολύ πρωινά
WeTransfer μέιλ της Σαβίνας και ακούω
δεκάδες εκδοχές που πρέπει να ξεδιαλέξω
για την πρόβα, συχνά με λεπτές διαφορές,
τις οποίες, ενώ δεν αγαπώ τις πρωινές
ώρες, μόνο τότε μπορώ τελικά να αφουγ-
κραστώ. Διαβάζω σημειώσεις της προ-
ηγούμενης μέρας και ψάχνω να βρω το
πιο σημαντικό – είναι μια «άσκηση σκη-
νοθεσίας», μια γυμναστική του μυαλού.
Απαντώ σε οτιδήποτε οργανωτικό (μέιλ
παραγωγής, προγράμματα προβών, συ-
νεργάτες, κατασκευαστές...). Κι ύστερα
ετοιμάζομαι για το θέατρο Θησείον, όπου
«κατοικεί» η Αφιξις αυτόν τον καιρό.

Στην πρόβα πηγαίνω πάντα με τα πόδια
και ακούγοντας μουσική. Μου παίρνει
περίπου 40 λεπτά. Είναι η αγαπημένη
μου τελετουργία. Η «είσοδός» μου στην
πρόβα είναι η Σοφία, συζητάμε οπωσ-
δήποτε προτού αρχίσουμε οτιδήποτε.

14.00-19.00: Πρόβα. Η πρόβα με κάνει
να σκέφτομαι πως μοιάζει σε κάτι όλο
αυτό με το να έχεις παιδί. Ετσι όπως το
φαντάζομαι τουλάχιστον. Δεν ξέρεις
ποτέ πώς θα σας βρει η κάθε μέρα, αν
θ’ ανεβάσει ξαφνικά έναν πυρετό, αν
θα ξυπνήσει ροδαλό και χαρούμενο ή
αν τρόμαξε με τα όνειρά του τη νύχτα
και θα σηκωθεί δύσθυμο και μετέωρο...
Ετσι και η πρόβα· δεν ξέρεις πώς θα
εξελιχθεί, όσο κι αν έχεις προετοιμαστεί,
όσο κι αν έχεις φτιάξει το απόλυτο
πλάνο. Κι αυτό θέλει «ανοιχτωσιά», ετοι-
μότητα, εγρήγορση, ψυχραιμία. Είναι
δηλαδή κάτι το εξαιρετικά απλό και
εξαιρετικά δύσκολο συγχρόνως. Τώρα
είμαστε στη φάση που έχουμε το σχε-
δίασμα της παράστασης και δουλεύουμε
επίμονα λεπτομέρειες, ψάχνουμε το
αναπάντεχο μέσα σε γνώριμα σχήματα.
Είναι μια δημιουργική στιγμή λεπτή,
γιατί ο οργανισμός όλων αρχίζει να

κουρδίζεται με κοινό ρολόι, κι αυτό έχει
κούραση και λαχτάρα μαζί. Πιστεύω
στις πρόβες που είμαστε όλοι και δίνουμε
το 100% και όχι στα γκρουπαριστά δε-
κάωρα, όταν οι άνθρωποι δουλεύουν
σπαστά κι έπειτα κάποια στιγμή θα συ-
ναντηθούν να κάνουν το θαύμα. Το
θαύμα θα μας βρει μόνο όλους μαζί και
αν είμαστε αληθινά παρόντες.

19.00-21.00: Μετά την πρόβα υπάρχουν
πάντα εκκρεμότητες. Ετσι γυρίζω σπίτι,
μιλάω αρκετές φορές στο τηλέφωνο
με την Εφη, που εξακολουθεί να με
αντέχει, μιλάω στο Skype με την Αννα,
που αυτές τις μέρες βρίσκεται στο Νο-
βοσιμπίρσκ και έχουμε 4 ώρες διαφορά,
οπότε παλεύουμε να συντονιστούμε.
Ολο αυτό καταλήγει σε ένα ήπιο slow
motion, καπνίζω κοιτώντας το τίποτα
ή μπαίνω στο Facebook.

21.00-00.00: Προσπαθώ να πηγαίνω για
βραδινό κολύμπι, αλλά όσο πιο κοντά
στην πρεμιέρα τόσο πιο δύσκολο γίνεται.
Αν όχι, μαγειρεύουμε με τον Δημήτρη,
τον σύζυγό μου, και τρώμε στο τραπέζι,
κάτι που για μας έχει μεγάλη σημασία
γιατί είναι τόπος συνάντησης. Εκεί, εγώ

συνήθως είτε δεν βγάζω λέξη για την
πρόβα είτε παίζω τη μισή παράσταση
στο σαλόνι μας. Διαβάζουμε άσχετα
πράγματα ο ένας στον άλλον, ειδήσεις,
βιβλία που θέλουμε να μεταφράσουμε
από τα ρωσικά κι όλο μας λείπει ο
χρόνος και βγάζουμε βόλτα τη Στάχη,
το μεσήλικο ανθρακί γκριφόν τεριέ μας.

00.00-03.00: Ανέκαθεν οι αγαπημένες
μου ώρες. Ησυχία. Απλώνω ρούχα, κάνω
δουλειές... Βλέπω τα βίντεο της πρόβας,
διαβάζω υλικά που με εμπνέουν για την
Αφιξη, ακόμη κι αν δεν είναι πάντοτε
για την πρόβα (πρόσφατα ανακάλυψα
στην περί Ομήρου βιβλιογραφία τον Κα-
ζάζη). Δεν υπάρχει πιο παραγωγική ώρα
προσωπικής δουλειάς για μένα. Τις προ-
άλλες έστειλα βαθμολογίες των μαθητών
μου στη Σχολή στις 02.30 τη νύχτα! Προ-
τού κοιμηθώ, βάζω τρεις διαφορετικές
ώρες αφύπνισης. Λίγο καιρό πριν από
την πρεμιέρα τα όνειρα που βλέπω μοι-
άζουν να διαρκούν όλο το βράδυ.

  Η «Αφιξη / Με αφετηρία τη Μνηστηρο-
φονία από την Οδύσσεια», σε σκηνοθε-

σία Ιούς Βουλγαράκη θα ανεβεί στη Μικρή Επί-
δαυρο, 7 και 8 Ιουλίου, στις 21.00.

Ιώ Βουλγαράκη: Λίγο καιρό πριν από
την πρεμιέρα, τα όνειρα που βλέπω μοι-
άζουν να διαρκούν όλο το βράδυ.
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–Κύριε Χριστοδουλίδη, είχατε πει
ότι η «9η Ιουλίου» του Β. Μιχαηλίδη
είναι έργο ζωής σας, γιατί νομίζετε
ότι είναι τόσο σημαντικό;

–Υπάρχουν έργα που τα γράφει
κανείς γιατί του τα έχουν παραγγείλει
και άλλα για να ξανακερδίσει την
ψυχή του ή καλύτερα να ξαναφέρει
την ψυχή του στο σώμα του. Είναι
αυτό που λένε οι ποιητές «ο νόστος
του σώματος». Υπάρχει ένα ποίημα
ενός Γάλλου ποιητή του Ανρί Μισώ,
που λέει «Περπατούσε αργά, πολύ
αργά, για να προλάβει η ψυχή του
να μπει στο σώμα του». Έχουμε ξε-
χάσει από πού ξεκινήσαμε και ποιες
είναι οι ρίζες μας και το κορμί μας
τρέχει και πάει αλλού και η ψυχή
μας ψάχνεται. Το σώμα μας είναι
και παραμένει η Κύπρος όσο και αν
μιλάμε ξένες γλώσσες ή υιοθετούμε
βαρβαρικές συνήθειες.Όταν αρχίζεις
και ξεχνάς πως μυρίζει το κυπριακό
ψωμί όταν βγαίνει από τον φούρνο
ή πως είναι τα χρώματα όταν δύει
ο ήλιος γιατί σου έχουν κλείσει τον
ορίζοντα, ή τη ζεστασιά της θάλασ-
σας της Αμμοχώστου, τότε αρχίζεις
και χάνεις μικρά κομμάτια της ψυχής
σου. Η «9η Ιουλίου» είναι η ψυχή
του σώματος της Κύπρου. Δεν είναι
το δικό μου έργο ζωής. Είναι το έργο
ζωής του κάθε Κύπριου. Γι’ αυτό και
τόσοι συνθέτες ασχολήθηκαν και
τόσα πολλά γράφτηκαν γι’ αυτό το
ποίημα. Όλοι αναζητούσαμε ένα
κομμάτι της χαμένης μας ψυχής. 
–Μετά την πρώτη παρουσίαση του
έργου έως σήμερα πώς το ακούτε
ως σύνολο που έχει 

εκτελεστεί; Θα αλλάζατε κάτι; 
–Το έργο καταρχήν έχει δισκο-

γραφηθεί. Έχει με κάποιο τρόπο
γίνει κτήμα του κοινού. Άμα αλλάξεις
κάτι από αυτό που το κοινό έχει
ακούσει στον δίσκο θα σου ζητήσει
τα «ρέστα» και θα έχει και δίκιο. Βέ-
βαια, η αλήθεια είναι ότι όλα τα έργα
επιδέχονται βελτίωσης, αλλά πι-
στέψτε με, τις πιο πολλές φορές η
βελτίωση είναι πιο πολύ στο κεφάλι
του συνθέτη παρά στο κοινό. Το
κοινό θέλει πάντα να νιώσει την
ίδια συγκίνηση του πρώτου ακού-
σματος έστω και αν ο συνθέτης πι-
στεύει ότι κάποια κομμάτια θα έπρε-
πε να τα είχε γράψει καλύτερα. Ένα
έργο είναι σαν νέο παιδί που γεν-
νιέται. Το αγαπάμε γι’αυτό που είναι,
όχι για αυτό που θα θέλαμε να είναι.
Ίσως μια μέρα το παρουσιάσουμε
με διαφορετικό περίβλημα. Η ουσία
όμως δεν θα αλλάξει. 
–Υπήρξαν κάποιοι που σας είπαν
ότι δεν ταίριαζε η συμφωνική μου-
σική σε ένα τέτοιο έργο; 

–Αυτό μάλλον εγώ το έχω πει.

Όταν θέλεις να μιλήσεις σε κάποιον
θα πρέπει να επιλέξεις μια γλώσσα
που μπορεί να καταλάβει όχι μόνο
νοητικά αλλά και συναισθηματικά.
Η πείρα μουλέει ότιόταν μελοποιείς
ένα ποίημα δεν πρέπει να προσπα-
θήσεις να δείξεις πόσο καλά κατά-
λαβες το ποίημα και να παρουσιάσεις
την άποψή σου γι’ αυτό. Πρώτο σου
μέλημα είναι να αφήσεις χώρο στο
ίδιο το ποίημα να μιλήσει, ιδίως αν
το ποίημα μπορεί να υπάρξει και
χωρίς τη μουσική.Είναι και ένα πρό-
βλημα που υπάρχει με τους σκηνο-
θέτες του θεάτρου. Οι υπερβολικά
ευφάνταστες σκηνοθεσίες εξαφα-
νίζουν το έργο. Αυτή η αρρώστια
στο θέατρο ονομάζεται «σκηνοθε-
τίτιδα». Στη μουσική δεν έχουμε
βρει ακόμα ονομασία. Στην «9η Ιου-
λίου» προσπάθησα να μεταφέρω το

ποίημα με απλά μουσικά υλικά και
αναγνωρίσιμα από το κοινό. Γι’ αυτό
και η ενορχήστρωση έχει μέσα μπου-
ζούκια, λαούτα κτλ. ασχέτως αν χρη-
σιμοποιούνται με άλλο τρόπο από
ό,τι θα περίμενε κανείς. Το ίδιο ισχύει
και για τους τραγουδιστές. Ο Ντα-
λάρας, ο Πατσαλίδης και ο Χατζη-
χριστοδούλου δεν επιλέχθηκαν τυ-
χαία. Δεν φταίνε τα όργανα αν οι
μουσικοί τα κακοποιούν και τα εκ-
χυδαΐζουν. Κάθε μουσική, όπως η
συμφωνική ή η λαϊκή και δημοτική
μουσική κουβαλούν μαζί τους και
ένα ιδεολόγημα, μια ταξική διάσταση,
αν θέλετε. Πιστεύω πως ο Βασίλης
Μιχαηλίδης είναι πιο κοντά σε πα-
ραδοσιακά όργανα παρά σε βαρύ-
γδουπες μουσικές φόρμες. Βέβαια
στη μουσική και στην τέχνη γενικά
τίποτα δεν αποκλείεται. Η επιτυχία
ενός έργου εξαρτάται πάντα από το
πόσο ειλικρινής είναι ο δημιουργός.
–Είχατε πει παλιότερα ότι έναέργο
που δουλεύεται πολύ καιρό έχει
γεράσει πριν από τη γέννησή του,
γιατί το πιστεύετε αυτό;

–Στο κοινό αρέσει να φαντάζεται
ότι αυτό που καλείται να παρακο-
λουθήσει είναι αποτέλεσμα πολλών
χρόνων δουλειάς και μεγάλου κόπου.
Τα καλλιτεχνικά έργα όμως δεν είναι
αποτελέσματα κάποιου ερευνητικού
κέντρου ή κάποιου εργαστηρίου
που ψάχνει ένα εμβόλιο. Οι διεργα-
σίες στην τέχνη είναι πολύ διαφο-
ρετικές. Ο κάθε συνθέτης αποζητά
να μεταφέρει αυτά που έχει να πει
με τη μεγαλύτερη αμεσότητα και
οικονομία και να αποφύγει την αρ-
ρώστια που έχουν οι πιο πολλοί δη-
μιουργοί που είναι η ακατάσχετη
φλυαρία. Υπάρχει μια εύστοχη γαλ-
λική παροιμία που λέει πως η κουλ-
τούρα είναι σαν τη μαρμελάδα, όσο
λιγότερη έχεις τόσο πιο πολύ την
απλώνεις. Γι’ αυτό και ένα έργο πρέ-
πει να τελειώνει γρήγορα, όσο «απλώ-
νεις» τον χρόνο απλώνεις και το ίδιο
το έργο και κινδυνεύει να πάρει δια-
στάσεις ψυχοδράματος. 
–Από το 1974 και μετά κάθε μέρα
και στιγμή είναι κατάλληλη για να
παρουσιαστεί η 9η Ιουλίου, μου
είχατε πει παλαιότερα, σήμερα
ακόμα περισσότερο; 

–Έχουμε μια πατρίδα πληγωμένη.
Και η πληγή δεν επουλώνεται με
φανταχτερά σπίτια και αυτοκίνητα,
γιατί εκείνο που πληγώθηκε πιο
πολύ είναι η ψυχή μας. Ο Βασίλης
Μιχαηλίδης μας υπενθυμίζει ποιοι
είμαστε και ποιο είναι το χρέος μας
με μια γλώσσα που είναι γέννημα
θρέμμα μοναδικό αυτού του τόπου.
Αν τη χάσουμε θα χαθεί και η λίγη
γη που μας έμεινε. 

–Κύριε Νταλάρα, σας δυσκόλεψε
η γλώσσα του Μιχαηλίδη και
κατ’ επέκταση η κυπριακή διά-
λεκτος; Φοβηθήκατε να εκτεθείτε
στο κυπριακό κοινό;

–Βεβαίως. Με δυσκόλεψε όχι
μόνο η διάλεκτος, άλλα όλο το
μουσικό έργο του Μιχάλη που
είναι πολύ απαιτητικό. Δεν φοβή-
θηκα φυσικά ότι θα εκτεθώ. Έχω
επιχειρήσει και στο παρελθόν δύ-
σκολα πράγματα στη μουσική και
επειδή επιλέγω ό,τι πραγματικά
με συγκινεί και μου αρέσει, ξέρω
εκ των προτέρων ότι θα χρειαστεί
πολλή μελέτη και δεκάδες πρόβες.
Την «9η Ιουλίου» την ξέρω έτσι
και αλλιώς σαν ποίημα πάρα πολλά
χρόνια και είναι μια ιδέα που συ-
ζητάμε εδώ και πολύ καιρό με τον
Μιχάλη και τον Μάριο Παπαδό-
πουλο, ο οποίος είναι και ο παρα-
γωγός και ο καλλιτεχνικός διευ-
θυντής του ομίλου «Διάσταση». 
–Πώς εμπλακήκατε στο εγχεί-
ρημα αυτό του Μιχ. Χριστοδου-
λίδη;

–Όπως σας είπα, είναι μια ιδέα
που τη συζητάμε πάρα πολλά χρό-
νια. Ξεκίνησε από τον Μάριο Πα-
παδόπουλο. Στις παραστάσεις της
«Διάστασης» χρησιμοποιούσαν
πολλές φορές αποσπάσματα από
το ποίημα. Στις συναυλίες που κά-
ναμε, λοιπόν, για την Κύπρο εδώ
και πολλά χρόνια, μπήκε αυτή η
ιδέα και ο Μιχάλης τελικά το πραγ-
ματοποίησε. Είμαστε αυτή η παρέα
των μουσικών που καταφέρνουν
να ολοκληρώσουν αυτό που ξεκί-
νησαν μαζί...
–Τι σας αφήνει η «9η Ιουλίου»
ως έργο; Ποια η σχέση σας με
τη Κύπρο, είχατε πει ότι τη θε-
ωρείτε δεύτερη πατρίδα σας,
γιατί;

–Με εντυπωσιάζετε με την ερώ-
τησή σας. Είναι σαν να παραβιά-
ζετε ανοιχτές πόρτες. Η «9η Ιου-
λίου» είναι ένα πολύ δυνατό ποίημα
που συνοψίζει στον πυρήνα του
την ιστορία του νησιού, αδρό, στι-
βαρό και μεστό. Μου θυμίζει ποί-
ηση του Ρίτσου. Από την άλλη η
σχέση μου με την Κύπρο είναι βα-
θιά, πολύχρονη, ισχυρή και αδια-
πραγμάτευτη. Αγαπώ πολύ την
Κύπρο, τον τόπο, τους ανθρώπους,
τους ποιητές, τους πνευματικούς
της ανθρώπους και ως Έλληνας,
με καταγωγή από την πλευρά της
μητέρας μου από τη Μικρά Ασία,
ζω μαζί με την Κύπρο το παράλογο
και το άδικο. Και κάνω μέσα από
τις συναυλίες μου, πάντα ό,τι μπο-
ρώ για να μην ξεχαστεί. Το άδικο
εννοώ. Αυτός είναι και ο λόγος

που έχω κάνει ήδη δύο δίσκους –
το γνωρίζετε– το «Ες γην εναλίαν
Κύπρον» και «Των Αθανάτων»
αλλά και το «Η δική μου η πατρίδα»

σε ποίηση Κυπρίων ποιητών και
στιχουργών και σε μουσική του
Μιχάλη Χριστοδουλίδη και των
αξέχαστων, Δημήτρη Λάγιου και
Μάριου Τόκα.
–Πώς νιώθετε τους σημερινούς
μουσικούς, διακρίνετε διαφορές
με παλαιότερα;

–Είναι πολύ καλοί οι νέοι μου-
σικοί, οργανωμένοι, με καλές
σπουδές, ίσως πιο κοινωνικοί και
πιο εξωστρεφείς. Από την άλλη
μεριά ένας καλός μουσικός είναι
καλός ανεξαρτήτως εποχής.
–Υπάρχει σήμερα πολιτικό ή κα-
ταγγελτικό τραγούδι ή έχουμε
περισσότερα τραγούδια έρωτα;

–Δεν ξέρω τι είναι το καταγγελ-
τικό, αλλά πολιτικό και κοινωνικό
τραγούδι, ναι υπάρχει.Και ιδιαίτερα
στιχουργικά, γράφονται πολύ ωραία
τραγούδια. Και μ’ ενδιαφέρει αυτό
το τραγούδι, που όπως συνηθίζω
να λέω, δεν μας κάνει μόνο να ξε-
χνάμε, αλλά και να θυμόμαστε.
–Αν και η Ελλάδα περνάει μια
βαθιά κρίση, νομίζω γίνονται
ωραία πολιτιστικά πράγματα, το
βλέπετε ελπιδοφόρο αυτό;

–Βεβαίως. Έχετε δίκιο. Η κρίση
έχει φέρει τους πραγματικούς μου-
σικούς κοντά, και μέσα από τη
διαμαρτυρία και την αγωνία του
αύριο, έρχεται η έμπνευση. Έχου-
με πολλά παραδείγματα και στη
μουσική και στο θέατρο και στον
κινηματογράφο.

Μνήμης ημέρα στο Κηποθέατρο Λεμεσού
Το σύνολο «Διάσταση» παρουσιάζει την «9η Ιουλίου» του Βασίλη Μιχαηλίδη σε σύνθεση Μιχάλη Χριστοδουλίδη

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στο πλαίσιο των εκδηλώσεων για τα 100
χρόνια από τον θάνατο του Βασίλη Μι-
χαηλίδη ο Δήμος Λεμεσού παρουσιάζει
το έργο των Βασίλη Μιχαηλίδη και Μι-
χάλη Χριστοδουλίδη «9η Ιουλίου», ο δί-

σκος «9η Ιουλίου» ηχογραφήθηκε και
κυκλοφόρησε σε 2.000 CD πριν από δύο
μήνες, με μία μεγάλη συναυλία στην
οποία συμμετέχουν οι Γιώργος Νταλάρας,
Κύρος Πατσαλίδης, Κώστας Χατζηχρι-
στοδούλου, το Φωνητικό Σύνολο της
«Διάστασης» με τη μαέστρο Αντριάνα
Σεργίδου και 10 μελής ορχήστρα υπό

τη διεύθυνση του Μιχάλη Χριστοδου-
λίδη.

Η 9η Ιουλίου ήταν η ιδανική ημερο-
μηνία γι’ αυτή την παρουσίαση για την
οποία μίλησαν στην «Κ» ο συνθέτης Μι-
χάλης Χριστοδουλίδης και ο Γιώργος
Νταλάρας.

Ο μαέστρος Χριστοδουλίδης μάς λέει

ότι η «9η Ιουλίου» έχει κερδίσει την
ψυχή του και ότι είναι το έργο ζωής του
κάθε Κύπριου και τονίζει «ο Βασίλης
Μιχαηλίδης μας υπενθυμίζει ποιοι εί-
μαστε και πιο είναι το χρέος μας με μια
γλώσσα που είναι γέννημα θρέμμα μο-
ναδικό αυτού του τόπου». Ο Γιώργος
Νταλάρας μου επισημαίνει ότι η «9η

Ιουλίου» είναι ένα πολύ δυνατό ποίημα
που συνοψίζει στον πυρήνα του την
ιστορία του νησιού και λέει πως δεν φο-
βήθηκε τη δύσκολη γλώσσα και την
απόδοση της διαλέκτου, αφού επιλέγει
να κάνει πράγματα που πραγματικά τον
συγκινούν, γνωρίζοντας ότι θα χρειαστεί
πολλή μελέτη και δεκάδες πρόβες.

Ο Βασίλης Μιχαηλίδης έγραψε την «9η Ιουλίου του 1821 εν Λευκωσία Κύπρου» με αφορμή τον απαγχονισμό του Αρχιεπισκόπου Κύπρου Κυπριανού στις 9 Ιουλίου 1821 και εκδόθηκε για πρώτη φορά το 1911.

Το σώμα μας είναι και παραμένει η Κύπρος Zω μαζί με την Κύπρο το παράλογο...

Ο Γιώργος Νταλάρας λέει ότι η σχέση του με την Κύπρο είναι βαθιά, πολύ-
χρονη, ισχυρή και αδιαπραγμάτευτη και μέσα από τις συναυλίες του κάνει
πάντα ό,τι μπορεί για να μην ξεχαστεί το άδικο. 

“Ο Βασίλης Μιχαηλίδης
μας υπενθυμίζει ποιοι
είμαστε και ποιο είναι
το χρέος μας με μια
γλώσσα που είναι γέν-
νημα θρέμμα μοναδικό
αυτού του τόπου.

«Η ‘9η Ιουλίου’ είναι η ψυχή του
σώματος της Κύπρου. Δεν είναι το δι-
κό μου έργο ζωής. Είναι το έργο
ζωής του κάθε Κύπριου», τονίζει ο
Μιχάλης Χριστοδουλίδης.

“Η «9η Ιουλίου» είναι
ένα πολύ δυνατό ποίημα
που συνοψίζει στον
πυρήνα του την ιστορία
του νησιού, αδρό,
στιβαρό και μεστό.
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Στην «Οργή ενός υπομονετικού
ανθρώπου» βλέπουμε ένα πολύ
καλογυρισμένο θρίλερ από τον
πρωτοεμφανιζόμενο στη σκηνο-

θεσία Ραούλ Αρέβαλο. Ο ντροπαλός και λι-
γομίλητος Χοσέ –εξαιρετικός Αντόνιο ντε
λα Τόρε– γνωρίζει και συνάπτει ερωτική
σχέση με την Ανα. Πίσω από την προσέγγι-
σή του ωστόσο (αρχικά) κρύβεται η άσβε-
στη επιθυμία του για εκδίκηση, από τους
ανθρώπους που ευθύνονται για τον τραγικό
θάνατο της γυναίκας του. Ο Αρέβαλο χειρί-
ζεται αριστοτεχνικά τον δραματικό βρασμό
της ιστορίας του, συγχρονίζοντας τις κλιμα-
κώσεις και αποδίδοντας άρτια την έκρηξη
του «υπομονετικού ανθρώπου». Αντλώντας
στοιχεία από το εξαιρετικό προ ετών «Μι-
κρό Νησί», όπου πρωταγωνιστούσε, αλλά
και από τα κόμικς και τον Ταραντίνο, κατα-
σκευάζει έναν ρεαλιστικό εκδικητή που
αναδύεται από το βάθος των σκοτεινών εν-
στίκτων. Η ταινία τιμήθηκε με 4 Βραβεία
Γκόγια και με το Βραβείο Καλύτερης Γυναι-
κείας Ερμηνείας για την Ρουθ Ντίαζ.

Στις ταινίες που αφηγούνται αλη-
θινά, αλλά λιγότερο φωτισμένα,
περιστατικά από τον Β΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο, έρχεται να προστε-

θεί το «Zookeeper’s Wife», συμπαραγωγή
Βρετανίας, Τσεχίας και ΗΠΑ, γυρισμένη
από τη Νίκι Κάρο. Το φιλμ πραγματεύεται
την ιστορία της οικογένειας Ζαμπίνσκι,
υπεύθυνης του Ζωολογικού Κήπου της
Βαρσοβίας, η οποία κατά τη διάρκεια της
ναζιστικής κατοχής πρόσφερε καταφύγιο
σε εκατοντάδες Εβραίους φυγάδες, ενώ
παράλληλα έσωσε και πολλά ζώα από τη
σφαγή. Η Τζέσικα Τσαστέιν πρωταγωνιστεί
σε ένα τυπικό ιστορικό δράμα, συγκινητικό
και ηρωικό (αρκούντως), στο οποίο ξεχωρί-
ζει η καλαίσθητη φωτογραφία και οι αυθεν-
τικές σκηνές με τα άγρια ζώα του Κήπου.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Είναι γενικώς σημαντικό οι μεγάλοι δη-
μιουργοί να ξέρουν να κάνουν τις «πα-
ρεμβάσεις» τους ακόμη και εν θερμώ·
να καταργούν δηλαδή το κλισέ που υπο-
στηρίζει πως η τέχνη σχολιάζει πιο απο-
τελεσματικά την Ιστορία παρά τις τρέ-
χουσες εξελίξεις. Αυτό προφανώς και
ισχύει για τον Στάνλεϊ Κιούμπρικ. Ο
σπουδαίος Αμερικανός κινηματογραφι-
στής, πάνω στην κορύφωση του Ψυχρού
Πολέμου (1964), παραδίδει ένα από τα
αριστουργήματά του, σατιρίζοντας με
ιδανικό τρόπο την τότε παράνοια των
δύο υπερδυνάμεων. Το «SOS Πεντάγωνο

καλεί Μόσχα», που βλέπουμε αυτή την
εβδομάδα σε επανέκδοση, αποτελεί ίσως
την κορυφαία καλλιτεχνική «χειρονομία»
–και ήταν πάμπολλες– ενάντια στον
εφιάλτη ενός πυρηνικού πολέμου.

Ο ελληνικός τίτλος της ταινίας είναι
σχεδόν εξίσου ευρηματικός με τον ορί-
τζιναλ: «Dr. Strangelove or: How I Learned
to Stop Worrying and Love the Bomb».
Ενας παλαβός στρατηγός των Αμερικα-
νών, ονόματι Τζακ Ρίπερ (Τζακ ο Αντε-
ροβγάλτης), αποφασίζει να δώσει εντολή
σε ένα εν πτήσει βομβαρδιστικό Β-52
να επιτεθεί με πυρηνικά σε ρωσικούς
στόχους. Αδυνατώντας να έρθουν σε
επαφή με το αεροσκάφος, ο πρόεδρος
και οι επιτελείς του ψάχνουν απεγνω-
σμένα λύση, καθώς η απειλή του πυρη-
νικού ολοκαυτώματος είναι πιο κοντά
από ποτέ. Ο Κιούμπρικ χτίζει εκπληκτι-
κούς μονολόγους και διαλόγους, εικονί-
ζοντας μια σειρά από απολαυστικούς
χαρακτήρες-καρικατούρες, με τον μεγάλο
Πίτερ Σέλερς να ερμηνεύει τρεις από
αυτούς.

Το κωμικό έπος, διανθισμένο με ανε-
λέητο σατιρικό χιούμορ, εξελίσσεται σε
όλη τη διάρκεια της ταινίας: ο στρατηγός
«Βuck» Τάρτζισον σαχλαμαρίζει με την
ερωμένη του στο τηλέφωνο, μέσα στο
Δωμάτιο Πολέμου, ενώ επιμένει να εξα-
πολύσουν όλη τους τη δύναμη εναντίον
των «κομουνιστών». Από την άλλη, ο
διαταραγμένος Ρίπερ, με το πούρο στο
στόμα και ένα πελώριο πολυβόλο ανά

χείρας, είναι έτοιμος να τινάξει τον κόσμο
στον αέρα. Τέλος ο διεστραμμένος Dr.
Strangelove (μοναδικός Πίτερ Σέλερς)
μιλάει με πάθος για τη βόμβα, σαν να
είναι παιδί του, ενώ προσπαθεί να συγ-
κρατήσει το χέρι του που χαιρετά από
μόνο του ναζιστικά. Με λίγα λόγια, η
τρέλα του πολέμου παρουσιάζεται σε
όλο της το μεγαλείο από έναν Κιούμπρικ,
ο οποίος ολοφάνερα βλέπει το τέρας να
ορθώνεται και με τον τρόπο του απευ-
θύνει την (διαχρονική) προειδοποίηση:
«Μπορούμε να είμαστε βέβαιοι πως τα
απίστευτα καταστρεπτικά όπλα μας δεν

θα πέσουν σε χέρια παρανοϊκών;».
Το «SOS Πεντάγωνο καλεί Μόσχα»

δεν είναι απλώς μια τρομερά καλογραμ-
μένη κωμωδία. Αποτελεί ακόμη εύστοχο
πολιτικό σχόλιο και κριτική σε στερεό-
τυπα που κυριαρχούσαν εκείνη την
εποχή και στις δύο πλευρές. Καταγγέλλει
τον σεξισμό (στο πυρηνικό καταφύγιο
κάθε άνδρας θα έχει από 10 γυναίκες)
και την ελλειμματική απόδοση δικαιο-
σύνης στους ναζί εγκληματίες πολέμου.
Κυρίως αποδεικνύει ότι η κωμωδία μπο-
ρεί, αν γίνει σωστά, να υψωθεί σε κορυ-
φαίο κινηματογραφικό είδος.

Επανέρχεται
ο εφιάλτης
των πυρηνικών
Επανέκδοση του «SOS Πεντάγωνο 
καλεί Μόσχα» του Στάνλεϊ Κιούμπρικ

SOS Πεντάγωνο καλεί Μόσχα 
* * * * ½
ΚΩΜΩΔΙΑ
Σκηνοθεσία: Στάνλεϊ Κιούμπρικ
Ερμηνείες: Πίτερ Σέλερς, Τζορτζ Σκοτ,
Στέρλινγκ Χέιντεν, Πίτερ Μπουλ

Η Αίθουσα Πολέμου, όπου εκτυλίσσεται το μεγαλύτερο μέρος της κλασικής ταινίας του
Στάνλεϊ Κιούμπρικ «SOS Πεντάγωνο καλεί Μόσχα».
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ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
Απευθείας σύνδεση. 

09.45 MEGAONE Kids
Παιδικό πρόγραμμα.

11.30 Dr Ιπποκράτης - (E)
Κωμική σειρά με τους 
Σταύρο Λούρα, 
Δανάη Χρίστου, κ.ά.

12.20 FΑΚΑΤΕτους - (Ε)
Σατιρική εκπομπή με
τους Μαρίνο Χατζηβασι-
λείου, Άννα Μονογιού.       

14.30 Ξένη ταινία
16.00 7 θανάσιμες πεθερές (Ε)

Ελληνική κωμική σειρά
αυτοτελών επεισοδίων με
τη Βίκυ Σταυροπούλου.

18.20 MasterChef - ΜasterClass
Εκπομπή μαγειρικής
με τους Πάνο Ιωαννίδη,
Σωτήρη Κοντζιά και
Δημήτρη Σκαρμούτσο.    

19.20 Τροχός  της τύχης - (E)  
Tηλεπαιχνίδι με τον Πέ-
τρο Πολυχρονίδη
και την Τζούλια Νόβα.    

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 Ξένη ταινία
23.10 Ξένη ταινία
00.20 MasterChef -

ΜasterClass - (Ε)
01.00 Την τύχη μου μέσα - (E)

Κωμική σειρά, με τις
Αντρούλα Ηρακλέους,
Άννα Μονογιού, κ.ά.

02.00 Ξυπνήσατε; - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή,
με την Αλεξία Αναστασί-
ου και το Μιχάλη Σοφο-
κλέους.   

MEGAONE  ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200

07.10 Βουράτε γειτόνοι - (E)
Κυπριακή σειρά.

08.30 Παιδική ζώνη
09.10 Kάνε παζάρι - (E)

Τηλεπαιχνίδι με την Ντο-
ρέττα Παπαδημητρίου.

10.00 Masterclass
Eκπομπή μαγειρικής
με τον Βαγγέλη Δράσκα.

11.00 Happy Traveller 
Tαξιδιωτική εκπομπή 
μαγειρικής, με τον Ευτύ-
χη Μπλέτσα. 

12.00 Προορισμός Ευτυχία - (Ε)
Ταξιδιωτική εκπομπή
με την Ευτυχία Ανδρέου. 

12.45 Ένα τραπέζι Ελλάδα - (Ε) 
Ταξιδιωτική εκπομπή 
μαγειρικής με τη chef,
Ντίνα Νικολάου. 

13.40 Surviror - (Best of)
16.10 ΣΠΟΡΤέξ - Eκπομπή 

συνεντεύξεων, με τον
Χρήστο Ανθόπουλο. 

17.00 Celebrity Travel
Ταξιδιωτική εκπομπή
με τον Νίκο Κοκλώνη.     

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10 Παραδοσιακή βραδιά (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.      
20.15 Τομές στα γεγονότα
21.15 Survivor

Ψυχαγωγικό τηλεπαιχνί-
δι επιβίωσης με το Σάκη
Τανιμανίδη.

00.15 Τίτλοι ειδήσεων
00.20 Πρίγκιπας - (E)
01.20 The first 48 hours - (Ε)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
02.10 Rules of engagement-(Ε)

Kωμική σειρά
με τους Μπιάνκα Κάιλιτς,
Ντέιβιντ Σπέιντ, κ.ά.

03.00 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 MAD          ΤHΛ.: 22472472 MOVIES BEST

07.15 Μανωλιός στην Ευρώπη
08.50 Να ’τανε το 13, 

να ’πεφτε σε μας
10.30 Η κρεβατομουρμούρα 
12.05 Διπλοπενιές 
13.35 Ο μόδιστρος
15.15 Έξω οι κλέφτες 
16.50 Η Κλεοπάτρα

ήταν Αντώνης
18.25 Αντίο ζωή
20.10 Ζητείται επειγόντως

γαμπρός
22.00 Οι θαλασσιές, οι χάντρες
23.45 Υιέ μου, υιέ μου 

07.10 Skyshop
08.40 Clubhouse detectives 

in big trouble
10.20 Eλληνική ταινία
12.00 Eλληνική ταινία      
13.25 Βeautiful dreamer
15.10 Βig Daddy
17.00 Τηλεαγορά
18.35 Skyshop
18.50 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
00.45 Dark vengeance
02.25 Α cry in the night 
04.15 Griffin and phoenix

21.00 Κύπελλο FIFA - Τελικός 18.20 MasterChef 21.20 Γάμος αλά πλάγια 21.15 Survivor

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

22.45 Λούης Night Show 21.00 6 Ways To Sundown

22.00 Οι θαλασσιές, οι χάντρες
CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

07.45 Παιδική ζώνη
09.40 Επιτέλους Σ/Κ

Με τη Ναταλία Γερμανού
12.30 Τηλεαγορά
13.40 Αποκαλυπτικά
17.10 ΑNNITAgr
19.45 Cookeat

Εκπομπή μαγειρικής.
20.35 EIΔHΣEIΣ
20.45 Tο ταξίδι της ζωής
21.45 Κρίμα το μπόι σου
23.30 Ξένη σειρά
01.10 Άστρα είναι
02.40 Videoclips
03.30 Cookeat - (Ε)

TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

GREEK CINEMA

08.40 Robot Overlords
10.10 Mandela: 

Long Walk To Freedom
12.40 Alex Rider:

Stormbreaker
14.20 Friend Request
16.00 Le Week-End
17.35 Walk Of Shame
19.10 Ratchet & Clank
21.00 6 Ways To Sundown
22.50 Brandt Point
00.20 Rage aka Tokarev
02.00 Words And Pictures
03.55 Drive Hard
05.30 Everyone Says

I Love You

07.30 Θεία λειτουργία
10.15 Στην άκρη του 

παράδεισου, II - (E)
Σειρά εποχής.   

11.30 Πέτρινο ποτάμι, IV - (E)
Σειρά εποχής.

13.00 Με οδηγό την Ελπίδα-(E)
13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.10 23oς Διαγωνισμός

Σύνθεσης Κυπριακού 
Τραγουδιού - (E)

16.00 Τετ - Α - Τετ - (E)
Talk show.

17.00 Μάθε τέχνη κι άστηνε (E)
17.30 Σπίτι στη φύση, ΙΙ 

Περιβαλλοντική
εκπομπή.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Ο παραπόττης - (E)

Κυπριώτικο σκετς,
με τους Βασίλη Μιχαήλ, 
Γαλάτεια Ζήνωνος, κ.ά.   

19.20 Χωρίς αποσκευές - (E)
Εκπομπή, με τον Σάββα
Πούμπουρα.

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.10 Rocky 2

Δραματική ταινία, με
τους Σιλβέστερ Σταλόνε, 
Tάλια Σιάιαρ, κ.ά.           

23.15 EIΔHΣEIΣ 
23.30 Στην άκρη του 

παράδεισου - (E)
00.30 Πέτρινο ποτάμι - (E)
02.00 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.15 Αμύνεσθαι 

περί Πάτρης - (E)
03.45 Σπίτι στη φύση, ΙΙ - (E)

Περιβαλλοντική
εκπομπή.

04.15 Με οδηγό την Ελπίδα-(E)
04.45 Μάθε τέχνη κι άστηνε (E)
04.45 Ο Παραπόττης - (E)

07.00 Morning Hits
09.00 Super Mad Hits Intl
10.00 Zone Classix 00s
10.30 Greek Super Heroes
11.00 Greatest Hits 4 Sundays
13.00 Xρονομηχανή 90s
13.30 Brand New Clips
14.00 Alternative Intl
14.30 30 Best Videos
16.30 MAD Top - (E)
17.30 Rock On Mixer
18.30 Super Mad Hits Intl
19.00 MTN MADWALK 2017
21.00 Λάικ στα λαϊκά
22.00 Zone Classix 00s
23.00 Στη Διαπασών

Kυριακή 2 Ιουλίου 2017

06.45 Στη γειτονιά μας - (Ε) 
07.30 Στο δρόμο - (Ε) 
08.15 Τα μαύρα μάθκια - (Ε) 
09.30 60΄ Ελλάδα - (Ε)

Οδοιπορικό 
με τον Νίκο Μάνεση.     

10.45 Οικογενειακές ιστορίες
Αυτοτελείς ιστορίες.

11.30 Deal - (Ε)
Τηλεπαιχνίδι.

12.15 Θα σε δω στο πλοίο - (Ε)
Ελληνική σειρά.

13.00 To σόι σου - (Ε)
Κωμική σειρά. 

13.45 Στην υγειά μας 
ρε παιδιά - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή. 

16.45 Έλα στη θέση μου - (Ε)
Ελληνική κωμική σειρά.

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.00 To σόι σου - (Ε)

Κωμική σειρά με τις Μίρ-
κα Παπακωνσταντίνου,
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά. 

18.45  Μην αρχίζεις 
τη μουρμούρα - (Ε)
Ελληνική σειρά.

19.30 Παραμύθι... αλλιώς - (Ε)
Κωμική σειρά μεσαιωνι-
κής εποχής, με τους Κα-
τερίνα Παπουτσάκη, 
Νίκο Κουρή, κ.ά. 

20.15 ΑLPHA NEWS
21.15 Πάμε πακέτο - (E)
22.45 Λούης Night Show - (E)
00.30 World party - (E)
01.30 Οικογενειακές

ιστορίες - (E)
02.15 Γ4 - (Ε)

Ελληνική σειρά.
03.45 Οι ιστορίες του 

αστυνόμου Μπέκα - (Ε)
04.30 Άλλαξέ το - (Ε)
05.15 Quizdom the show - (Ε)

06.20 Πρωινή ενημέρωση
07.00 Καραμπόλα - (E)

Ελληνική σειρά. 
07.30 O Tζίτζικας και

ο Μέρμηγκας - (E)
Ελληνική σειρά.

08.20 Λύκε, λύκε είσαι εδώ; (E)
Κυπριακή σειρά.

09.30 40 κύματα - (E)
10.10 Mamma Mia - (E)
11.10 Oι συμμαθητές - (E)

Eλληνική σειρά.
12.50 Υοur Face Sounds

Familiar - (E) 
15.50 Εργαζόμενη γυναίκα-(E)

Ελληνική σειρά.
16.45 Follow

Eκπομπή με την Αφροδί-
τη Γεωργίου.  

17.40 Lucky Room
Tηλεπαιχνίδι με το Γιώρ-
γο Λιάγκα.      

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Lucky Room

(Συνέχεια)
18.40 Οι συμμαθητές, ΙΙΙ

Κωμική σειρά, με τους
Κρατερό Κατσούλη,
Μαριάννα Τουμασάτου.  

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Γάμος αλά πλάγια

Επιθεώρηση με τους
Μάρκο Σεφερλή,
Έλενα Τσαβαλιά, κ.ά.    

00.30 Τίτλοι ειδήσεων
00.40 Prime Suspect

Αστυνομική σειρά. 
01.40 Τρίχες - (E)

Ελληνική κωμική σειρά.
02.30 Πόσο γλυκά 

με σκοτώνεις - (E)
Ελληνική σειρά.

03.20 Tα νέα του ANT1 - (E)
04.20 7 ζωές - (E)

07.30 Παιδική ζώνη
α. O Aλή Μπαμπά 
και οι σαράντα κλέφτες
β. Mάγια η μέλισσα
γ. Χίθκλιφ ο γάτος
δ. Άρθουρ
ε. Ντετέκτιβ Νόντι
στ. Ντένις ο τρομερός
ζ. H μικρή εξερευνήτρια
η. Ολίβια
θ. Ο ταχυδρόμος Πατ
ι. Χάιντι
κ. Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
λ. Στρουμφάκια
μ. Τεξ Έιβερι
ν. Αστυνόμος Σαΐνης
ξ. Τα σούπερ ζωάκια

13.35 Παιδική ζώνη - (Ε)
15.00 Κύπελλο Συνομοσπον-

διών FIFA
Μικρός Τελικός

17.00 Γευστικές περιπλανήσεις
(Tasty Tales). 

17.30 Euromaxx
Τηλεοπτικό περιοδικό.

18.00 Visions for Asia’s 
Megacities
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

18.30 Παγκόσμιες Ιδέες
(Global Ideas). 
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

19.00 Sites of the
World’s Cultures
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.00 Κύπελλο Συνομοσπον-

διών FIFA
Τελικός

23.00 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
23.10 EIΔHΣEIΣ (τουρκική)
23.20 Τζεφ Κόργουιν: Ζώα 

απ’ όλο τον Κόσμο 
Ντοκιμανέρ.

23.50 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

21.10 Rocky 2

Η πορεία
μιας εποχής
και ενός
καλλιτέχνη
Εκατόν δέκα πίνακες, αλλά και ποιήματα 
του Νίκου Εγγονόπουλου στην Ανδρο

Της ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Να, ένα ωραίο μάθημα Ιστορίας,
σκέφτηκα μέσα μου. Η έκθεση με
110 έργα του Νίκου Εγγονόπουλου
(1907-1985) που μόλις εγκαινιά-
στηκε στην Ανδρο, πλαισιωμένη
με μερικά από τα εμβληματικά
του ποιήματα, μυεί τον επισκέπτη
σε μια εποχή που δεν υπάρχει πια:
αυτή των καλλιτεχνών που είχαν
εξαιρετική παιδεία, πατριωτική
συνείδηση, περιέργεια. Ο ποιητής,

ζωγράφος, σκηνογράφος και κα-
θηγητής στο Πολυτεχνείο ήταν
μέλος αυτής της καθοριστικής γε-
νιάς του ’30 που κατάφερε να κου-
βαλήσει την Ελλάδα στην πλάτη
της, μερικά βήματα παρακάτω.
Και οι πίνακές του είναι γεμάτοι
από συμβολισμούς, αγίους, θεούς,
ημίθεους, ήρωες, μνημεία, σαν
παλίμψηστα γνώσης, μονοπάτια
μέσα από τα οποία ξαναδιαβάζει
κάποιος τη μυθολογία, ανακαλύ-

πτει προσωπικότητες της φιλο-
σοφίας και του απελευθερωτικού
αγώνα, ανατρέχει στο μανιφέστο
του σουρεαλισμού.

Το αριστοτεχνικά στημένο αφιέ-
ρωμα του Μουσείου Μοντέρνας
Τέχνης του Ιδρύματος Γουλανδρή
χωρίζεται σε πολλές σπονδυλωτές
ενότητες, φιλοδοξώντας να καλύ-
ψει ολόκληρη την πορεία του καλ-
λιτέχνη που διήρκεσε αρκετές δε-
καετίες. Το ζευγάρωμα που έχει
γίνει στην Ανδρο ανάμεσα στην
τέχνη του χρωστήρα και την ποί-
ησή του επίσης λειτουργεί δια-
φωτιστικά ώστε να μπορέσει κα-
νείς να καταλάβει πώς εργαζόταν
παράλληλα στα πεδία των στίχων
και των χρωμάτων. Κάτι ακόμη:
η υποδοχή από τους κριτικούς και
από το κοινό των πρώτων έργων
και ποιημάτων του στα τέλη της
δεκαετίας του ’30 ήταν το λιγότερο
αποκαρδιωτική, καθώς σχεδόν
τον κατηγόρησαν ως παράφρονα.
Ομως εκείνος, αν και τραυματί-
στηκε βαθιά, συνέχισε ακάθεκτος.

Ο Εγγονόπουλος είχε καταγωγή
από την Κωνσταντινούπολη και
μάλιστα σε μια αυτοπροσωπογρα-
φία του βάζει δίπλα στο όνομά
του το επίθετο Φαναριώτης. Η δίο-
δος μέσα από την οποία ανακά-
λυψε την τέχνη του Βυζαντίου
ήταν η μαθητεία του στη Σχολή
Καλών Τεχνών, πλάι στον Κόντο-
γλου και τον Παρθένη.

Μία από τις πιο ενδιαφέρουσες
ενότητες στην έκθεση είναι τα
βυζαντινότροπα έργα του με τη
χρήση της αυγοτέμπερας, αλλά

και την τοποθέτηση των σκούρων
τόνων πριν από τους ανοικτούς,
μέθοδο που ακολουθούσαν οι Βυ-
ζαντινοί για να δείχνουν πως το
φως βγαίνει από μέσα και όχι από
κάποια εξωτερική πηγή. Ακόμη
και όταν απομακρύνθηκε από τη
γοητεία της ιστορικής αυτής πε-
ριόδου, ακολούθησε την ίδια τε-
χνική για να φτιάχνει τα έργα του.

Εξίσου μεγάλο ενδιαφέρον έχουν
και οι υπόλοιπες ενότητες, ιδιαι-
τέρως αυτές που αφορούν τη γυ-
ναίκα ως μούσα αλλά και τα ζευ-
γάρια. Ο Εγγονόπουλος, που ζω-
γράφιζε μορφές δίχως χαρακτη-
ριστικά προσώπου, τοποθετεί όλη

την αφήγηση στην κίνηση και τη
στάση των σωμάτων. Ο ερωτισμός,
η εγγύτητα, η οικειότητα αποτυ-
πώνονται εκεί. Οι θηλές των θη-
λυκών σωμάτων έχουν πάντα ένα
είδος αυθάδειας, οι πλάτες των
ανδρών είναι μεγάλες, οι
μέσες τους λυγερές, οι κοιλιές
στρογγυλές και οι πατούσες ρω-
μαλέες. Το σώμα παίζει κεντρικό
ρόλο στη ζωγραφική του, είναι
όπως οι λέξεις στην ποίησή του.
Καθώς οι πρωταγωνιστές του δεν
έχουν μάτια, αυτιά, φρύδια και
στόματα, ξεχωρίζουν από τα αν-
τικείμενα, τα ρούχα τους, το πε-
ριβάλλον στο οποίο βρίσκονται:

λάμπες, καπέλα, λουλούδια, επι-
γραφές, βιβλία. Αν παρατηρήσει
προσεκτικά κανείς το δεύτερο πλά-
νο στα έργα, θα ανακαλύψει σχε-
δόν πάντα καταπληκτικά σύννεφα
(φιγουράρουν και στο εξώφυλλο
του καταλόγου της έκθεσης), θα-
λασσινά τοπία, κτίρια, γεφυράκια
και ακέραιους αρχαίους ναούς.

Μεγάλο ρόλο στη θεματολογία
του έχουν και οι ήρωες. Από τα
δεκάδες έργα του, πρόσωπα ανα-
γνωρίσιμα έχουν μονάχα οι άγιοι
και κάποιοι ήρωες εναντίον των
Τούρκων, όπως ο Μερκούριος
Μπούας από το Δεσποτάτο του
Μυστρά και ο Σκεντέρμπεης, ο

εθνικός ήρωας των Αλβανών. Ωραί-
ος ήταν ο τρόπος με τον οποίον
ζωγράφιζε τα κτίρια, άλλη μια ξε-
χωριστή ενότητα με ουσία.

Η συνεργασία του με τον Δη-
μήτρη Πικιώνη τον είχε επηρεάσει
πολύ στο να μπορεί να κάνει ένα
είδος «ψυχογραφίας» στα αρχιτε-
κτονήματα, έτσι ώστε να αποπνέει
το καθένα τη δική του προσωπι-
κότητα. Η έκθεση δίνει χώρο και
στη σκηνογραφική του παρουσία.
Για πρώτη φορά παρουσιάζονται
στην Ανδρο προσχέδια κοστου-
μιών από τις ιστορικές παραστά-
σεις «Ιων» και «Προμηθέας Δε-
σμώτης», που είχε ανεβάσει στο
Ηρώδειο ο Λίνος Καρζής το 1959.
Οι θεατές θα δουν και δύο κοστού-
μια από το Ελληνικό Χορόδραμα
της Ραλλούς Μάνου.

«Πιστεύω πως στο θέατρο τα
σκηνικά πρέπει να έχουν τον χα-
ρακτήρα ενός ζωγραφικού συμ-
πληρώματος του έργου», έλεγε
συχνά ο Εγγονόπουλος.

Η Μαρία Κουτσομάλλη, που
έχει επιμεληθεί το αφιέρωμα, πε-
τυχαίνει να παρουσιάσει στον
θεατή ένα συνεκτικό αφήγημα,
ενώ το στήσιμο της έκθεσης, κα-
θώς και ο κατάλογος που φρόν-
τισαν ο Ανδρέας Γεωργιάδης και
η Βιβή Γερολυμάτου της Μικρής
Ανδρου δίνουν υπόσταση σε όλες
τις πτυχές του καλλιτέχνη. Ση-
μαντική είναι και η επιστημονική
τεκμηρίωση  της ιστορικού τέχνης
Κατερίνας Περπινιώτη. Το αφιέ-
ρωμα θα ολοκληρωθεί την 1η
Οκτωβρίου.

«Nico hora ruit» του 1939, είναι
ένα από τα 110 έργα που παρουσιά-
ζονται στην έκθεση της Ανδρου. Το
αφιέρωμα στον Νίκο Εγγονόπουλο
είναι σπονδυλωτό και χωρίζεται σε
πολλές ενότητες, έτσι ώστε να φω-
τιστεί με πληρέστερο τρόπο το έργο
του. Οι πίνακές του είναι γεμάτοι
από συμβολισμούς, αγίους, θεούς,
ημίθεους, ήρωες, μνημεία, σαν πα-
λίμψηστα γνώσης, μονοπάτια μέσα
από τα οποία ξαναδιαβάζει κάποιος
τη μυθολογία, ανακαλύπτει προσω-
πικότητες της φιλοσοφίας και του
απελευθερωτικού αγώνα, ανατρέχει
στο μανιφέστο του σουρεαλισμού.

“Η δίοδος μέσα από την
οποία ανακάλυψε την
τέχνη του Βυζαντίου
ήταν η μαθητεία του
στη Σχολή Καλών Τε-
χνών, πλάι στον Κόντο-
γλου και τον Παρθένη.
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ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ χωράφι 2 σκάλες στους Αγίους Τριμιθιάς,
οικιστικό, σε περιοχή με πολυτελείς επαύλεις.
Τιμή €145,000. Τηλ.: 99689357.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ χωράφι στην Αγία Βάρβαρα, στην Πάφο,
με θέα στη θάλασσα, 3 χιλ. από το κέντρο της
πόλης της Πάφου, 4.683τ.μ., 1.000μ. από τον
κύριο δρόμο Λεμεσού - Πάφου. Εφάπτεται σε δη-
μόσιο δρόμο με ρεύμα, νερό. Συντελεστής δόμησης
10%. Τιμή €200.000. Για περισσότερες πληρο-
φορίες τηλ. 99400224 ή 26732420.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ ή ενοικιάζεται σπίτι από ιδιώτη στο
κέντρο του χωριού Κακοπετριάς. Για περισσότερες
πληροφορίες στο τηλέφωνο 99964213.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 1 υπν. στην Ακρόπολη,
οδός Ευέλθοντος 6, περιοχή Αγίας Παρασκευής.
Βρίσκεται στον 1ον όροφο, πλήρως επιπλωμένο.
Ενοίκιο €320 τον μήνα (συμπεριλαμβάνονται και
τα κοινόχρηστα). Για πληροφορίες στο 99510660.

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ

Η οικογένεια της κ. Μαρίας Στυλιανού από την
Λευκωσία ζητά οικιακή/ό βοηθό που θα αναλάβει
την καθαριότητα της οικίας. Μισθός 400 ευρώ τον
μήνα. Για περισσότερες πληροφορίες αποταθείτε
στο τηλ. 99666789.

ZΗΤΟΥΝΤΑΙ σερβιτόροι/σερβιτόρες για εστιατόριο
στη Λευκωσία. Οι ενδιαφερόμενοι/νες παρακα-
λούνται να αποτείνονται στο τηλ. 22512000.

ΔΙΑΦΟΡΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ πλήρως εξοπλισμένο γυράδικο - σου-
βλιτζίδικο στη Λεμεσό, σε τιμή ευκαιρίας, με πολ-
λαπλή πελατεία, λόγω συνταξιοδότησης του ιδιο-
κτήτη. Για σύντομη πώληση γίνεται δεκτή και αν-
ταλλαγή με ακίνητη περιουσία. Τηλ. 99060514.

Πρόσκληση σε Δημόσια Διαβούλευση
Πρώτη Εθνική Στρατηγική για την Αναπηρία 2017 – 2027 

και Δεύτερο Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Αναπηρία 2017-2020

Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, θέτει σε δημόσια διαβούλευση δύο έγγραφα:  το προσχέδιο της Πρώτης Εθνικής
Στρατηγικής για την Αναπηρία 2017-2027 και το προσχέδιο του Δεύτερου Εθνικού Σχεδίου Δράσης για
την Αναπηρία 2017-2020.

Στα πλαίσια εφαρμογής της Σύμβασης του ΟΗΕ για τα Δικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες, το Τμήμα
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, ως Κεντρικό Σημείο στην Κύπρο για την εφαρμογή της
Σύμβασης συντόνισε, σε συνεργασία με τις κρατικές υπηρεσίες που έχουν αρμοδιότητες για θέματα
αναπηρίας, την ετοιμασία των δύο πιο πάνω εγγράφων, που σκοπό έχουν να καθορίσουν το όραμα, τις
αξίες, τις στρατηγικές επιδιώξεις και τους στόχους της Κυπριακής Δημοκρατίας για την υλοποίηση
πρόσθετων δράσεων που ικανοποιούν περαιτέρω τα δικαιώματα των πολιτών με αναπηρίες, σε όλους
τους τομείς ζωής.

Αναγνωρίζοντας τη σημασία του δημόσιου διαλόγου και του ρόλου που έχουν να διαδραματίσουν οι
πολίτες, το προσχέδιο της Πρώτης Εθνικής Στρατηγικής για την Αναπηρία 2017-2027 και το προσχέδιο
του Δεύτερου Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την Αναπηρία 2017-2020 τίθενται σε δημόσια διαβούλευση
με ανάρτηση τους στην ιστοσελίδα του Υπουργείου www.mlsi.gov.cy  καθώς και του Τμήματος
www.mlsi.gov.cy/dsid Καλούνται οι ενδιαφερόμενοι πολίτες και οργανώσεις να συμμετέχουν από την
1.7.2017 μέχρι τις 31.7.2017 στην εν λόγω ηλεκτρονική δημόσια διαβούλευση, προκειμένου να καταθέσουν
τα σχόλια, τις απόψεις ή τις εισηγήσεις τους, στην ηλεκτρονική διεύθυνση mefstathiou@dsid.mlsi.gov.cy
(Μαρία Ευσταθίου, Λειτουργός Κοινωνικής Ενσωμάτωσης).

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Πρόθεση, εκφορά, ταφή και περί-
δειπνος, αρχαίες πρακτικές που εν
πολλοίς επιβιώνουν και σήμερα,
ίσως αλλαγμένες, δεν παύει ωστόσο
ο νεκρός να τιμάται .Μία διαφορε-
τική έκθεση θα εγκαινιαστεί στην
Πάφο την Τρίτη, 4 Ιουλίου. Η έκ-
θεση «Η Ζωή μετά Θάνατον» πραγ-
ματεύεται τις παραδόσεις διατή-
ρησης της ανάμνησης των νεκρών
μέσα από την τέχνη και τις ταφικές
παραδόσεις στην Κύπρο από την
Αρχαιότητα μέχρι τις μέρες μας,
με ιδιαίτερες αναφορές σε άλλες
μονοθεϊστικές θρησκείες και είναι
συνεργασία των Πολιτιστικών Πρω-
τευουσών της Ευρώπης Πάφος
2017 και Aarhus 2017. Στην Έκ-
θεση θα εκτεθούν περισσότερα

από 130 κειμήλια, φωτογραφικό
υλικό και εκθέματα από φορείς και
ιδιώτες συλλέκτες, καθώς και έργα
σύγχρονης τέχνης από την Κύπρο
και τη Δανία. 

Η μνήμη των νεκρών από τα αρ-
χαία χρόνια ήταν βασικό συστατικό
της ανθρώπινης κοινωνίας και ο
σεβασμός τόσο του νεκρού όσο
και της μνήμης του αποτελούσε
βασικό αξιακό κώδικα. Μέσα από
αυτή την έκθεση οι διοργανωτές
σκοπεύουν να αναδείξουν δοξασίες
και αντιλήψεις περί του θανάτου,
αλλά και τη διαχρονική προσέγγιση
του ανθρώπου για το τέλος της εγ-
κόσμιας ζωής. Ιδιαίτερο στοιχείο
της έκθεσης είναι ότι μέσω των
εκθεμάτων εξετάζονται οι πεποι-

θήσεις για τη μετά θάνατο ζωή
στην Κύπρο, με αναφορές και σε
άλλες θρησκευτικές κοινότητες
του νησιού (Μαρωνιτών, Λατίνων
και Αρμενίων), αλλά και αναφορές
στις αντίστοιχες δοξασίες στη Δα-
νία. Παρουσιάζονται επίσης και οι
θρησκευτικές αντιλήψεις, ήθη και
έθιμα και άλλων μονοθεϊστικών
θρησκειών (Ισλάμ, Ιουδαϊσμός).
Αφορμή για την έκθεση της Πάφου
αποτέλεσε μία εντυπωσιακή έκθεση
στο σύγχρονο Μουσείο Moesgaard
του Όρχους με θέμα «η Ζωή των
Νεκρών».

Όπως σημειώνουν οι επιμελητές
της Έκθεσης δρ Γιάννης Ηλιάδης
και Χάρης Χοτζάκογλου αντιλή-
φθηκαν ότι μία παρόμοια έκθεση
θα μπορούσε να αναδείξει τον πλού-
το των δοξασιών που σχετίζονται
με τον θάνατο στην Κύπρο αλλά
και να γίνουν συγκρίσεις στις πρα-
κτικές και στα διάφορα ήθη και
έθιμα των λαών που κατοίκησαν
και κατοικούν στην Κύπρο. Εκ το
αποτελέσματος πλέον είδαν ότι οι
δοξασίες και τα ταφικά έθιμα στην
Κύπρο είναι ίσως περισσότερα από
αυτά για τις άλλες εκφάνσεις του
καθημερινού μας βίου.

Μέσα από την έκθεση μπορεί
να καταδειχθούν, σύμφωνα με τους
επιμελητές, οι διαφορές, αλλά και
οι ομοιότητες στις ταφικές και άλλες
παραδόσεις που σχετίζονται με
τον θάνατο με τη Δανία, όπου η
εκκοσμίκευση έχει παίξει καταλυ-
τικό ρόλο στις συνήθειες των αν-
θρώπων. 

Οι Χοτζάκογλου και Ηλιάδης που
επιμελήθηκαν την έκθεση αποφά-
σισαν να συνομιλήσουν με την έκ-
θεση στη Δανία, «Η Ζωή των Νε-
κρών», η οποία και διερευνά την
παρουσία της μνήμης των νεκρών
στη ζωή μας, στην Πάφο η έκθεση
να φέρει τον τίτλο «Η Ζωή μετά
Θάνατον», για να καταδειχθεί πώς
ο Κύπριος βιώνει το ζήτημα του
θανάτου. Η έκθεση στην Πάφο
οπωσδήποτε ξεφεύγει από τη μου-
σειακή διάσταση, και έχει έντονο
το σύγχρονο χρώμα, αφού μετά
από ανοικτή πρόσκληση των διορ-
γανωτών της έκθεσης σύγχρονοι
καλλιτέχνες κατέθεσαν μέσω των
έργων τους τη συμβολική και φι-

λοσοφική ματιά τους για τον θάνατο
και τον χώρο του Επέκεινα.

130 εκθέματα
Στα εκθεμάτων συμπεριλαμβά-

νονται κτερίσματα από τάφους της
Κύπρου (κεραμική, μυροδοχεία,
κοσμήματα, καθρέπτες), σαρκο-
φάγοι και ταφικά σήματα, φορητές
βυζαντινές και μεταβυζαντινές ει-
κόνες, μεσαιωνικές ταφόπλακες,
χαρακτικά και κεντητοί επιτάφιοι,
ξυλόγλυπτα και ευαγγέλια, κειμήλια
σχετιζόμενα με τον Πανάγιο Τάφο
στα Ιεροσόλυμα και αντικείμενα
λαϊκής τέχνης από λαογραφικές
συλλογές. Σε ξεχωριστό τμήμα της
έκθεσης αναδεικνύονται οι σχέσεις
Κύπρου-Δανίας, οι οποίες ανάγονται
ήδη στη βυζαντινή περίοδο, όταν
στην Πάφο ετάφη ο βασιλεύς της
Δανίας Ερρίκος Α΄ ο Αγαθός τον
Ιούλιο του 1103 κατά τη διάρκεια
του ταξιδιού του προς τους Αγίους
Τόπους.

Ο θάνατος ως γεγονός και βίωμα,

κοινωνικό αλλά και προσωπικό,
δεν έπαψε ποτέ να απασχολεί τον
άνθρωπο καλλιτεχνικά. Έτσι ένα
μέρος της Έκθεσης δείχνει πώς το
μυστήριο αυτό ή κατ’ άλλους το
απόλυτο τέλος απασχολεί τους σύγ-
χρονους καλλιτέχνες από την Κύ-
προ, Δανία και Ελλάδα διά μέσου
ποικίλων υλικών (ξύλο, λίθο, καμβά,
ακουαρέλες, μουσαμά, ύφασμα και
βίντεο), τα οποία παρουσιάζουν
τις σημερινές απόψεις του σχετικά
με τη ζωή μετά θάνατο και πηγά-
ζουν από τις παραδόσεις, αλλά και
από την κοσμοθεωρία σύγχρονων
καλλιτεχνών.

«Η Ζωή μετά
Θάνατον»,
μια έκθεση
διαφορετική 
Πάφος-Ώρχους: Οι δύο Πολιτιστικές
Πρωτεύουσες της Ευρώπης συνεργάζονται

Στην έκθεση θα φιλοξενηθούν πάνω από σπάνια 130 εκθέματα και φωτογραφικό υλικό
από την Κύπρου, τη Δανίας και την Ελλάδα, καθώς και από ιδιώτες συλλέκτες.

Μεταξύ των εκθεμάτων περιλαμβά-
νονται σαρκοφάγοι και ταφικά σήμα-
τα, φορητές βυζαντινές και μεταβυ-
ζαντινές εικόνες, μεσαιωνικές ταφό-
πλακες.

“Σε ξεχωριστό τμήμα της
έκθεσης αναδεικνύονται
οι σχέσεις Κύπρου-Δα-
νίας, οι οποίες ανάγονται
ήδη στη βυζαντινή πε-
ρίοδο. Ο βασιλιάς της
Δανίας Ερρίκος Α΄ ετάφη
στην Κύπρο το 1103. 

Eικονογραφημένος, δίγλωσσος κατάλογος
Την έκθεση συνοδεύει εικονογρα-
φημένος, δίγλωσσος κατάλογος
(ελληνικά - αγγλικά) με εισαγωγι-
κά κείμενα και σχετικά λήμματα, ο
οποίος θα κυκλοφορήσει και στην
αδελφή έκθεση στο Μουσείο Mo-
esgaard της Δανίας, προβάλλοντας
τον πολιτισμικό πλούτο Κύπρου και
Δανίας. Την επιστημονική επιμέ-
λεια της έκθεσης στην Πάφο
έχουν οι δρ Χαράλαμπος Χοτζάκο-
γλου και δρ Ιωάννης Ηλιάδης από
την Εταιρεία Κυπριακών Σπουδών
και στο Ώρχους ο δρ Ton Otto από
το Πανεπιστήμιο του Ώρχους και οι
Ane Rolsted και Ντίττε Λύγκαερ
Πέντερσεν. Σκοπός του Καταλόγου
δεν είναι μόνον να αποτυπωθούν
τα εντυπωσιακά εκθέματα, που
αντικατοπτρίζουν τις δοξασίες,
έθιμα και αντιλήψεις για το νεκρό
από την Αρχαιότητα έως σήμερα,

αλλά και οι απόψεις για τη Ζωή με-
τά Θάνατον, τόσο στην Κύπρο, όσο
και στη Δανία ενώ παρουσιάζονται
οι προσεγγίσεις των μονοθεϊστι-
κών θρησκειών στο θέμα αυτό. 

i n f o

«Η Ζωή μετά Θάνατον», Παλιά Ηλε-
κτρική, Πάφος, Τρίτη 4 - Κυριακή 30
Ιουλίου. Είσοδος ελεύθερη. Η έκθεση
στο Ώρχους υπό τον τίτλο «Η Ζωή των
Νεκρών» θα εγκαινιασθεί στις 22 Σε-
πτεμβρίου έως τις 7 Ιανουαρίου 2018.
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έ ά

Αντικειμενική και αξιόπιστη ενημέρωση
κάθε μέρα στον υπολογιστή, το τάμπλετ και το κινητό σας.

kathimerini.com.cykkathimk

Καθημερινή
Μαυρογιάννης - Ναμί 
διαπραγματεύσεις

15:03

Στην επόμενη προγραμματισμένη 
συνάντηση οι δύο ηγέτες
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